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Az Országgyűlés tavaszi ülésszakának 
20. ülésnapja 

2025. május 22-én, csütörtökön 
(8.01 óra - Elnök: dr. Latorcai János 

Jegyzők: Földi László és Szabó Sándor) 
 
ELNÖK: (A teremben lévők felállnak, és ezzel kö-

szöntik a választópolgárok közösségét. Amikor az 
ülést vezető elnök helyet foglal, a teremben lévők is 
leülnek.) Jó reggelt kívánok! Tisztelt Képviselőtár-
saim! Szeretettel köszöntöm önöket, és köszöntöm 
mindazokat, akik figyelemmel kísérik mai ülésünket. 

Az Országgyűlés tavaszi ülésszakának 20. ülés-
napját megnyitom. Tájékoztatom önöket, hogy az 
ülés vezetésében Földi László és Szabó Sándor jegyző 
urak lesznek a segítségemre. 

Most soron következik a Magyarország 2026. 
évi központi költségvetéséről szóló törvényjavas-
lat általános vitájának folytatása, majd a lezárása. A tör-
vényjavaslat T/11864. számon, az Állami Számvevő-
szék véleménye pedig T/11864/1. számon a honlapon 
valamennyiünk számára megismerhető. Tájékozta-
tom önöket, hogy az előterjesztést nemzetiségi és uni-
ós napirendi pontként tárgyalja az Országgyűlés. 

Tisztelt Országgyűlés! Emlékeztetem önöket, 
hogy az Országgyűlés az előterjesztés 30 órás időke-
retben történő tárgyalásáról döntött. A napirendi 
ajánlás függeléke tartalmazza az időkeretek felosztá-
sát. Most felkérem Földi László jegyző urat, hogy is-
mertesse a frakciók mai napon rendelkezésre álló idő-
keretének felosztását. Parancsoljon, jegyző úr! 

 
FÖLDI LÁSZLÓ jegyző: Tisztelt Országgyűlés! 

A mai napi 16 órás időkeret megoszlása a következő: 
a Fidesz képviselőcsoportjának 326 perc, a KDNP 
képviselőcsoportjának 154 perc, a DK képviselőcso-
portjának 98 perc, az MSZP képviselőcsoportjának 79 
perc, a Momentum képviselőcsoportjának 75 perc, a 
Jobbik képviselőcsoportjának 67 perc, a Mi Hazánk 
képviselőcsoportjának 63 perc, a Párbeszéd képvise-
lőcsoportjának 63 perc, a független képviselőknek pe-
dig 35 perc áll rendelkezésre. 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, jegyző úr. Tisztelt 

Ház! Tájékoztatom önöket, hogy amennyiben az eu-
rópai parlamenti képviselő a képviselőcsoport veze-
tője útján jelentkezett felszólalásra, úgy felszólalása 
annak a képviselőcsoportnak a felszólalási idejébe 
számít bele, amely felszólalóként őt bejelentette. 
Amennyiben közvetlenül jelentkezett, úgy felszóla-
lása nem számít bele az időkeretbe, és részére az egy 
független képviselőre jutó felszólalási idővel meg-
egyező felszólalási időt kell biztosítani. 

A Magyarországi Nemzetiségek Bizottsága által 
felkért nemzetiségi képviselő vagy szószóló felszólalá-
sára, valamint a további nemzetiségi képviselői és szó-
szólói felszólalásokra a mai napon összesen 30 percben 
kerülhet sor, amely az időkeretbe nem számít bele. 

Tisztelt Országgyűlés! Felhívom figyelmüket, 
hogy a módosító javaslatok benyújtására a mai napon 

16 óráig van lehetőség. Most az írásban előre jelent-
kezett képviselői felszólalásokra kerül sor a hirdető-
táblán is látható időkeretekben. Elsőnek megadom a 
szót a Fidesz képviselőcsoportjából Font Sándor kép-
viselő úrnak. Parancsoljon! 

 
FONT SÁNDOR (Fidesz): Köszönöm szépen a 

szót, elnök úr. Tisztelt Államtitkár Urak! Tisztelt Kép-
viselőtársaim! A benyújtott költségvetéstervezet me-
zőgazdasági fejezetéhez szeretnék hozzászólni. 

Sokak által ismert, hogy a kormány stratégiai 
ágazatnak minősítette a mezőgazdaságot, sokkal na-
gyobb fantáziát látott benne, mint az előző szocialista-
szabaddemokrata kormányzat, és innentől kezdve, 
együttműködve gazdaszervezetekkel, a Nemzeti Ag-
rárkamarával, sikerült egy olyan törvényalkotási és fi-
nanszírozási modellt kialakítani, amely rendkívül 
nagy fejlődést hozott a mezőgazdaságnak. Hogy ezt 
érzékeltessem is, néhány számadatot mondanék, 
2010 utáni adatokról beszélek. A mai napig mintegy 
84 százalékkal növekedett az úgynevezett területi ter-
melékenység. Ez, amit Magyarország produkált, az 
Európai Unióban a harmadik legjobb eredmény. 
Ugyanakkor 2023-ban például 677 milliárd forint volt 
az a fejlesztés, amely a gazdáknak az évben rendelke-
zésre állt. Ez 55 százalékkal nagyobb, mint 2010-ben. 

Sokat beszéltünk az állattenyésztésről. Az Unióba 
való belépés következtében egy rendkívül nagy ha-
nyatlás következett be. Ez sajnálatos módon számok-
ban is kimutatható, hiszen 2004 és 2010 között 14 
százalékkal csökkent az állattenyésztés kibocsátása, 
ugyanakkor 2010 és ’23 között 16 százalékos növeke-
dés állt be, és a tavalyi évben már az állattenyésztés 
38 százalékos kibocsátással vett részt az egész terme-
lékenységben. Ez egy rendkívül fontos mutató, nincs 
okunk temetni a magyar állattenyésztést. 

Hadd említsem meg, hogy egy súlyos kihívással 
álltunk szemben. Az az exporttöbblet, amivel mintegy 
20 millió lakost tudnánk ellátni, és a tízmillió magyar 
lakos ellátása mellett szerencsére exportálni tudunk, 
döntő többségében alapanyag jellegű export volt. Stra-
tégiai célként tűztük ki azonban, hogy minél magasabb 
szintű feldolgozott termékekre váltsuk át az alapanyag-
exportot. 2013-14 után egyre jobban kimutatható volt, 
hogy ez a szándék, nem azt mondom, hogy teljesült, 
mert ennek sosincs vége, de folyamatosan egyre jobbak 
az adataink és növekvők a feldolgozott termékek ará-
nyában. Hogy érzékeltessem: a tavalyi évben 74 száza-
lék fölé emelkedett a feldolgozott mezőgazdasági ter-
mékek exportja, úgyhogy nyugodtan mondhatom, 
hogy e stratégiai terv alapján, a jelenleg folyó 2020-27-
es pénzügyi ciklusban - a mezőgazdaság hétéves pénz-
ügyi ciklusa ez az Unióban -, e hét év alatt a magyar 
kormány 80 százalékos saját forrásból biztosított tá-
mogatást ad a vidékfejlesztéshez, erre majd még visz-
szatérek, de döntő mértékben a feldolgozóipar további 
erősödését szeretnénk ebben látni. 

Említettem, hogy ez folyamatosan visszatérő 
eleme a magyar kormányzatnak, annak jelei statiszti-
kai szinten is most már kimutathatók, hogy tartósan 
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túllépi a feldolgozott termékek exportszintje az alap-
anyagexport mennyiségét. Én csak azt tudom mon-
dani és látom is, hogy ezt a folyamatot erősíti a jelen-
leg benyújtott 2026-os költségvetés. Megjegyzem, 
több mint 50 milliárd forinttal több áll majd rendel-
kezésre a mezőgazdasági tárcának és az általa vezetett 
háttérintézményeknek a 2025-ös költségvetéshez ké-
pest. Ugyanakkor, mint ahogy említettem, nem lehet 
figyelmen kívül hagyni azt a 80 százalékos nemzeti 
forrásból történő kiegészítést, amely a gazdálkodók 
rendelkezésére áll.  

 
(8.10) 

 
Hogy érzékeltessem: a 2013-20 közötti EU-s 

pénzügyi ciklusban a magyar gazdáknak 1400 milli-
árd forint állt körülbelül rendelkezésre a fejlesztésre. 
Ez az összeg a jelenlegi, 2020-27 közötti ciklusban 
több mint háromszorosára, 4500 milliárd forintra 
növekedett, döntő mértékben a magyar 80 százalékos 
kiegészítésnek köszönhetően. 

De! Hiába ez a rendkívüli hozzáállás a magyar kor-
mány részéről, hiába a stratégiai partnerség, ha most 
úgy látjuk, az Unióban, minden eddigi egyezséget fel-
rúgva úgy döntöttek, és ezt erőltetik, hogy Ukrajnát 
erőltetve, de fel fogják, fel akarják venni az európai 
uniós országok sorába; és ennek előkészületeként már 
Ursula von der Leyen készíttetett is egy olyan tanul-
mányt, amelynek lényege, hogy megszüntetnék a tá-
mogatási rendszert, a földalapú támogatási rendszert, 
és ezt beintegrálnák egy általunk, sokak által nem lát-
ható központi alapba, és a klasszikus retorziós intézke-
désekkel úgynevezett jogállamisági feltételhez kötnék, 
hogy mely tagországok gazdálkodói kaphatnának eb-
ből az alapból mezőgazdasági támogatásokat.  

Csak szeretném érzékeltetni, hogy mit is jelen-
tene Ukrajna belépése, milyen támogatási igényekkel 
lépne föl: újjáépítési igény, infrastrukturális fejlesz-
tési igény, mezőgazdasági támogatási igény, szociális 
rendszerek átépítése és támogatási igénye. 

Én most ezek közül, természetesen, csak Ukrajna 
belépésének mezőgazdaságra gyakorolt hatásáról sze-
retnék néhány gondolatot felvetni, hiszen nem kérdé-
ses, hogy ha ez a területalapú támogatás megszűnik, 
amit javasoltak, akkor gyakorlatilag minden forrás lát-
hatatlanul az újonnan belépő Ukrajna számára fog 
menni. Közismert, hogy teljesen eltérő a szabályozá-
sunk, hiszen náluk jelenleg nincs olyan, például nö-
vényvédő szerekre vonatkozó előírás, nincs olyan élel-
miszer-biztonsági, állatjóléti, környezetvédelmi szabá-
lyozás, amely az európai országokban ehhez kötelező, 
és nagyon szigorúan ellenőrzik és be is tartjuk; mert-
hogy ennek a lényege, hogy minden ember élelmiszert 
fogyaszt, és nem mindegy, hogy milyen minőségű élel-
miszert fogyasztanak az emberek. Ezek a szabályok tel-
jesen ismeretlenek jelenleg Ukrajnában, és gyakorlati-
lag, mint ahogy ezt már megtapasztaltuk két-három 
évvel ezelőtt, korlátlanul, rendkívül rossz minőségű, 
dömpingáron és nagyon alacsony költségvetéssel elő-
állított termékek fogják elárasztani Európát, és így 

nemcsak gazdasági kárt, hanem élelmiszer-biztonsági 
problémát is fognak jelenteni a felvétel következtében. 

Szeretném érzékeltetni, hogy az egyik súlyos vé-
leménykülönbségünk, hogy mi genetikailag módosí-
tott növények termesztését megtiltottuk, alaptörvényi 
szinten zártuk ki ennek a lehetőségét, Ukrajnában ez 
engedélyezett. És azt gondolják, hogy ha most ezek a 
támogatások átkerülnek, majd az ukrán gazdálkodók-
hoz kerülnek? Ez óriási tévedés! Az Ukrajnában be-
jegyzett tíz legnagyobb multinacionális mezőgazda-
sági cégből a tizedik a sorban, a tizedik, de itt százezer 
hektárnál van a belépési szint, csak hogy érzékeltes-
sem; nálunk, ha valakire azt mondják, hogy 100 hek-
táron meg 500-1000 hektáron gazdálkodik, akkor 
már hanyatt esünk, hogy úristen, micsoda nagy lati-
fundiumot szedett össze magának! Itt 100 ezer hektá-
ros a belépő szint a tíz legnagyobb agrárcégnél. Csak 
hogy jelezzem: ebben a sorban a tizediknek van egye-
dül ukrán bejegyzett tulajdonosa, kilenc pedig más 
országokban bejegyzett offshore cégek kezében van, 
kezdve az arab országoktól, Egyiptomon, Cipruson át 
Luxemburgig. Tehát ez azt jelenti - és ők uralják a me-
zőgazdaság döntő, 80-90 százalékát -, hogy az Unió-
ból jövő pénzek nem ukrán gazdálkodókhoz, hanem 
az ukrán multinacionális cégekhez, külföldi tulajdonú 
multinacionális cégekhez fognak kerülni.  

Hogy a támogatási összeg hogy is áll? Csak hogy 
érzékeltessem: Nagy-Britannia kilépésével egy nagyon 
jelentős alapcsökkenés jött létre már erre a ciklusra, 
erre a hétéves ciklusra, ugyanakkor a skandináv orszá-
gok már a mostani pénzügyi ciklusra is jelezték, hogy 
ők nem hajlandók tovább a mezőgazdaságot finanszí-
rozni. Érthető részükről, mert Finnország, Svédország, 
Dánia rendkívül gazdag ország, ezért nagy a befizetési 
kötelezettségük, de alig van mezőgazdasági termelé-
sük. Nem ilyen Németország, Franciaország, aki na-
gyon gazdag, nagy befizetésű, de nagy mezőgazdasági 
termelési képességű ország, és ők a támogatásokon ke-
resztül vissza is veszik az adott tagország befizetését. 
Magyarul, a skandináv országok azt mondták, hogy to-
vább a mezőgazdaságot ők nem finanszírozzák.  

Ilyen körülmények között, Nagy-Britannia kilépé-
sével, a skandináv országok ellenállásával egy véglete-
kig legyengített támogatási alap áll rendelkezésre, 
amelynek - úgy tűnik most, az Európai Unió szándéka 
szerint - a döntő mértéke Ukrajnába fog menni, ezáltal 
a magyar és az európai gazdálkodók, különösen a kelet-
európai gazdálkodók lehetetlen helyzetbe kerülnek. 

Nagy István miniszter úr, amikor EU soros elnö-
kök voltunk, a mezőgazdasági miniszterekből álló ta-
nácsnál elérte, hogy maradjon meg - és erről döntöt-
tek - a Közös Agrárpolitika I. és II. pillére, mert cé-
lunk egy olyan magyar mezőgazdaság, amely válság-
álló, versenyképes és gazdabarát jogszabályokkal ke-
rül irányításra. 

Én úgy látom, hogy ez a benyújtott törvényterve-
zet ezeket a feltételeket teljesíti, ezért javaslom támo-
gatásra, ugyanakkor mondjunk ellent Ukrajna erőlte-
tett EU-s tagságának! Köszönöm szépen a figyelmü-
ket. (Taps a kormánypárti padsorokban.) 
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ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Tisztelt 
Ház! Képviselőtársaim! A DK képviselőcsoportjából 
Varju László képviselő úr jelentkezett felszólalásra, 
aki felszólalását itt az emelvényről mondja el. Megvá-
rom, míg képviselő úr felérkezik az emelvényre. Pa-
rancsoljon, képviselő úr! Öné a szó.  

 
VARJU LÁSZLÓ (DK): Köszönöm szépen, elnök 

úr. Tisztelt Ház! Az sem baj, ha a költségvetési törvény 
vitájánál a költségvetésről beszélünk elsősorban, és 
ezt vesszük figyelembe. Már csak azért is, mert erre a 
jobboldali, költségvetésnek hívott beterjesztésre iga-
zából úgy tekintek, mint kiadáskönyvelésre. 

Alapvetően úgy tekintenek önök erre a törté-
netre, az állami költségvetésre és annak lehetőségeire, 
mint egy fejőstehénre, amiből ki lehet szivattyúzni 
mindenféle forrást. A mai nap döbbenete alátá-
masztja, vagy - inkább mondom a magam számára 
is - a mai nap híre mindezt alá is támasztja, hiszen 
közzétették a száz leggazdagabb magyar listáját. 

Ebben a listában Mészáros Lőrinc 44 százalékos 
vagyonemelkedése, 1422 milliárd forintra - 1422 mil-
liárd forintra! - emelkedése nem éri el, vagy nem a 
legnagyobb emelkedést jelenti. Tiborcz István 88 szá-
zalékos növekedéssel ugrott neki, hogy ebben a ver-
senyben előrejusson. De sorolhatnánk ide Garancsi 
Istvánt, Szíjj Lászlót, az önök jó ismerőseit, akik több 
száz milliárd forintos vagyonnövekedéssel jutottak 
előre; de egyikük sem tudta meghaladni azt, hogy a 
magyar költségvetésből kikerüljön a Vodafone az ál-
lami keretből; amit korábban állami pénzből megvá-
sároltak, azt most átadták egy trükkös részvénycseré-
vel gyakorlatilag Jászai Gellértnek, aki a 91 százalékos 
vagyonnövekedést is elérte. De még nem vagyok 
benne biztos, hogy ez egyébként tartalmazza az összes 
növekedést. 

Ez pontosan leírja azt, hogy a Fidesz frakciója, az 
Orbán-kormány, a jobboldali kormányok körül garáz-
dálkodó vállalkozások, ahogy a kezdeti mondatot el-
mondtam, fejőstehénnek nézik a költségvetést, és in-
nét szivattyúzzák ki azt a forrást, amiből ők megélhet-
nek. Ezt jelenti az, amikor mi azt mondjuk, hogy za-
varosban halászó költségvetést terjesztettek be, és ezt 
következetesen folytatják. És ha ez nem lenne elég, 
hogy mindez megtörténik, akkor ez folytatódik azzal, 
hogy ennek következménye az, hogy romló színvo-
nalú közszolgáltatások vannak.  

 
(8.20) 

 
Tehát nem elég, hogy ellopják a magyar emberek 

pénzét, nem elég, hogy kijátsszák a magyar emberek 
vagyonát, emellett arra is képtelenek, hogy normális 
közszolgáltatásokat biztosítsanak. Ez megjelenik az 
egészségügy helyzetében, megjelenik az oktatás hely-
zetében, és nyugodtan tekinthetünk mindkét terü-
letre úgy, hogy önök azt magánosítani akarják, ahol a 
gazdagok nyugodtan vásárolnak, a szegényebbeknek, 
a bérből és fizetésből élőknek - akiknek nevében és 
akikért szólok - pedig sokkal kevesebb jut mindebből.  

És hogy a gátlástalanságuk nem áll meg itt, ha-
nem még ennél is tovább megy, az abból is látszik, 
hogy ha ehhez az adóbevételek nem elegendőek, ak-
kor mindezt hitelből finanszírozzák. Tehát amikor kí-
nai hitelből próbálnak valamit csinálni, az arra való, 
hogy a fejőstehénnek nézett állami költségvetésből ki-
szivattyúzzák a haverjaiknak a pénzt. Arra már képte-
lenek, hogy ezt gazdasági növekedéssel - ami már hat 
éve nincs - tudják produkálni. Nem képesek ilyen gaz-
daságpolitikát előállítani. Pedig ezért sok mindent be-
vállalnak, még azért is küzdenek, hogy Oroszország 
ukrajnai háborúját mindenáron támogassák, onnét 
vásárolják az olcsó olajat, amit a költségvetésbe is 
megpróbáltak időnként beszivattyúzni, innét pedig, 
ahogy említettem, átjátszani másoknak.  

És akkor nem beszélek arról, hogy a hitel keretében 
még más fejezeteket is felhasználnak. Elképesztő az a 
botrány, ami a Magyar Nemzeti Bankban történt. Sok 
száz milliárd forintot kijátszottak a magyar költségvetés-
ből az itteni fideszes frakció segítségével. Kedves Állam-
titkár Urak! Kedves László! Önök szavazták meg azt a 
törvényt, miszerint a Magyar Nemzeti Bank veszteségét 
az állam állja, a Magyar Nemzeti Bank nyereségét pedig 
ők maguk felhasználják. Meg is tették, kedves Font Sán-
dor képviselőtársam. Megtették, önök megszavazták, és 
kijátszották alapítványi hálózatba. Windisch László, az 
ÁSZ elnöke, vagy Matolcsy György, és folytathatjuk egy-
más után azokat a neveket, akik ezt a rendszert kitalál-
ták. De az igazi fő tudója ennek a történetnek Nagy Már-
ton, aki az egészet kitalálta. És önök asszisztáltak ehhez, 
közösen és csoportosan. Majd nemcsak a tőkéjét tüntet-
ték el, hanem ugyanúgy kiszivattyúzták azoknak a cé-
geknek a Magyar Nemzeti Bankból, amelyek minimális 
kamatra óriási hitelt kaptak. De erről még részleteseb-
ben is érdemes lesz beszélni.  

Összefoglalva tehát ott tartunk, hogy a 2026. évi 
költségvetésük jobboldali költségvetésként egy ki-
adáskönyvelés, amit e tekintetben is, a beterjesztésből 
is következően, a zavarosban halászva fejőstehénnek 
néznek, és innét kiszivattyúzzák a pénzt, teljesen gát-
lástalan módon. De van néhány boldog ember, akikről 
most már tudjuk, hogy ők még gazdagabbak lettek az 
elmúlt egy év alatt, és a száz leggazdagabb magyar 
közé bekerültek.  

Mi következik ebből? Bárkit nézünk is ebben az 
országban - bár ezen a héten reggel 7-kor meg 8-kor 
is kezdünk itt a parlamentben -, még messze nem va-
gyunk azok között az emberek között - vagy önök nin-
csenek ott, inkább így mondom -, akik reggel 5 órakor 
vagy fél 5-kor kelnek, hogy beérjenek a munkahe-
lyükre, és a munkaerejüket áruba bocsátva a munka-
adónak dolgozzanak. Őket a bizonytalanság és a féle-
lem uralja el, nem a benyújtott költségvetés miatt, 
mert ezt nem követik, hanem az annak következmé-
nyeként kialakult helyzet miatt, ami az ő konyhaasz-
talon meglévő bevételeik mindennapjait nyomorítja 
meg. Mert nem elég a megélhetésre emberek milliói-
nak mindaz, amit ők meg tudnak keresni.  

Dobrev Klára is elmondta, hogy azoknak az em-
bereknek az érdekében jöttünk szólni, hogy legyen 
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nagyobb figyelmük minderre, mert a hétköznapi törté-
netekben megjelenik az, amit a költségvetésben önök 
számsorokként látnak. Vannak gyerekek, akik iskolába 
járnak, és nem tartoznak abba a kivételezett kategóri-
ába, akiknek mindennap jut meleg étel. Vannak gyere-
kek és vannak családok, ahol augusztusban igen nagy fi-
gyelmet kell fordítani arra és takarékoskodni kell azért, 
hogy az iskolába el tudjanak indulni. És vannak olyan 
gyerekek is, akiket az önök politikája, gazdaságpolitikája 
vagy európai szövetségi politikája kilökött az Erasmus-
programból. Nincs lelkiismeret-furdalásuk? Gyerekek 
tízezrei nem kerülhetnek be az európai egyetemek part-
nerprogramjába. Nincs lelkiismeret-furdalásuk? Pan-
non-programot indítottak azzal, hogy majd megpróbál-
ják ezt pótolni, annak működésképtelenségével együtt, 
amit idehoztak. Nincs lelkiismeret-furdalásuk?  

A gazdaságpolitikájuk, a lakáspolitikájuk ered-
ményeként rettenetesen megnövekedtek a lakásárak, 
de ami ennél is fontosabb, a lakbérárak miatt az ön-
álló életkezdési lehetőségeik egyre szűkülnek, évről 
évre. Nem tudnak elindulni. Családi támogatás nélkül 
lehetetlen az önálló életkezdés. Ahelyett, hogy bérla-
kásprogrammal segítenék ezt a folyamatot - de nem 
ezt teszik, hozzáteszem, még akár a haverjaik is épít-
hetnék -, olyan hitelkonstrukcióba kergetik az embe-
reket, ami elől menekülve 1 millió ember már el-
hagyta ezt az országot. És rácsodálkoznak arra, hogy 
egyre és egyre több adót kell kivetni azért, hogy a be-
vételek valamilyen módon megjelenjenek.  

Ne csodálkozzanak azon, ha mi azt mondjuk, hogy 
az a bizonytalanság, amit előállítottak, az emberek 
mindennapjainak félelmében megjelenik, de megjele-
nik abban is, hogy csak olyan befektetőket és beruhá-
zókat tudnak idehívni, akik magyar munkaerőt nem ta-
lálnak, a magyar költségvetésbe adót nem fognak fi-
zetni, a pillanatnyi beruházásukat a GDP-ben ugyan el-
számolják, de a magyar erőforrásokat, például a víz-
készletet bőven felhasználják, és ebből kifolyólag önök-
nél, mint ezen nagyberuházások alvállalkozóit segítők 
csoportjánál persze megjelenik az eredmény. Ez azt je-
lenti, hogy az önök által képviselt emberek még gazda-
gabbak lesznek, de a bérből és fizetésből élők továbbra 
is bizonytalanságban élőként itt vannak.  

És ha ez nem lenne elég, a bevételeket is úgy ál-
lítják elő, hogy a különadókat lelkesen fenntartják. 
Nem elég a 27 százalékos áfa, a bolti kiskereskedelem 
egy részét megadóztatják még 5 százalékkal, még drá-
gábban csinálják. Önök ezt teszik, majd jönnek a zse-
niális ötletükkel, az ársapkával, ami ennek következ-
ményeként belátható időn belül további áremelkedést 
fog okozni. Lehet, hogy ezt nem mindenki látja, lehet, 
hogy csak utólag érzékeli, de bízom benne, hogy a leg-
utóbbi ilyen akciójuk után sokan vették észre azt, 
hogy az antiinflációs politika helyett, illetve anélkül, 
annak hiányában nem tesznek semmit.  

 
(8.30) 

 
És itt, az utolsó gondolatok körében arra is sze-

retném felhívni a figyelmet, hogy eközben pedig olyan 

romló közszolgáltatási színvonalat teremtettek, mint 
ahogy korábban említettem, amely nemcsak az egész-
ségügyben és az oktatásban jelenik meg, ugyanúgy ott 
van az energiaellátásból eltűnt, a fogyasztókat segítő 
irodák kapcsán. De hogy a legutóbbi élményemet is 
elmondjam: folytatódik ezeknek a fogyasztókat segítő 
és a hozzáférésre lehetőséget adó irodáknak a felszá-
molása, most éppen Budapesten újabb OTP-irodát 
zárnak be Káposztásmegyeren, 25 ezer ember marad 
egyetlen darab, egyetlenegy bankfiók nélkül. Önök 
hagyják, hogy ez így történjen. Bankautomaták ezt 
nem oldják meg. De lehet, hogy az önök barátja majd 
meglátja ebben a lehetőséget, újabb bankfiókot nyit, 
és akkor majd ez így elindul.  

De tudják, én mit látok? Leginkább a bizonyta-
lanságot és a félelmet. Hogy képletes legyek: bizo-
nyára önök is látták a Jurassic Park című filmet, van 
egy jelenete, amikor egy tetőről lóg le az egyik mene-
külő színész, és fölötte is van egy vadállat, meg alatta 
is, ha leesik, ott is van egy vadállat, amely vadászik 
rá - nagyjából így érezzük magunkat. Vadásznak 
ránk, vadásznak a pénzünkre, és bármit teszünk, 
mindegy, de önöknek akkor is meg kell szerezniük azt 
a forrást, amivel tovább tudnak gazdagodni.  

Én tisztelettel azt javaslom önöknek, hogy ezt a 
költségvetést gyorsan felejtsék el, mert a részleteit is te-
kintve úgy gondolom, hogy ugyanabba a helyzetbe fog-
nak kerülni, amit az elmúlt évben is csináltak, hogy ha 
most törvényességi oldalról veszem górcső alá, akkor 
törvényességi szempontból is számos olyan problémá-
tól vérzik, amit érdemes lenne figyelembe venni. Ugye, 
a 2024-es elszámolásuk hiányzik, emiatt, mondhat-
nám úgy, hogy homokra építik az egészet; még maguk 
sem tudják, hogy 2025-ben mi történik; a korábbi sok 
százalékos növekedés helyett nem lesz növekedés - és 
erre építik a 2026. évi terveiket.  

Mondjuk ki egyértelműen: ez az önök végjátéka, 
amiben megpróbálnak itt, az utolsó percekben olyan 
képet tenni elénk, mintha önök akarnának valamit 
tenni ezért az országért. Törvényességi oldalról ezt 
nem teszik meg, sőt a gátlástalanságuk folytatódik, 
mert ha az Európai Unió megadta önöknek azt a me-
nekülő útvonalat, hogy 3 százalékosnál nagyobb lehet 
a költségvetési hiány, akkor például azt is megtehet-
nék, hogy nem a jövőre hárítják és hagyják itt a Ma-
gyar Nemzeti Bankban önök által felhalmozott több 
ezer milliárd forintos adósságot. Ezzel mikor és hogy 
akarnak elszámolni? Úgy, ahogy módosították a tör-
vényt, hogy lehetőség szerint? Úgy, hogy hagyják, 
hogy a Költségvetési Tanács erre azt mondhassa, hogy 
egyébként a jelenleg érvényben lévő törvényeknek 
megfelel? És eközben a gátlástalanságuk folytatódik, 
a bizonytalanságot és a félelmet tovább építik, mert a 
fiataloknak mindezt majd vissza kell fizetniük, hiszen 
az adósságuk jelentősen növekedett. Egyidejűleg a 
törvényességi korlátot átléphették, de ettől még a fe-
lelősségük itt marad.  

Titkolják, és igazából társadalmi egyeztetést nem 
folytattak le erről a költségvetésről - ezt nyugodtan el-
mondhatom törvényességi problémaként -, hiszen ez 
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a jobboldali politika, amit önök itt elénk tártak, való-
ban nehezen megvitatható, még akkor is, ha Rácke-
vén álruhában megjelenik a miniszterelnök, és úgy 
tesz, mintha egyébként érdekelné, hogy mi történik az 
emberekkel. De ennek, azt gondolom, nincs értelme, 
mert azoknak a problémáknak a kapcsán, amelyek 
ebből a költségvetésből, annak a benyújtásából követ-
keznek, azt hiszem, hogy egyértelmű a helyzet. A kö-
vetkezménye a gyenge forint, a magas infláció és az 
alacsony növekedés.  

Önök a magyar gazdaságot az elmúlt évek alatt, 
évtized alatt tönkretették, az európai uniós forrásokat 
hagyták elveszni, a politikájuk és hatalmi mámoruk és 
egyébként annak megőrzése, fenntartása érdekében 
ebbe a helyzetbe taszították Magyarországot. Ez a 
jobboldali politika nem folytatható sem így, sem úgy, 
sem az önök hivatalos frakciójában, sem álruhában, 
sem más formában, úgyhogy ezt a végjátékot, amelyet 
ebből a szempontból most itt produkálnak, én csak el-
ítélni tudom, és azt nem lehet támogatni semmilyen 
formában. Köszönöm megtisztelő figyelmüket.  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Tisztelt 

Ház! A KDNP képviselőcsoportjából Földi László kép-
viselő úr, az Országgyűlés jegyzője jelentkezett felszó-
lalásra. Parancsoljon, jegyző úr, öné a szó. 

 
FÖLDI LÁSZLÓ (KDNP): Köszönöm a szót, el-

nök úr. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Ház! Érdekes okfej-
tést hallottunk az előbb Varju képviselőtársunktól, 
annál is inkább érdekes volt, mert tulajdonképpen 
politikai lózungokat hallottunk itt végig, húsz percen 
keresztül, a költségvetéshez gyakorlatilag semmi köze 
nem volt, holott Varjú úr korábban a Költségvetési Bi-
zottság elnöke is volt éveken keresztül, és most csak 
ennyire futotta, hogy ilyen lózungerdőt zúdítson ránk.  

Tisztelt Képviselőtársaim! A 2026-os költségve-
tés nem csupán egy számhalmaz, ebből adódóan a 
parlament nem csupán számokról, fejezetekről és szá-
zalékokról vitázik; ma a jövőről vitázunk, Magyaror-
szág jövőjéről. Ez a költségvetés egy világos, felelős 
válasz a jelenkor kihívásaira egy háborúkkal, migrá-
ciós nyomással és gazdasági bizonytalansággal terhelt 
világban. Magyarország Kormánya világosan letette a 
voksát a magyar emberek, a magyar családok, a ma-
gyar jövő mellett.  

Az elmúlt évek nem kímélték Európát és benne 
Magyarországot sem. Járvány, háború, energiaválság, 
migrációs nyomás, brüsszeli szankciók, sorra jöttek a 
csapások, és miközben Európa számos kormánya el-
bizonytalanodott vagy az embereken kezdett spó-
rolni, a magyar kormány kitartott egy világos elv mel-
lett: ne a magyar emberek fizessék meg a válság árát! 
Ez a költségvetés, mint ahogy tegnap, az expozéban is 
hallottuk, háborúellenes költségvetés, nem Brüsszel 
és Ukrajna, hanem a magyar családok támogatására 
költjük a pénzünket; nem fegyverkezésre, hanem 
gyermekvállalásra; nem megszorításokra, hanem 
adócsökkentésre, mert a magyar emberek békét akar-
nak, és nem háborút.  

Az Alaptörvény előírásai szerint a kormány fele-
lőssége, hogy biztos és végrehajtható költségvetést te-
gyen az Országgyűlés elé. Az idei törvényjavaslatot a 
Költségvetési Tanács és az Állami Számvevőszék min-
den részletében megvizsgálta, és úgy ítélte meg, nincs 
olyan kifogás, amely megakadályozná annak elfoga-
dását. Ez is bizonyítja: felelős, előrelátó, gazdaságilag 
is megalapozott tervről van szó. Az pedig nem újdon-
ság, hogy a világ bizonytalan, ez ma már a minden-
napi élményünk. A 2026-os költségvetés tehát tükre 
annak a világnak, amelyben ma élünk, és iránytűje 
annak az útnak, amelyen tovább szeretnénk haladni.  

A veszélyek korát éljük: háború dúl a szomszé-
dunkban, Brüsszelben olyan döntéseket hoznak, 
amelyek ellentétesek a magyar emberek érdekeivel, 
legyen szó szankciókról, migrációs paktumról vagy az 
ukrajnai fegyverszállítások támogatásáról. Az elmúlt 
évek nem voltak könnyűek, azonban Magyarország 
állva maradt, sőt újra növekedési pályára állt.  

 
(8.40) 

 
2026-ban a kormány tehát egy háborúellenes 

költségvetést terjesztett a Ház elé. A 2026-os büdzsé 
erős alapokon nyugszik, 4,4 százalékos gazdasági nö-
vekedéssel számol, a költségvetési hiány 3,7 száza-
lékra csökken, az államadósság 72,3 százalékra mér-
séklődik a GDP arányában, és az inflációt 3,6 száza-
lékra szorítjuk le.  

A gazdaság tehát stabil, a foglalkoztatottság ma-
gas. Az elmúlt évek adócsökkentései, béremelései és 
munkahelyvédelmi programjai mára beértek. Mi azt 
mondjuk, a gazdaság nem öncélú, a gazdaság akkor 
jó, ha szolgálja az embereket. Ezért a költségvetés kö-
zéppontjában idén is az ember áll, különösen a gyer-
mekes családok, a fiatalok és a nyugdíjasok. Én külö-
nösképpen örülök annak, hogy a költségvetés olyan 
számokat hoz, ami a családok támogatásával foglalko-
zik, annál is inkább, mert most már kilenc unokám 
van meg négy saját gyerekem, én már 70 éven fölül 
elvagyok, de hogy az ő életük milyen lesz, azt most 
alapozzuk meg igazából.  

Tisztelt Országgyűlés! 2026-ban minden eddigi-
nél több forrást biztosítunk a családtámogatásokra: 
5600 milliárd forintot, ebből 4800 milliárdot kifeje-
zetten családpolitikai célokra és 800 milliárd forint a 
rezsivédelemre, ami szintén a családok pénztárcáját 
kíméli. A gyermekeket nevelő családok az ország szí-
vében állnak, ennek jegyében duplájára nő a családi 
adó- és járulékkedvezmény, a háromgyermekes édes-
anyák 2025 októberétől szja-mentességet élveznek, a 
40 év alatti kétgyermekes édesanyák 2026 januárjától 
szintén szja-mentességet kapnak. A fiatal, 30 év alatti 
édesanyák kedvezményének körét kiterjesztjük. Ez 
1300 milliárd forintot hagy a családoknál, és csak 
olyan országban történhet ilyen, ahol az adópolitika 
nem sarcol, hanem támogat, ahol a gyermekvállalás 
nem teher, hanem érték.  

Ráadásul a családokat érintő egyéb intézkedések, 
mint a CSOK, az 5 százalékos lakásáfa vagy a lakhatási 
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támogatás a fiataloknak, mind a jövőt építik. Ez a 
költségvetés tehát nem megszorít, hanem ösztönöz.  

Tisztelt Képviselőtársaim! A fejlődéshez utak is kel-
lenek, szó szerint és átvitt értelemben is. A 2026-os költ-
ségvetés a közútfejlesztés területén több beruházást in-
dít vagy folytat. Ezek között kiemelkedik az M49-es 
gyorsforgalmi út új szakasza az M3-astól Porcsalmáig, 
az M4-es gyorsforgalmi út fejlesztése Törökszentmiklós 
és Kisújszállás között. És meg kell jegyezzem, hogy az 
M44-M5-ös csatlakozása is ebben az évben, ősszel kész 
lesz, tehát egy nagyon fontos csomópont alakult ki.  

Cegléd, Nagykőrös, Abony környéke országgyűlési 
képviselőjeként azt is örömmel mondhatom, hogy vá-
lasztókerületem két új elkerülőúttal bővül a következő 
években, hiszen a 311-es és a 441-es számú utak kiviteli 
tervei 2026 elejére elkészülnek. Lázár János építési és 
közlekedési miniszter úr ígérte meg, és őt úgy ismerjük, 
mint aki betartja a szavát. Ezek a beruházások nem 
csupán munkahelyeket teremtenek. Ezek hidakat épí-
tenek város és vidék, múlt és jövő között.  

Ez a kormány nem Budapest-központú gondol-
kodásban hisz, hanem abban, hogy Cegléd, Móraha-
lom, Porcsalma vagy éppen Siófok épp olyan fontos, 
mint a főváros.  

Tisztelt Ház! Ez a költségvetés a jövőt védi. A 
nyugdíjasaink biztonságát a 13. havi nyugdíj fenntartá-
sával és a reálérték megőrzésével, a fiatalokat a lakha-
tási és az életkezdési támogatásokkal, a családokat a re-
kordösszegű adókedvezményekkel, a dolgozó embere-
ket pedig a béremelésekkel és az adócsökkentésekkel. 
Ez a költségvetés nemcsak pénzügyi terv, hanem poli-
tikai üzenet is: Magyarország saját útját járja.  

Tisztelt Ház! Kérem tehát tisztelt képviselőtársa-
imat, hogy támogassák a 2026-os költségvetés elfoga-
dását, egy olyan költségvetést, amely valóban Ma-
gyarország érdekeit szolgálja, minden magyar embe-
rét. Köszönöm figyelmüket. (Taps a kormánypártok 
padsoraiból.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, jegyző úr. Tisztelt 

Ház! Képviselőtársaim! A kormány részéről Latorcai 
Csaba miniszterhelyettes úr kért szót. Parancsoljon! 

 
DR. LATORCAI CSABA közigazgatási és terület-

fejlesztési minisztériumi államtitkár: Köszönöm szé-
pen a szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Országgyűlés! 
Néhány perccel ezelőtt Varju képviselő úr felszólalása 
okán kértem szót, mert nem hagyhatjuk - úgy gondo-
lom - megválaszolatlanul. Igaza van Földi képviselő úr-
nak abban, hogy igazából egy számok nélküli vagdalko-
zást hallhattunk, mert valóban kevés szám hangzott el 
a költségvetéssel kapcsolatban, de ahhoz képest még 
számos nagyon súlyos kérdést is felvetett a képviselő 
úr, amire azt tudom mondani, hogy képviselő úr, lelep-
lezték magukat, leleplezte magát a DK. Mert akkor, 
amikor azt kifogásolja az Országgyűlés pulpitusáról, 
hibaként felróva a kormánynak, hogy olcsó orosz olajat 
vásárolunk, akkor képviselő úr, ön az ellen beszél, hogy 
Magyarországon a magyar emberek, a magyar csalá-
dok olcsón juthassanak energiához.  

Képviselő úr, ön a rezsicsökkentés ellen beszél. 
Mindig is tudtuk, hogy önöknek nincs az ínyükre a re-
zsicsökkentés. Mindig is tudtuk, hogy voltaképpen a 
DK is ugyanolyan, mint a TISZA Párt, akik arra ját-
szanak, hogy minél rosszabb legyen a magyar embe-
reknek. Láttuk, tapasztaltuk az Európai Parlament-
ben, hogy a DK képviselői az elmúlt években mindent 
megtettek annak érdekében, hogy felfüggesszék - jog-
talanul - a magyar embereknek, a magyar vállalkozá-
soknak, a magyar gazdáknak járó forrásokat. De hogy 
ezt itt még Budapesten, a magyar parlamentben büsz-
kén el is ismerik, azért ez már minden határon túl-
megy.  

Egyébként, képviselő úr, elmondom önnek, hogy 
mi bárhonnan vásárolnánk olajat, ha ide tudja szállí-
tani. De olyan Magyarország földrajzi elhelyezkedése, 
hogy nincsen tengerpartunk, csak csővezetéken ke-
resztül tudunk olajhoz jutni. Évek óta az Orbán-kor-
mány az, amely építi a csőhálózatot egyébként, hogy 
minél több irányból juthassunk olcsó olajhoz és olcsó 
gázhoz. Ezt a munkát természetesen folytatjuk, de 
még mindig az egyetlen normális megoldás, amelyen 
keresztül fenntartható Európa legolcsóbb lakossági 
energiaár-rendszere, az az orosz olajon keresztül va-
lósulhat meg. Képviselő úr, ne játsszanak arra, hogy 
rossz legyen a magyar embereknek! 

Romló közszolgáltatásokkal vádolni bennünket? 
Képviselő úr, emlékeztetném, hogy az a baloldali kor-
mány, aminek ön is a tagja volt, az zárt be számtalan 
iskolát, zárt be kórházakat. És az egészségügy magá-
nosítását említi? Képviselő úr, önök voltak azok, akik 
komplett kórházakat adtak magánvállalkozók kezébe. 
Emlékszik arra, hogy az egri kórházat hogyan adták a 
haverjaiknak, a HospInvestnek? Abban az időben 
Magyarország legnagyobb sztrájkhulláma söpört vé-
gig az országon. Azóta sem volt ilyen, olyan elementá-
ris felháborodást váltott ki. (Varju László: Nincs is 
orvos Magyarországon!) Képviselő úr, önök azok, 
akik az egészségügyben üzletet látnak. Mi az egész-
ségügyi privatizációt megszüntettük, amit tudtunk, 
visszavásároltunk, és az iskolákat nem bezártuk és be-
zárjuk, hanem az iskolákat kinyitottuk. Az volt a cé-
lunk és az a célunk mind a mai napig, hogy lehetőség 
szerint minden gyermek a lakókörnyezetében jusson 
a legalapvetőbb közszolgáltatásokhoz, legyen az köz-
nevelési, legyen az óvoda, legyen az iskola vagy gyer-
mekjóléti, például bölcsőde.  

Ennek kapcsán szeretném elmondani, hogy 
2010-hez képest megdupláztuk a bölcsődei férőhe-
lyek számát. Most már több mint 60 ezer bölcsődei 
férőhely van, pontosan azért, hogy javuljanak a köz-
szolgáltatások, hogy a magyar családok, a magyar 
gyermekek minél közelebb juthassanak ezekhez a 
közszolgáltatásokhoz. És bizony évről évre a magyar 
költségvetés ezekre a célokra többet költ.  

 
(8.50) 

 
Tehát ne azt mondja, hogy romlanak a közszol-

gáltatások, hanem ismerjék el azt, hogy fenntartjuk 
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ezeket a közszolgáltatásokat, és évről évre növeli a 
költségvetés a közszolgáltatásokra, a humán közszol-
gáltatásokra fordított összegeket. 

Ami pedig a munkavállalók helyzetét illeti, akkor 
beszéljünk a számokról, amelyek nem nagyon szere-
peltek a képviselő úr felszólalásában. 2010-ben, ami-
kor a Fidesz-KDNP-szövetség átvette a kormányzást, a 
bruttó átlagkereset szintje 202 500 forint volt, ez a gaz-
daságpolitikai intézkedéseinknek köszönhetően 2020-
ra 391 200 forintra emelkedett, majd 2025-re már 
664 700 forintra, ez nettó átlagkeresetben azt jelenti, 
hogy 2010-ben 132 600 forint volt, 2020-ban 260 100 
forint volt, 2025-ben pedig 442 000 forint volt. Ez csak 
úgy tudott megvalósulni, képviselő úr, hogy a kormány 
a munkáltatókkal együtt gondolkodott. Olyan beruhá-
zások valósultak meg és olyan gazdaságpolitikai intéz-
kedések, amelyek az egész gazdaságban éreztették a 
hatásukat, a kis- és közepes vállalkozásoktól kezdve 
egészen a legnagyobb foglalkoztatókig. 

De ha egyébként a bruttó minimálbért néz-
zük - ugye, mégiscsak a minimálbért a kormány hir-
deti ki rendeletben, tehát ott aztán teljesen egyér-
telmű a kormány hatása, és ez semmilyen módon nem 
vonható kétségbe -, az önök idejében, 2010-ben 
73 500 forint volt a bruttó minimálbér, 2020-ra ez 
161 000 forintra emelkedett, 2025-re 290 800 fo-
rintra. Egyébként szeretném hangsúlyozni, hogy az 
elmúlt év végén hároméves bérmegállapodás született 
a kormány közvetítésének eredményeképpen a mun-
káltatók és a munkavállalók között, tehát ez tovább 
fog emelkedni dinamikusan 2026-ban és 2027-ben, 
de kimondhatjuk, hogy már 2010 és 2025 között meg-
négyszereztük a bruttó minimálbér összegét. Úgy-
hogy, képviselő úr, ennyit arról, hogy a munkaválla-
lók helyzete mennyire romlik. Csak a minimálbér 
megnégyszereződött. 

Az ingatlanárak növekedésével kapcsolatban sze-
retném hangsúlyozni, hogy egyik irányból egyébként 
örvendetes, hogy növekednek az ingatlanárak, mert 
az látszik, hogy zárkózunk fel, hiszen Varsóban vagy 
Prágában még magasabbak az ingatlanárak. Tehát ez 
mutatja azt, hogy a magyar gazdaság a régiós gazda-
sággal együtt mozog, és nem szakad le. Az is tény, 
hogy sajnos ez lakhatási problémákat eredményez, 
amire a kormány számos intézkedést hozott és hoz. 

Szeretném hangsúlyozni, hogy a héten az Ország-
gyűlés előtt lévő települési önazonosságról szóló ja-
vaslatban az a lehetőség, amit biztosítani kívánunk az 
önkormányzatok számára, hogy valamilyen módon 
elővásárlási jogot kössenek ki egy településen belül 
egy ingatlanértékesítés kapcsán akár a településen 
élők vonatkozásában is, az pontosan azt a célt szol-
gálja, képviselő úr, hogy azok a fiatalok, akik azokon 
a településeken kívánnának családot alapítani és oda 
visszaköltözni, vagy akár a szüleiktől önálló háztar-
tásba költözni, akik ott nőttek föl, ezt a célt szolgálja 
ez a javaslat, hogy segítsük a helyi fiatalok lakáshoz 
jutását. 

Nos, képviselő úr, ez az a javaslat, amit a DK 
egyébként nem támogat. Tehát ne mondja nekünk, 

hogy a lakhatással kapcsolatban a kormány nem in-
tézkedik, mert igenis intézkedünk, és önök azok, akik 
nem támogatják a mi javaslatainkat. Voltaképpen el-
mondta a problémát a pulpitusról, de a probléma 
megoldását nemhogy nem támogatják, hanem kifeje-
zetten ellenzik, képviselő úr. 

Miért ellenzik? Mert kiderült, a napnál világo-
sabb, hogy önök voltaképpen arra játszanak, hogy mi-
nél rosszabb legyen a magyar embereknek. Önök a sa-
ját politikai jövőjüket arra építik, hogy tegyék minél 
rosszabbá a magyar emberek életét. Ezen dolgoztak az 
elmúlt években az Európai Parlamentben, és most 
már mindenki számára egyértelműen látszik, ezen 
dolgoznak Budapesten is, a magyar parlamentben. A 
magyar baloldal ilyen szempontból teljesen egységes, 
teljesen mindegy, hogy az DK, TISZA Párt, Párbeszéd 
vagy egyéb más baloldali roncspárt. 

Ami pedig az Erasmus-programot illeti, képvi-
selő úr, hát önök voltak azok, akik lobbiztak Brüsszel-
ben azért, hogy az Európai Unió - a saját jogát szem-
beköpve - felfüggessze a magyar fiatalok európai 
egyetemeken történő tanulási lehetőségét. Hát önök 
voltak azok, akik mindent megmozgattak annak érde-
kében, hogy a magyar egyetemisták ne mehessenek el 
európai egyetemekre tanulni! Önök voltak azok, akik 
az Erasmus-programot felfüggesztették! A Pannónia-
ösztöndíjprogrammal, pedig mi vagyunk azok, akik 
segíteni kívánjuk a magyar fiatalokat, hogy annak el-
lenére, hogy a DK és a magyar baloldal megpróbálja 
ellehetetleníteni az ő külföldi tanulásukat, ezt a kor-
mány saját eszközeivel, a magyar adófizetők pénzéből 
a költségvetésen keresztül biztosítja. 

Képviselő úr, tehát ezeket a kérdéseket ne ne-
künk rója föl, hanem a saját párttársainak! Nagyon 
kérem, nyomatékkal kérem, képviselő úr, hagyjanak 
már fel végre azzal a politikával, amely azt célozza, 
hogy rosszat tegyenek a magyar embereknek! Higgye 
el, nem vezet ez sehova! Képviselő úr, arra kérem, tá-
mogassák! Gondolják meg magukat, támogassák a te-
lepülési önazonosságról szóló törvényt, hogy ha tény-
leg segíteni akarnak a magyar fiatalok lakhatási hely-
zetének javításán, és támogassák a költségvetést is, ha 
azt akarják, hogy valóban javuljanak a közszolgáltatá-
sok, ha azt akarják valóban, nemcsak mondják, ha-
nem tényleg azt akarják, hogy a magyar fiatalok tanul-
hassanak Nyugat-Európa egyetemein, és ha azt akar-
ják, hogy a minimálbér, a bruttó átlagkereset növe-
kedjék, tehát a munkavállalók helyzete javuljon, és ál-
talában a közszolgáltatások javuljanak. Képviselő úr, 
ennyi a döntés. Ha önök jobbat akarnak a magyar em-
bereknek, támogassák a költségvetést, ha viszont 
rosszat akarnak a magyar embereknek, akkor nyom-
janak rá nemet. Köszönöm megtisztelő figyelmüket. 
(Taps a kormánypárti padsorokból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, miniszterhelyettes 

úr. Tisztelt Ház! Képviselőtársaim! Az MSZP képvise-
lőcsoportjából Szabó Sándor képviselő úr, az Ország-
gyűlés jegyzője jelentkezett felszólalásra. Parancsol-
jon, jegyző úr, öné a szó. 
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SZABÓ SÁNDOR (MSZP): Köszönöm a szót, el-
nök úr. Tisztelt Ház! 2019 óta nem készült olyan költ-
ségvetés, amelyet tulajdonképpen reálisan tervezett 
volna meg a kormány. Ha megnézzük a jövő évi javas-
latot, akkor ismételten visszatér ahhoz a teljesen elhi-
bázott tervezési alaphoz, mely szerint a 2025-ös tény-
számok nélkül kívánja elfogadni a jövő évi javaslatot. 
Noha egyébként ezt a hibájukat tavaly már elismer-
ték, mert tavaly legalább - minden modern állam 
pénzügyi kultúrájához hasonlóan - a tavalyi év végén 
fogadták el a büdzsét, ami már azért tartalmazta a 
tényszámokat. 

Általánosságban elmondható, hogy az elmúlt 
évek gazdaságpolitikáját sokkal inkább a kínlódás jel-
lemezte, hiszen egyetlen GDP növekedési vagy hiány-
számot nem sikerült eltalálni. Ez a továbbiakban sem 
javult, sőt lassan már az adat előjelét sem, hogy éppen 
plusz vagy mínusz az adat, azt sem sikerült sokszor 
belőni. A magyar gazdaság gyengén kezdte a 2025-ös 
évet is, hiszen a GDP zsugorodott, az ipari termelés 
visszaesett. Az első negyedév számai nem hozták meg 
a remélt lendületet. A bruttó hazai termék, a GDP 0,4 
százalékkal zsugorodott az előző év azonos időszaká-
hoz képest, és 0,2 százalékkal maradt el a tavalyi év 
utolsó negyedévétől. Korábban is lehetett sejteni, 
hogy a háztartások költési kedve nem fogja meghozni 
a várva várt eredményt, és nem fogja kihúzni a bajból 
a magyar gazdaságot, amely láthatóan szerkezeti 
problémákkal küzd. 

A KSH frissen közzétett ipari termelési adatai 
szerint az év első három hónapját tekintve már kímé-
letlen a helyzet, az ipari termelési adat 4,4 százalékkal 
csökkent. A gyenge teljesítmény mögött leginkább a 
feldolgozóipar lanyhulása áll, ahol különösen a villa-
mos berendezések gyártása mutatott komoly vissza-
esést. Egy év alatt 20 százalékkal csökkent a termelés. 
Ez nem kis kiesés. 

 
(9.00) 

 
A külpiaci értékesítés volumene stagnál, míg a 

hazai piacokon 3 százalékos visszaesést regisztráltak. 
A feldolgozóipar 13 alága közül kilencben csökkent a 
termelés. A villamos berendezések gyártása került a 
lista végére 25 százalékos mínusszal. A járműgyártás 
sem tudott teljesen ellenállni ennek az ellenszélnek, 
itt 3,8 százalékos visszaesés történt. 

Összességében az adatok alapján jól látható, 
hogy a gazdaság 2025 tavaszán a legnagyobb jóindu-
lattal is csak toporog, mintsem hogy lépdelne előre, és 
akkor még a repülőrajtról nem is beszéltünk. Néhány 
iparág próbálja ugyan tartani a tempót, de a nagy 
egész egyelőre fáradtnak, sőt kissé irányt vesztettnek 
tűnik. Azt látjuk tehát, hogy a gazdaság teljesítőké-
pessége 2019 óta nem változott, tehát lényegében hat 
éve stagnál. 

A jövő évi költségvetés kapcsán a Költségvetési 
Tanácsnak a 2026-os költségvetésről kiadott véle-
ménye sem lett jobb, mint tavaly. Főbb üzeneteit így 
lehetne összefoglalni: rosszabb a 2025-ös gazdasági 

teljesítmény, emiatt elcsúsznak a bázisfolyamatok, 
kedvezőtlenebbek a 2026-os növekedési kilátások, 
rendkívül alacsony az általános tartalék, az uniós 
forrásokkal kapcsolatban jelentősek a bizonytalan-
ságok, furcsa a jövő évi béremelkedési várakozás, két 
beépített akna is van, a vagyonkiadások és a védelmi 
tartalék, ráadásul a korai költségvetés elfogadásából 
fakadó kockázatokat csak tovább fokozza a jelenlegi 
vámháborús helyzet. 

A kormány jövőre az idei 2,5 százalékos várt növe-
kedés után 4,1 százalékos bővüléssel számol, a tanács 
véleménye szerint azonban a növekedési kilátásokat 
mindkét évben jelentős bizonytalanság övezi. Egyik 
legnagyobb kockázat, hogy a magyar állam különböző 
okokból nem juthat annyi bevételhez, mint amennyivel 
valójában tervez. Az uniós források elérhetőségét övező 
bizonytalanság is továbbra is fennáll, az ezekből szár-
mazó bevételek elmaradása pedig változatlan kiadások 
mellett növelni fogja a pénzforgalmi hiányt. 

A továbbiakban két területtel kívánok foglalkozni 
a költségvetés kapcsán részletesebben: a szociális ki-
adások, valamint az önkormányzati szektor.  

Ha megnézzük a szociális támogatások tekintet-
ében a költségvetés jövő évi tervezetét, akkor azt ta-
pasztalhatjuk, hogy az államháztartás funkcionális ki-
adásait tekintve a 2025. évhez képest GDP-arányosan 
kevesebb fog jutni jóléti funkciókra, 24,6 százalék he-
lyett 24,1 százalék. De ha a korábbi kormányhoz, te-
hát a 2010-es állapothoz képest nézzük a számokat, 
akkor a GDP 31 százalékáról 24 százalékára csökken 
16 év alatt a jóléti kiadásokra költött összeg, tehát a 
közösből egyre kevesebb jut egészségügyre, oktatásra, 
szociális ellátásokra, nyugdíjakra, idősgondozásra 
vagy éppen a családok támogatására. 

A kormány sajátos módon biztosította a szociális 
ellátások stabilitását is, hiszen 20 éve ugyanakkora 
összegű a közgyógyellátás keretösszege, 18 év óta vál-
tozatlanok a családi támogatás összegei, 14 éve válto-
zatlan a munkanélkülieknek járó támogatás, az még 
mindig 22 800 forint, 9 éve változatlanok a rászoruló 
gyermekek után járó pénzbeli ellátások, de nem vál-
toztak a gondozásba kerülő gyermekek nevelését 
végző nevelőszülőknek járó nevelési ellátmány legala-
csonyabb összegei sem. Jövőre már felnőtté válnak 
azok a gyermekek, akik születésük óta ugyanakkora 
összegű családi pótlékot kapnak az államtól, de ha 
megnézzük a gyes, a gyet vagy az anyasági támogatás 
összegeit, akkor azokról is az mondható el, hogy 2008 
óta egyetlen forinttal sem változtak, nem emelkedtek, 
ellenben a költségek folyamatosan nőttek. 

Erre vonatkozólag az elmúlt években többször 
is - magam háromszor, összességében ötször - ad-
tunk be javaslatot arra vonatkozóan, hogy ezen csa-
ládi pénzbeli támogatás összegét jelentős mértékben 
emelje meg a kormány, hiszen a társadalmi elvárás 
pártpolitikától függetlenül, jobbról és balról egy-
aránt az, hogy ezeknek a pénzbeli támogatásoknak 
az összegei emelkedjenek. Sajnos egyszer sem támo-
gatta a kormány. Most is benyújtjuk a javaslatainkat 
a költségvetéshez. Kérem a kormányt, hogy ezeket a 
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javaslatokat szíveskedjen támogatni, amennyiben va-
lóban a családokért dolgoznak. 

A nyugdíjemelés meghatározásánál 3,6 százalé-
kos fogyasztóiár-növekedést kell figyelembe venni, 
tehát jövőre is kényszerhitelezővé válnak a nyugdíja-
sok, ahogy idén is, hiszen hiába ismerték be, hogy ma-
gasabb lesz az infláció, a kiegészítés azóta sem történt 
meg. A méltányossági nyugdíjra fordítható összegek 
nem emelkednek annak ellenére sem, hogy az idősek 
elszegényedése folyamatosan növekszik, és így a se-
gítségre szorulók száma évről évre jelentősen megha-
ladja ezt a keretet. 

Nagyon fontos kiemelni azt, hogy újra kihagyták a 
jövő évi költségvetésből a szociális szféra béremelését. 
Ez nem látszódik a következő évi költségvetésben, 
noha egyébként Orbán Viktor kormányfő azt ígérte, 
hogy lesz bérrendezés a szociális területen a jövő évi 
büdzsé tervezete szerint. Decemberben a parlament-
ben a miniszterelnök azt mondta, 2026-ban várható 
egy értékelhető, áttörő erejű béremelés a szociális dol-
gozóknál, hiszen ez több mint százezer ember, „olyan 
fantasztikus munkát végeznek, amire talán mi nem is 
lennénk képesek”. Ebben tökéletesen egyetértünk a 
miniszterelnök úrral, valóban nagyon nagyszerű mun-
kát végeznek, de azzal már nem értünk egyet a minisz-
terelnök úrral, hogy ígérete ellenére ennek a béreme-
lésnek a fedezetét a következő évi költségvetésben nem 
látjuk. A béremelés hiánya azonban tovább fogja nö-
velni a munkaerőhiányt a gyermekvédelemben és az 
idősgondozásban, valamint a szociális ágazatban, amit 
egyébként most is folyamatosan tapasztalunk. 

Nem változik a közgyógyellátás kerete sem, 
ahogy a személyekre szánt keretösszeg sem, ami húsz 
éve változatlan lesz jövőre. A legtöbb szociális terüle-
tet vagy a gyermekvédelmet érintő költségvetési sor 
sem változik, miközben elvileg béremelésre, növekvő 
működési költségekre, növekvő árakra kell számítani. 

Ha összegezzük a szociális ellátásra jutó követ-
kező évi költségvetési számokat, akkor azt lehet el-
mondani, hogy ha önök maradnak kormányon, ak-
kor jövőre legfeljebb a szinten tartás marad az idő-
seknek, a rászorulóknak, de sok esetben tovább rom-
lik majd a szociális támogatásra szorulók helyzete, 
ahogyan a szociális területen dolgozók helyzete is, 
hiszen a már korábban említett, beígért béremelés is 
elmarad. 

Rátérve az önkormányzati szektorra, általános-
ságban elmondható, hogy az elmúlt 15 évben folyama-
tos volt a hatáskörök elvonása. Az állam elvette az ok-
tatás, az egészségügy, a hulladékgazdálkodás és szá-
mos más, helyi döntést igénylő terület irányítási jo-
gát. A hatáskörök átcsoportosításával a finanszírozás 
is elvonásra került, ezzel viszont a települések sok 
esetben veszítettek, hiszen - sokszor elmondtuk - lé-
nyegesen több forrást vont el az állam, mint amennyi 
feladatot átvállalt. Ráadásul elvették az önkormány-
zatok jelentős bevételeit is. Csak néhányat említve: a 
személyi jövedelemadóból származó bevételek hely-
ben maradó részét, a gépjárműadót vagy az illetéke-
ket, és még lehetne tovább sorolni. 

A helyi önkormányzatok finanszírozását illetően 
a 2026. évi költségvetésre sok szempontból a válto-
zatlanság, illetve az anyagi helyzet lassú, de biztos 
romlása jellemző, javulás pedig a hazai települések 
helyzetében ettől a költségvetéstől egyetlen területen 
sem várható. 

Nincs változás az idei büdzséhez képest ugyanis 
abban, hogy az önkormányzatoknak komoly gondot 
okoznak azok a kormányzati elvonások, melyek java-
részt már az elmúlt években is jelen voltak, de most 
láthatóan szaporodtak, sőt, a meglévők pedig tovább 
emelkedtek. Ezek a megszorítások továbbra is a szá-
mottevő bevétellel rendelkező települési önkormány-
zatokat érintik elsősorban, és minden szempontból a 
nagyobb települések gazdálkodásának, fejlesztésének 
a hátrányára valósulnak meg ezek az elvonások. Az 
ilyen irányú kormányzati intézkedések az elmúlt 
évekhez hasonlóan most is leginkább Budapest Fővá-
ros Önkormányzatát sújtják, de már több más na-
gyobb, jellemzően megyei jogú város, így többek kö-
zött választókerületem, Szeged is csatlakozni látszik 
ehhez a körhöz, különösen ami a szolidaritási hozzá-
járulás növekedése, valamint az iparűzési adó meg-
nyirbálása kapcsán jelentkezik a településeknél. 

Alacsony az állami normatíva is. Ma már a tele-
pülések kétharmadának nincs számottevő saját bevé-
tele, így feladatellátása az állami támogatástól függ, 
mely továbbra is alacsony, alig több mint 4 százalék-
kal adnának többet ugyanis az önkormányzatok mű-
ködéséhez az idei évhez képest, 1408 milliárdot az 
1350 milliárd forinthoz képest. Azonban ha az elvoná-
sok tekintetében vagy az elvonások figyelembevételé-
vel megnézzük ezeket az összegeket, akkor nettó érte-
lemben az önkormányzatok jövőre 960 milliárd forint 
támogatást kapnak a központi költségvetésből, ami 
csak első ránézésre tűnhet jelentős összegnek, valójá-
ban azonban csupán azt lehet elmondani, hogy a ter-
vezett költségvetési kiadásoknak a 2, a várható GDP 1 
százalékának felel meg, ami jól mutatja, hogy tulaj-
donképpen hogyan is és hol helyezkednek el az önkor-
mányzatok a kormány prioritási listáján.  

 
(9.10) 

 
Az önkormányzatoknak a költségvetésitörvény-

javaslatból származó legnagyobb gondját továbbra is 
a számos kormányzati elvonás jelenti, ahogy erről 
már beszéltem, melyek elsősorban a számottevő be-
vétellel rendelkező települési önkormányzatokat sújt-
ják. A 2026. évi költségvetés tovább sarcolja a telepü-
léseket a szolidaritási hozzájárulás néven emlegetett, 
de valójában sokkal inkább az önkormányzatokat 
sújtó adó folyamatos növelésével. Míg a kormány a te-
hetősebbnek tartott települések fizetési kötelezettsé-
gét 2019-ben 43 milliárd forinttal csökkentette, a kö-
vetkező évben ezt az összeget, a szolidaritási adót már 
jelentősen megemelte, 2024-ben 310 milliárdot, ’25-
ben a költségvetés már 360 milliárd forintot várt ezen 
a soron. És ha megnézzük a következő évi javaslatot, 
akkor az emelkedés még egy újabb szintet lépett, 
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majdnem 10 százalékos emeléssel kívánja tovább súj-
tani a településeket, hiszen a következő évi tervezet-
ben már 395,8 milliárd forintot kell befizetniük a te-
lepüléseknek a központi költségvetésbe.  

A szolidaritási hozzájárulás intézményét jól jel-
lemzi, hogy bár ezt a fizetési kötelezettséget azzal tá-
masztották alá, hogy a tehetősebb önkormányzatok 
befizetéseiből kívánják támogatni a nehezebb helyzet-
ben lévő önkormányzatokat, kistelepüléseket, ennek 
azonban a nyomát sem lehet látni, ugyanis továbbra 
sem képeztek egy külön alapot az ezen a soron befolyó 
összegek számára, nem találni arra utaló jelet, hogy ez 
a több ezer milliárd forint többlet hogyan kerül majd 
tulajdonképpen végül is a valóban, hangsúlyozom, va-
lóban rászoruló kistelepülésekhez.  

Ha megnézzük a gépjárműadót, akkor elmond-
hatjuk, hogy lassan, de biztosan emelkedik a költség-
vetés bevétele ebből is, hiszen a gépjárműadóból be-
folyt összeg 2026-ban már 108 milliárd forint lesz. Az 
összegnek abból a szempontból van jelentősége, hogy 
a 2020. évi törvénymódosításig ennek a pénznek a 
40 százaléka az önkormányzatok bevételeit képezte. 
Zárójelben jegyzem meg, hogy azt megelőzően, ko-
rábban teljes egészében az önkormányzatok bevételét 
képezte, de ha 2020-hoz képest nézzük, akkor immár 
a negyedik évben teljes egészében a központi költség-
vetést illeti meg ez a bevétel, így az önkormányzatok-
nak jövőre már több mint 40 milliárd forintos veszte-
séggel kell kalkulálniuk a korábbiakhoz képest.  

Különösen szembetűnő a helyi iparűzési adó 
2024. évi bevételhez képesti többletelvonása. A „Ver-
senyképes járások” névre keresztelt program értelmé-
ben a járások az iparűzési adó 2025. évi többletével 
feltöltött Területfejlesztési Alapból kérhetnek majd 
támogatást a beruházásaikhoz. Ez az adótöbblet a 
szaktárca számításai szerint 65 milliárd forint lesz. A 
kormány azonban úgy vonja el a helyiiparűzésiadó-
bevétel vélt idei többletét az önkormányzatoktól, 
hogy még nem lehet tudni, hogy a cégek valójában 
mennyi adót fizetnek be a tavalyi évhez képest. A vál-
lalkozások adóbevallási határideje ugyanis május 
vége, ehhez képest a többlet iparűzésiadó-bevételt az 
önkormányzatoknak már kirótták. A kormány ezért 
az első három hónap adóbefizetéseiből próbálja kikö-
vetkeztetni a teljes évet, miközben az adóbefizetés 
nem időarányos, ezt is tudjuk, az év elején több folyik 
be, mint ősszel. Novemberben fogják összevetni a 
tényleges bevétellel ezt az összeget, és ha kiderül, 
hogy mégsem volt többlet, akkor majd ezt a pénzt ál-
lítólagosan jövőre vissza fogják fizetni, ha egyáltalán 
visszafizetik. Addig azonban a kormány visszatartja, 
és használja a települések pénzét.  

Ha választókerületemet nézzük meg szűkebb ér-
telemben, akkor néhány elvonás tekintetében, csak 
hogy említsem ezeket az elvonásokat, Szeged eseté-
ben a gépjárműadó-bevétel ebben az évben 600 mil-
lió forintot jelentett, a szolidaritási adó 5,7 milliárd 
forintot, a helyi iparűzési adó többletbevétele 
588 millió forintot és a tömegközlekedés támogatásá-
nak elmaradása, amelyet szintén elvontak a vidéki 

megyei jogú városoktól, azoktól a városoktól, amelyek 
valamiféle tömegközlekedést működtetnek, ez közel 
400 millió forintot jelentett.  

Így, ha összességében megnézzük az önkormány-
zati területet, szektort, akkor általánosságban el-
mondhatjuk, hogy a költségvetés nemhogy nem oldja 
meg, hanem tovább súlyosbítja a települési önkor-
mányzatok gondjait, azok a problémák, amelyek je-
lentős részben 2019 őszén, az önkormányzati válasz-
tások óta keletkeztek, bizony tovább növekednek a 
növelt szolidaritási adó, az elvont gépjárműadó, vala-
mint a megnyirbált helyiiparűzésiadó-bevételek kö-
vetkeztében. Kijelenthető tehát, hogy a bevételek to-
vábbi csökkenése, valamint a kormányzati elvonások 
további emelése tovább fogja rontani az önkormány-
zatok helyzetét. Különösen igaz ez a kistelepülésekre.  

Mindezek miatt módosító javaslatokkal éltünk, 
én is, az MSZP is a tekintetben, hogy az önkormány-
zatok finanszírozása jobb legyen a következő évben. 
Így azt javasoljuk, hogy a gépjárműadó minden fo-
rintja maradjon a településeken. Ebből hozzunk létre 
egy alapot, ebből az alapból pedig infrastruktúra-fej-
lesztések, utak javítása valósuljon meg, hiszen ka-
tasztrofális állapotban vannak a települések útjai. 
Kapják vissza a települések a közösségi közlekedés fi-
nanszírozását a kormányzati pénzügyi keretből. Le-
gyen ez egy 3 milliárd forintos keret. Ebből Szeged-
nek, mint említettem, 400 millió forint járna, ami na-
gyon hiányzik a tömegközlekedés finanszírozásából.  

Egyéni módosító javaslatokkal is éltem a költség-
vetéshez, így a déli Tisza-híd előkészítésének megva-
lósítására szorgalmazok 3 milliárd forintot. Erre 
egyébként, ennek a hídnak a megvalósítására több-
szöri kormányzati határozat is született már, azonban 
ez a projekt 2017 óta áll. Javaslom továbbá, hogy a 
Szeged és Kübekháza közötti 9 kilométeres szakasz 
felújítása valósuljon meg, valamint a Klárafalva és 
Kiszombor közötti kerékpárút is kerüljön kiépítésre a 
43-as számú főút mellett. Erre is volt korábban, évek-
kel ezelőtt kormányzati ígéret.  

Összegezve a jövő évi költségvetést, elmondhat-
juk, hogy a költségvetési javaslat alapján folytatódik 
az a gazdaságpolitikai kínlódás Magyarországon, amit 
az elmúlt időszakban tapasztaltunk. Az elmúlt három 
év brutális mértékű megszigorítása mellett a kormány 
tulajdonképpen az eladósodással, illetve ennek egyre 
gyorsuló fokozásával tudta csak menedzselni ezeket a 
költségvetési folyamatokat. És ahelyett, hogy a kor-
mány végre mindent megtenne az EU-val való meg-
egyezés érdekében azért, hogy a gazdaság hozzájus-
son az európai uniós forrásokhoz, rombolja a jogbiz-
tonságot és tovább sarcolja az önkormányzatokat, 
fenntartja a különadókat, amit tulajdonképpen a nap 
végén a lakosság fog megfizetni az emelkedő élelmi-
szerárakon, a díjakon és a szolgáltatásokon keresztül.  

Én arra kérem önöket, hogy fontolják meg a köz-
ponti költségvetéshez, az egészségügyhöz, az oktatás-
hoz, az önkormányzathoz, valamint a szociális ágazat-
hoz benyújtott javaslatainkat. Ezek, higgyék el, olyan 
módosító javaslatok, amelyek valamennyiünk számára 
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hasznosak, és leginkább az érintettek számára terem-
tenek kielégítő lehetőségeket. Köszönöm, hogy meg-
hallgattak. 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, jegyző úr. Tisztelt 

Ház! Képviselőtársaim! A Fidesz képviselőcsoportjá-
ból Halász János képviselő úr jelentkezett felszóla-
lásra. Parancsoljon, képviselő úr, öné a szó. 

 
HALÁSZ JÁNOS (Fidesz): Köszönöm szépen a 

szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Ház! A jövő évi költ-
ségvetési tervezet megtárgyalását is veszélyekkel teli, 
háborús időkben vagyunk kénytelenek megkezdeni. 
Pedig Donald Trump megválasztásával és beiktatásá-
val végre megcsillant a fény az alagút végén, egyre 
többen mernek a békéről beszélni, az orosz-ukrán 
konfliktus résztvevői kezdenek hajlandóságot mu-
tatni legalább egy tűzszünet megkötésére. A brüsszeli 
bürokrácia és az Európai Parlament többsége ezzel 
szemben Ukrajna felfegyverzésére és az ukránok 
pénzügyi támogatására akarja kötelezni az európai 
országokat, így Magyarországot is. A magyar kor-
mány és a Fidesz-KDNP pártszövetség ezt a leghatá-
rozottabban elutasítja. A 2026-os költségvetés forrá-
sait nem Ukrajnára, hanem a magyar családok támo-
gatására, a magyar emberek biztonságának garantá-
lására fordítjuk majd. A 2026-os költségvetés ezért 
egy nyíltan háborúellenes költségvetés.  

A nemzeti kormány immár három éve következe-
tesen követi ezt a háborúellenes stratégiát. Ez a poli-
tika garantálja, hogy az európai háborús készülődés 
ellenére a magyar emberek a jövőben is békében és 
biztonságban éljenek. Ennek a háborúellenes straté-
giának köszönhetően jövőre is lesz 13. havi nyugdíj, 
nálunk marad a legalacsonyabb a rezsi, tovább emel-
kedhetnek a bérek, és megvalósíthatjuk Európa leg-
nagyobb adócsökkentését is.  

 
(9.20) 

 
Háborúra nem vagyunk hajlandók költeni, de 

Magyarország biztonságának és a magyar emberek 
védelmének biztosítása nem lehet pénz kérdése, azt a 
jövőben a jövő évi költségvetés is biztosítja. Továbbra 
is garantáljuk a határok védelmét, az illegális migrá-
ció elleni védekezéshez és a közbiztonság megerősíté-
séhez szükséges erőforrásokat.  

Tisztelt Ház! A továbbiakban mint a Nemzetbiz-
tonsági Bizottság alelnöke a titkosszolgálatok jövő évi 
támogatásáról szeretnék bővebben beszélni. A nemzet-
biztonsági szolgálatokat az elmúlt 15 évben megerősí-
tettük, infrastruktúrájukat látványos módon megújí-
tottuk, képességeiket jelentősen fejlesztettük. Emellett 
több szerkezeti változás is történt a nemzetbiztonsági 
szolgálatok működési struktúrájában. Az átalakítások 
utolsó mozzanataként idén hatályba lépett a polgári 
nemzetbiztonsági szolgálatok személyi állományának 
új jogállásáról szóló törvényjavaslat is. Ezzel a polgári 
szolgálatok munkatársai kikerülnek a rendvédelmi 
dolgozók köréből, és számukra egy önálló, a speciális 

tevékenységükhöz illeszkedő jogállás jött létre. Ezzel 
lezárult a folyamat, melynek eredményeként mind az 
intézményi struktúra, mind a jogszabályi háttér és a fi-
nanszírozás, mind a kormányzati irányítási szerkezet a 
lehető legjobban tudja biztosítani a szolgálatok haté-
kony működését.  

Tisztelt Ház! A nemzetbiztonsági szolgálatok 
2026-ban korábban soha nem látott nagyságú költ-
ségvetésből gazdálkodhatnak majd. Az öt titkosszol-
gálatnak együttesen több mint 192 milliárd forintot 
irányoz elő a törvényjavaslat; ez 30 milliárddal több, 
mint az idei költségvetésben szereplő összeg, és közel 
ötszöröse a baloldal által készített, 2010-es költségve-
tésben szereplő számnak. A hivatásos állomány lét-
száma így bővülhet, a személyi juttatások jelentősen 
emelkedhetnek, a beruházások és a fejlesztések pedig 
folytatódhatnak. A költségvetési források 20 százalé-
kos növelése mellett a törvényjavaslat tartalmazza a 
szolgálatok munkatársainak a fegyverpénz kifizetését 
is. Megígértük, és az ígéretünket be is tartjuk: a hiva-
tásos állomány tagjai ismét hathavi jövedelmüknek 
megfelelő juttatást fognak kapni.  

Tisztelt Ház! Nézzük meg egyenként, hogy me-
lyik szolgálat mennyi pluszforrásra számíthat! Az Al-
kotmányvédelmi Hivatal a magyar szuverenitás vé-
delmének egyik legfontosabb bástyája. Az eddig meg-
szokott elhárítási feladataik mellett kiemelt szerepük 
lesz az ukrán propaganda terjesztésének feltárásában 
és a hazánk elleni ukrán titkosszolgálati műveletek ki-
védésében. A hivatal a tervezet szerint 2026-ban 
30,76 milliárd forintból gazdálkodhat majd. Ez több 
mint 2,7 milliárd forintos emelkedés 2025-höz ké-
pest. 2010-ben a jogelőd Nemzetbiztonsági Hivatal 
éves költségvetése még csak 8 milliárd forint volt, jö-
vőre az Alkotmányvédelmi Hivatal közel négyszer 
ennyi forrásból gazdálkodhat.  

A Nemzetbiztonsági Szakszolgálatnak kiemelt fel-
adata lesz jövőre is a nemzetbiztonsági és bűnüldöző 
szerveknek műveleti, technikai és szakértői támogatást 
nyújtani titkos, leplezett és nyílt eljárások folyamán 
egyaránt. Az idén hatályba lépő új kiberbiztonsági tör-
vény a korábbihoz hasonlóan kiemelt hatósági és ki-
bervédelmi feladatokat határoz meg a Szakszolgálat 
számára. Az ehhez szükséges speciálisan képzett szak-
embergárda megtartásához és bővítéséhez, valamint az 
eszközpark folyamatos megújításához szükséges forrá-
sok 2026-ban is a Nemzetbiztonsági Szakszolgálat ren-
delkezésére fognak állni. A Szakszolgálat jövőre 
66,25 milliárd forintból gazdálkodhat. Ez a 2025-ös 
költségvetésben előirányzott 48 milliárd forinthoz ké-
pest jelentős, majdnem 40 százalékos emelkedést je-
lent, a Gyurcsány-korszak utolsó büdzséjének pedig 
több mint a négyszerese.  

Az Információs Hivatal polgári hírszerző szolgá-
latként végzi a Magyarország környezetét meghatározó 
biztonsági, politikai, gazdasági, energetikai változások 
és kihívások feltérképezését és az ehhez kötődő, Ma-
gyarország érdekeit sértő szándékok feltárását. Az In-
formációs Hivatalnak ezért kiemelt feladata lesz jövőre 
a gyorsított ukrán európai uniós csatlakozást erőltető 
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törekvésekről szóló információk megszerzése. A hazai 
társszolgálatokkal együttműködve az Információs Hi-
vatal a 2026. évben is folytatni fogja a külföldön lévő 
magyar intézmények védelmét az ártó szándékú, leple-
zett törekvésekkel szemben. Feladatai ellátásához az 
Információs Hivatal jelentős plusztámogatásra számít-
hat az idei évhez képest. Költségvetése 29,6 milliárdról 
35 milliárd forintra emelkedik 2026-ban a tervezet 
szándéka szerint. Ez több mint 5 milliárd forintos több-
letet jelent, a polgári hírszerzés így közel öt és félszer ak-
kora támogatást kap jövőre, mint kapott 2010-ben.  

A Katonai Nemzetbiztonsági Szolgálat felfedi a 
Magyarország ellen irányuló támadó, befolyásoló 
szándékra utaló törekvéseket, valamint elhárítja a 
külföldi titkosszolgálatoknak Magyarország szuvere-
nitását, honvédelmi érdekeit sértő vagy veszélyeztető 
törekvéseit. Megszerzi, elemzi és továbbítja a kor-
mányzati döntésekhez szükséges, a biztonságpolitika 
katonai elemét érintő katonapolitikai, hadiipari és ka-
tonai információkat. Az orosz-ukrán háború kitörése 
a Katonai Nemzetbiztonsági Szolgálatnak extrém 
mértékű pluszterhelést jelent immár három éve. A 
szomszédunkban dúló háború és az ukrán szolgálatok 
Magyarországgal szembeni folyamatos műveletei vár-
hatóan 2026-ban is sok feladatot jelentenek majd. A 
KNBSZ jövő évi költségvetése a korábbi évekhez ha-
sonlóan tovább emelkedik, és meg fogja haladni az 
50 milliárd forintot. Ez 3,7 milliárd forintos növeke-
dést jelent 2025-höz képest, ami négyszerese annak, 
amennyire a Gyurcsány-korszakban számíthattak a 
katonai titkosszolgálatok.  

A Nemzeti Információs Központ hazánk legfiata-
labb nemzetbiztonsági szolgálata, a modern kor lehe-
tőségeinek kiaknázására, az új veszélyek elhárítására 
és az állandóan változó körülmények okozta új helyze-
tek gyors elemzésére jött létre. A Nemzeti Információs 
Központ vizsgálja Magyarország biztonsági és bűnügyi 
helyzetét, kormányzati tájékoztató, valamint támo-
gató, koordinációs, elemző, értékelő tevékenységet vé-
gez, továbbá ellátja az utasadat-információs egység fel-
adatait. Az elmúlt évek tapasztalata, hogy a Nemzeti 
Információs Központ sikeresen végzi el a széles spekt-
rumú információk koordinálását, elemzését, a teljes 
nemzetbiztonsági adatvagyon kormányzati döntéstá-
mogató szintekre történő becsatornázását. Személyi ál-
lománya és infrastruktúrája évről évre fejlődik. Ez a 
fejlesztés 2026-ban is folytatódhat, mivel a 2025-ös 
költségvetése 400 millió forinttal, 9,63 milliárd fo-
rintra fog emelkedni a törvényjavaslat szerint.  

Tisztelt Ház! Magyarország évek óta Európa 
egyik legbiztonságosabb országa, mellesleg Budapest 
pedig Európa talán legbiztonságosabb fővárosa, és ez 
nagyban köszönhető a magyar nemzetbiztonsági szol-
gálatoknak; erről személyesen többször is meggyő-
ződhettem az elmúlt hét évben, mióta a Nemzetbiz-
tonsági Bizottság alelnöke vagyok. Az Ukrajna felől 
érkező egyre erősebb fenyegetések, titkosszolgálati 
akciók, befolyásolási kísérletek azonban a szolgálato-
kat új helyzet elé állítják, megemelt támogatásuk min-
den fillérje indokolt. Kérem képviselőtársaimat, hogy 

támogassák az előttünk fekvő költségvetésitörvény-
javaslatot, mert az segít továbbra is megvédeni orszá-
gunk békéjét és biztonságát.  

A nemzetbiztonsági szolgálatoknál dolgozók ha-
zájukat szerető és hazájukat szolgálni kész emberek, 
akikre számíthat a magyar társadalom. Felszólalásom 
végén szeretném megköszönni nekik áldozatos mun-
kájukat. A nemzetbiztonsági szolgálatok továbbra is 
számíthatnak a Fidesz-frakció támogatására. Köszö-
nöm szépen a figyelmüket. (Taps a kormánypártok 
soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Tisztelt 

Ház! Képviselőtársaim! A kormány részéről Latorcai 
Csaba miniszterhelyettes úr kért szót. Parancsoljon! 

 
DR. LATORCAI CSABA közigazgatási és terület-

fejlesztési minisztériumi államtitkár: Köszönöm szé-
pen a szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Országgyűlés! 
Tisztelt Szabó Képviselő Úr! Mindenekelőtt szeretném 
megköszönni Szabó képviselő úrnak a hozzászólását. 
Varju Lászlóval ellentétben az ön felszólalása nyomok-
ban azért tényeket és számokat is tartalmazott, néhány 
kérdésben viszont szeretnék vitába szállni önnel.  

 
(9.30) 

 
Az első ilyen kérdés pedig a családtámogatások 

kérdése. A képviselő úr fölsorolt jó néhány családtá-
mogatást, és abból azt a következtetést vonta le, hogy 
csökkennének a családtámogatások, de a legnagyobb 
volumenű családtámogatásról, a családi adókedvez-
mény mértékéről és annak érvényesítési lehetőségé-
ről nem ejtett szót. Pedig hát igazán úgy kerek a kép, 
és a közvetett támogatások is éppúgy támogatásnak 
minősülnek, így az adókedvezmények is éppúgy tá-
mogatásnak minősülnek, mint a különböző direkt tá-
mogatások. Ha egyben tekintjük a képet, akkor azt 
látjuk - figyelembe véve a közvetlen és közvetett tá-
mogatásokat -, hogy bizony évről évre növekednek a 
családoknak a lehetőségei.  

És ha már családtámogatásról beszélünk, akkor 
egyszerűen megkerülhetetlen arról a kérdésről is szót 
ejteni itt az Országgyűlés falai között, hogy már ez év-
ben megkezdődik a háromgyermekes anyáknak az 
élethosszig tartó adókedvezmény biztosítása, és a kö-
vetkező évtől kezdődően, ha már a 2026-os költségve-
tésről beszélünk, tehát a 2026. évtől kezdődően pedig 
elindul a kétgyermekes anyukák élethosszig történő 
személyijövedelemadó-mentességének a biztosítása. 
Mi ez, ha nem családtámogatás? A képviselő úr jó né-
hány családtámogatási formát felemlegetett, de ez a 
legnagyobb volumenű és legnagyobb családtámoga-
tási forma.  

Azt is látjuk, ahogy az előző hozzászólásomban el-
mondtam, hogy hogyan növekednek folyamatosan a 
bruttó és nettó bérek, a minimálbértől kezdődően min-
den család számára növekednek a bérek, ennélfogva a 
megélhetéshez kapcsolódó bevételek is minden család-
nál növekszenek. Ilyen módon tehát összességében a 
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családoknak a megélhetése 2026-ban még 2025-höz 
képest is hatványozottan javulni fog.  

Ami a béremeléseket illeti, ha már a béreket is 
felemlegettük, valóban, a miniszterelnök úr ígéretet 
tett arra, hogy a következő nagy béremelési körben a 
szociális szektorban dolgozók bérét kívánja a kor-
mány rendezni. Ne feledjük el, hogy a kormány az el-
múlt 15 évben mindig hivatásrendek bérét, bértöme-
gét emelte. Így indult a köznevelésben dolgozókkal, 
utána az egészségügyi dolgozók, majd a kormánytiszt-
viselők következtek, és egy körben már voltak a szoci-
ális dolgozók, majd utána második körben megkezdő-
dött az egészségügyben dolgozók bérének a növelése, 
soha nem látott mértékű orvosbéremelés, egészség-
ügyi szakdolgozói béremelés; és most ebben az évben 
a tanárok és az óvónők bére is olyan mértékben került 
megemelésre, mint a magyar történelem során még 
soha. És a kormány garanciát vállalt arra, hogy ezt az 
emelt bért folyamatosan szinten is tartja, arra vállal-
tunk kötelezettséget, hogy az átlagbérhez viszonyítva 
évről évre biztosítjuk a bérnövekedést.  

Szeretném a Ház falai között jelezni azt is, hogy 
tegnap este a Magyar Közlönyben az is megjelent, 
hogy az önkormányzati dolgozók bérét kétszer 15 szá-
zalék nagyságrendben emeljük, ez év július 1-jétől 
15 százalékos mértékben, majd januártól ismét 
15 százalékos mértékben, ugyanúgy, ahogy a szociális 
dolgozók bérének a nagyarányú növelésén is dolgozik 
a kormány, és nagyon bizakodóak vagyunk, hogy ez 
valóban minél előbb meg fog tudni valósulni. Ugyan-
így a kormánytisztviselők bére is hasonlóan napiren-
den van a kormány asztalán.  

Ami pedig a szociális ellátásokat illeti, ott igazá-
ból, ha már költségvetésről beszélünk, akkor a szá-
mok kapcsán lehet vitatkozni. Én azt látom, képviselő 
úr, ha megnézzük, hogy a szociális ágazatban milyen 
volumenű kiadásokat tervezünk, hogy 2025-ben 
490 milliárd kiadás került tervezésre, 2026-ban pe-
dig 519 milliárd.  

Ha belemegyünk a részletekbe - miért ne men-
jünk bele a részletekbe? -, akkor azt látjuk, hogy míg 
a települési önkormányzatok egyes szociális és gyer-
mekjóléti feladatainak támogatására 2025-ben 
307 milliárdot fordít Magyarország Kormánya, addig 
2026-ban már 322 milliárd ez az összeg. A települési 
önkormányzatok gyermekétkeztetési feladatainak tá-
mogatása terén, azt hiszem, abban mindannyian 
egyetértünk, hogy ez egy kiemelt szociális szempontú 
szolgáltatás, hogy minden gyermeknek legyen meleg 
étel az asztalán legalább naponta egyszer, ennek a biz-
tosítása céljából 2025-ben 145,8 milliárd forint áll 
rendelkezésre, míg 2026-ban ezt az összeget 
159,6 milliárd forintra kívánjuk emelni.  

De ha már önkormányzatok, hiszen ezeket a szol-
gáltatásokat az önkormányzatok nyújtják, és az ön-
kormányzatoknak nyújt támogatást a kormány, tehát 
ezek direkt támogatások. Ha azt nézzük, hogy az ön-
kormányzatok 2026-ban milyen volumenű forráshoz 
jutnak csak a költségvetésből, nem számolva ide a sa-
ját iparűzési adót és egyéb más helyiadó-bevételeiket, 

akkor azt látjuk, hogy 2026-ban 1419 milliárd forint-
nyi forrást biztosítunk a magyar önkormányzatoknak. 
Ebből csak a saját működésükre, hogy összehasonlító 
adatokat hozzak, míg 2025-ben csak az önkormány-
zati működésre 381 milliárd forintot fordíthattak, ad-
dig ez az összeg 2026-ra már 416 milliárd forintra nö-
vekszik. Ennyit arról, hogy mi az elvonás.  

Én úgy emlékszem a tanulmányaimra, hogy ami-
kor növekszik a felhasználható összeg nagyságrendje, 
azt nem elvonásnak hívják, hanem forrásnövelésnek. 
Azt a szót pedig az Orbán Viktor által vezetett kor-
mány nem ismeri, amit a képviselő úr említett, a meg-
szorítást. Ez a baloldal szótárában szereplő kifejezés, 
a baloldalnak, így az MSZP egykori kormányának is 
többszörösen alkalmazott, népnyúzó és önkormány-
zatokat nyúzó intézkedése volt. Mi nem teszünk ilyet.  

Abban viszont nem látunk problémát, hogy a 
jobb anyagi helyzetben lévő, tehetősebb települések, 
önkormányzatok segítsék a nehezebb vagy szeré-
nyebb anyagi lehetőséggel rendelkező települések ön-
kormányzatait. Ezt nevezzük szolidaritásnak, és mi 
ebben nem látunk problémát, mi ezt méltónak és 
igazságosnak tartjuk.  

Ne feledjük el, hogy a jó anyagi lehetőségekkel 
rendelkező települések és önkormányzatok sem azért 
vannak jobb anyagi lehetőségek között, mert annyira 
tehetségesek a polgármestereik. Szegedre a BYD nem 
Botka László polgármester úr két szép szeméért jött. 
Nem úgy történt, hogy a BYD sencseni központjában 
kitalálták, hogy akkor milyen jó volna, ha Szegedre 
mennénk. Nem, Magyarország Kormánya dolgozott 
azon, hogy ezek a nagyberuházások Magyarországra 
jöjjenek, és Magyarország Kormánya dolgozott azon, 
hogy például a BYD Szegedre jöjjön.  

Ez is bizonyítja azt, hogy az ellenzék állításaival 
ellentétben minket soha nem befolyásolt egy-egy kor-
mányzati döntésnél, legyen az gazdaságpolitikai vagy 
társadalompolitikai döntés, hogy az adott települést 
milyen párti, milyen politikai beállítottságú polgár-
mester vezeti, mert mi tízmillió magyarországi ma-
gyar ember megélhetésén kívánunk folyamatosan se-
gíteni, továbbá a határon túli ötmilliót is ideértve. Te-
hát tízmillió magyarországi magyar és ötmillió hatá-
ron túli magyar, ők állnak a mi politikánk fókuszában.  

És igen, fontos, hogy a tehetősebb önkormányza-
tok segítsék a nehezebb anyagi lehetőségek között 
lévő önkormányzatokat azokból a forrásokból, amit a 
kormány biztosított a tehetősebb önkormányzatok-
nak, azokból a fejlesztésekből, amelyeket a kormány 
biztosított a tehetősebb önkormányzatoknak. Arról 
nem is beszélve, hogy a nagyvárosok javainak megter-
melésében nemcsak a nagyvárosokban élők vesznek 
részt, hanem a nagyvárosok agglomerációjából, térsé-
géből is számos személy megy oda és vesz részt a ja-
vaknak a megtermelésében.  

 
(9.40) 

 
Méltó és igazságos tehát, hogy ezeket a javakat 

ezek a tehetősebb önkormányzatok megosszák azokkal 
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az önkormányzatokkal, amelyeknek a polgárai szintén 
részt vettek a javaknak a megtermelésében.  

Ami a láthatóságot illeti, képviselő úr, ebben ma-
ximálisan egyetértünk, és a kormány dolgozik azon, 
hogy valóban váljék láthatóvá az, hogy a szolidaritási 
hozzájárulásból, amit a tehetősebb önkormányzatok 
fizetnek, melyik konkrét település részesedik. Úgy 
gondolom, ez a bizalomépítéshez valóban elengedhe-
tetlen, mi dolgozunk ezen. Köszönjük a felvetést. Én 
úgy gondolom, valóban minden önkormányzat szá-
mára nagyobb megnyugvást jelentene, ha konkrétan 
látná azt, például Szeged esetében, hogy melyik, Sze-
ged agglomerációjába vagy Szeged gazdasági térsé-
gébe tartozó szerényebb anyagi lehetőségű önkor-
mányzatot segítik meg ezekből a javakból. A javaslat 
tehát a kormány asztalán van, mi magunk is dolgo-
zunk ezen a megoldáson.  

Ami a célunk, hogy a települések együttgondol-
kodjanak a jövőjüket illetően. Erősebb anyagi kondí-
ciókkal rendelkező települések és szerényebb anyagi 
kondíciókkal rendelkező települések közösen találják 
meg, hogy mi jelent valódi versenyképesség-növeke-
dést az ott élő emberek számára, és ezt a fajta együtt-
gondolkodást segíti a „Versenyképes járások” prog-
ram, és ennek keretében a helyben élők dönthetik el, 
hogy milyen fejlesztésekre van szükség. Úgy gondo-
lom tehát, képviselő úr, hogy nincs szükség arra az 
alapra, amit felvetett és módosító indítványként is-
mertetett itt az Országgyűlés ülésén, amiből akár út-
felújítást finanszírozhatnának, hiszen a „Versenyké-
pes járások” programon keresztül a Területfejlesztési 
Alapból ez a lehetőség biztosított. 

Ráadásul úgy biztosított, hogy az MSZP javasla-
tával ellentétben nem Budapestről határozzák meg, 
hogy a helyben élőknek, az adott településen élőknek 
mire van szüksége a Területfejlesztési Alapból, hanem 
mi ezt rábízzuk a polgármesterekre, a polgármesterek 
együttgondolkodására, hogy milyen támogatáson ke-
resztül milyen fejlesztés valósuljon meg. Ha tehát a 
képviselő úr által felvetettek alapján a helyiek utat 
akarnak felújítani Szeged környékén, akkor a „Ver-
senyképes járások” programon keresztül a Területfej-
lesztési Alapból utat fognak felújítani.  

Mi azt javasoljuk - az MSZP-vel ellentétben -, 
hogy ezeket a döntéseket, hogy hogyan szépüljön és 
fejlődjön egy település, ne Budapestről, hanem hely-
ben határozzák meg. Úgyhogy nagy tisztelettel kér-
ném képviselő urat, hogy támogassa az ezirányú tö-
rekvéseinket és támogassa a Területfejlesztési Alapot 
is. (Taps a kormánypártok padsoraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Tisztelt Ház! Képvi-

selőtársaim! A Jobbik képviselőcsoportjából Bencze 
János képviselő úr jelentkezett felszólalásra. Paran-
csoljon, öné a szó. 

 
BENCZE JÁNOS (Jobbik): Tisztelt Elnök Úr! Kö-

szönöm a szót. Tisztelt Ház! Én egy két lábbal a való-
ságban élő ember vagyok, és Tolna megye 3-as válasz-
tókerületét járva olyan dolgokat igyekeztem behozni 

a költségvetési törvény tárgyalásához, amelyek a hely-
ben élőket, a helyi polgármestereket, magyarán szólva 
a helyi embereket érintik. Ők elmondták a problémái-
kat, és arra kértek, hogy maradjak a realitások talaján, 
és ezeket mondjam el önöknek is, hátha meghallják.  

Azzal kezdeném, hogy mi az, amit nem kértek. 
Megdöbbenéssel láttuk a múlt hét végén, hogy meg-
alakult a Harcosok Klubja - ők nem kértek ilyent. Ők 
nem tudnak mit kezdeni ezekkel a harcosokkal, és a 
vidéknek nincs is rá szüksége. Mit várnak önök, akik 
ebben társak voltak és megalapították: hogy majd a 
harcosok megoldják a kátyús utak problémáját? A tes-
tükkel takarják el a vidéki kátyúkat? Vagy ezektől a 
harcosoktól várják az orvoshiány megoldását? Egy tit-
kos Facebook-csoportban majd kiosztják azt, hogy ki 
melyik rendelőbe üljön be? Nem, köszönjük, nem kér-
tünk harcosokat, és ez nem megoldást semmire.  

A méhészek sem kértek harcosokat. A magyar 
méhészet óriási bajban van. A megporzók száma any-
nyira lecsökkent a rossz intézkedések miatt, hogy ve-
szélyben van Magyarországon a megporzás. Kikkel 
akarják megporoztatni a növényeket? A harcosokkal? 
Kimennek és ecsettel, mint Kínában? Tehát nem kér-
tünk harcosokat, köszönjük szépen. Politikai propa-
gandát sem kértünk.  

Mi vidéken megoldásokat szeretnénk, és én eh-
hez hoztam be a javaslatokat.  

Először elmondanám a problémafelvetéseket, 
amiket – hangsúlyozom - polgármesterek és helyben 
élők bíztak rám. Az első kérés, hogy bizonyos törvénye-
ket hozzanak összhangba, például a költségvetési tör-
vényt és a köznevelési törvényt. Ez a polgármesterek 
részéről egy nagyon-nagyon egyszerű kérés az önök 
irányába, ugyanis a kettő nincs összhangban. Láttak 
önök már 3,4 óvónőt? Milyen az a 0,4 óvónő? Elvágják, 
a többit beteszik a hűtőbe, amikor arra szükség lesz? 
Ugyanis a normatívát gyereklétszám alapján szabják 
meg, és mondjuk 27 gyerekre jár 3,4 óvónő. Egész em-
ber kell oda, tehát egy egész óvónő érkezik a 0,4 he-
lyett, és annak a bérköltségét az adott polgármesteri hi-
vatalnak, önkormányzatnak kell kigazdálkodnia, azt ők 
fogják hozzátenni. A nehéz helyzetben levő települése-
ken ez szinte lehetetlen. Arra kérik önöket, ezt gondol-
ják végig, és egész emberben számoljanak, mert nincs 
olyan, hogy 0,4 személy.  

A másik ilyen, ami egy kicsit ehhez kapcsolódik: 
örömmel vettük a „Versenyképes járások” programot, 
de a polgármesterek üzenték, hogy nem gondolták, 
hogy kabaré lesz belőle. Amilyen összeggel önök fel-
töltötték ezt a keretet, amilyen lehetőségeket adnak, 
az vicc, az a vidéknek a megcsúfolása! Paksi járás: 
250 millió forinttal van feltöltve a kassza 15 telepü-
lésre. Számolják ki fejben, hogy ezt hogyan osszák el, 
és ők nem a majdra kíváncsiak, hogy majd mit nyer-
hetnek, ha ez a kormány marad ’26. után is. Itt nincs 
majd, itt jelen van; 5 millió forint például járdafelújí-
tásra, ennyit nyert egy település. Vagy közlik a polgár-
mesterrel a megbeszélésen, hogy oldja meg kaláká-
ban, csináltassa meg az utcabeliekkel; azok az embe-
rek, akik adót fizetnek, munkahelyre járnak, álljanak 
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össze kalákába. Az önök gondolkodása köszönővi-
szonyban sincs a vidéki valósággal. Nem tudom, eze-
ket honnét vették.  

Hát, gondoljanak bele, ha valaki a családi házát 
kalákában akarja csináltatni a szomszéddal, a haver-
ral négy településsel arrébbról, megbünteti a NAV. 
Ugyanez vonatkozik a mezőgazdaságra is, ha kalákában 
akarok valamit csináltatni, akár én mint méhész, akár a 
paprikatermelő kolléga, megbüntet a NAV, mert nem 
hiszi el, hogy az emberek segítenek egymásnak. Már itt 
önellentmondásba keveredtek önmagukkal. Gondolják 
végig: vagy tényleg engedjék meg mindenkinek a kalá-
kát, vagy tegyenek le az ilyen fura gondolatokról.  

Ami még itt nagyon fontos, szintén a mezőgazda-
ságból, és ez egy konkrét problémánk, de általános-
ságban - ezt önöknek, a kétharmadnak kell végiggon-
dolni, önöknél van a kasszakulcs -: beszélünk a ho-
mokhátság kiszáradásáról, mert slágertéma lett. Min-
den párt felfedezte, amelyik eddig nem is látott mező-
gazdaságot, az is. De hát, van nekünk Dunántúlunk, 
több vidékünk. Tolna 3-as választókerülete a Dunán-
túlon van, ahol a Dunántúli dombság van, van egy Si-
ónk meg egy Kaposunk. Katasztrofális a vízhelyzet, 
semmiféle megoldást nem látunk. Arra kérnénk önö-
ket, ahogy szoktam mondani, legyen egy aszálykölt-
ségvetés, nevezzük annak. A dalmandi térségben a 
Kaposra vízkivételi engedélyt adtak, egy olyan fo-
lyóra, amelyiknek lényegében zéró a vízhozama nyári 
időben. Ezt gondolják végig! És nem azt mondom, 
hogy ne lehessen öntözni, de tegyék hozzá a másik ol-
dalt, a vízmegtartást a tájban, hogy ideiglenesen be le-
hessen duzzasztani ezeket a folyókat.  

Ugyanez a helyzet a vízelvezető árkokkal, amik 
vagy aktívan vezetnek el vizet vagy időszakosan; ott 
már van rá lehetőség, és arra kérik önöket a település-
vezetők, adjanak nekik költségvetési sort, adjanak 
pénzt kimondottan ezeknek az árkoknak a karbantar-
tására, ha tényleg annyira fontos a vízmegtartás. Mu-
tassák meg, hogy ez tényleg valóság! 

Amivel kezdtem az elején egy kicsit cinikusan, a 
harcosokkal a méhészeknél; óriási gondban van a ma-
gyar méhészet. Sokszor felálltam, sokszor elmond-
tam, hogy nem propagandamegoldás kell. Az állatjó-
léti támogatás semmire nem jó. A méhészek nem tud-
nak kötöttséget vállalni normális mézár nélkül, nincs 
piac. Én méhegészségügyi felelős voltam, mielőtt be-
ültem a parlamentbe. Sajnos nem folytathatom, mert 
képviselőként nem lehet csinálni, de a mai napig já-
rom a kollégákat. Kevesebb, mint a felére zuhant a 
méhcsaládszám Tolna megyében, és vannak olyan te-
rületek, ahol az egytizedére. Ez megporzási gondokat 
jelent, senki nem fogja elvégezni a megporzást.  

Én arra kérem azokat, akik az agrárium részéről 
itt ülnek a kormánypártból, hogy adjanak a méhé-
szeknek családszámarányos megporzási támogatást 
mindenféle feltétel nélkül, és ne 1 meg 2 eurót, hanem 
egy tisztességes összeget, mert senki nem fogja elvé-
gezni a méheken kívül a megporzást, és ha nem lesz 
megporzás, kampec a mezőgazdaságnak, csak egyszi-
kűek lesznek.  

És akkor jöjjön néhány olyan tétel, amiket konk-
rétan kidolgoztunk és konkrétan végigdolgoztuk. Az 
első mindenkit érint, ez a háziorvoshiány Magyaror-
szágon. Lehet akármit hazudni, akármilyen statiszti-
kát gyártani, katasztrófa van vidéken: 2 órát rendel az 
orvos, vagy reggel fél héttől hétig rendel egy adott te-
lepülés számára.  

 
(9.50) 

 
Van, ahol már a településig kisbusszal viszik be 

az embereket a háziorvoshoz, mert így tudják megol-
dani. Nincs háziorvosuk. Ez nemcsak az önök hibája, 
ez az elmúlt 35 évnek a hibája.  

Kidolgoztunk egy javaslatot polgármesterekkel, há-
ziorvosokkal közösen, hogy legyen egy ösztöndíjprog-
ram. Gondolják önök is végig, hogy van-e realitása. Sze-
rintünk van, és ennek majd 10 év múlva lesz eredménye. 
Gondolkozzunk hosszú távon. Beszélve gyakorló orvo-
sokkal, orvostanhallgatókkal, azt lehet számolni, nevez-
zük úgy, ökölszabály szerint, hogy egy félév 3 millió fo-
rintba fáj egy családnak, két félév - az egy teljes év - 6 
millió forintba. Ezt egy átlag magyar család képtelen ki-
fizetni, hiába tehetséges a gyermeke. Az ingyenes orvosi 
oktatást felejtsük el. Azokat a helyeket elviszik mások, 
majd egyszer kirészletezem, hogy kik.  

Adjuk meg a lehetőséget a településeknek. Az 
adott fiatal tudjon szerződést kötni az adott település-
vezetővel, önkormányzattal, hogy vállalja, hogy el-
végzi az orvosi egyetemet. Erre adjunk neki 10 évet. 
Ez 60 millió forintot fog jelenteni egy darab emberre, 
6 millió forintot évente. Utána viszont vállalja azt, 
hogy akár 15 évig majd a szerződés szerint háziorvos-
ként szolgálja azt a közösséget, amely megfinanszí-
rozta őt. Ezt tartják megoldásnak. Kérem, ezt gondol-
ják végig. Ez nagyon-nagyon fontos lenne nemcsak a 
magyar vidék, a magyar városok szempontjából is.  

S akkor térjünk vissza a választókerületemre, 
ahol élek és születtem. Ez Tolna 3. Vannak a térsé-
günkben olyan elmaradt beruházások, amiket önök 
ígértek meg. Az önök akkori képviselőjelöltje és jelen-
leg képviselője, Süli János többször kampányolt ezzel, 
és egyszerűen elmaradtak. Elindult egy útberuházási 
program. Köszönjük, a nagy része megvan, de nagyon 
fontos szakaszok hiányoznak. És akkor itt kiemelnék 
több útszakaszt, és meg is jelöltünk rá összeget.  

Létezik egy önkormányzati út, ami talán meg van 
átkozva, ami, viccesen azt mondtam, mindig legyőzi a 
Fideszt. Ez a Tamási-Fornádpuszta-Kecsege-Fürged 
útvonalon van, Tamási városához tartozik. Ők pályáz-
tak a külterületi utakra tudomásom szerint, talán 
majd kapnak rá 150 millió forintot. Már most jelzem, 
hogy ez kevés lesz. Ehhez még kellene oda félmilliárd 
forint, 500 millió forint, hogy a fügedi, fornádpusztai 
és kecsegei emberek - akik tényleg vidékiek, akikről 
önök beszélnek - orvoshoz, iskolába, munkába tudja-
nak járni, hogy a posta, a mentőautó, a tömegközle-
kedés, bármi úgy kijusson hozzájuk, hogy ne szakad-
jon össze a futóműve. Nem óriási összeg, és egy tér-
ségnek szól.  
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A Paks II. fejlesztéshez kapcsolódó útvonalak, ame-
lyeket önök - idézőjelbe téve - elfelejtettek befejezni, pe-
dig megígérték többször is, többször kampányoltak. 
Ezen nagyon fel vannak háborodva az emberek.  

Nevesítem: Sárszentlőrinc-Felsőrácegrespuszta-
Pálfa, elágazó útszakasz. Úgy saccolták a szakembe-
rek, hogy erre elég 1,5 milliárd forint, és Paks II. kere-
tében megvalósult, amit önök megígértek. Mert itt 
járnának be az emberek dolgozni. Betontáblás téeszút 
van, Felsőrácegrespusztán olyan kátyúhalmaz, mint 
egy off-road pálya, itt kell közlekednünk. Tisztelettel 
arra kérik önöket ezek az emberek, polgármesterek, 
hogy valósítsák meg azt, amit megígértek.  

Pálfa egy kis falu ugyanezen az útszakaszon, van 
egy borzalmasan rossz bekötőútja, hatalmas forga-
lommal. Azt is megígérték. Az egy 500 millió forint 
körüli tétel. Arra kérik önöket, gondolják át alaposan, 
majd amikor a tételsoroknál, úgymond, az aprópénzt 
kell számolni, juttassanak nekik, mert a „Versenyké-
pes járások”-ból ezt lehetetlen megcsinálni.  

Az agrárium mellett szólva még utoljára, van egy 
víziszárnyas ágazatunk. Tüntettek is a gazdák, jogos 
követelésekkel álltak elő, és logikussal. Ők is elisme-
rik az agrárminiszter úrnak azt a kijelentését, hogy túl 
sűrűn vannak a telephelyek. Ez egy történelmi tény 
Magyarországon. A nyolcvanas-kilencvenes évektől 
elkezdve mindenki lehetőséget látott benne és szor-
galmasan dolgoztak. Sehol nem volt még madárinflu-
enza. 60-70 éves emberek vagy idősebbek egy egész 
élet munkáját tették egy ilyen telephelybe. Ennek a te-
lephelynek sokszor nincs akkora értéke, mint egy bel-
városi luxusingatlannak, vagy egy villának a külterü-
leten, vagy egy új kastélynak, amit sok stróman össze-
hozott. Ők nem kérnek óriási pénzt. Egy dolgot kér-
nek, ha ritkítani akarják a telephelyeket, hogy megle-
gyen a védőtávolság, kártalanítsák őket azért, hogy 
megszűnnek az ő telepeik, és sokan ezt önként vállal-
nák. Mi erre 10 milliárd forintot javasolunk, és ezt a 
Magyar Víziszárnyas Érdekvédelmi Szövetséggel kö-
zösen javasoljuk. Ennél sokkal több lesz az összeg, ha 
végigfutunk, de kezdetnek nagyon-nagyon jó lenne. 
Elindulhatna, több problémát megszüntetnénk: az 
elégedetlenséget, az ágazati kilátástalanságot és a fer-
tőzési helyzetet.  

Tehát arra kérem önöket, hogy ezeket a tételeket 
alaposan gondolják végig. Nem túl sok, amit kértem, 
és ha lehetséges, adják meg ezeknek az embereknek, 
térségeknek. Amit a legeslegfontosabbnak tartunk, ez 
a háziorvosos programpont. Köszönöm szépen. 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Tisztelt 

Ház! Képviselőtársaim! A következő felszólaló a 
KDNP képviselőcsoportjából Vejkey Imre képviselő 
úr. Parancsoljon, képviselő úr! Öné a szó. 

 
DR. VEJKEY IMRE (KDNP): Tisztelt Elnök Úr! 

Köszönöm a szót. Tisztelt Ház! Tisztelt Képviselőtár-
saim! A 2026-os költségvetés fókuszában a háborúel-
lenesség áll, ezért a 2026. év költségvetését nyugod-
tan nevezhetjük háborúellenes költségvetésnek is.  

Tisztelt Hölgyeim és Uraim! A 2026-os év legna-
gyobb kérdése, hogy Ukrajnába megy-e a magyarok 
pénze, igen vagy nem. A brüsszeli bürokrácia és az 
Európai Parlament többsége Ukrajna felfegyverzé-
sére és az ukránok pénzügyi támogatására akarja kö-
telezni az európai országokat, így Magyarországot is. 
Mi a 2026-os költségvetésben nem Ukrajnára, hanem 
a magyar családok támogatására fordítjuk Magyaror-
szág forrásait. A 2026-os költségvetés ezért egy hábo-
rúellenes költségvetés, amiben mi a gyermekes csalá-
dokat helyezzük az első helyre.  

El kell mondanunk, hogy nehéz évek vannak mö-
göttünk. Gondoljunk csak a Covid-járványra, a brüsz-
szeli szankciók okozta energiaválságra, az áremelkedé-
sekre és a szomszédunkban folytatódó háborúra. Ezek 
mind-mind megterhelték a gazdaságot, megnehezítet-
ték sok-sok magyar család életét. Mi mindezek ellenére 
2026-ra egy olyan költségvetést állítottunk össze, 
amely igyekszik kivédeni a háború káros hatásait.  

Tisztelt Hölgyeim és Uraim! A költségvetés a gyer-
mekeket nevelő családok támogatását, a fiatalok élet-
kezdésének segítését és a nyugdíjasok védelmét helyezi 
a középpontba, a centrumba. A Fidesz-KDNP Európa 
legnagyobb családi adócsökkentési programját hajtja 
végre. A gyermekek után járó családi adókedvezmény 
2026. január 1-jétől a jelenlegi duplájára nő. A négy-
gyermekes édesanyák mellett 2025. október 1-jétől a 
háromgyermekes édesanyák is szja-mentesek lesznek, 
majd 2026. január 1-jétől életbe lép a 40 év alatti két-
gyermekes édesanyák szja-mentessége is.  

2026-ban is fenntartjuk a rezsicsökkentést, és 
garantáljuk a 13. havi nyugdíj kifizetését. 2026. janu-
ártól 13 százalékkal nő a minimálbér. A költségvetés 
biztosítja a hathavi fegyverpénz kifizetését a rendvé-
delmi és a honvédelmi dolgozók részére. Csökkentjük 
a hiányt, csökkentjük az államadósságot, csökkentjük 
az inflációt, és mindezek mellett egyszerűsítjük az 
adórendszert.  

Tisztelt Hölgyeim és Uraim! Az előttünk fekvő ja-
vaslat 4,1 százalékos GDP-növekedéssel számol, ami 
ambiciózus, de elérhető. A bevételi főösszeg 39,5 mil-
liárd, a kiadási főösszeg pedig 43,7 milliárd forintban 
határoztatik meg. Még egyszer: a bevételi főösszeg 
39 546,3 milliárd pontosan, a kiadási pedig 43 764,9 
milliárd forintban határoztatik meg.  

 
(10.00) 

 
Ne feledjék, a költségvetés korai tervezéséből és 

elfogadásából hazánknak több előnye is származik. 
A kontinens az ukrajnai háború mellett egyre több fe-
nyegető kihívással néz szembe. Európa szembenéz a 
vámháborúval, a tíz éve folyamatosan tartó migráció-
val, az elhibázott brüsszeli politika miatti energiavál-
sággal, Ukrajna gyorsított uniós csatlakozásának a 
rémképével, terhével. Utóbbi óriási költségeket, gaz-
dasági terheket jelentene. A költségvetés következete-
sen háborúellenes stratégiát követ. Bővülni fog a „Ma-
gyar falu” program, folytatódik a vidéki otthonfelújí-
tási program, a Demján Sándor-program, a Jedlik 
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Ányos energetikai program és a „150 új gyár” prog-
ram is.  

Tisztelt Hölgyeim és Uraim! A 2026-os költség-
vetésitörvény-javaslat a gazdasági stabilitás, a társa-
dalmi jólét, a jövőbe vetett bizalom jegyében készült, 
a békére és a gazdasági növekedésre alapoz. A büdzsé 
célja, hogy minden magyar állampolgár számára biz-
tosítsa a fejlődés lehetőségét, miközben megőrzi a fis-
kális fegyelmet.  

Az elhangzottakra tekintettel kérem, támogassák 
a Magyarország 2026. évi központi költségvetéséről 
szóló törvényjavaslatot. A KDNP képviselőcsoportja is 
támogatja a javaslat elfogadását. Köszönöm megtisz-
telő figyelmüket. (Taps a kormánypártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Tisztelt 

Ház! A következő felszólaló a Mi Hazánk képviselőcso-
portjából Dúró Dóra képviselő asszony, az Országgyű-
lés alelnöke. Parancsoljon, alelnök asszony, öné a szó. 

 
DÚRÓ DÓRA (Mi Hazánk): Köszönöm a szót. 

Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Országgyűlés! Növekvő 
szegénységet, a multik kitömését, megalázóan ala-
csony béreket és az állami humán alrendszerek elha-
nyagolását láthatjuk a 2026-os költségvetésben. Ezek 
azok a területek, amelyekről részletesebben is szeret-
nék beszélni, illetve arról, hogy számosságát tekintve 
a legsúlyosabb gyermekvédelmi problémáról, a há-
rom év alatti gyerekek kütyühasználatáról a kormány 
egész egyszerűen tudomást sem vesz, holott egészen 
elképesztő mértékben súlyosbítja azt a helyzetet, ami 
már így is érzékelhető az intézményrendszerben.  

Ha megnézzük a bérek alakulását, azt látjuk, 
hogy több százezer, sőt, ha a nyugdíjasokat is idevesz-
szük, akkor azt mondhatjuk, hogy több mint egymillió 
honfitársunk él megalázóan alacsony bérből, illetve 
nyugdíjból. 220 ezer fő azoknak a száma, akik mini-
málbérből, tehát bruttó 290 800 forintból kénytele-
nek megélni. 330 ezer fő azoknak a száma, akik a ga-
rantált bérminimumot kapják mindössze, és 200 ezer 
fő az, aki a kettő közti összegen éli mindennapjait, te-
hát nagyságrendileg 750 ezer fő van a minimumon. 
Ez tényleges szegénységet jelent. Ezenfelül még 
450 ezer forint alatti kereseten van újabb nagyságren-
dileg egymillió ember Magyarországon, és ez az ő ké-
sőbbi nyugdíjassorsukra is hatással lesz. Az ő nyugdí-
jassorsuk is predesztinált emiatt, és növelni fogják a 
ma körülbelül félmillió 200 ezer forint körüli vagy az 
alatti összegből nyomorgó idős emberek számát.  

Az oktatás területén a pedagógusbér-emelésről na-
gyon sok szó esik, ugyanakkor a nevelést, oktatást köz-
vetlenül segítőkre és a technikai dolgozókra nem figyelt 
a kormány e tekintetben, az ő keresetük akár húsz-har-
minc év munkaviszony után is a minimálbér összege 
csupán, vagy a garantált bérminimum. Ez egyébként fe-
szültséget eredményez az intézményekben is.  

A rendvédelem területén szintén olyan vélemé-
nyekkel, illetve tényekkel találkozunk, miszerint egy 
tipikus rendőr írja, hogy bruttó 362 ezer forint a fize-
tése, ami nettó 255 ezer forint mindössze, és pár éve 

van hátra a nyugdíjig. A harmadik leginkább alulfize-
tett ágazat Magyarországon a rendvédelem.  

A kulturális dolgozókról se feledkezzünk meg, hi-
szen a Kulturális Dolgozók Szakszervezetének saját 
belső felmérése alapján a szektor dolgozóinak a medi-
ánbére bruttó 326 ezer forint. Az idén írt kétségbe-
esett levelükben felhívják a figyelmet, hogy alig akad 
olyan kulturális dolgozó, aki meg tudna élni egyálta-
lán a béréből. A teljes bérskála egyébként a bérmini-
mumtól bruttó 450 ezer forintig terjed, és ez az utóbbi 
a tudományos fokozatú, harmincéves munkaviszony-
nyal rendelkező munkatársak fizetése, ami megalá-
zóan alacsony.  

Nagyon fontos beszélni az állami dolgozók bruttó 
mediánbéréről. Ha a legalulfizetettebb három ágaza-
tot nézzük meg, 370 ezer körül van. A szociális és 
gyermekvédelmi intézményekben dolgozókat is ki 
kell emelnem. Náluk is egészen elképesztő problémák 
vannak, az ő béreik is nagyon alacsonyak, a kezdő dip-
lomásbér akár 285 ezer forint is lehet mindössze. Ez 
mutatja, hogy az állami szektorokban igenis radikális 
béremelésre lenne szükség.  

A multinacionális cégek támogatásában ugyan-
akkor a Gyurcsány-kormányokat is felülmúlja ez a 
kormányzat. Az új munkahelyek központi támogatása 
átlagosan duplájára emelkedett egy évtized alatt, és 
éves átlagban önök 51,8 milliárd forintot utaltak át a 
multiknak. Míg a baloldali kormányok 4,5 millió fo-
rinttal támogattak átlagosan egyetlen újonnan létre-
jövő munkahelyet a multiknál, addig önök 9,5 millió 
forintot fizettek ugyanezért, szintén a multiknál. Most 
már az új szabályozás szerint egyébként ahhoz, hogy 
ilyen támogatásokhoz jussanak, már új munkahelyet 
sem kellett létrehozniuk, és a legtöbb támogatást a 
multiknak éppen a Covid idején, 2021-ben juttatták, 
250 milliárd forintot.  

A Magyar Nemzeti Bank 2024-es anyaga alapján 
6000 milliárd forint támogatást adott a kormány 
2024 végéig akkumulátorgyárak építésére. Tehát az 
nem igaz, hogy önök a kis- és középvállalkozásokat tá-
mogatnák, sokkal nagyobb mértékben támogatják a 
multinacionális cégeket, mint az egyébként nyíltan 
globalista kormányok tették meg azt.  

A szegénységi adatok tekintetében is rendkívül 
rosszul állunk, még a V4-ek összehasonlítását te-
kintve is. 2015-ről ’24-re az idős korcsoportokban a 
szegénységi adatok romlottak, különösen nagy a rom-
lás a 75 év felettiek esetében. Egyébként ez, ahogyan 
említettem, például Csehországban nem jellemző, ná-
luk a szegények aránya a 65-70 éves korcsoportban 
8,6 százalék, míg Magyarországon ugyanez az adat az 
Eurostat adatai szerint 27,5 százalék.  

Folyamatosan térvesztésben van a világgazda-
ságban elfoglalt helyünk is, miközben a térségben 
több ország, Lengyelország, Csehország és Románia is 
növelni tudta a részesedését.  

Ha a GDP-arányos ágazati költéseket nézzük 
meg, akkor láthatjuk, hogy melyek azok a területek, 
amelyekre Magyarország a legkevesebbet költ. Nem 
meglepő, mindenki számára világos lesz, hogy az 
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egészségügyre mindössze a GDP 4,1 százalékát for-
dítja Magyarország, ez pedig az Európai Unió legala-
csonyabb értéke. Az idősek tekintetében a magyar a 
negyedik legalacsonyabb érték, a szociális ellátásra 
fordított összeg aránya a harmadik legalacsonyabb 
érték, és minden propaganda ellenére a tény az, hogy 
a családokra, gyermekekre szánt források a nyolcadik 
legalacsonyabbak az Európai Unióban. Az ágazaton 
belüli eltolódás is beszédes, az alapfokú oktatásra költ 
keveset a kormány, illetve a sport, tömegsport tekin-
tetében. Erre nagyon nagy hangsúlyt szeretnék fek-
tetni, mert ennek a kormánynak az egyik legnagyobb 
mulasztása az, hogy a sportra és a mozgásra, a sza-
badidősportra csak az ágazatra szánt források 2-5 szá-
zalékát költi, holott a megelőzhető halálesetek tekin-
tetében az Európai Unióban a második legrosszabbak 
vagyunk, és Európa második legelhízottabb nemzete 
vagyunk. Tehát ezen a területen óriási előrelépést le-
hetne elérni.  

 
(10.10) 

 
Ehhez képest ez is egy olyan mutató, amelyben 

önök 2010-hez képest is rontottak, hiszen a saját be-
vallásuk szerint a soha vagy csak nagyon ritkán spor-
tolók aránya Magyarországon 75 százalék, és folya-
matosan romló tendenciát mutat. Elindították ugyan 
ezt a „sportoló nemzet” kezdeményezést erre vonat-
kozóan, azonban az ebben a programban kiküldött 
hírleveleknek nagyjából a 90 százaléka arról szól, 
hogy az emberek menjenek szurkolni, de sportolási 
lehetőségeket alig ajánlanak a figyelmükbe. 

Az egészségügyön belül, bár, ahogy említettem, az 
egész ágazat tekintetében utolsók vagyunk GDP-
arányos ráfordításban az Európai Unióban, kevesebbet 
költünk a rákos megbetegedések kapcsán, mint az 
uniós átlag, holott a rosszindulatú daganatok miatti 
halálozási arány Magyarországon a legmagasabb az 
Európai Unióban mind a teljes lakosság, mind pedig a 
65 évnél fiatalabb lakosság körében. Egyébként a há-
rom leggyakoribb halálok is a mozgásszegény életmód-
dal függ össze Magyarországon, tehát e tekintetben 
már csak ezért is érdemes lenne az államnak külön erre 
a területre is sokkal nagyobb hangsúlyt fektetnie.  

És ha már a digitális gyermekvédelem kérdését 
említettem itt, akkor engedjék meg, hogy erről sokkal 
részletesebben beszéljek, mert ebben látom jelen pil-
lanatban az önök egyik legnagyobb mulasztását. Szá-
mosságát tekintve Magyarország legsúlyosabb gyer-
mekvédelmi problémájáról beszélünk. A KSH 2020-
as adatai alapján a másfél éves gyerekek több mint 
40 százaléka naponta több órát kütyüzik, holott az ő 
esetükben az ajánlás az, hogy egyáltalán ne kapjanak 
képernyőt. Már látjuk ennek az eredményeit, illetve 
következményeit óvodáskorban: iskolába készülő, is-
kolába menő gyerekek nem tanulnak meg beszélni, 
egyszerűen egy háromszavas mondatot nem tudnak 
elismételni, nemhogy maguktól nem tudnak ilyen 
mondatot alkotni iskolába készülő gyerekek, hanem 
nem tudják elismételni. Ez óriási probléma, mert ezek 

a gyerekek szeptemberben iskolába mennek, és nem-
hogy három-négy szóra kellene tudniuk figyelni, ha-
nem 45 percen keresztül kellene tudniuk figyelni a ta-
nítóra - nyilvánvaló, hogy ezt nem tudják. Ez az egyik 
következménye, rendkívül súlyos következménye a 
Covid-időszak lezárásainak, hiszen abban az időszak-
ban nőtt meg a képernyőidő rendkívüli mértékben, és 
erre az egész intézményrendszernek semmiféle vála-
sza nincsen. És nemhogy önök nem tesznek semmit, 
hanem az általunk benyújtott javaslatot leszavazták a 
bizottságban.  

A gyermekek kütyüztetése hároméves ko-
rukra - korukra! - visszafordíthatatlan idegrendszeri 
károsodást okoz, visszafordíthatatlant. Ez azt jelenti, 
hogy mire ő az első pillanatban találkozik az állami 
oktatási-nevelési intézményrendszerrel, addigra eldől 
a sorsa, nem lehet behozni azt a lemaradást, amit ő 
elszenved. És önök ezzel a kérdéssel semmit nem kez-
denek, sőt, ha érkezik egy olyan javaslat tőlünk, hogy 
például a cigaretta mintájára írjuk rá ezeknek az esz-
közöknek a dobozára, hogy hahó, szülő, a gyermeked 
visszafordíthatatlan károsodást fog szenvedni, akkor 
önök ezt leszavazzák. Nem tesznek semmit ebben az 
ügyben, és ez az önök rendkívül nagy bűne, hiszen, 
ahogy említettem, már a 2020-as felmérésben a gye-
rekek 40 százalékáról volt szó, és egyébként arról szá-
molnak be az óvodapedagógusok, logopédusok, hogy 
országszerte nő azon óvodáskorú gyerekek aránya, 
akik egyszerűen beszélni sem tanultak meg.  

Ráadásul e mögött az egész mögött egy tudatos 
gazdasági lobbi és manipuláció áll. Meg tudom ne-
vezni azokat az embereket, akik pszichológusokat fi-
zetnek azért, hogy a mi gyerekeinknek a fejletlen 
idegrendszerükből adódó gyengeségeit kihasználják, 
és függővé tegyék őket. Dr. Fogg az egyik ilyen, a 
Stanford Egyetem tanára, őt milliomosgyártónak is 
nevezik, hiszen sok BigTech cég sikeres vezetője nála 
tanult a Stanfordon. Ő maga mondja azt, hogy pél-
dául az Instagram több mint 800 millió ember visel-
kedését tudta befolyásolni. Külön praktikákat alkal-
maznak a lányokra, és külön praktikákat a fiúkra, hi-
szen tudják jól, hogy a lányoknál nagyon fontos, 
hogy elfogadják őket, és elkerüljék a társadalmi el-
utasítást, ezért olyan mechanizmusokat alkalmaz-
nak, amelyek erre a gyengeségükre hatnak; a fiúknál 
pedig azokra a készségekre, amelyek a férfiak sikeré-
nek az alapját képezték, próbálnak meg mechaniz-
musokat alkotni. A másik a Fortnite-nak az igazga-
tója volt 2013-tól a játék 2017-es megjelenéséig, dr. 
Celia Hodent, aki szintén gyermekpszichológus, aki 
a kognitív fejlődésre és idegtudományokra speciali-
zálódott. A Fortnite-nak például az a lényege, hogy 
mindennap jutalmat kapsz, ha bejelentkezel - ez in-
dítja el a függőség kialakítását, ami ellen szintén 
semmilyen érdemi intézkedés nem történt -, a több-
szörös, rögzített időközönkénti jutalmazás az, amely 
ennek a hátterét adja meg.  

Tehát egy tudatos gazdasági lobbi tönkreteszi a 
gyermekeinket, függővé teszi őket, és önöket ez nem 
zavarja, önök ölbe tett kézzel nézik mindezt. Ráadásul 
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az amerikai kutatások azt is kimutatták, hogy két-
évente 65 százalékkal nő a képernyőidő, tehát hogyha 
idén nem teszünk semmit, jövőre már egy sokkal na-
gyobb, két év múlva meg egy még nagyobb problémá-
val fogunk szembesülni, de önök továbbra is ölbe tett 
kézzel nézik, hogy a hároméves kor alatti gyerekekkel 
és a szüleikkel, akiknek a nagy része egyébként nem 
tudja, hogy milyen károkat okoz a képernyőzés a gye-
rekek esetében, velük mi lesz.  

S ha már a gyermekvédelemről beszéltem, a szo-
ciális szektor esetében azért nagyon fontos megemlí-
teni, hogy arról számolnak be a családsegítő szolgála-
tok vezetői, hogy egész egyszerűen elfogynak a jelent-
kezők. Egyre több problémával, egyre nagyobb prob-
lémákkal kell nekik megküzdeniük, és a fizetésük eh-
hez képest rendkívül alacsony, semmiféle veszélyes-
ségi pótlék nem jár nekik, kafetéria sem jár nekik, te-
hát egy diplomás szociális munkás ágazati pótlékkal 
kiegészített minimálbért kap, ami bruttó 428 900 fo-
rint, ami nettó 285 ezer forint. Ez annyira elképesz-
tően megalázó, pláne ahhoz a munkához képest, amit 
ők végeznek, ami egyrészt lelkileg megterhelő, más-
részt sokszor fizikailag is veszélyben vannak, hogy ne 
csodálkozzanak, hogyha ez a szektor is ki fog ürülni.  

Szeretnék rátérni a családpolitikára is, amelyre 
vonatkozóan említettem önöknek, hogy minden kor-
mányzati propaganda ellenére Magyarország a nyol-
cadik legkevesebbet költi családpolitikára, hiszen a 
korábban bevezetett családpolitikai intézkedések el-
inflálódtak. Ennek is a következménye, hogy a termé-
kenység, a KSH által legfrissebben nyilvánosságra ho-
zott termékenységi arányszám hajszálpontosan 
ugyanannyi, mint amennyi a Bajnai-kormány idején 
volt. Ugyanarra a szintre estünk vissza, mint ahol 
2010-ben voltunk, mert az elmúlt években, 2021-től 
kezdődően önök egyrészt megszüntettek családtámo-
gatási formákat, mint például a nagycsaládosok autó-
vásárlási kedvezményét, illetve az összes rendszeres 
családtámogatást elinflálták.  

Ugyanakkor arra is fel kell hívnom a figyelmet, 
hogy a Magyar Közgazdasági Társaság a minap tartott 
egy konferenciát, amelynek keretében a civilizációs 
összetevőket is vizsgálták. A termékenység csökke-
nése és a népességfogyás nemcsak magyarországi 
probléma, hanem civilizációs probléma, és az erre 
adott válaszok nem merülhetnek ki csupán anyagi tá-
mogatásokban, hanem sokkal inkább szemléletfor-
málásra van szükség, hiszen világszerte azt láthatjuk, 
és Magyarországon belül is azt láthatjuk, hogy minél 
magasabb az életszínvonal, annál alacsonyabb a ter-
mékenység. Nem lehet tehát csupán a pénzügyi ösz-
tönzőktől várni a népességcsökkenés megfordítását, 
de ezek fontosak, azért, hogy egy kiszámítható, biz-
tonságos jövőképet adjunk a családoknak, és hogy az 
adott társadalmon belül ne érezzék azt, hogy a gyer-
mekvállalás anyagilag hátrányba hozza őket. Ugye, 
nagycsaládosnak lenni Magyarországon néhány évvel 
ezelőtt még nagyobb szegénységi kockázatot jelentett, 
mint nyugdíjasnak lenni. Ez mindenképpen egy elfo-
gadhatatlan eredmény. 

(10.20) 
 
Szeretnék azokról a településekről is beszélni, 

amelyek Tolna vármegye 2. számú választókerüle-
tébe, a dombóvári, bonyhádi térség választókerüle-
tébe tartoznak, hiszen olyan alapvető problémákkal 
küzdenek a települések, főleg a kistelepülések, ame-
lyek egyszerűen méltatlanok, hogy 2025 Magyaror-
szágán még arról kell beszélnünk, hogy például Alsó-
nánán nem megoldott a csapadékvíz-elvezetés, vagy a 
járdák, utak állapota olyan, amilyen. Az én falumban, 
Döbröközön a templom felújítása most már nem tűr 
halasztást, egész egyszerűen a torony elkezdett dőlni 
a hajótesttől. Tehát, ha nem sikerül sürgősen ezt a 
gyönyörű templomot felújítani, akkor ez nagyon ha-
mar életveszélyessé is válhat.  

Nagymányokon szükség lenne csatorna-, út-, 
járda- és templomfelújításra szintén, Aparhanton a 
szennyvízszállítás finanszírozása feladata nem megol-
dott, illetve a közfoglalkoztatottak bérrendezése is 
sürgető. Erre is települési polgármesterek hívták fel a 
figyelmemet, mert az ilyen kistelepülések működése 
egész egyszerűen nem képzelhető el a közfoglalkozta-
tottak munkája nélkül, illetve a kistelepüléseken főleg 
rendkívül alacsony a kulturális feladatokra jutó ál-
lami forrás, ennek a megemelését is szorgalmazom.  

Összességében az általam elmondottak miatt a 
Mi Hazánk a költségvetést nem tudja támogatni. 
Alapvető gazdaságszerkezeti váltásra lenne szükség, a 
multik támogatása helyett a hazai vállalkozások tá-
mogatására, az élelmiszeripar és a mezőgazdaság 
nemzetstratégiai ágazatként történő kezelésére, il-
letve arra, hogy az élelmiszer-kereskedelem nagyság-
rendileg évi 6000 milliárd forintos összegéből ne vi-
hessék külföldre ennek a 90 százalékát a multinacio-
nális cégek. Ez csak politikai döntés kérdése lenne.  

Mi ellenzékből is elkezdtük a hazai vásárok létre-
hozásával, illetve minden hónapban való megrende-
zésével azt, hogy a helyi termelőket, a helyi kézműve-
seket összekössük a fogyasztókkal, hogy közvetlenül 
tőlük tudják megvásárolni a termékeiket. Ezzel egész-
séges, megbízható élelmiszerhez is jutnak a magyar 
családok, illetve ez a pénz a helyi gazdaságot erősíti. 
Ez lenne az a gazdaságstratégiai út, amit Magyaror-
szágnak követnie kellene a multik támogatása helyett. 
Köszönöm a figyelmet. (Szabadi István tapsol.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, alelnök asszony. Tisz-

telt Ház! Képviselőtársaim! A kormány részéről Kis-
gergely Kornél államtitkár úr kért szót. Parancsoljon! 

 
KISGERGELY KORNÉL nemzetgazdasági mi-

nisztériumi államtitkár: Köszönöm szépen, elnök úr. 
Tisztelt Képviselő Asszony! A munkaerőpiaccal kap-
csolatban szeretnék egynéhány szót szólni, hiszen ez a 
kormány számára egy nagyon kiemelt terület. Abban 
mindenki egyetért, hogy jó lenne, ha a bérek még ma-
gasabbak lennének, de azért ne feledjük el, hogy az el-
múlt 15 évben nagyon jelentős eredményeket sikerült 
elérni. A reálbérek 2013 óta minden évben jelentős 
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mértékben emelkedtek, ebben kivétel csak a 2023-as 
esztendő volt, amikor az energiaárak robbanása miatt 
csökkentek a reálkeresetek, de ez már a tavalyi évben 
kikorrigálódott. Azzal számolunk, hogy az idei évben 
8,6 százalékkal, a jövő évben pedig 10,5 százalékkal 
fognak nőni a bérek, messze meghaladva az inflációt. 
Emellett a minimálbér emelkedése mellett is elkötele-
zettek vagyunk, az idei évben 9 százalékkal nőttek a mi-
nimálbérek, a jövő évben 13 százalékkal fognak. 

A munkaerőpiaci reformok, amelyeket a kor-
mány 2010 után bevezetett, eredményeképpen egy-
millióan többen dolgoznak Magyarországon, mint 
dolgoztak 2010-ben. Akkor ezt a tervet kinevették az 
ellenzéki képviselők, mostanra megvalósult. Ennek 
egy nagyon fontos részeleme, hogy a „segély helyett 
munkát” jelszó eredményeképpen például a romák 
foglalkoztatottsága jelentős mértékben javult. 2014-
ben 22,7 százalékos volt a foglalkoztatottsági arány, 
ide nem számítva a közfoglalkoztatottakat, ez 2021-re 
40 százalékra emelkedett, nem számolva a közfoglal-
koztatottakat. Ez egy nagyon jelentős eredmény roma 
honfitársaink integrálása érdekében. 

A közszférában is megvalósultak és megvalósul-
nak béremelések, elég kiemelni itt az egészségügyi 
ágazatot, ahol az elmúlt években egy nagyon komoly 
béremelés történt, illetve az oktatást, ahol vállaltuk, 
hogy a tanárok bérét a diplomásátlagbér 80 százalé-
kán tartjuk. Ennek következményeképpen a jövő év-
ben is egy komoly béremelés fog az oktatásban meg-
valósulni. Az önkormányzatoknál, különösen a kis 
önkormányzatoknál, ahogy mások is említették, ne-
héz a bérek kigazdálkodása, és nehéz itt embereket 
találni. Emiatt a kormány úgy döntött, hogy a tízezer 
fő alatti önkormányzatoknál idén 15 százalékkal, 
majd jövőre újabb 15 százalékkal megemeli a fizeté-
seket.  

Azzal maximálisan egyet tudok érteni, bár a költ-
ségvetéshez kevéssé tartozik, hogy a gyerekek túlsá-
gosan sokat kütyüznek. A kormány megtiltotta az ál-
talános iskolákban a mobilok bevitelét és használatát, 
ez is jelentős ellenállásba ütközött, de úgy gondolom, 
hogy ez egy nagyon fontos és nagyon jó döntés volt, és 
ezzel kapcsolatban egyébként minden további javas-
latot szívesen fogadunk. Köszönöm szépen. (Dúró 
Dóra: Meg fogjuk tenni.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, államtitkár úr. Tisz-

telt Ház! Képviselőtársaim! A Fidesz képviselőcso-
portjából Tapolczai Gergely képviselő úr jelentkezett 
felszólalásra. Parancsoljon, képviselő úr, öné a szó. 

 
DR. TAPOLCZAI GERGELY (Fidesz): (Hozzá-

szólását jelnyelvi tolmács közreműködésével teszi 
meg.) Köszönöm szépen a szót, elnök úr. Tisztelt Ház! 
Tisztelt Képviselőtársaim! A 2026. évi költségvetésről 
szóló törvényjavaslat kapcsán szeretném elmondani, 
hogy amikor 2010-ben képviselő lettem, a 2008-
2009. évi gazdasági válság után, az előző baloldali 
kormányzati ciklus után olyan költségvetési helyzettel 
kellett szembesülni, amelyben felével, kétharmadával 

vágták vissza például a fogyatékosságügyi országos 
érdekvédelmi szervezetek címzett támogatását.  

Az elmúlt 15 év alatt az általam figyelemmel kí-
sért, elsősorban a fogyatékosságügyhöz kapcsolódó 
területeken, például sport, érdekvédelem, kultúra, 
foglalkoztatás, ezeknek a területeknek a támogatása 
egyszer sem csökkent, hanem folyamatosan nőtt, 
vagy legalább ugyanannyi maradt az előző évi bázis-
hoz képest, ha azt az adott gazdasági helyzet indo-
kolta. Ez így volt akkor is, ha bármilyen válság be-
ütött, például árvíz, Covid, energiaválság, infláció, 
vagy most a szomszédunkban dúló borzalmas háború.  

 
(Az elnöki széket Dúró Dóra, 

 az Országgyűlés alelnöke foglalja el.) 
 
Az egyik ilyen érzékletes példa a fogyatékos szemé-

lyek országos érdekvédelmi szervezeteinek támogatása. 
2010 óta majdnem négyszeresére nőtt a támogatásuk, 
közel 520 millió forintról közel 2 milliárd forintra. Nem 
elhanyagolható a megváltozott munkaképességű sze-
mélyek foglalkoztatására fordított támogatási összeg 
növekedése sem. Az elmúlt tíz évben 34,3 milliárd fo-
rintról több mint a duplájára nőtt, közben a foglalkoz-
tatottság 15 év alatt 150 százalékkal emelkedett.  

2026-ban továbbra is cél a fogyatékossággal élő 
vagy megváltozott munkaképességű személyek mun-
kaerőpiaci helyzetének további fejlesztése, az esély-
egyenlőség biztosítása. Kiemelt fontosságú a munka-
vállalók képességeinek és készségeinek megfelelő 
munkalehetőségek biztosítása, a foglalkoztatásukat 
szolgáló intézkedések megvalósítása, a megváltozott 
munkaképességű munkavállalók minél nagyobb ará-
nyú nyílt munkaerőpiaci foglalkoztatásának ösztön-
zése, a társadalmi szemlélet formálása.  

Továbbra is kiemelt feladat az országos fogyaté-
kosságügyi program intézkedési tervében foglaltak 
végrehajtása, az érintett szervezetek, civil szolgáltatók 
támogatása.  

 
(10.30) 

 
A már 2025. évre jelentősen megemelt támogatá-

sok biztosítottak a 2026-os évre is. Az egyik ilyen cím-
zett támogatás a megváltozott munkaképességű mun-
kavállalók foglalkoztatásának támogatása. A megválto-
zott munkaképességű vagy fogyatékossággal élő sze-
mélyek rehabilitációs célú foglalkoztatását biztosítják 
évente pályázat útján az akkreditált munkáltatók. 
2024-ben 69,5 milliárd forint forrás állt rendelkezésre, 
31 ezer fő foglalkoztatása sikerült ebből, ami 367 akk-
reditált munkavállalónál valósult meg. A minimálbér 
2025. évi emelésére tekintettel 5,35 milliárd forinttal 
növekedett ez a forrás, így 2025-ben mintegy 74,9 mil-
liárd forint forrás áll rendelkezésre. 2026-ban is 
ugyanennyi összeg fog rendelkezésre állni erre a célra. 

A fogyatékossággal élők társadalmi és érdekvé-
delmi szervezeteinek támogatására 2026-ban ugyan-
akkora összeg van tervezve, mint amennyit idén kap-
tak: 1,735 milliárd forint. 
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Az egyes fogyatékosságügyi és egyenlő esélyű hoz-
záférést szolgáló szakmai feladatok támogatására 
2025-ben 4,8 milliárd forint jutott. Ezt a jogcímet a 
2026. évi javaslatban négy jogcímre bontják. Az egyik 
ilyen jogcím a jelnyelvitolmács-szolgáltatás és az elemi 
látásrehabilitáció támogatása, amelyre idén majdnem 
1,2 milliárd forintot fordítottunk. A 2026-os évben ez 
az összeg van betervezve, erre még visszatérek. 

Fontos, hogy a fogyatékossággal élő pszichiátriai 
szenvedélybetegek vagy hajléktalan személyek mun-
kavégzésre való felkészítését szolgáló fejlesztő foglal-
koztatások támogatására jövőre 5,8 milliárd forint jut 
az idei 5,177 milliárd forint helyett. Ebből 160 fej-
lesztő foglalkoztatást végző szervezet mintegy 3000-
3300 fő fogyatékossággal élő személy fejlesztését biz-
tosítja.  

A törvényjavaslat két szociális ellátás, az ápolási 
díj és a gyermekek otthongondozási díja összegének 
emeléséről is rendelkezik. A törvényjavaslat alapján 
az ápolási díj összege 3,6 százalékkal fog emelkedni 
2026-tól. A gyermekek otthongondozási díjának ösz-
szege 2022-ben elérte a 2022. évi minimálbér össze-
gét, és azóta is a tárgyévi minimálbér összegével azo-
nos. 2026-ban a gyod összege a 2026. évi minimálbér 
összegére emelkedik, ami várhatóan 13 százalékos 
emelkedést jelent. Továbbá a törvényjavaslat alapján 
a kivételes rokkantsági ellátás megállapítására ren-
delkezésre álló összeg a 2025. évi 220 millió forintról 
290 millió forintra emelkedik. 

Örvendetes, hogy a fogyatékosok sportja ernyő-
szervezeteinek támogatása 56 millió forinttal növek-
szik az idei összeghez képest, 608 millió forintra. Sze-
retném felhívni a figyelmet arra is, hogy kormányhatá-
rozat rendelkezik arról, hogy Magyarország Kormánya 
támogatja a Siketek Nemzetközi Sportbizottsága szék-
helyének Budapesten történő kialakítását, és elősegíti 
az ehhez kapcsolódó további intézkedéseket, működési 
támogatást is. Ennek tervezett összege 234,8 millió fo-
rint. Én személy szerint is nagyon komoly sportdiplo-
máciai sikernek könyvelem el, ha az 1924-ben alakult 
nemzetközi sportszervezet, a NOB után a második leg-
régebbi bázisa itt lenne Budapesten. 

Visszatérve a fogyatékosságügy nagyon fontos te-
rületéhez és az ahhoz kapcsolódó rendkívül sokrétű 
feladataihoz, néhány fontos jogcímet szeretnék most 
kiemelni. Az egyik a már említett érdekvédelmi szer-
vezetek támogatása. Szeretném, ha jövőre is emel-
kedne a támogatási összegük, különös tekintettel a 
növekvő működési kiadásokra, a várhatóan emelkedő 
minimálbérekre és a színvonalas szakmai feladatok 
ellátásának folyamatos biztosítására. 

A másik a jelnyelvitolmács-szolgálatok támoga-
tása. Itt szeretném megjegyezni, hogy az erre a célra 
tervezett összeg évek óta változatlan, 590 millió fo-
rint. Sokáig elegendő is volt, biztosította a 22 tolmács-
szolgálat folyamatos működését, szolgáltatását. 
Ugyanakkor az elmúlt évek pozitív jogszabályi válto-
zásait a finanszírozás nem követte, például a jelnyelvi 
törvény által biztosított foglalkoztatási és oktatási 
speciális órakeretek bevezetésével, illetve emelésével 

a jelnyelvi tolmácsolásra biztosított állami támogatás 
összege nem növekedett. A speciális keretek miatt a 
tolmácsolási óraszámok jelentősen megnövekedtek, 
így ezen igények ellátásához plusz anyagi keret biztosí-
tása szükséges. Ezért ehhez is módosító javaslatot ter-
vezek benyújtani, bízva abban, hogy a kormány és a 
parlament támogatni fogja ennek a fontos szolgáltatás-
nak a további biztonságos működését, fenntartását. 

Végül, de nem utolsósorban fontosnak tartom 
megemlíteni az egészségbiztosítási ellátások közül 
az utazásiköltség-térítést. A sajátos nevelési igényű 
gyermekek gépjárművel történő szállítását kilométe-
renként 21 forinttal támogatja az állam utazásikölt-
ség-térítés formájában. Gondolom, senki nem vi-
tatja, hogy a jelenlegi benzinárak mellett ez alacsony 
összeg, így itt az idő, hogy jelentős mértékben emel-
jünk rajta. Ehhez is tervezek módosító javaslatot be-
nyújtani. 

Mindezzel együtt a 2026. évi költségvetésről 
szóló törvényjavaslatot támogatom, és kérem képvi-
selőtársaimat is a támogatásra. Köszönöm a figyel-
met. (Taps a kormánypárti oldalon.) 

 
ELNÖK: Köszöntöm képviselőtársaimat. A kö-

vetkező hozzászóló Szabó Timea képviselő asszony a 
Párbeszéd frakciójából. Parancsoljon! 

 
SZABÓ TIMEA (Párbeszéd): Köszönöm a szót, 

elnök asszony. A kormány jövő évi költségvetése meg-
int csak a saját gyarapodásukat segíti elő, a nehezebb 
sorsban élő magyar honfitársaink, az egészségügy, a 
gyermekvédelem megint a legrosszabbul jár ebben az 
országban. 

Különösen érdekes az, hogy a fideszes és KDNP-s 
képviselők nem is tudom, hányszor hangoztatták ma a 
„béke kormánya” kifejezést, miközben a következő évi, 
2026-os költségvetésben összesen 972 milliárd forin-
tot tervez a kormány különböző katonai fejlesztésekre 
költeni. 972 milliárd forintot! Ez a háromszorosa az 
éves teljes családi pótlék költségének. A családi pótlék 
304,9 milliárd forint 2026-ban, és még egyszer, a ka-
tonai költések 972 milliárd forintra rúgnak. Akkor ez 
milyen családbarát kormány? Ez a háborúpárti kor-
mány, nem a magyar családok kormánya. 

Nézzük részletesebben! Légierő és légvédelmi ké-
pességek fejlesztése jogcímen 255 milliárd forint van 
betervezve jövő évre, szárazföldi képességek fejlesz-
tése jogcímcsoport 424 milliárd, egyéb katonai képes-
ségek fejlesztése 71 milliárd. Ki tudja, ez mit jelent, és 
azt sem tudjuk, hogy ebből mennyit fognak ellopni. 
Katonai infrastruktúra fejlesztése 62 milliárd, katonai 
infrastruktúra fenntartása és működtetése 159 milli-
árd forint.  

 
(10.40) 

 
Még egyszer: 972 milliárd forintot költ a béke 

kormánya jövő évben katonai fejlesztésekre, a három-
szorosát a teljes évi családi pótléknak. Ennyit a béke 
kormányáról. 
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Természetesen ezzel szoros összefüggésben van 
az, hogy egyébként a szociális kiadásokra és az egész-
ségügyre mennyit fordít a kormány. Pont ma reggel 
jelent meg az a hír, hogy maga Pintér Sándor belügy-
miniszter is elismerte egy, az Alkotmánybíróságnak 
benyújtott ügy kapcsán, hogy nagyon súlyos humán-
erőforrás-hiányosságok vannak a gyermekvédelem-
ben. Ehhez képest nem emelik ennek a keretét, és a 
szociális ágazatban beígért béremelést, annak a nyo-
mát sem látjuk a 2026-os költségvetésben. 

Ugye, Orbán Viktor idén korábban megígérte azt, 
hogy mindenképpen lesz béremelés a gyermekvéde-
lemben, a szociális ágazatban, ehhez képest ennek 
nyoma sincs a jövő évi költségvetésben. 

Ahogy nyoma sincsen annak sem, hogy a családi 
pótlék összegét emelik. Nemhogy nem emelik, gya-
korlatilag csökken. 305,4 milliárd forint volt idén, és 
304,9 milliárd forint lesz jövőre. Tehát nemcsak reál-
értékben, hanem abszolút értékben is csökken a csa-
ládi pótlékra fordított összeg. A kormány által az inflá-
cióval számolva ez majdnem 5 százalékos csökkenést 
jelent a családi pótlékban, de ugyanúgy szinte 5 száza-
lék az anyasági támogatások csökkenése, a gyermek-
gondozást segítő ellátások, a gyermeknevelési támo-
gatás, az életkezdési támogatások, a pénzbeli és ter-
mészetbeni gyermekvédelmi támogatások 8,3 száza-
lékkal csökkennek jövőre.  

Mindezt akkor, amikor - szintén a mai napon je-
lent meg az a hír, hogy - Tiborcz István a duplájára 
növelte saját vagyonát, Mészáros Lőrinc vagyona pe-
dig 430 milliárd forinttal nőtt az elmúlt évben. Most 
már 1422 milliárd forint Mészáros Lőrinc vagyona. 
Még egyszer: Mészáros Lőrinc vagyona 430 milliárd 
forinttal nőtt, miközben a teljes évi családi pótlék bü-
dzséje 304,9 milliárd forint. Tehát miközben, azonkí-
vül, hogy a kormány papol a családokra fordított ösz-
szegek növeléséről, ahhoz képest Mészáros Lőrinc 
vagyona többel nőtt, nagyobb mértékben nőtt, mint 
amennyi a teljes családi pótlék éves költsége. Ez a csa-
ládbarát magyar kormány. Ennyit foglalkozik Orbán 
Viktor a magyar családokkal. 

De nem jobb a helyzet sajnos az egészségügy terü-
letén sem. Azt látjuk, hogy a háziorvosi ügyeleti ellá-
tásra szintén abszolút értékben ugyanannyit, tehát egy 
fillérrel nem költ többet a kormány a háziorvosokra jö-
vőre, mint idén. Ez azt jelenti, hogy szintén a kormány 
által számolt inflációval, 4,6 százalékkal csökken a há-
ziorvosi ellátásra szánt összeg, miközben tudjuk, hogy 
gyakorlatilag lassan minden ötödik magyar embernek 
nincsen háziorvosi ellátása. 500 háziorvos hiányzik a 
rendszerből. A magyarok egészsége, gyógyulása elké-
pesztően komoly veszélynek van kitéve. 

De ugyanígy csökken a világon is unikumnak szá-
mító védőnői szolgáltatásra költött összeg reálértéke. 
Egy fillérrel nem ad többet Orbán Viktor kormánya 
jövőre a védőnői ellátásra, mint idén. Tehát ez azt je-
lenti, hogy reálértéken 4,5 százalékkal csökken a vé-
dőnői hálózatra költött összeg. 

Pontosan tudjuk, hogy mennyire fontos az, főleg 
a szegényebb régiókban, településeken, területeken, 

hogy a védőnő kiemelt támogatást, segítséget nyújt-
son egy édesanyának, az újszülötteknek, a csecsemők-
nek. De a kormánynak ez nem számít. A kormány ki-
zárólag adócsökkentésekben látja a családok megse-
gítését; és az, hogy ez mekkora bukás, pontosan lát-
szik a demográfiai adatokon. 1949 óta nem született 
annyira kevés gyerek Magyarországon, mint idén ja-
nuárban. Ez nem azt mutatja, hogy a Fidesz-kormány 
családtámogatási politikája siker lenne, a családokra 
fordított összeg nem térül meg, hiszen nemhogy nem 
születik több gyerek, hanem rohamosan csökken a 
magyar emberek száma. Ez, azt hiszem, hogy közös 
tragédiánk. Közös tragédiánknak kellene lennie, de 
ehhez képest az Orbán-kormány csak a tehetősebb 
családokkal foglalkozik, csak rájuk hajlandó költeni, 
csak adókedvezmények formájában támogatja a ma-
gyar családokat.  

Az otthoni szakápolás sem áll jobban az egészség-
ügyben, ott is szintén reálértékben 4,5 százalékkal 
csökken jövőre az erre fordított összeg.  

És hát, a legnagyobb probléma ebben, hogy meg-
int nem nő a szakdolgozók bére. Utoljára 2023-ban 
emelte a kormány a szakdolgozók bérét, ígért egy na-
gyobb összeget, de hiába keressük megint ezt a jövő évi 
költségvetésben, nem találjuk. Az egészségügyi szak-
dolgozók szakszervezetei sorra szólaltak meg, és kérték 
a kormányt, hogy tartsa be az ígéretét, emelje a szak-
dolgozók bérét, mert elvérzik így a magyar betegellátás. 
Éveket kell várni egy gerincműtétre, egy csípőműtétre, 
de az állami ellátásban egy egyszerű gyermekfogászati 
ellátásra is hónapokat kell várni. Ahhoz, hogy egy gye-
rek az állami ellátásban fogszabályzót kapjon, több 
mint egy évet kell várni. Egy szemészeti időpontra 4-5 
hónapot kell várni, egy CT-re, egy MR-re 8-9-10 hóna-
pokat kell várni, miközben Európában még mindig ve-
zetjük a daganatos halálozásokat, nem feltétlenül a 
megbetegedéseket, abban az Európai Unióban nagyjá-
ból tartjuk az Unió átlagát, hanem a halálozásban ve-
zetjük. Ez azt jelenti, hogy késői a diagnosztika, és 
utána a kezelésben is katasztrofálisan el vagyunk ma-
radva, pedig nem kellene, hogy így legyen. Az orvosok 
is könyörögnek. Hiába emelték az orvosok bérét, az or-
vosok könyörögnek, hogy szakdolgozói béremelés nél-
kül nem tudják működtetni a magyar betegellátást. Eh-
hez képest önök megint magasról tesznek erre, miköz-
ben Tiborcz István a duplájára emelte a vagyonát az el-
múlt egy évben úgy, hogy egyébként a magyar GDP 0,1 
százalékkal nőtt. 

Az egészségügyi kormányzati kiadások GDP-
arányos alakulásában is látszik az, hogy hol van Ma-
gyarország a környező országokhoz képest a betegel-
látásra fordított összegben. Magyarország összesen 
GDP-arányosan, azaz a gazdaság teljesítőképességé-
hez mérten 4,1 százalékot költ az egészségügyre; Ro-
mánia 4,7 százalékot; Bulgária 5,5 százalékot; Len-
gyelország 5,7 százalékot; Szlovákia 6,6 százalékot; 
Csehország 8,9 százalékot, Ausztria 9,1 százalékot 
költ GDP-arányosan az egészségügyre. Ez nem azt 
mutatja, hogy önöket érdekli a magyar emberek 
gyógyulása. Ez azt mutatja, hogy Magyarország összes 
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szomszédja többet költ a gazdaság teljesítményének 
arányában, mint a magyar kormány. Ezt sajnos látjuk 
is a halálozásokon, látjuk a gyógyulási esélyeken. 

 
(10.50) 

 
Azt kell mondjam, hogy ez azt mutatja, ez nem 

egy békekormány, ez nem a magyar emberek költség-
vetése, hanem ez megint a NER-lovagok, a Fidesz-ha-
verok költségvetése, megint ők járnak jól ebben a köl-
tésben, ami nyilván azt is mutatja, hogy önök érzik a 
vesztüket, 11 hónap múlva kormányváltás lesz, ezért 
még ki akarják lopni, ami kilopható a magyar embe-
rek zsebéből, a magyar költségvetésből. Önök magas-
ról tesznek arra, hogy a magyar emberek hogyan fog-
nak élni a jövő évben.  

Szeretnék még egy problémáról beszélni külön, 
ez pedig a meddőség kezelése. Nemrég felszólaltam 
ennek a problémának a kapcsán, pont a kormány leg-
utóbb benyújtott törvényjavaslatának a vitáján, ahol 
elmondtam, hogy mekkora probléma Magyarorszá-
gon a meddőség. A KSH és szakértők statisztikái sze-
rint is minden ötödik, gyermeket vállalni szerető pár 
meddőséggel küszködik, nem tud vállalni gyereket. Ez 
azt jelenti, hogy körülbelül 300 ezer olyan magyar pár 
van Magyarországon, aki szeretne gyereket, de nem 
tud vállalni.  

Ehhez képest önök mit csinálnak? Az idei költ-
ségvetéshez képest jövőre 2,6 milliárd forinttal keve-
sebbet költenek a meddőség kezelésére, kevesebbet 
költenek meddőségi klinikákra. Önök 2019-ben álla-
mosították a meddőségi klinikákat, és azt ígérték, 
hogy itt lesz pénz, paripa, fegyver. Ehhez képest azt 
látjuk, hogy rohamosan csökkent arányaiban a sike-
res beültetések száma. A lombikprogramból kevesebb 
gyerek született, mint 2019 előtt.  

Mi történt? Önök államosították, ami - még egy-
szer elmondom - önmagában, ha beletették volna az 
erőforrásokat és a pénzt is, ez lehetett volna egy jó do-
log is, de nem az lett. Államosították a meddőségi kli-
nikákat, ingyenessé tették, ami egy jó dolog. Ebből az 
következett, hogy a párok, a gyermekvállalást tervbe 
vevő párok száma rohamosan megnőtt, akik ezekre a 
meddőségi klinikákra elmentek. Tehát gyakorlatilag a 
meddő párok, úgy is mondhatjuk, megrohamozták 
ezeket a klinikákat, teljes joggal, azzal az elvárással, 
hogy sikeres lombikprogramban vehetnek részt.  

De mi történt? Önök 2019 óta egyetlenegy új kli-
nikát nem nyitottak. Tehát az történt, hogy megsok-
szorozódott azoknak a pároknak a száma, akik igény-
be vették vagy igénybe vették volna ezt a szolgáltatást, 
csak éppen nem volt sem klinika, sem szakember. Eb-
ből az következett természetesen, hogy egy párra sok-
kal kevesebb idő jutott, nem tudtak foglalkozni ér-
demben ezekkel a párokkal, nem volt elég szakember, 
megnőtt a várakozási idő, és teljes kudarc lett ennek a 
vége.  

Nyilvánvalóan itt arra van szükség - erre én be is 
nyújtottam költségvetési módosító javaslatot -, hogy 
sokkal több pénzt költsenek a meddőségi területre, 

hogy nyissanak új reprodukciós klinikákat, hozzanak 
be új szakembereket és új eszközöket. Az a helyzet, 
hogy ha egy ilyen meddőségi klinikán például tönkre-
megy egy ultrahangkészülék, akkor fél évet kell várni 
egy új készülékre, mert mire kiírják a közbeszer-
zést - most már, hogy állami - meg mire megkapják az 
új berendezést, eltelik több mint fél év, nincsenek esz-
közök se. Hogy várják el önök azt, hogy több gyerek 
szülessen Magyarországon, amikor 300 ezer meddő 
pár az alapvető segítséget sem kapja meg? Természe-
tesen ebből az következik, hogy elmennek Brnóba, 
Csehországba, ahol sokkal nagyobb a sikeraránya a 
beültetéseknek.  

Ezért én azt is javaslom majd, hogy a petesejt-do-
nációt is engedélyezni kell Magyarországon, ami egy-
előre be van tiltva vallási okokból, de többek között 
Brnóban egyébként azért is sokkal nagyobb a siker-
arány, mert ott engedélyezik a petesejt-donációt, Ma-
gyarországon pedig ez még mindig meg van tiltva ak-
kor, amikor ilyen rohamosan csökken a népességünk.  

Nézzük, hogy miközben önök többek között a 
meddőség kezelésére fordított összeget jövőre 2,6 
milliárd forinttal csökkentették, aközben 141 milliárd 
forint azért mégiscsak jut a közmédiára. A Paks II. tő-
keemelése 95 milliárd forint, de költenek önök a kor-
mányzati kommunikációval kapcsolatos feladatokra 
is közel 40 milliárd forintot, a Szuverenitásvédelmi 
Hivatalra 7 milliárd forintot, a budavári ingatlanbe-
ruházásokra további 20 milliárd forintot, a Budapest-
Belgrád vasútvonalra csak jövőre 44,5 milliárd forin-
tot, miközben már most 850 milliárd forint ennek a 
teljes költségvetése.  

Ehhez képest nem jut pénz a meddő párokra, 
nem jut pénz a családipótlék-emelésekre, nem jut 
pénz a szociális dolgozók, a gyermekvédelmi dolgozók 
béremelésére. Nulla forint jut jövőre ezeknek a téte-
leknek az emelésére, miközben a budavári ingatla-
nokra újabb 20 milliárd forintot költenek. Hol vannak 
itt a családok érdekei? Hol vannak itt a magyar embe-
rek érdekei? Ezek NER-es érdekek kizárólag. Önök 
ezekből az összegekből kívánják ellopni még a mara-
dék 11 hónapban a nekünk szánt pénzeket.  

Óbuda-Békásmegyer országgyűlési képviselője-
ként szeretnék a saját kerületem érdekében is meg-
szólalni. Óbuda-Békásmegyer Magyarország hatodik 
legnagyobb városának számít, több mint 120 ezer la-
kójával. Ehhez képest a Fidesz-kormány csak elvesz, 
csak elvesz, csak elvesz, tovább bünteti Budapestet is, 
és tovább bünteti a III. kerületet is azért, mert nem 
hódoltak be az önök uralmának. Ezt a Fidesz-kor-
mány, Orbán Viktor nem tudja megbocsátani, ezért 
ismét egy fillért nem kap Magyarország hatodik leg-
nagyobb városának számító Óbuda-Békásmegyer.  

Miközben ott van az ország egyik legjobb gimnázi-
uma, a békásmegyeri Veres Péter Gimnázium, aminek 
szó szerint omlik a vakolata és a plafon. Több ízben elő-
fordult az elmúlt években, hogy óra közben, tanóra 
közben leszakadt a plafon egy darabja a nagyobb eső-
zések után. Tíz éve ígérgeti a kormány azt, hogy fel-
újítja a békásmegyeri Veres Péter Gimnáziumot. Ehhez 
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képest csak annyit sikerült, hogy megtoldozta-foldozta a 
tetőt, ami egyébként utána ugyanúgy beázott. Hatmilli-
árd forintot különítettem el egy módosító javaslatban 
arra, hogy végre felújítsuk ezt a gimnáziumot, és ne le-
gyenek életveszélyben az ott tanuló diákok és a tanárok.  

Ha vannak százmilliárdok a teljesen szükségtelen 
köztévére, ha a Paks II. beruházás úgy, hogy még egy 
kapavágás sem történt, kaphat újabb 50 milliárdot, 
akkor tessék az iskolákat is felújítani! 

Szintén évek óta kérjük azt, hogy a H5-ös 
HÉV - ez a szentendrei HÉV - békásmegyeri és Tímár 
utcai aluljáróját, illetve megállóját akadálymentesít-
sék. Ez összesen 2 milliárd forint. Hát mi ez Mészáros 
Lőrinc 1400 milliárd forintos vagyonához képest, 
vagy 400 milliárd forintos vagyonnövekedéséhez ké-
pest az elmúlt egy évben? Kétmilliárd forint! Békás-
megyeren több tízezer ember él úgy, hogy a fő közle-
kedési eszköz a HÉV, ehhez képest a HÉV-megállót 
csak lépcsőn lehet megközelíteni. Se lift, se mozgólép-
cső, se akadálymentesített gyalogos feljáró nincsen. 

 
(11.00) 

 
Ezért az idősek, a babakocsis édesanyák, a ke-

rekesszékesek egyszerűen nem tudják megközelíteni ezt 
a HÉV-megállót. De ugyanígy a Tímár utcai HÉV-
megállót is - aminek a környékén szintén lakótelepek 
vannak - több tízezer ember használja mindennap, csak 
egy lépcsős felüljárón lehet átmenni a HÉV-megállóhoz. 
Ott is babakocsis édesanyák, kerekesszékesek, idősek 
küzdenek azzal, hogy megközelítsék az egyetlen, ott a 
környéken fellelhető kötöttpályás járművet. Kettőmil-
liárd forint! Semmi ez ahhoz képest, hogy önök meny-
nyit lopnak el minden évben a saját zsebükre. 

Szintén kértük már nagyon sokszor, és 3 milliárd 
forintot különítettem el a K-híd felújítására. A K-híd 
az, amely bevezet a Hajógyári-szigetre, amit szintén 
Budapest-szerte, de Magyarország-szerte is több mil-
lió ember használ, családosok, kutyások, biciklisek.  
A Sziget Fesztivál is ott van évente, amiből önök a 
NER-ben nem keveset kaszálnak. Ehhez képest a K-
híd felújítása még mindig várat magára. 

Szintén 4 milliárd forintot különítettem el a 
III. kerület kompenzációjára. Ennyi az, amit önök meg-
int elloptak a kerülettől, csupán bosszúból azért, mert el-
lenzéki vezetése van a kerületnek, és elveszik az ipar-
űzési adóból és egyéb, egyébként a III. kerületieknek 
járó pénzből. Ezt a pénzt a III. kerületieknek kell meg-
kapniuk, nem a NER-es haveroknak! 

Szintén elkülönítettem 550 millió forintot a Fló-
rián téri aluljáró felújítására. A felüljáró felújítása a 
menetrendnek megfelelően zajlik, de Budapest egyik 
legszebb aluljárója Aquincum szívében még mindig 
olyan állapotban van, amire ráfér a felújítás. Ezt ál-
lami pénzből kell megoldani. 

Szintén az egyik fontos tétel - és nem kerül na-
gyon sokba, 450 millió forint - a pünkösdfürdői zá-
portározó megépítése. Ugye, látjuk a klímaváltozás 
kapcsán azt, hogy egy-egy villámárvíz idején mekkora 
szükség van ezekre a záportározókra, hogy fel tudják 

fogni az esővizet, és ne a Dunába ömöljön a tisztítat-
lan szennyvíz. Erre is több éve kérem önöket. Ehhez 
képest, miután a kormány nem adja meg ezt az össze-
get, a helyi fideszesek folyton azzal riogatnak, hogy ott 
a fekália ömlik a Római-strandra, ami nyilvánvalóan 
egy hazugság, hiszen ott folyamatos hatósági mérések 
zajlanak. 

Értjük, hogy a NER-esek egy kicsit irigyek, hogy 
Bús Balázs 13 éves polgármesteri regnálása alatt ne-
kik nem sikerült egy ingyenes szabadstrandot létesí-
teni a Dunán, nekünk pedig igen, de hát erre telik Bús 
Balázsnak és Tarlós Istvánnak és Varga Mihálynak, 
aki szintén a körzet másik térségének volt az ország-
gyűlési képviselője, viszont nem sikerült elérni azt, 
hogy a záportározót kibővítsék és megépítsék. 

Több tételt is elkülönítettem még a III. kerületiek 
számára, járdafelújításra 3 milliárd forintot, az Aquin-
cum Múzeum és Régészeti Parknak 80 millió forintot. 
Ez is egy elenyésző tétel, de tudjuk azt, hogy az Aquin-
cum régészeti kincs, maga az Aquincum léte Budapes-
ten egy olyan felmérhetetlen vagy felbecsülhetetlen 
kincs, ami több turistát is tudna idevonzani, és egy 
olyan világörökség, amit meg kell őrizni. Ehhez képest 
nem tud a kormány az Aquincum Múzeumra több 
pénzt elkülöníteni. 80 millió forint tényleg egy elenyé-
sző összeg ahhoz képest, hogy önök mennyit lopnak. 

Zöldterület gondozására Óbudán 2 milliárd fo-
rintot szeretnénk biztosítva látni, illetve a 
III. kerület - Hegyvidék, Aranyhegy, Ürömhegy, Pé-
terhegy - vízelvezetésére, út- és járdaépítésre is szük-
ség lenne 25 milliárd forint értékben. Ez egy nagyobb 
tétel. Ennek a körzetnek vagy ennek a területnek ré-
gen nagyon sokáig Varga Mihály volt az országgyűlési 
képviselője akkor, amikor ő pénzügyminiszter volt. 
Ehhez képest nem tudta a saját körzetében elérni azt, 
hogy ott egy normális vízelvezetés, normális utak és 
járdák épüljenek. 

Szintén forgalomcsökkentés céljából nagyon fon-
tos lenne P+R parkolók létesítése a III. kerületben. Eh-
hez 500 millió forintot biztosítanánk a jövő évi költség-
vetésből, ugyanígy az észak-budai átmenő forgalom 
csökkentéséhez kapcsolódó intézkedésekhez, azaz az 
M0-s autópálya-elkerülő meghosszabbítására. 

Még egyszer tehát azt szeretném kérni Óbuda-Bé-
kásmegyer képviselőjeként a kormánytól, hogy ne csak 
a saját maguk által megnyert vagy preferált körzeteket 
támogassák, ne diszkriminálják azokat a városrésze-
ket, kerületeket, városokat, amelyek ellenzéki vezetés 
alatt állnak, mert ott ugyanúgy magyar emberek lak-
nak, akikért önök felelősséget vállaltak. Követeljük azt, 
hogy ez a felelősség látszódjon meg a 2026-os költség-
vetésben is. Köszönöm. (Taps a DK soraiból.) 

 
ELNÖK: Soron kívül kért szót Kisgergely Kornél 

államtitkár úr. Parancsoljon! 
 
KISGERGELY KORNÉL nemzetgazdasági mi-

nisztériumi államtitkár: Tisztelt Elnök Asszony! Tisz-
telt Országgyűlés! Képviselő asszony sokallja a kato-
nai kiadásokat. Nos, egész pontosan védelmi kiadásra 
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2016 milliárd forint van beállítva a jövő évi költségve-
tésben. Ez a GDP 2 százalékát teszi ki, a NATO-
vállalásainkat tehát ezzel tudjuk teljesíteni. 

Azt is érdemes hozzátenni, hogy 2010-ben ez a 
kormány egy leromlott, szinte csak papíron létező 
honvédséget örökölt. Ennek a fejlesztése évekkel ez-
előtt elkezdődött, aminek eredményeképpen elértünk 
oda, hogy tudjuk teljesíteni a NATO felé vállalt válla-
lásainkat. Egy olyan hadsereget sikerült felépíteni, 
amely képes megvédeni az országot. 

Úgy gondolom, hogy azok után, hogy három éve 
egy nagyon komoly háború zajlik a szomszédságunk-
ban, és egész Európa biztonsága megkérdőjeleződött, 
az elsődleges fontosságú tételek között a védelmi ki-
adások szerepelnek. A fizikai biztonság az első, az 
anyagi biztonság csak ezután következik. 

Családi támogatásokra egyébként majdnem a két 
és félszeresét fogjuk költeni a 2026-os költségvetés-
ben ennek az összegnek, 4800 milliárd forintot. Csa-
ládi adókedvezmények formájában jelentkezik ennek 
a többsége, de itt fontos azt is kiemelni, hogy a családi 
adókedvezmény megduplázásával az alacsony jöve-
delműek is egy jelentős segítséget kapnak. Tehát min-
denki, aki dolgozik Magyarországon, az meg van be-
csülve, és minden ilyen család részesül valamilyen 
mértékben ebből a nagy összegből. 

A szociális védelmi kiadásokat is alacsonynak 
tartja. Itt azért érdemes kiemelni, hogy Magyarorszá-
gon az Európai Unióban az egyik legalacsonyabb a 
munkanélküliség. Más országokban meg kell küzdeni 
azzal a problémával, hogy a munkanélkülieket támo-
gatni kell, Magyarországon ezzel szerencsére nem kell 
szembenéznünk, emiatt is alacsonyabbak lehetnek a 
szociális védelmi kiadások. 

Az egészségügyre 2026-ban 4,2 százalékkal fo-
gunk többet költeni. Ez a GDP növekedését is megha-
ladja, tehát GDP-arányosan is többet fogunk költeni 
jövőre az egészségügyre, mint idén, illetve messze 
meghaladja az inflációs várakozásokat is, tehát reál-
értékben is nő ez az összeg. Köszönöm szépen a szót. 
(Taps a kormánypárti padsorokból.) 

 
(11.10) 

 
ELNÖK: Visszatérünk az előre bejelentett felszó-

lalókhoz, így Ritter Imre nemzetiségi képviselő úr kö-
vetkezik. Parancsoljon! 

 
RITTER IMRE nemzetiségi képviselő: Sehr 

geehrte Frau Vorsitzende! Sehr geehrter Herr Staats-
sekreter! Sehr geehrtes Parlament! Erlauben Sie mir 
bitte, dass ich im Namen und im Auftrag des 
Ausschusses der in Ungarn lebenden Nationalitäten 
unseren Standpunkt bezüglich der Gesetzesentwurf 
mit Nr. T/11864 „Haushaltsplanes des Ungarns für 
Haushaltsjahr 2026” heute weiterhin erörtere. 

Tisztelt Elnök Asszony! Tisztelt Államtitkár Úr! 
Tisztelt Ház! Engedjék meg, hogy a Magyarországi 
Nemzetiségek Bizottsága nevében tovább folytassam 
álláspontunk kifejtését a Magyarország 2026. évi 

központi költségvetéséről szóló T/11864. számú tör-
vényjavaslat kapcsán. 

A tegnapi, közel 30 perces első felszólalásomat 
meghatározóan arra fordítottam, hogy a 2014. év-
től - a magyarországi nemzetiségek parlamenti rész-
vételének biztosításától - kezdve áttekintettem, hogy 
honnan indultunk, mit értünk el eddig, milyen célja-
ink vannak, hová akarunk jutni. Ennek keretében elő-
ször áttekintettem a 2014-től 2018-ig tartó első cik-
lust, melyben a 13 őshonos nemzetiség működési tá-
mogatása az induló kevesebb mint 4 milliárd forintról 
közel 10,5 milliárd forintra emelkedett. Ezt követően 
megvizsgáltam a második ciklust 2019-től 2022-ig, 
melyben a magyarországi nemzetiségek támogatása a 
2018. évi 10,5 milliárd forintról 2022-re már több 
mint 22 milliárd forintra emelkedett.  

Mindkét ciklusra vonatkozóan, pontokba szedve, 
részletesen elemeztem, hogy a nemzetiségi élet mely 
területein milyen előrelépéseket, eredményeket tud-
tunk elérni.  

Összességében a magyarországi őshonos nemze-
tiségek parlamenti képviseletének történelmi jelentő-
ségét, súlyát, fontosságát minden kétséget kizáróan 
bizonyította, hogy a két ciklus alapján a 2014. évi ke-
vesebb mint 4 milliárdos támogatást a 2022. évi költ-
ségvetésben már több mint 22 milliárd forintra, azaz 
közel hatszorosára tudtuk emelni. Ha ehhez még hoz-
zátesszük, hogy 2000-től 2014-ig, a parlamenti kép-
viseletet megelőző 14 évben szinte semmilyen támo-
gatásemelés nem volt, akkor azt hiszem, méltán 
mondhatjuk, hogy a 2014-ben megvalósult nemzeti-
ségi parlamenti képviselet egy új időszámítás kezdetét 
jelentette a 13 őshonos magyarországi nemzetiség 
számára.  

A parlamenti első nyolc év, a számokat tekintve 
valóban meredeken felfelé ívelő nemzetiségi eredmé-
nyei, a nemzetiségi jövőnk szempontjából kulcsfon-
tosságú programok kidolgozása és sikeres beindítása 
után már kezdtük volna kicsit pozitívabban látni gyer-
mekeink, unokáink nemzetiségi jövőjét, amikor a 
2022-ben kitört háború, és az azt követő energiavál-
ság, infláció hirtelen veszélybe sodort mindent, amit 
addig elértünk. 

Végül értékeltem a még folyamatban lévő, har-
madik parlamenti ciklust, melynek 2023-2024-es éve 
viszont a háború, az energiaválság, az infláció és 
egyéb gondok miatt már nagyon jelentős nemzetisé-
gitámogatás-csökkentéseket, -elvonásokat eredmé-
nyezett. 

A 2022. évi elfogadott költségvetési törvényhez 
képest a 2023. évi költségvetésben a Gazdaságvé-
delmi Alap torzító hatását is figyelembe véve a nem-
zetiségi támogatások 1 milliárd 198,9 millió forinttal 
csökkentek, majd még ugyanebben az évben a költ-
ségvetés módosításával további 852,8 millió forint 
nemzetiségi támogatás került elvonásra. Ehhez a mó-
dosított, csökkentett 2023. évi költségvetéshez képest 
a 2024-es költségvetési törvényben ismét 968,9 mil-
lió forinttal került csökkentésre a Miniszterelnökség-
hez tartozó 12 nemzetiség támogatása.  
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Ez azt jelentette, hogy két év alatt a költségvetési 
törvényben 3 milliárd 20,6 millió forint nemzetiségi 
támogatás került elvonásra, amely a 2022. évi 12 mil-
liárd 689,6 millió forintnak közel 21 százaléka, több 
mint az ötöde. Teljesen egyértelmű, hogy a nemzeti-
ségi támogatások ilyen arányú elvonása messze meg-
haladta azt a mértéket, amelyet a teljes költségvetési 
törvény vonatkozásában az országos nehézségek mi-
att szigorítani kellett. Ennek a két évnek sajnos a ma-
gyarországi nemzetiségek aránytalanul súlyos veszte-
sei voltak. 

A 2023. és 2024. évi kumulált elvonás így össze-
sen 5 milliárd 72,3 millió forint volt. Ennek nagyon 
nem örültünk, de tisztában lévén a helyzettel, a hábo-
rúval, az energiaválsággal, az elvonásokat fegyelme-
zetten tudomásul vettük, és próbáltunk túlélni. Ebben 
nekünk, nemzetiségieknek egyébként is van már gya-
korlatunk. 

Minden erőfeszítésünket arra koncentráltuk, hogy 
a megelőző nyolc évben kiépített nemzetiségi intéz-
ményhálózatunk alapvető működését biztosítani tud-
juk, és a beindított hosszú távú programjaink - például a 
nemzetiségipedagógus-hallgatói ösztöndíjprogram - ne 
törjön meg, ne essen szét, mert az a közvetlen jövőn-
ket lehetetlenítette volna el.  

A rendkívül jelentős nemzetiségitámogatás-elvo-
nások mellett természetesen korrektül meg kell emlí-
teni, sőt megköszönni a kormányzatnak, hogy a helyi 
és az országos nemzetiségi önkormányzati fenntar-
tásban lévő közel 110 nemzetiségi köznevelési intéz-
mény részére külön kormányrendeletekkel az ener-
giakompenzációra a 2023. és 2024. évben mintegy 
2 milliárd 600 millió forintot biztosítottak, mellyel a 
közel 20 ezer nemzetiségi gyermek neveléséhez, okta-
tásához szükséges alapvető feltételeket biztosítani 
tudtuk.  

Itt külön köszönöm a kormányzatnak, a Pénz-
ügyminisztériumnak és a Miniszterelnökségnek, hogy 
a kormányrendeletek előzetes egyeztetése során kellő 
rugalmasságot tanúsítottak, amellyel egy új, az intéz-
ményenkénti tényleges energiaköltségeken alapuló 
rugalmas elosztási rendszert tudtunk bevezetni. En-
nek lényege, hogy bár a Pénzügyminisztérium összes-
ségében a nemzetiségi köznevelési intézmények ener-
giakompenzációs juttatását ugyan az összes intéz-
mény költségei alapján megállapított és gyermeklét-
számra vetített fajlagos összeg alapján határozta meg, 
de az összeg felosztásánál lehetővé tették, hogy a 
Bethlen Gábor Alapkezelő Zrt.-n keresztül az orszá-
gos nemzetiségi önkormányzatok bevonásával az 
egyes helyi nemzetiségi önkormányzati fenntartású 
nemzetiségi köznevelési intézmények között a tényle-
gesen, objektíve felmerülő, valós energiaköltségek 
arányában osszuk fel a kompenzáció összegét. Ez 
ugyan jelentős többletmunkát jelentett az egyes or-
szágos nemzetiségi önkormányzatoknak, elsősorban 
a legnagyobb nemzetiségi köznevelési intézményhá-
lózattal rendelkező Magyarországi Németek Országos 
Önkormányzatának, de az intézményeink érdekében 
ezt szívesen megtettük és vállaltuk.  

Ugyanakkor szeretném viszont leszögezni, hogy a 
két év alatt kumuláltan elvont 5 milliárd 72,3 millió 
forint nemzetiségi támogatás és a két év alatt nyújtott 
2 milliárd 600 millió forint energiakompenzáció közé 
nemcsak azért nem szabad semmilyen szempontból 
egyenlőségjelet tenni, mert az elvonás közel kétsze-
rese volt a kormányrendeletekkel adott kompenzáci-
óknak, hanem azért sem, mert az energiakompenzá-
ció a világpolitikai helyzet miatt drasztikusan meg-
emelkedett energiatöbblet-kiadásokat fedezte, ame-
lyek mögött értelemszerűen semmilyen nemzetiségi 
többletjuttatás nem volt. Ugyanakkor viszont az 
5 milliárd 72,3 millió forint effektíve a nemzetiségi te-
vékenységektől lett elvonva, és csökkentette draszti-
kusan ezen tevékenységek megvalósításának pénz-
ügyi lehetőségeit.  

Ezen embert próbálóan nehéz két év után külö-
nösen fontos és pozitív irányváltásnak tartottuk és 
tartjuk, hogy a 2025. évi költségvetésitörvény-javas-
latban már újabb 2 milliárd 331 millió forint nemze-
tiségitámogatás-emelést tudtunk elérni. Ezzel az 
emeléssel a XI. Miniszterelnökség fejezeti soron kere-
ken 14 milliárd forint főösszegre lettek emelve a tá-
mogatások, amit akkor is megköszöntünk, és további 
támogatásemelést a parlamenti eljárás során nem 
kértünk a 2025. évre.  

 
(11.20) 

 
Viszont kezdeményeztünk az egyes sorok között 

két átcsoportosítást, átvezetést, amit a kormány és az 
Országgyűlés támogatott. Konkrétan a XI. Miniszter-
elnökség fejezet 30/1/31/1. nemzetiségi szakmai tá-
mogatások sorról 874,9 millió forint átvezetését a kö-
vetkező két sorra: egyrészt a Miniszterelnökség 
30/1/31/2. országos nemzetiségi önkormányzatok tá-
mogatása sorra 754,3 millió forintot, másrészt a 
XI. Miniszterelnökség fejezet 32/4. települési és terü-
leti nemzetiségi önkormányzatok támogatása sorra 
120,6 millió forintot. Az országos nemzetiségi önkor-
mányzatok támogatására átvezetett 754,3 millió fo-
rint a Miniszterelnökséghez tartozó tizenkét országos 
nemzetiségi önkormányzatnál egységesen 20 százalé-
kos emelésnek felelt meg. 

A települési és területi nemzetiségi önkormány-
zatok működési támogatásának módosítását, növelé-
sét azokban az esetekben kezdeményeztük, amikor a 
települési vagy területi nemzetiségi önkormányzat 
nemzetiségi köznevelési intézmény fenntartója. En-
nek okán a települési és területi nemzetiségi önkor-
mányzatok működésének támogatása jogcímen egy új 
jogcímszámot vezettünk be. Ennek fajlagos összege 
3 millió 120 ezer forint/év nemzetiségi köznevelési 
intézményt fenntartó nemzetiségi önkormányzaton-
ként. Az erre szánt összeg az átvezetésben említett to-
vábbi 120,6 millió forint, amely azt az 58 nemzetiségi 
önkormányzatot érinti, amely összesen 79 nemzeti-
ségi köznevelési intézményt tart fenn.  

Ez esetben indoklásként elmondtam, hogy a 
nemzetiségi köznevelési intézményt fenntartó helyi 
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nemzetiségi önkormányzatok működési támogatásá-
nak külön emelt összeggel történő támogatása a fenn-
tartók közvetlen költségeinek az átvétel miatti direkt 
növekedése - például bankköltségek -, valamint az in-
tézményfenntartásból fakadó jelentős többletfelada-
tok finanszírozása, és ezáltal az átvett nemzetiségi 
köznevelési intézmények stabil működtetéséhez elen-
gedhetetlenül szükséges volt.  

Úgy gondolom, hogy a 2025-ös központi költség-
vetési törvényben elért, a nemzetiségeket érintő tá-
mogatásemelés és az előzőekben ismertetett két fő-
összegen belüli, sorok közötti átvezetés pozitív, biz-
tató helyzetet teremtettek a 2025. évben valamennyi 
őshonos magyarországi nemzetiség országos önkor-
mányzata és a nemzetiségi köznevelési intézményt 
fenntartó helyi nemzetiségi önkormányzata részére. 

Itt szeretném megjegyezni és megköszönni azt is, 
hogy megjelent már a kormányrendelet a 2025. évi 
mintegy 640 millió forint energiakompenzációra a 
nemzetiségi köznevelési intézményeknek. Tehát nyu-
godtan tekinthetünk az idei év elé ebből a szempontból. 

Végül a tegnapi hozzászólásomat azzal zártam, 
hogy 2025. 05. 06-án nyújtotta be a nemzetgazdasági 
miniszter a 2026. évi központi költségvetést az Or-
szággyűlésnek, melyről részletesebben ma kívánok 
beszélni.  

A T/11864. számú javaslat a Miniszterelnökség-
hez tartozó 12 nemzetiség tekintetében összesen 
548,9 millió forintnyi pluszt tartalmaz az alábbi cé-
lokra: változatlanok maradtak a helyi és területi nem-
zetiségi önkormányzatok támogatásai, ugyanakkor a 
9. mellékletben, „A települési és területi nemzetiségi 
önkormányzatok és az országos nemzetiségi önkor-
mányzatok támogatásai” részben a 2026-ra módosí-
tott, az intézményfenntartó települési vagy területi 
nemzetiségi önkormányzatok működésének támoga-
tását biztosító jogcím kiegészítésre került a „nemzeti-
ségi önkormányzati társulások” szövegrésszel, így a 
Bánhida-Tardos Szlovák Nemzetiségi Intézmény-
fenntartó Társulás ügye megoldódott, és lehetőség 
van a későbbiekben a hasonló társulások emelt szintű 
támogatásának folyósítására, mely 3 millió 120 ezer 
forint/év. 

A törvényjavaslatban megadott pluszösszegből 
23,9 millió forint a 32/4. soron jelenik meg, azaz a te-
lepülési és területi nemzetiségi önkormányzatok támo-
gatásánál, amely abból adódik, hogy időközben több 
településen vett át a helyi nemzetiségi önkormányzat 
fenntartásba nemzetiségi köznevelési intézményt, és 
ezért magasabb összegű támogatásra jogosultak. 

Az ezen felüli összeg, az 525 millió forint megha-
tározóan a nemzetiségipedagógus-ösztöndíj - röviden 
NÖP - fejlesztésére van. Egyrészt az ösztöndíjak fajla-
gos összegének a Klebelsberg-ösztöndíj szintjére tör-
ténő, azaz kétszeresére történő emelésére, valamint 
az elmúlt hét év tapasztalatai alapján az ösztöndíj-
rendszer fejlesztésére és további kiegészítésére. 

Másodjára a NÖP kibővítése a Színművészeti 
Egyetemen 2026. szeptember 1-jétől beinduló nem-
zetiségiszínész-hallgató szakkal. Ez az indulásnál 

egyelőre az állandó, úgynevezett kőszínházzal rendel-
kező nemzetiségeket, azaz a horvát, szerb, szlovák és 
roma nemzetiséget érinti, illetve azoknak az idejelent-
kező fiataljait. Ehhez képest a Magyarországi Nemze-
tiségek Bizottsága módosító javaslatot kíván begyúj-
tani a helyi nemzetiségi önkormányzatok működési 
támogatásának 30 százalékos emelésére, melynek 
éves szintű költségvetési igénye 690 millió forint a 13 
nemzetiségre vonatkozóan. A nemzetiségi módosító 
javaslatnak az az indoka, hogy a helyi - értsd telepü-
lési és területi nemzetiségi önkormányzatok - műkö-
dési támogatása utoljára tíz évvel ezelőtt, 2016-ban 
került módosításra. Gondolom, ehhez további indok-
lás nem szükséges.  

A 2026. évi költségvetésitörvény-javaslat 9. 
számú mellékletében, a 229. oldalon a „Támogatá-
sok megállapításának, felhasználásának és elszámo-
lásának szabályai”, „A települési és területi nemzeti-
ségi önkormányzatok működésének támogatása jog-
címre vonatkozó szabályok” rész tartalmazza az elő-
irányzat összegének megbontását, mely szerint a 
XI. Miniszterelnökség fejezetben rendelkezésre álló 
előirányzat összege - a roma helyi nemzetiségi önkor-
mányzat kivételével - a helyi nemzetiségi önkormány-
zat vonatkozásában 1 milliárd 126,8 millió forint. Így 
a XI. Miniszterelnökség fejezethez tartozó 30 százalé-
kos emelés összege 338 millió forint lenne, mely 12 
nemzetiség 1060 helyi nemzetiségi önkormányzatát 
érinti.  

Az 1.1.2. pont: a XIV. Belügyminisztérium feje-
zetben rendelkezésre álló előirányzat összege a 
2026-os költségvetési javaslatban roma helyi nem-
zetiségi önkormányzatok vonatkozásában 1 milliárd 
173,6 millió forint. Így a XIV. Belügyminisztérium 
fejezethez tartozó 40 százalékos emelés összege 
352 millió forint lenne, mely a roma nemzetiség 
1120 helyi nemzetiségi önkormányzatát érinti.  

A módosítás így összesen a 13 nemzetiségnél 
2180 helyi nemzetiségi önkormányzatot érint 
690 millió forint éves költségvetési igénnyel. 

A 2026. évi költségvetési javaslat 228. oldalán, a 
9. melléklet tartalmazza „A települési és nemzetiségi 
önkormányzatok” - együtt: helyi nemzetiségi önkor-
mányzatok - „támogatásai” című táblázatot, a támo-
gatások fajlagos összegeit. 

Ezen belül a települési és területi nemzetiségi ön-
kormányzatok működésének támogatása az 1.1.1. 
pontban 520 ezer forint/év. Hangsúlyozom: éves szin-
tű támogatások, nem havi támogatásokról van szó. Te-
hát az éves támogatás 520 ezer forint/év. A 30 százalé-
kos emelés 156 ezer forint/év összegű lenne. Az új faj-
lagos támogatás 676 ezer forint/év.  

 
(11.30) 

 
1.1.1.1. pont: a települési nemzetiségi önkormány-

zatok működésének támogatása, ha a településen a leg-
utóbbi népszámlálásnak az adott nemzetiséghez tarto-
zásra vonatkozó kérdéseire adott válaszok alapján az 
adott nemzetiséghez tartozók száma meghaladja az 
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50 főt, 1 millió 40 ezer forint/év, a 30 százalékos eme-
lés 312 ezer forint/év, az új fajlagos támogatás 1 millió 
352 ezer forint/év.  

A területi nemzetiségi önkormányzatok támoga-
tása, ha a vármegyében, fővárosban az adott nemzeti-
séghez tartozó, törzskönyvi nyilvántartásba bejegy-
zett települési, fővárosi kerületi nemzetiségi önkor-
mányzatok és átalakult nemzetiségi önkormányzatok 
száma legalább 10, de legfeljebb 20, akkor 1 millió 
40 ezer forint/év, a 30 százalékos emelés 312 ezer fo-
rint/év, az új fajlagos összeg 1 millió 352 ezer fo-
rint/év. 

A területi nemzetiségi önkormányzatok támoga-
tása, ha a vármegyében, fővárosban az adott nemzeti-
séghez tartozó, törzskönyvi nyilvántartásba bejegy-
zett települési, fővárosi kerületi nemzetiségi önkor-
mányzatok és átalakult nemzetiségi önkormányzatok 
száma meghaladja a 20-at, akkor 2 millió 80 ezer fo-
rint/év, a 30 százalékos emelés 624 ezer forint/év, az 
új fajlagos összeg 2 millió 704 ezer forint/év. 

Végül: a települési vagy területi nemzetiségi ön-
kormányzatok és nemzetiségi önkormányzati társulá-
sok működésének támogatása, ha a települési vagy te-
rületi nemzetiségi önkormányzat, vagy nemzetiségi 
önkormányzati társulás nemzetiségi köznevelési in-
tézmény fenntartója, akkor 3 millió 120 ezer fo-
rint/év, a 30 százalékos emelés 936 ezer forint/év, az 
új fajlagos összeg 4 millió 56 ezer forint/év. 

Elnézést, ha kicsit hosszúnak tűnt ez a felsorolás, 
de fontosnak tartom, hogy a különböző típusú nem-
zetiségi önkormányzatok jelenlegi, már 10 éve válto-
zatlan - még egyszer hangsúlyozom - éves működési 
támogatását, a tervezett 30 százalékos emelés össze-
gét és az így megemelt új éves támogatást felsoroljam, 
hogy mindenki tisztában legyen vele, milyen rendkí-
vül alacsony éves működési támogatással rendelkez-
nek mindmáig a helyi nemzetiségi önkormányzatok. 
Hozzáteszem: ez a működési támogatás az egyetlen, 
amelyet a helyi nemzetiségi önkormányzatok megha-
tározott feltételek teljesítése mellett, de mégis úgy-
mond alanyi jogon kapnak, amivel fixen tervezhet-
nek. Minden más lehetséges bevételi forrásuk csak 
különböző pályázatokon keresztül, előre nem tervez-
hető módon érthető el. 

Az ismertetett 690 millió forintos módosító ja-
vaslatot az illetékes tárcákkal, a Miniszterelnökség-
gel, a Belügyminisztériummal egyeztettük, egyetérte-
nek vele, támogatják, így a Magyarországi Nemzetisé-
gek Bizottsága a 2025. május 27-ei ülését követően a 
módosító javaslatot benyújtja. Kérem annak a Költ-
ségvetési Bizottságban, majd később a parlamenti 
szavazás során történő támogatását. 

Mivel az időm lehetővé teszi, engedjék meg, hogy 
elmondjam röviden a véleményemet a költségvetéssel 
kapcsolatban az elmúlt napokban többször felmerült 
és vitatott bizonyos kérdésben: a nyári vagy a téli költ-
ségvetés a jobb? Nos, mind a 13 országos nemzetiségi 
önkormányzat, a Magyarországi Nemzetiségek Bi-
zottsága, de több ezer nemzetiségi egyesület, alapít-
vány, intézmény, szervezet nevében is egyhangúlag 

mondhatom, hogy százszázalékosan az előrehozott, 
júniusban elfogadott központi költségvetést és a kap-
csolódó megalapozó, valamint az adóeljárási törvény-
csomagot támogatjuk. 

A nemzetiségi életben számunkra ez a plusz fél év 
valóban az életet jelenti, hiszen rengeteget kínlódtunk 
a korábbiakban azzal, hogy elvileg előfinanszírozott 
nemzetiségi pályázati pénzek rendszeresen több hó-
nap, nemritkán egy évvel megcsúszva érkeztek, és ez 
lehetetlen helyzeteket okozott a rendezvények terve-
zése, megtartása, elszámolása terén is. A költségvetési 
törvény, a megalapozó és az adótörvények 6 hónappal 
történő előrehozása megteremtette a szabályozott 
rendszerét és lehetőségét annak a normális eljárás-
nak, hogy a költségvetési törvény elfogadását köve-
tően nyáron a szaktárcákkal, a nemzetiségi önkor-
mányzatokkal, a Nemzetiségi Bizottsággal elő lehet 
készíteni, aktualizálni lehet a pályázati kiírásokat, 
szeptemberben, október közepéig ki lehet írni a nem-
zetiségi pályázatokat, november közepéig pályázni le-
het, majd a döntés formai előkészítését megtenni, 
december végéig a tartalmi, tényleges döntéseket le-
tisztázni, január első hetében formálisan is döntést 
hozni, támogatói okiratokat kiadni, lezárni, és ideális 
esetben január végén, februárban pedig már utalni le-
het a támogatásokat. Ez az időbeli ütemezés szá-
munkra azért is kulcsfontosságú, mert a nemzetiségi 
rendezvények, események 70-80 százalékára az év 
első 6 hónapjában kerül sor, és ezek finanszírozása 
meghatározóan támogatásokból történik. 

Hadd említsek csak egy példát! A nemzetiségi 
gyermek- és ifjúsági versenyeken - közel 400 nemze-
tiségi óvodáról, mintegy 500 nemzetiségi általános és 
középiskoláról, mintegy százezer nemzetiségi gyer-
mekről beszélünk, akik közül - mintegy tízezren vesz-
nek részt a 13 nemzetiség helyi ifjúsági nemzetiségi 
selejtezőin, a kistérségi válogatókon, megyei és regio-
nális versenyeken, majd az országos döntőkön nem-
zetiségi tánc, ének, zene, vers, próza kategóriákban, 
évfolyamonkénti bontásban, több hónapos szerve-
zést, előkészítést követően minden év március, ápri-
lis, május hónapokban. Ezt nem lehet csúsztatni, el-
tolni, mert az iskolai évhez kell igazodni, így létkér-
dés, hogy a támogatások időben rendelkezésekre áll-
janak. Tehát a nemzetiségek szempontjából százszá-
zalékosan az előrehozott nyári költségvetést támo-
gatjuk.  

Engedjék meg nekem, hogy kivételesen a saját, 
személyes, szakmai véleményemet is röviden el-
mondjam. Közgazdász-matematikus alapvégzettség-
gel az ország első adótanácsadói és adószakértői kö-
zött lehettem, majd költségvetési kiegészítő minősí-
téssel rendelkező könyvvizsgálóként, 30 év piaci ta-
pasztalattal állítom, hogy a gazdaság szereplői részére 
is óriási segítség az üzleti tervek előkészítéséhez, a 
gazdálkodás biztonságához a korai költségvetés és az 
adótörvények. Mivel több könyvelő-, bérszámfejtő, 
könyvvizsgáló céggel több ezer kisebb-nagyobb cég-
nek dolgoztunk évtizedeken át, felelősséggel állítha-
tom, hogy rémálom volt, amikor december végén 
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megjelentek az adótörvények a végrehajtási rendele-
tek és állásfoglalások nélkül, felkészülési időnek még 
a lehetőségét is kizárva. Teljes felelőséggel állítom, 
hogy a cégek, a gazdaság szereplői egyértelműen a ko-
rai költségvetés elfogadása mellett vannak. 

Végül ezen rövid személyes kitérő után - amiért 
elnézést kérek, nem szoktam ilyet tenni, de azt gon-
dolom, szakmailag ennyit négyévenként megenged-
hetek magamnak - szeretnék visszatérni a lényegre: a 
Magyarországi Nemzetiségek Bizottsága a korábbiak-
ban ismertetettek alapján, az illetékes tárcákkal, a Mi-
niszterelnökséggel és a Belügyminisztériummal egyez-
tetve, 690 millió forintos módosító javaslatot fog be-
nyújtani a 2026. évi költségvetésitörvény-javaslathoz 
a 2180 helyi nemzetiségi önkormányzat 10 éve válto-
zatlan működési támogatásának 30 százalékos eme-
lésére. 

Tisztelt Ház! Kérem módosító szándékunknak a 
Költségvetési Bizottságban, majd a parlamenti végsza-
vazás során is a támogatását. Köszönöm, hogy meg-
hallgattak. Danke für Ihre Aufmerksamkeit! (Taps a 
kormánypártok soraiban.)  

 
ELNÖK: Most Balassa Péter független képviselő 

következik. Parancsoljon!  
 

(11.40) 
 
BALASSA PÉTER (független): Köszönöm a szót, 

elnök asszony. Államtitkár Úr! Képviselőtársak! Tisz-
telt Országgyűlés! A felszólalásomat nem így akartam 
kezdeni, de Ritter úr szavaira szeretnék válaszolni, és 
arra referálni egy pár gondolatban. Teljesen egyetér-
tek, hogy van költségvetési tervezet, de minden költ-
ségvetési tervezet annyit ér, amennyit betartanak be-
lőle. Én 2022 óta vagyok országgyűlési képviselő, és 
egyszer sem sikerült a kormánynak a költségvetés ter-
vezetét betartania. Ha jól emlékszem, ’24-ben 37-szer 
módosították a költségvetést. Még önkormányzati 
képviselőségi időmben is, amikor egy önkormányzati 
költségvetést raktunk össze, sokkal precízebben és 
sokkal feszesebben lehetett egy költségvetésnél ter-
vezni és egy költségvetésnél számolni a jövőt illetően.  

Előre jelezném, hogy nem fogom tudni támo-
gatni a költségvetést, mert nem a valóságon alapul. 
Olyan számok vannak benne, amik misztifikálva van-
nak. Ha megnézzük a mai híreket, a mai abszolút ve-
zető híreket, akkor látjuk, hogy a beruházás volumene 
a KSH adatai alapján az előző évhez viszonyítva 12 
százalékkal zuhant be. A forint/euró árfolyamot nem 
is kell mondani, ami 400 forint fölött van. 2022-ben, 
amikor képviselő lettem, 370 forint körül volt az euró 
árfolyama. A kormány az eurót folyamatosan beteszi 
a költségvetésbe, benne van, hogy mivel tervez, ez 
soha nem sikerült még, mert az euróárfolyam elszállt 
a forinthoz képest. De azt is megnézhetjük, hogy kik 
lettek gazdagabbak megint csak ebben az országban, 
és elég döbbenetes számadatok jöttek ki.  

Eléggé tanulságos, hogy amióta Nagy „Infláció” 
Márton - mert így hívják az országban Nagy Mártont, 

Nagy „Infláció” Mártonnak - megjelent a magyar po-
litikában, azóta az infláció elszállt ebben az ország-
ban, és nem tudom, hogy a magyar kormány miért 
tartja őt hiteles gazdasági szereplőnek, mert szerin-
tem többet árt önöknek, mint használ. Ha valaki ol-
vassa az Economicsot vagy a Világgazdaság híreit, és 
megnézi, hogy a magyar lakosság vagyona hogyan kon-
centrálódik, akkor egy elég érdekes adatot lát: 1 száza-
léknál van a magyar lakosság vagyonának a harmada. 
A maradék 10 százaléknál a vagyonnak a fele van, és 
ha ezt a különböző országokkal összehasonlítjuk, ak-
kor Magyarország ebből a szempontból elég rossz he-
lyen áll, mert látszik, hogy a középosztály lecsúszóban 
van, és az olló egyre inkább tágul, ami azt jelenti, hogy 
irgalmatlan gazdag lesz Magyarországon egy szűk elit, 
nagyon-nagyon sokan pedig csúsznak le azon a bizo-
nyos lejtőn, ami sajnálatos módon az önök gazdaság-
politikájának is köszönhető.  

267 oldalas az előterjesztés, ami száraz, mint a 
fűrészpor, szokták mondani, ettől függetlenül min-
denkinek meg kell köszönni, aki a költségvetést ösz-
szerakta, mert elképesztő munka van benne, ezt az 
ember nem is vitatja. De ahogy mondtam már a be-
szédemben, minden költségvetés annyit ér, amennyit 
betartanak belőle. És semmit nem tartottak be! Az 
utóbbi évek tapasztalatai alapján a magyar kormány 
igazából majdnemhogy semmit nem tartott be belőle, 
hanem folyamatosan változtatott rajta, folyamatosan 
módosította a számokat.  

De nézzük a gazdaságpolitikát! Úgy gondolom, 
hogy a gazdaságpolitikai kiindulópont túlságosan op-
timista. Nagy Márton kijelentése alapján a kormány 
3,6 százalékos inflációval számol, ami már most hibá-
dzik, 4 százalékos GDP-növekedéssel számol, ami na-
gyon optimista, semmi realitása nincs ennek az adat-
nak, és 2,9 százalékos hiányt prognosztizál 2026-ra. 
Ahogy mondtam, ezek eléggé optimista adatok, de 
nem hinném, hogy meg fognak valósulni.  

Azt is tudjuk, hogy a magyar gazdaság nyitott és 
sérülékeny. Az elmúlt évek inflációs válsága megmu-
tatta, hogy milyen súlyos következményei lehetnek a 
fiskális túlköltésnek és a monetáris politika késleke-
désének. A kockázatok kezelésére - legyen szó tarta-
lékképzésről vagy automatikus kiigazítási mechaniz-
musokról - a javaslat nem kínál megnyugtató válaszo-
kat az anyagban.  

Egy költségvetés nem lehet pusztán politikai üze-
net, annak makrogazdasági stabilitást kell nyújtania. 
Ezt a funkcióját a jelenlegi tervezet korlátozottan tölti 
csak be.  

Szeretnék kitérni arra, hogy az állami újraelosz-
tás hatékonysága és átláthatósága gyenge. Az állami 
beruházások volumenében - amiről már beszéltem, 
mai friss adat, hogy az előző évhez képest 12 százalék-
kal bezuhant a beruházások volumene - továbbra is 
jelentős forrásokat látunk, de ezek stratégiai megala-
pozottsága, hasznosulása számos esetben nem 
transzparens. Az állami kiadások súlya 2026-ban is 
magas lesz, de az ellenőrzés, mérhetőség, nyomonkö-
vethetőség továbbra is gyenge lábakon áll. Különösen 
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aggasztó, hogy a társadalompolitikai kiadások - le-
gyen szó lakhatási támogatásról, szociális támogatás-
ról vagy települési fejlesztésekről - több helyen esetle-
gesek, politikai alapon differenciáltak. Ez nem szol-
gálja sem az esélyegyenlőséget, sem a területi ki-
egyenlítést.  

A nyugdíjrendszer kiszámíthatósága nem javul. 
A nyugdíjasok helyzete szintén stabilitást kívánna. 
A mostani javaslatban szereplő kifizetések volumene 
impozáns, de a reálértékhez viszonyítva megőrzésé-
nek mechanizmusa továbbra sem garantált. A 13. havi 
nyugdíj fennmaradása önmagában nem oldja meg az 
alacsony nyugdíjak okozta társadalmi feszültségeket, 
és nem nyújt hosszú távú fenntarthatóságot sem a 
rendszer számára. Szükség volna egy átfogó, társa-
dalmi párbeszéden alapuló nyugdíjreformra, amely a 
fenntarthatóságot, a méltányosságot egyaránt bizto-
sítani fogja.  

A következő nagyon fontos pont: véleményem 
szerint a fejlesztési források koncentrációja nem szol-
gálja a regionális felzárkózást. A költségvetésben újra 
jelentős összegek szerepelnek közlekedési, sport- és 
kulturális beruházásokra, ezek jelentős része azonban 
földrajzilag szűk körre koncentrálódik, és nem épül be 
egy átfogó országos területfejlesztési stratégiába. 
Eközben a leszakadó térségek, például Északkelet-
Magyarország, dél-dunántúli kistérségek, nem kap-
nak arányos fejlesztési forrásokat, ami hosszabb tá-
von is növeli az országon belüli egyenlőtlenségeket.  

A költségvetés nem csupán pénzügyi terv, hanem 
politikai és gazdasági értékválasztás is egyben. A 2026-
os törvényjavaslat ebben a formában nem tudja támo-
gatni, mert nem tartalmaz érdemi strukturális refor-
mokat, nem kezeli a társadalmi egyenlőtlenségeket, 
és nem alapozza meg Magyarország hosszú távú ver-
senyképességét sem. Továbbra is olyan költségvetésre 
van szükség, amely valóságalapú, igazságos és fenn-
tartható, amely képes egy modern európai Magyaror-
szágot szolgálni.  

A 2026-os költségvetésről szóló vita során a kor-
mány ismét a stabilitást és a fegyelmezettséget hangsú-
lyozza, miközben a valóság egészen más arcot mutat az 
ország nyugati végén, Vas megyében is. Képviselőként 
kötelességem elmondani, hogy a költségvetés jelenlegi 
formája nem szolgálja a térségem fejlődését.  

Engedjenek meg nekem egy zárógondolatot. 
2018-ban, 2022-ben, de a korábbi években is - s kira-
gadnék egy példát, amiről majd külön beszélni fo-
gok - Vas megye és Szombathely lakosságának renge-
teg olyan dolgot megígértek, ami a mai napig nem va-
lósult meg. Például a Kőszeg és Szombathely közötti 
gyorsforgalmi utat, vagy a Szombathelyt elkerülő utak 
beruházását, kivitelezését ígérte a korábbi országgyű-
lési képviselőnk, aki most már napokon belül nem 
lesz országgyűlési képviselő, és más kormánypárti 
képviselő is fennhangon hirdette azt, hogy ezek meg 
fognak valósulni. Most 2025 májusát írjuk, és még 
egy kapavágás sem történt.  

Én éppen ezért emberi és olyan dolgokat szeret-
nék most javaslatként feltenni a költségvetésben is, 

amit a költségvetési javaslat módosítóiba betettem, 
amelyekről azt gondolom, hogy valódi, húsba vágó 
problémák megoldásáról szólnak, nem pedig nagy po-
litikai lufikról, amiket bejelentenek, és közben nem 
valósul meg belőlük semmi.  

Az első nagyon-nagyon sokszor feltett napirendi 
pont és a költségvetéshez tett javaslatom a légimen-
tőbázis kialakítása Vas megyében, Nyugat-Magyar-
országon, Győr-Moson-Sopron megyében. 2022 óta 
kérem a magyar kormányt erre. Azt gondolom, hogy 
a költségvetésbe ez bőven beleférne. Egymilliárdos 
tételről beszélünk. Magyarországon jelen pillanat-
ban hét légimentőbázis működik, és tudjuk nagyon 
jól, hogy a nyugat-magyarországi részen, ahol ez 900 
ezer embert érint, nincs megfelelő, az uniós szabá-
lyoknak, előírásoknak megfelelő légimentőbázis. Ha 
bármilyen baleset történik, akkor 15 percen belül a 
légimentőknek ki kell érni. Nálunk sajnos egy olyan 
holttér van, hogy legközelebb Budaörsről vagy más 
helyszínről kell érkezni. Én azt gondolom, hogy éle-
teket menteni hihetetlen fontos, és soha nem tudhat-
juk, kire leselkedik a veszély. És ha megnézzük az 
M1-es autópálya forgalmát, a nyugat-magyarországi 
forgalom helyzetét és a baleseti statisztikákat, akkor 
azt gondolom, hogy nagyon-nagyon megérdemelné 
már ez a körzet, hogy a légimentőbázis elkészüljön, 
és azt megvalósítsák.  

A következő, ami igazából egy kicsit országimidzs 
is lehetne, a határátkelők kérdése. Minden egyes tu-
rista, aki beérkezik az országba, a határátkelőkön is 
kap egy olyanfajta fogadtatást, hogy milyen állapotok 
is vannak ebben az országban. Hát eléggé balkáni ál-
lapotok vannak, ha megnézzük azt, hogy a határátke-
lőkön milyen régi, 20, 30, 50 éves bezárt épületek 
vannak, amelyeket fölver a gaz, és így fogadjuk a Ma-
gyarországra érkező turistákat.  

 
(11.50) 

 
Én már elmondtam, hogy Szentgotthárd, Bucsu, 

Bozsok, Kőszeg és Rábafüzes határátkelőjének a bon-
tását, rehabilitációját meg kellene tenni, mert nem 
mindegy az, hogy Magyarország határán milyen álla-
potok vannak, és milyen képet mutatunk Magyaror-
szágról. 

A következő a családi pótlék összege - és egy ki-
csit most a helyi dolgoktól távolabb ugranék. Azt 
gondolom, hogy az Orbán-kormánynak az egyik 
nagy felelőssége lesz, ami pedig a jövő évi választá-
son szerintem meg fog mutatkozni, hogy önök ilyen 
méltatlan alacsony szinten tartják a családi pótlék-
nak az összegét. Ha valaki megnézi, 2008 óta válto-
zatlan ez az összeg - és szerintem ezt minden egyes 
ellenzéki képviselő elmondja, de valahogy süket fü-
lekre találnak önöknél -, és ha megkérdezünk egy 
édesanyát, hogy 2008-ban mit tudott venni a családi 
pótlék összegéből, és most, 2025-ben, akkor az azt 
jelenti, hogy most legfeljebb, mondjuk, csak az egy-
harmadát tudja megvenni annak a terméknek, amit 
2008-ban megvett, és ugyanúgy 12 200 forint a 
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gyermekenkénti családi pótlék összege, az egyedülál-
lóknak 13 700 forint. Azt gondolom, elengedhetetlen 
az, hogy a családi pótlék összegét megduplázzuk és 
inflációkövetővé tegyük. Elképesztően nagy restanci-
ája van a magyar kormánynak és az Orbán-kormány-
nak abban, hogy a családi pótlék összegét ilyen mél-
tatlanul alacsonyan tartja.  

A következő a férfiak 40 év munkaviszony utáni 
nyugdíjba vonulásának a lehetősége. Ma Magyaror-
szágon egy férfinak az esélye arra, hogy megérje a 65. 
életévét, mindössze 64 százalék, az érettségi nélküli 
férfiak esetében ez az arány 50 százalék alatt van, 
vagyis minden második férfi nem éri meg a nyugdíj-
korhatárt Magyarországon; közben azok, akik 40 évet 
ledolgoztak, nem mehetnek nyugdíjba, csak ha betöl-
tik a 65. évet, hogyha megérik. Ez méltánytalan és 
igazságtalan, és súlyosan sérti a társadalom igazság-
érzetét. Ráadásul 50-55 éves kor felett sokakat elbo-
csátanak, és nagyon nehezen találnak új munkahe-
lyet. A kilátástalanság, a tartós stressz és a gazdasági 
bizonytalanság ebben a korosztályban korai halálo-
záshoz is vezethet, amit a statisztikák is igazolnak. 
Ezért költségvetési módosító javaslatot nyújtottam 
be, amely megteremtené a lehetőségét annak, hogy a 
nőkhöz hasonlóan a férfiak is nyugdíjba vonulhassa-
nak 40 év munkaviszony után. Tisztelt Ház, aki 
40 évet ledolgozott, az megérdemli, hogy méltósággal 
vonulhasson vissza. Nem várhatunk tovább, ez nem 
kegy, hanem egy kötelesség.  

A következő egy Szombathellyel kapcsolatos mó-
dosító javaslat. Az előző évben a választási kampány-
ban megint elképesztően nagy ígéretek voltak, és ha 
valaki Szombathely városába érkezik, akár turista-
ként vagy civilként, vagy bármilyen ügyben is érkez-
zen, láthatja az utak minőségét. Az elmúlt évben 
8,5 milliárdos ígéret volt arra, hogy Szombathely útjai 
felújításra kerülnek a járdáktól elkezdve az útjainkig. 
Sajnálatos módon nem nagyon történt semmi, és a 
pénz nem érkezett meg. Ezért módosító javaslatot 
nyújtottam be, hogy útfelújítási programra is kerüljön 
pénz, és próbáljunk meg ebben lépéseket tenni.  

A következő a csapadékvíz-elvezetés, ami ugyan-
csak egy elképesztően nagy probléma a városunkban, 
ezért 1 milliárd forintot kértem csapadékvíz-elveze-
tésre. Elavult, helyenként alkalmatlan nagy mennyi-
ségű vizek, esővizek befogadására, s egyre gyakorib-
bak a lezúduló vizek, amire, azt gondolom, megoldást 
kell kínálni. Ezért 1 milliárd forintban kérnék segítsé-
get erre a csapadékvíz-elvezetésre.  

A következő a Jáki útnak, Szombathelyen a köz-
temetőnek és a ravatalozónak a felújítása - ezt is be-
nyújtottam már a korábbi években 2 milliárd forint 
értékben. A szombathelyi Jáki úti köztemető ravata-
lozó épülete több mint 80 éves, az állapota évek, évti-
zedek óta romlik, és azt gondolom, ez nemcsak eszté-
tikai kérdés, hanem a méltóságról, az emberi tartásról 
is kellene hogy szóljon. Azt azért elismerem, és el kell 
ismerni, hogy az állam évről évre százmilliókkal tá-
mogatja a vidéki falvak temetőinek a felújítását, fej-
lesztését, a nagyvárosi köztemetők állapota viszont 

szép lassan a múlt század közepi szintre süllyed visz-
sza. Én azt gondolom, hogy erre is oda kellene figyel-
nie a magyar kormánynak, és szeretném, hogyha a 
Jáki úti köztemetővel kapcsolatosan támogatnák a 
kérésemet és a javaslatomat.  

A kistelepülések támogatásánál, én azt gondo-
lom, hogy mindenki, aki itt a parlamentben ül, meg-
próbál a saját választókörzetének, a településeinek 
minél több támogatást kérni és minél több támogatá-
sért lobbizni - ugye, ellenzékiként ez majdnemhogy a 
lehetetlen kategória. Mi el tudjuk mondani, hogy mi-
lyen problémák vannak, és akár a kormánypárti kép-
viselő, vagy ha valaki úgy látja, hogy ebből politikai 
hasznot tud húzni, akkor gyorsan bejelent valamit, és 
esetlegesen megvalósul annak a töredéke, de a falva-
inkban, például Toronyban, Vaskeresztesen és Balog-
unyomban is olyan igények merültek fel, amelyeket 
már a korábbi években is benyújtottam javaslatként, 
hogy szíveskedjenek támogatni. Én azt gondolom, 
hogy ezek nem olyan összegek, amelyekkel ne lehetne 
támogatni a kistelepüléseket.  

A következő a bérlakásépítési program. Szom-
bathely városáról beszélnék. Szombathely városá-
nak minden egyes évben igényeltem a költségvetés-
nél, hogy száz bérlakás épüljön, hogy a fiataloknak 
és a szociálisan rászoruló családoknak segíteni tud-
junk a bérlakásépítéssel. Én azt gondolom, hogy ez 
is egy olyan kérés, amely abszolút vállalható, és ab-
szolút támogatható kell hogy legyen a kormányzat 
részéről.  

Az állatvédelmet is szeretném idehozni, és a hé-
ten, ugye, tárgyaltunk az állatvédelemmel kapcsolato-
san. Én az állatvédelemmel kapcsolatosan három 
olyan módosító javaslatot nyújtottam be, amelyben 
elsőként azt javaslom, hogy állandó állatrendőrséget 
hozzunk létre, amely hatékonyan léphetne fel az egyre 
gyakoribb állatkínzások, -bántalmazások és a rossz 
tartási körülmények ellen; ez nemcsak civilizációs, 
hanem erkölcsi kötelességünk is. Másodszor a hazai 
állatmenhelyek támogatásának a növelését indítvá-
nyozom. Jelenleg ezek a menhelyek alulfinanszírozot-
tan, gyakran kilátástalan körülmények között küzde-
nek a túlterheltséggel. Ezt a helyzetet én tarthatatlan-
nak tartom. Volt egy „Tappancs 2023” programom, 
amelyet bejelentettem, és a héten vitára is került, 
amely ingyenes ivartalanítási programmal szolgál ku-
tyák és macskák számára, különösen a szegregált, 
hátrányos helyzetű térségekben. Ez hosszú távon 
csökkentené a gazdátlan állatok számát, miközben 
enyhítené a menhelyek terheit is. A három javaslat 
költségvetési hatása összesen mintegy 4 milliárd fo-
rint, de úgy gondolom, az erkölcsi és a társadalmi 
haszna is felbecsülhetetlen lenne.  

Zárásként annyit, hogy aki látja a költségvetést és 
elolvassa, én eldugtam benne egy olyan tételsort, 
amely egy kakukkos órát jelent, és egy kakukkos órá-
val szeretném önöket ilyen szempontból támogatni, 
ez pedig azt jelenti, hogy mindig emlékezzenek rá, 
amikor éjfél előtt pár perccel benyújtanak egy tör-
vénymódosító javaslatot, és az éj leple alatt mindig 
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olyan javaslatokat nyújtanak be, amelyek, azt gondo-
lom, hogy borzolják a magyar társadalomnak a kedé-
lyét. Én megkérném önöket, hogy ezt, ha lehet, akkor 
ne tegyék, és ez a kakukkos óra egy szimbolikus kis 
óra, amely felhívja a figyelmet, hogy ezek helyett a ja-
vaslatok helyett inkább a kávét tegyék le az asztalra, 
és olyan javaslatot hozzanak be, amely a magyar em-
berek érdekeit szolgálja, ugyanis az óra mindig az iga-
zat mondja és az igaz órát jelenti.  

Úgyhogy kérem önöket, hogy a javaslataimat tá-
mogassák, és a valótlan költségvetést - mert sajnos ez 
egy valótlan és nem a valóságra alapozó költségve-
tés - nem tudom támogatni, és kérem, hogy próbálja-
nak meg a valóságban politizálni. Köszönöm, hogy 
meghallgattak. (Taps a DK soraiban.) 

 
ELNÖK: Most kétperces hozzászólásra van lehe-

tőség. Varju László képviselő úr jelentkezett, a DK 
frakciójából. Parancsoljon! 

 
VARJU LÁSZLÓ (DK): Köszönöm szépen. Itt a 

korábbi időszakban vitába keveredtünk Latorcai 
Csaba államtitkár úrral, és ennek kapcsán szeretném 
megjegyezni, hogy akkor, amikor az emberek energia-
felhasználásáról szóló megoldásaikat vitatom, akkor 
azt igenis azért teszem, mert a baloldal részéről az a 
javaslat, hogy igenis a takarékosságra kell ösztönözni, 
hosszú távú, igazságos megoldásra van szükség, míg 
maguk, önök álszent módon azt csinálják, hogy egyéb-
ként egy háborúban álló országgal - amely nemcsak 
Magyarország, hanem egész Európa biztonságát ve-
szélyezteti - üzletelve, annak hasznából, azt állítják, 
hogy támogatják az embereket. Ez az igazi rezsihazug-
ságuk, én éppen ez ellen szóltam, és szólni fogok min-
den esetben, amikor önök azt állítják, hogy háború… 
Önök éppen hogy háborús költségvetést csináltak, és 
nem pedig másikat, mert akkor ez ellen tettek volna.  

 
(Az elnöki széket dr. Latorcai János,  

az Országgyűlés alelnöke foglalja el.) 
 
Ehhez nem saját forrást használnak fel, mert egyéb-

ként a benzint ugyanolyan drágán árusítják, mint más 
országban is, és éppen ezért a magyar emberekkel fi-
zettetik ki vagy egészítik ki ennek a részét.  

Olyan állammal üzletelnek önök, amely mind-
annyiunk biztonságát veszélyezteti. Mondhatnám úgy 
is egyébként, hogy az önök megoldása az, hogy nyal-
ják az orosz medve seggét, miközben a baloldal részé-
ről javasolt innováció… 

 
ELNÖK: Képviselő úr! 
 
VARJU LÁSZLÓ (DK): …lehetőségét… 
 
ELNÖK: Képviselő úr, válogassa meg a kifejezéseit! 
 
VARJU LÁSZLÓ (DK): …nem használják ki, pe-

dig azt kellett volna. Köszönöm szépen, elnök úr, a fi-
gyelmeztetését… 

ELNÖK: Köszönöm szépen. 
 
VARJU LÁSZLÓ (DK): …vigyázni fogok. 
 
ELNÖK: Csak azért, mert az Országgyűlésben va-

gyunk… 
 
VARJU LÁSZLÓ (DK): Köszönöm szépen. (Taps 

a DK soraiból.) 
 
ELNÖK: …és nem a falusi kocsmában. Köszönöm.  
 

(12.00) 
 
Következik a második kör, mivel kétperces fel-

szólalásra több képviselő nem jelentkezett. A Fidesz 
képviselőcsoportjából Witzmann Mihály képviselő úr 
következik. Parancsoljon! 

 
WITZMANN MIHÁLY (Fidesz): Köszönöm szé-

pen a szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Államtitkár Úr! 
Tisztelt Képviselőtársaim! A 2026. évi költségvetés 
háborúellenes költségvetés, amely a szomszédunkban 
folytatódó háború káros hatásainak kivédésére irá-
nyul, és a gyermeket nevelő családok támogatását, a 
fiatalok életkezdésének segítését, a nyugdíjasok vé-
delmét és a vidék további fejlesztésének támogatását 
helyezi a középpontba. Ezzel párhuzamosan kiemel-
ten kezeli a pénzügyi stabilitás és a felelős költségve-
tési gazdálkodás megerősítését, a költségvetési hiány 
és az államadósság további csökkentését.  

Fontos kiemelni, hogy amíg a brüsszeli bürok-
rácia és az Európai Parlament többsége Ukrajna fel-
fegyverzésére és az ukránok pénzügyi támogatására 
akarja kötelezni az európai országokat, így Magyaror-
szágot is, addig a 2026-os költségvetés nem Ukrajnát, 
hanem a magyar érdekeket, konkrétan a magyar csa-
ládok anyagi segítését és támogatását kívánja előtérbe 
helyezni.  

Itt szeretném kiemelni, hogy a kormány Európa 
legnagyobb családi adócsökkentési programját hajtja 
végre: a gyermekek után járó családi adókedvezmény 
2026. január 1-jétől a jelenlegi kedvezmény duplájára 
nő, a négygyermekes édesanyák mellett 2025. októ-
ber 1-jétől a háromgyermekes édesanyák is szja-men-
tesek lesznek, majd 2026. január 1-jétől életbe lép a 
40 év alatti, kétgyermekes édesanyák szja-mentes-
sége is.  

2026-ban is fenntartjuk a rezsicsökkentést, és 
garantáljuk a 13. havi nyugdíj kifizetését.  

Fontos kiemelni azt is, hogy a költségvetés bizto-
sítja a hathavi fegyverpénz kifizetését is a rendvé-
delmi és honvédelmi dolgozók részére.  

A béremelések esetében örömmel tapasztaljuk, 
hogy a minimálbér 13 százalékos továbbemelésére is 
sor kerülhet, a tanáribér-emelés folytatódhat, vagy 
épp az ágazati béremelésekre is sor kerülhet a költség-
vetés alapján.  

Külön szeretném kiemelni, hogy a 10 ezer fő 
alatti önkormányzatok esetében is béremelést hajt 
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végre a kormány, amelynek megfelelően az idei évben 
15 százalékkal, jövő év januártól pedig további 15 szá-
zalékkal emelkedik az önkormányzati köztisztviselők 
illetménye.  

Jómagam korábban 12 éven át vettem részt az 
önkormányzati munkában, az utóbbi években pedig a 
Somogy 4. választókörzet országgyűlési képviselője-
ként is rendszeres és aktív kapcsolatban állok a térség 
önkormányzataival. Így pontosan tudom, hogy meny-
nyire jogos és húsba vágó kérdésről beszélünk az ön-
kormányzati dolgozók béremelésének támogatása-
kor, ezért rendkívül örülök, hogy a költségvetés erre a 
célterületre is tud fókuszálni.  

Az előttünk fekvő javaslatból az is kitűnik, hogy a 
büdzsé a gazdasági növekedés tekintetében bővülés-
sel, az államháztartási hiány, az államadósság és az 
infláció esetében pedig csökkenéssel számol.  

Tisztelt Képviselőtársaim! A továbbiakban ké-
rem, engedjék meg nekem, hogy két olyan tématerü-
lettel foglalkozzam a költségvetési vita során, amelyek 
az általam képviselt Somogy 4. számú választókörze-
tet nagymértékben érintik.  

Elsőként örömmel számolok be róla, hogy az 
előttünk fekvő javaslatban a tervezett nagyberuházá-
sok között szerepel a siófoki öntözőrendszer moder-
nizálása is. Rendkívül boldog vagyok, mert ennek 
tükrében megkezdődhet a siófok-széplaki szivattyú-
telep és a siófoki öntözőrendszer rekonstrukciója. 
Várhatóan egy több száz milliós beruházásról van 
szó, amely óriási jelentőséggel bír a Siófok környéki 
gyümölcstermesztő vállalkozások támogatása szem-
pontjából.  

Az ügy előzménye, hogy a Siófok balatonszép-
laki városrészében található, meglehetősen lerom-
lott állapotú, közvetlenül a Balaton partján lévő szi-
vattyútelep hosszú ideig a Siófoki Gyümölcstermesz-
tési Zrt. tulajdonában volt, amelyre a vállalkozás né-
hány éve komoly vételi ajánlatot kapott. Amennyi-
ben a szóban forgó ingatlan eladására, majd üzleti 
célú hasznosítására sor került volna, az a balatoni 
vízkivételi mű felszámolását és a siófoki öntözőrend-
szer végleges megszűnését jelentette volna. Egy ilyen 
lépés pedig több száz hektár mezőgazdasági terület 
öntözését lehetetlenítette volna el, továbbá rengeteg 
vállalkozást és az ott dolgozók megélhetését is ve-
szélybe sodorta volna.  

Éppen ezért széles körű szakmai egyeztetést kez-
deményeztem az ügyben. A tárgyalásokba bekapcso-
lódott a Siófoki Gyümölcstermesztési Zrt., a helyi gaz-
dák, a Nemzeti Agrárgazdasági Kamara és az Agrár-
minisztérium is. Nos, ma már örömmel jelenthetem, 
hogy az elmúlt időszak nem múlt el eredménytelenül, 
ugyanis első körben a kormány részéről megszületett 
a támogató döntés, így az állam megvásárolta a Siófok 
Balatonszéplakon lévő szivattyútelepet, most pedig, 
ahogy azt az előttünk lévő költségvetésből is kiolvas-
hatjuk, az öntözési infrastruktúra fejlesztése is meg-
kezdődhet. Ezúton is szeretném megköszönni min-
denkinek az együttműködést, a gazdáknak a türelmet, 
a kormánynak pedig a támogatást. Kijelenthető, hogy 

összefogásunk eredményeképpen egy újabb közös si-
ker születik a Somogy 4. választókörzetben.  

A másik tématerület, amelyről szólni szeretnék, 
szintén a vidékfejlesztéshez köthető, nevezetesen a 
„Magyar falu” programról kívánnék néhány gondola-
tot megosztani felszólalásomban. Mindenekelőtt sze-
retném előrebocsátani: én rendkívüli módon örülök 
annak, hogy a „Magyar falu” program a korábbi évek-
hez hasonlóan a 2026-os költségvetésben is helyet ka-
pott. Sőt, nemcsak folytatódik ez a fajta támogatási 
forma, hanem a falvak és a vidék fejlesztését szolgáló 
„Magyar falu”-források mértéke még tovább emel-
kedhet jövőre.  

Bizonyára önök is tudják, hogy Somogy várme-
gye egy aprófalvas vidéki térség. A megyében 246 te-
lepülés található, döntő többségükben kistelepülések-
ről beszélhetünk. Az általam képviselt siófoki székhe-
lyű Somogy 4. választókörzetben 5 város és 66 község 
található, de tulajdonképpen a 25 ezres Siófok kivéte-
lével minden település 5 ezer fő lélekszám alatti la-
kossággal rendelkezik, ezért egész nyugodtan mond-
hatom, hogy nálunk ez stratégiai jelentőségű. Kérdés, 
hogy a hazai költségvetésben szerepelnek-e „Magyar 
falu” programos források, vagy sem.  

Hogy vidéken élni lehetőség legyen, és ne kihívás, 
azt hiszem, hogy pontosan ez volt a célunk akkor, 
amikor 2019-ben útjára indítottuk a „Magyar falu” 
programot. Most pedig örömmel és büszkén számol-
hatok be róla, hogy az azóta eltelt hat év alatt összesen 
mintegy 13 milliárd forint állami támogatás érkezett 
választókörzetembe a program keretein belül, ráadá-
sul ebben az összegben olyan támogatások például, 
mint a falusi CSOK, még nem is szerepelnek. Tehát 
döntően ez a 13 milliárd forint főként infrastruktúra-
fejlesztési támogatást jelent az egyébként száz száza-
lékban hazai forrásokból megvalósuló „Magyar falu” 
program esetében.  

Az önkormányzatok által elnyert MFP-s támo-
gatások összértéke választókörzetemben közelíti a 
6 milliárd forintot, amelyet a települések főként 
utak, járdák felújítására, falubuszok beszerzésére, 
munkaeszközök és munkagépek vásárlására, önkor-
mányzati intézmények, nevezetesen orvosi rendelők, 
óvodák, szolgálati lakások, művelődési házak, közös-
ségi terek korszerűsítésére, játszóterek, sportparkok 
létesítésére, valamint a közművelődési és a különféle 
rendezvények támogatására tudtak nagy sikerrel fel-
használni.  

A programnak köszönhetően jelentős összegű tá-
mogatás jutott a vidéki kis- és középvállalkozásoknak 
is, az általuk igénybe vehető MFP-s támogatások vá-
lasztókörzetemben megközelítik a kétmilliárd forin-
tot, azt hiszem, nagymértékben segítve ezzel a So-
mogy 4. választókörzet gazdaságának fejlődését és 
fejlesztését. 

A „Magyar falu” program keretében a civil szer-
vezeteknek nyújtott támogatások mértéke a választó-
körzetem esetében eléri a 600 millió forintot. Így tu-
lajdonképpen azt mondhatom, hogy fontos dolog ez 
nekünk Somogyban, hiszen ezen a területen, ha az 
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alulról szerveződő civil közösségeket segítjük, akkor 
nemcsak a településeink fejlődnek, hanem a térség 
szabadidős, kulturális programkínálata is gazda-
gabbá válik, továbbá a támogatott egyesületek által 
szervezett programok, rendezvények a közösségépí-
tést és a közösségi élet további erősítését is nagyban 
szolgálják.  

Szintén „Magyar falu” programos forrásokból a 
Magyar Közút Nonprofit Zrt. is számos útfejlesztést 
valósíthatott meg a közelmúltban. A Somogy 4. vá-
lasztókörzetben összességében mintegy 3,6 milliárd 
forint állami forrás felhasználására és így számos út-
szakasz fejlesztésére nyílt módunk és lehetőségünk a 
programnak köszönhetően az elmúlt években.  

Végül, de nem utolsósorban szeretném kiemelni, 
hogy az egyházakat körülbelül 500 millió forinttal, a 
tankerületi iskolafejlesztéseket mintegy 350 millió fo-
rinttal, a vasúti fejlesztéseket pedig közel 100 millió 
forinttal tudta támogatni a „Magyar falu” program a 
választókörzetemben.  

Tisztelt Képviselőtársaim! Az eddig elmondotta-
kat összegezve úgy vélem, hogy a kormány most is egy 
felelős, az ország érdekeit szem előtt tartó költségve-
tésitörvény-javaslatot nyújtott be, amely újabb adó-
csökkentésekkel, bővülő családtámogatásokkal, je-
lentős béremelésekkel és a vidék további támogatásá-
val számol, valamint a szomszédunkban folytatódó 
háború káros hatásainak kivédését is szolgálja.  

 
(12.10) 

 
Teszi mindezt úgy, hogy ezzel párhuzamosan ki-

emelten kezeli a pénzügyi stabilitás és a felelős költ-
ségvetési gazdálkodás megerősítését, valamint a költ-
ségvetési hiány és az államadósság további csökken-
tését. Ezért is kérem önöket, hogy a vita lefolytatását 
követően szavazataikkal támogassák az előttünk 
fekvő költségvetési törvényjavaslatot. Köszönöm szé-
pen megtisztelő figyelmüket. (Taps a kormánypártok 
padsoraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Tisztelt 

Ház! Képviselőtársaim! A következő felszólaló a DK 
képviseletében Barkóczi Balázs képviselő úr. Paran-
csoljon, képviselő úr, öné a szó. 

 
BARKÓCZI BALÁZS (DK): Köszönöm szépen a 

szót, elnök úr. Tisztelt Ház! Mielőtt rátérnék a hozzá-
szólásomra, röviden hadd reagáljak arra, amit Lator-
cai államtitkár úr itt elmondott reggel. Nem voltam 
bent a Házban, de nyilvánvalóan figyelemmel követ-
tem a vita lefolytatását.  

Latorcai államtitkár úr azt mondta, hogy megdup-
lázták a bölcsődei férőhelyek számát. Ez igaz, csakhogy 
maradt a szakemberhiány. A férőhelyek regionálisan 
nem egyenletes módon oszlanak meg, tehát Budapes-
ten több van, vidéken alig lehet hozzáférni. Ebből faka-
dóan a kihasználtság hektikus, vagyis vagy nem tudják 
feltölteni ezeket a bölcsődei férőhelyeket, vagy a szülők 
egy hosszú várólistás várakozásra vannak ítélve. Illetve 

mindenfajta bölcsődét idesoroltak, mind a családit, 
mind a munkahelyit, ami, valljuk be, a statisztikák koz-
metikázása és nem valóságos segítség a magyar csalá-
doknak.  

Szeretnék reagálni arra is, államtitkár úr azt mond-
ta, hogy az Erasmus-program helyett ők meghirdették 
a Pannónia-programot, és ez legalább annyira sike-
res. Államtitkár úr bár nincs most bent az ülésterem-
ben, de azért üzenném neki, hogy az Erasmus-prog-
ramban azért nem vehetnek részt a magyar kutatók, a 
magyar hallgatók és a magyar oktatók, merthogy a 
kormánypárti képviselőtársak folyamatosan lopnak, 
és ezt a tevékenységüket mind a mai napig nem haj-
landóak felfüggeszteni. A Pannónia-programban egy-
részt korlátozott az elérhetőség, vagyis a részt vevő 
hallgatók száma jóval alacsonyabb, mint az Erasmus+ 
programban korábban részt vevők száma, egyébként 
több mint egyharmadával. 

Minőségi különbségek is vannak. Amíg az Eras-
mus+ programban elsősorban európai és magas szín-
vonalú egyetemekre tudtak bekerülni a magyar hall-
gatók, addig a Pannónia-program keretében olyan or-
szágokba is ki lehet utazni, amelyek, fogalmazzunk 
úgy, oktatási rendszere nem feltétlenül felel meg az 
európai sztenderdeknek, sőt.  

A harmadik probléma pedig ezzel a rövid távú 
mobilitás, vagyishogy a Pannónia-program rövid, akár 
néhány napos tanulmányutakra is lehetőséget ad, 
aminek a hozzáadott értéke egyébként kérdéses lehet 
a hallgatók szakmai fejlődése szempontjából. Tehát 
ennyit a reakcióról, és akkor most rátérnék a hozzá-
szólásomra.  

Elsőként az oktatással foglalkoznék. Nagyon-
nagyon sokan szóltak hozzá az oktatáshoz, és nem 
lesz meglepő az, hogy én máshogy látom az oktatás 
helyzetét a jelen költségvetési számok tükrében, 
ugyanis én úgy látom, hogy az oktatás súlyosan alul-
finanszírozott ebben a jelenlegi költségvetési terve-
zetben. Mindaz, amit a kormány ezzel a büdzsével az 
oktatásban tervez, az nem más, mint egy lassú, de 
folyamatos leépítése az oktatásnak. Egy olyan rend-
szer folyamatos szétverése és tudatos szétverése, 
amely a társadalmi felemelkedés egyik utolsó esz-
köze lenne ma Magyarországon. De tudják, még 
mindig ott tartunk, amit Bourdieu megfogalmazott a 
60-as években, hogy a társadalmi elit termeli újra 
önmagát, és ez nagyrészt az oktatáson keresztül tör-
ténik. Úgy látszik, hogy amit megoldottak a 60-as, 
70-es, 80-as években Franciaországban és Nyugat-
Európában, arra a magyar kormány 15 év kétharmad 
után sem képes.  

Kezdjük a számokkal! A benyújtott költségvetési 
javaslat szerint 2026-ban az oktatásra szánt kiadá-
sok a GDP arányában 4,8 százalékkal csökkennek a 
2025-ös 5,4 százalékról. Ez több mint százmillió fo-
rint értékű reálcsökkenést jelent, ami a jelenlegi inf-
lációs környezetben nyilvánvalóan még fájóbb. Ez a 
visszalépés különösen súlyos, ha figyelembe vesz-
szük, hogy a kormány egyébként 4,1 százalékos gaz-
dasági növekedéssel számol. Vagyis a torta elviekben 
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nő, csak kisebb szelet jut az oktatásra jövőre is, mint 
minden évben. Ugyanakkor ez nem csupán szám-
szerű csökkenés, ez politikai üzenet. A Fidesz-kor-
mány az oktatást továbbra sem tekinti nemzetstraté-
giai ágazatnak, ez a költségvetési tervezetből a nap-
nál is világosabban kiderül.  

A legfrissebb nemzetközi összehasonlítások sze-
rint Magyarország már így is az EU sereghajtói közé 
tartozik az oktatás finanszírozásában, és most még to-
vább mélyítjük ezt a szakadékot. Nem lehet ezt más-
ként nevezni, mint egy tudatos leépítési politikának.  

A kormány nem is titkolja: nem tekinti stratégiai 
ágazatnak az oktatást, mert ha annak tekintené, akkor 
több kérdésre is felelnie kellene: például hol van a ta-
nári béremelés? Köztudott, hogy a magyar oktatási 
rendszer egyik legsúlyosabb problémája a pedagó-
gushiány, amely mára rendszerszintű válsággá mé-
lyült. A Pedagógusok Szakszervezete és a Pedagógu-
sok Demokratikus Szakszervezete becslése szerint is 
jelenleg több mint 16 ezer betöltetlen pedagógusállás 
van országszerte, és ez a szám évről évre nő.  

Mi ennek az oka? Nyilvánvalóan az alacsony bér, 
a növekvő terhek és a társadalmi megbecsülés hiánya. 
Tudjuk, hogy nem férünk hozzá európai uniós forrá-
sokhoz, amiből önök megoldhatónak vélték a tanári-
bér-emeléseket. A tanáribér-színvonal mára a diplo-
más átlagkereset 60-65 százalékára süllyedt, ami az 
OECD egyik legrosszabb mutatója, és a költségvetés 
céltartalékában ugyan utalnak önök a tanáribér-eme-
lésekre, de konkrétumok nincsenek, nincs fedezet és 
nincs garancia.  

De nem csak a bérekről van szó! A költségvetés 
nem tartalmaz érdemi forrásokat sem a tanulói 
esélykülönbségek csökkentésére, sem az infrastruk-
túra fejlesztésére. Mindezt pedig úgy, hogy az isko-
lák épületei, eszközparkja, digitális infrastruktúrája 
tragikusan elmarad a XXI. század követelményeitől, 
ezt egyébként az Emberi Erőforrások Minisztériuma 
is bevallotta már. Eközben a kormány több száz mil-
liárdot szán stadionokra, luxusberuházásokra, lát-
ványberuházásokra, mert önök nem tudják eldön-
teni - illetve pontosan tudják, csak nem érdekli önö-
ket -, hogy melyik a fontosabb: önök szerint az, hogy 
Mészáros Lőrinc és Tiborcz István többet lopjon; 
szerintem meg az, hogy legyen fűtött tanterem a bor-
sodi falvakban is.  

Ráadásul a legutóbbi PISA-felmérések szerint a 
magyar diákok szövegértési, matematikai, természet-
tudományos eredményei súlyosan romlottak, és külö-
nösen aggasztó, hogy a társadalmi háttér egyre in-
kább meghatározza - ezért utaltam Bourdieu-re - a 
tanulmányi teljesítményt. Vagyis ez azt jelenti, hogy 
az iskola már nem képes kiegyenlíteni a társadalmi 
esélyegyenlőtlenségeket, sőt még tovább is fokozza 
azokat.  

Összegzésként tehát mit mondhatunk? Ez a költ-
ségvetés nem a jövőt építi, hanem a múltat konzer-
válja; nem az iskolák megerősítéséről szól, hanem az 
állami PR-költésekről. Ez a költségvetés nem a gyer-
mekek esélyeiről szól, hanem a kiváltságos kevesek 

kényelméről. Ezért ez ellen a költségvetés ellen sza-
vazni nemcsak lehetősége, hanem kötelessége min-
den demokratának.  

Az oktatás után most hadd térjek rá a választóke-
rületemre, Rákospalotára, Pestújhelyre, Újpalotára és 
Újpestre, ugyanis azt látjuk, hogy a mostani költség-
vetési tervezet az én otthonomnak sem jelent túl so-
kat, és nyilvánvalóan egyéni képviselőként kötelessé-
gem kiállni azokért a módosító indítványokért, ami-
ket benyújtottam ehhez a költségvetéshez. Ezek nem 
politikai csatározásról szólnak. Ezek azokról az embe-
rekről szólnak, akikkel ebben a kerületben együtt 
élünk Varju László képviselőtársammal együtt, és 
akik a reggeli csúcsban a zsúfolt buszokon zötykölőd-
nek; akiknek nem jut háziorvos a lakótelepen; akik-
nek már csak reményük maradt arra, hogy egyszer ta-
lán lesz egy új kórház az ő életükben ebben a két ke-
rületben.  

Ezeknek az embereknek a nevében nyújtottam be 
a költségvetéshez több mint 25 módosító indítványt, 
ezeket már többször is megtettem egyébként. 2022 
óta vagyok képviselő, és minden évben nagyjából 
ugyanezeket a módosító indítványokat nyújtom be. 
Mit mondott erre eddig a kormány? Azt, hogy ezek-
nek a módosító indítványoknak az elfogadása – idé-
zem - súlyosan veszélyeztetné a költségvetés egyensú-
lyát. Hallották ezt? Értik? Súlyosan veszélyezteti a 
költségvetés egyensúlyát egy gondozóotthon, egy kór-
ház, a panelek energetikai korszerűsítése. 

Ezzel szemben önök szerint mi nem veszélyes? 
Az nem veszélyes, hogy Mészáros Lőrinc ’23-ban 
1300 milliárd forintnyi közbeszerzést nyert el, és az-
óta sem tudott befejezni számos vasúti, építőipari és 
ipari beruházást, és Rákospalota-Újpest vasútállo-
mása a szemünk láttára rohad szét. Vagy az nem ve-
szélyes, hogy Tiborcz István cégei egyre több város-
ban építenek fényűző ingatlanokat, luxushoteleket, 
miközben önök nem adnak költségvetési forrásokat a 
panelházak energetikai felújítására?  

 
(12.20) 

 
Az nem veszélyes önök szerint, hogy ma Magyar-

országon a politikailag kiváltságos vállalkozók órán-
ként többet lopnak el, mint amennyiért a két kerület 
számára kórházat tudnánk építeni?  

Akkor most hadd mondjam el újra, hogy milyen, 
a költségvetésre állítólag önök szerint veszélyes mó-
dosító indítványokat nyújtottam be. Például a Deák 
utcai rendelőintézet befejezése 1,5 milliárd forintból. 
Ne felejtsék el, hogy ezt a rendelőintézetet földbe 
ment tervként szokták emlegetni, hiszen a fideszes 
mutyik miatt ennek a szerkezete évek óta pusztul a 
Hubay tér sarkán, mert önöknek akkor is fontosabb 
volt a lopás, mint az észak-pestiek egészsége.  

A volt Észak-Pesti Kórház területének a hasznosí-
tása, 3,5 milliárd forintból indulhatna meg egy több-
funkciós fejlesztés műemlékvédelemmel, közösségi cé-
lokkal. Ennek ellenére önök ezt hagyják szétrohadni, 
mert ez nem fér bele a Fidesz politikai térképébe.  
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Egy új észak-pesti kórház megépítése: Varju 
László képviselőtársammal együtt évről évre beadjuk 
ennek a koncepcióját, 15 milliárd forintból lehetne ja-
vítani az észak-pestiek egészségügyi ellátását; egy új, 
230 aktív ágyas, zöldmezős beruházásban épülő kór-
ház lehetne, amely felszabadítaná a több mint másfél 
millió embert ellátó és borzasztóan leterhelt Honvéd-
kórházat. Önök erre se akarnak pénzt adni.  

A Szövőgyár utcai óvodánál feltárt súlyos talaj-
szennyezés rekultivációja 5 milliárd forintból lenne 
megoldható. Az önkormányzat eddig is mindent meg-
tett azért, hogy a XV. kerületi gyermekeket biztonság-
ban tudhassuk, az állam azonban még mindig nem 
képes elvégezni a saját feladatát, vagyis a validált 
szennyezési adatokat nyilvánosságra hozni, és a re-
kultivációt elvégezni.  

A Szántóföld úti tornacsarnok, a panelprogram 
újraindítása, Pozsonyi utcai útfelújítás, Káposztásme-
gyeren a közösségi közlekedés fejlesztése. Ezeket 
mind lesöpörték önök a tavalyi évben. Nincsenek illú-
zióim, az idei évben is valószínűleg ezt fogják tenni. 
De tudják mit, kormánypárti képviselőtársaim? Szá-
momra a választók bizalmát az jelenti, hogy bárme-
lyik kormány van hatalmon, számomra mindig a XV. 
kerület és Újpest lesz az első.  

Ezért vagyok itt, ezért nyújtottam be ezeket a ja-
vaslatokat, és ezért mondok most is nemet egy olyan 
költségvetésre, amely bicskanyitogatóan cinikus 
módon elutasítja az emberek alapvető szükségleteit, 
miközben egy szűk gazdasági elit már rég nem milli-
árdokban, hanem óránkénti lopásokban számol. 
Számomra az ottani gyerekek, az ottani idősek, a ke-
rületi polgárok egészsége és biztonsága sokkal fon-
tosabb, mint bármelyik NER-közeli cégvezető extra-
profitja.  

Tisztelt Ház! Én képviselő vagyok és nem minisz-
terelnöki rokon. Nekem nem osztanak százmilliárdos 
megbízásokat, engem a választók bíztak meg, hogy 
szóljak akkor, amikor az ő hangjuk már nem hallat-
szik, és most szólok. Ez a költségvetés nem szolgálja 
Észak-Pestet, nem szolgálja Rákospalotát, Pestújhe-
lyet, Újpalotát, nem szolgálja Újpestet.  

Ez a költségvetés nem számol a valósággal. Ez 
a költségvetés nem veszi figyelembe azt az észak-
pesti nyugdíjast, aki minden reggel a háziorvos el-
érhetetlensége miatt panaszkodik, nem veszi figye-
lembe azt az újpesti kismamát, aki szükség esetén 
nem tud kórházi ellátáshoz jutni, mert a kórházakat 
önök bezárták, és ezért a túlterhelt Honvédkór-
házba kell mennie a XIII. kerületbe. Ez a költségve-
tés szégyen, elutasítja a gondozóotthont, az óvodák 
napelemeit, a rekultivációt, az útfelújításokat, és 
ezzel szemben pedig elfogadja a luxusjachtokat, a 
kastélyprogramokat és a milliárdos szállodaépíté-
seket. Ha mindezeket önök azzal igazolják, hogy 
nincs fedezet az észak-pesti polgárok egészségére, 
az észak-pesti gyerekek taníttatására, biztonságára, 
a lakhatásra, akkor szégyelljék magukat, mert lenne 
fedezet, ha Lázár, Tiborcz és Mészáros nem lopta 
volna el.  

Én a magam részéről kitartok amellett, hogy az 
egészség nem politikai kérdés, hogy a gyermekek le-
vegője nem lehet alku tárgya, hogy az utak, rendelők, 
tornacsarnokok, közösségi terek nem opcionálisak, 
hanem az alapvető jóléthez, mindannyiunk jólétéhez 
tartoznak. Én képviselem ezeket a kerületeket, és nem 
fogom elfogadni, hogy önök egy mozdulattal ezeket a 
módosító indítványokat lesöprik az asztalról, hiszen 
ez nem pusztán egy számháború, ez értékrendi válasz-
tás, én pedig Rákospalotát, Pestújhelyet, Újpalotát és 
Újpestet választom. Ha önökben még maradt mini-
mális tisztesség, akkor tegyenek ugyanígy. Köszönöm 
szépen. (Taps a DK soraiban.)  

 
ELNÖK: Tisztelt Ház! Kisgergely Kornél állam-

titkár úr jelentkezett a kormány részéről felszólalásra. 
Parancsoljon, államtitkár úr! 

 
KISGERGELY KORNÉL nemzetgazdasági mi-

nisztériumi államtitkár: Tisztelt Elnök Úr! Köszönöm 
a szót. Tisztelt Képviselő Úr! Szeretném önt meg-
nyugtatni. Azt mondta, hogy az oktatásra 7,6 száza-
lékkal kevesebbet tervezünk fordítani 2026-ban, mint 
2025-ben, ha jól figyeltem. Ez tévedés. Ajánlom fi-
gyelmébe „Az államháztartás konszolidált funkcioná-
lis kiadásai” című táblát, ahol megláthatja, hogy 
2025-ben 3869 milliárd forintról 2026-ra 4030 mil-
liárd forintra nő az ágazatnak a támogatása. (Bar-
kóczi Balázs felmutatva egy dokumentumot: Önök 
adják ki..! - A Barkóczi Balázs előtt helyet foglaló 
Varju László felemeli a telefonját.) 

 
ELNÖK: Képviselő Úr! Adok majd lehetőséget 

kétperces felszólalásra, most arra kérem, hogy Varju 
képviselő úr részére mosolyogjon inkább a kamerába. 
(Barkóczi Balázs: Köszönöm szépen az opciókat.) 

 
KISGERGELY KORNÉL nemzetgazdasági mi-

nisztériumi államtitkár: Itt van benne. Úgyhogy ez 
egy számszaki tévedés. Ebben benne van a fedezet a 
pedagógusok béremelésére. Köszönöm szépen. (Taps 
a kormánypártok soraiban. - Barkóczi Balázs oda-
lép Kisgergely Kornélhoz, és átad neki egy dokumen-
tumot.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, államtitkár úr. Tisz-

telt Ház! Képviselőtársaim! A KDNP részéről Juhász 
Hajnalka képviselő asszony következik. 

 
DR. JUHÁSZ HAJNALKA (KDNP): Elnök Úr! 

Köszönöm szépen a szót. Tisztelt Országgyűlés! Tisz-
telt Képviselőtársaim! Azt mondta Barkóczi Balázs, 
DK-s képviselőtársam, hogy a költségvetés támoga-
tása vagy nem támogatása egy értékrendi választás. 
Mivel ez egy háborúellenes és békepárti költségvetés, 
nem lepődünk azon meg, hogy a DK ezt nem fogja tá-
mogatni.  

Hazánk számára a magyar családok támogatása 
mindig is kiemelt prioritást élvezett, ami visszatükrö-
ződik ebben a költségvetési tervezetben. Kiállunk a 
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béke fontossága mellett, így nem háborús, hanem ép-
pen azzal ellentétesen: háborúellenes költségvetés 
megtervezésére került sor, ahol a magyar költségvetés 
forrásait nem egy másik ország, hanem a magyar em-
berek, a magyar családok érdekében használjuk fel, 
hiszen a jövőnk bennük van.  

Az sem váratlan elem, hogy a demográfiai kihívá-
sokat mi nem a migrációval és annak ösztönzésével 
akarjuk kezelni, hanem a magyar családok támogatá-
sával. Nem szeretnénk, hogy itthon is megvalósuljon 
az, ami több nyugat-európai országban, mint például 
Franciaországban vagy Németországban, ahol min-
den harmadik vagy negyedik születendő gyermek 
migrációs háttérrel rendelkezik. Mi egy olyan környe-
zet létrehozását álmodtuk meg, amelyben a magyar 
családok nem azt érzik, hogy a gyermekek anyagi ter-
het jelentenek, hanem amelyben azt tapasztalják, 
hogy a különböző adókedvezményeknek, adómentes-
ségeknek vagy a 30-féle egyéb témájú családtámoga-
tási intézkedésnek köszönhetően nem jár pénzügyi 
hátránnyal, sőt pénzügyi előnnyel jár a gyermekválla-
lás. Ez fontos üzenet. Ehhez járul hozzá a világszinten 
is egyedülálló adócsökkentési programunk.  

Tisztelt Képviselőtársaim! Mindezek alapján a 
következő évre szóló költségvetési törvényjavaslat a 
családok költségvetését irányozza elő, amit világosan 
megalapoznak az elmúlt hónapok eseményei, elfoga-
dott törvényjavaslatai, melyek közül számos olyan ki-
emelkedő jelentőségű, amiről itt, a Házban többször 
beszéltünk.  

Folytattuk azt az utat, amelyet 2010-ben kezdett 
el a politikai közösségünk, és amelynek a célja, hogy 
Magyarország munka- és családalapú társadalom és 
gazdaság legyen, ahol párhuzamosan erősítjük a ma-
gyar családokat, és célozzuk a gazdasági növekedést, 
és ahol a közterhek területén is elismerjük a gyermek-
vállalás költségeit, melynek egyik első állomása a 
gyermekek utáni családi adókedvezmény újbóli beve-
zetése volt 2011-ben. Ezt idén júliustól másfélszere-
sére, majd 2026. január 1-jétől duplájára emeljük, 
melyet a költségvetés számai is tükröznek, hiszen 290 
milliárd forint került elkülönítésre e célra. Emellett 
fennmarad a 2015-ben bevezetésre került, az első há-
zasok számára szóló személyijövedelemadó-kedvez-
mény is a továbbiakban.  

Az adókedvezményeken túl bővül az szja-men-
tességben részesülők köre is. 2020 óta e körbe tartoz-
nak a négy vagy több gyermeket nevelő édesanyák, 
2022 óta a 25 év alatti fiatalok, és 2023 óta a 30 év 
alatti édesanyák.  

 
(12.30) 

 
Ez utóbbi érintettségi kör mentessége 2026-tól 

bővül azáltal, hogy két korlátozást eltöröltünk, így 
minden 30 év alatti anya részesülhet ebben a mentes-
ségben jövedelmük mértékétől és a gyermekek szüle-
tési dátumától függetlenül. Emellett a négy vagy több 
gyermeket nevelő anyák mentességét kiterjesztjük el-
sősorban októberben a három gyermeket nevelő 

anyák körére, majd 2026 januárjától több lépésben a 
két gyermeket nevelő anyák körére is. Mindezeknek 
köszönhetően már a 2026. év vonatkozásában milliós 
összegek maradhatnak a magyar családoknál. De ez-
zel nem értünk a felsorolás végére, hiszen a nemré-
giben elfogadott törvényeknek köszönhetően július-
tól már a csed, a gyed, valamint a 2020-ban beveze-
tett örökbefogadói díj is személyijövedelemadó-men-
tes lesz.  

Végeredményben mindezek következtében a szá-
mítások szerint 2029-ben már közel egymillió édes-
anya részesülhet ezen adómentességek valamelyik 
formájában. Mindezeken felül a 2014-ben bevezetett 
gyed extra mintájára szintén júliustól elérhető lesz a 
csed extra is, mely főleg az őstermelők és az egyéni 
vállalkozók számára lehet egy nagy segítség, akik 
meghatározott ügyfélkörrel rendelkeznek, és a hosszú 
távú otthonmaradásuk ezen ügyfélkör elvesztését 
okozhatná.  

A korábbi szja-mentességek biztosítását és az 
újak bevezetését a 2026. évre szóló költségvetés is biz-
tosítja. A fiatalok szja-mentessége például 237,5 mil-
liárd forint, míg az anyák szja-mentességére 377 mil-
liárd forintot irányoz elő a tervezet. Emellett a nők to-
vábbi megbecsülését kifejező program, a „Nők 40” to-
vábbra is érvényben marad, így 40 év munkaviszony 
után a hölgyek élhetnek a kedvezményes, korhatár 
alatti nyugellátás lehetőségével, melynek biztosítá-
sára 538,6 milliárd forintot fordít a költségvetés. To-
vábbá a babaváró támogatásokra 2026 folyamán 
276,7 milliárd forintos előirányzattal készül a költség-
vetés.  

Tisztelt Képviselőtársaim! A saját otthon egy hely, 
ami a saját igényeink és ízlésünk szerint lett kiala-
kítva, amit igazán magunkénak érzünk, és ezt érezheti 
minden család, hiszen ez a legfőbb vágyuk. Éppen 
ezért a családok életkörülményeinek javítására, a kü-
lönböző lakhatási támogatásokra a 2026-os költség-
vetésben „Lakástámogatások” címszó alatt közel 
438 milliárd forint kerül elkülönítésre. Ez többek közt 
magába foglalja azokat a nagy sikerű programokat, 
mint a vidéki otthonfelújítási program, a falusi CSOK, 
a CSOK Plusz és egyéb támogatásokat is, mint például 
a jelzáloghitelek csökkentésének támogatását. Célunk 
a magyar lakásállomány felújítása, minőségének javí-
tása, hogy mindenki megfelelő körülmények közt él-
hessen. Ezen támogatások, lehetőségek kiterjednek a 
lakások, házak, lakóépületek vásárlásaira, bővítésére, 
felújítására és korszerűsítésére is, kiemelt fókuszba 
helyezve a kistelepülésen élőket.  

Tisztelt Képviselőtársaim! A gyermekek növeke-
désével egyre több felé kell a családok anyagi forrá-
sait szétosztani. Ezen terhek csökkentése érdekében 
folytatjuk az ingyenes tankönyvellátást is, amely a 
2013-14-es tanévben indult, és 2020-ban vált teljes 
körűvé, ezzel is mérsékelve az iskolakezdéssel járó 
kiadásokat a szülők számára, melyre a költségvetés 
19 milliárd forintos összeget különít el. De emellett 
továbbra is támogatjuk többek között a bölcsődéket, 
az óvodákat, a gyermekek étkeztetését, és folytatjuk 
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például az Erzsébet-táborokat is. Ezenfelül a fiata-
loknak nagy segítséget nyújt az első sikeres nyelv-
vizsgájuk és a jogosítványuk megszerzéséhez nyúj-
tott hozzájárulás is.  

A fiatalok életkezdésének további támogatásának 
keretében valósul meg a diákhitel-konstrukció, mely-
re több mint 12 milliárd forintos előirányzat szerepel 
a költségvetésben, mely magában foglalja a diákhitel-
tartozás csökkentésének támogatását és a diákhitel-
kamat támogatását is, de biztosítja a költségvetés az 
idén meghirdetett és kialakított munkáshitel-konst-
rukció elérhetőségét is, mintegy 32,7 milliárd forintos 
összeg elkülönítésével.  

Tisztelt Képviselőtársaim! Az előbb összegzett adó-
csökkentések, -mentességek és különböző támogatások 
összesen 4800 milliárd forint forrás elkülönítését jelen-
tik a 2026-os költségvetésben. Ez 3866,7 milliárd fo-
rinttal több, mint amennyi 2010-ben elérhető volt, így 
közel ötszörösére emelve azt. Ehhez társul még a rezsi-
védelemre fordított 800 milliárd forintos összeg, mely 
számos magyar családnak jelent valódi pénzügyi köny-
nyebbséget a számlák kifizetése során. E két tétel ösz-
szesen már 5600 milliárd forintot tesz ki.  

Tisztelt Képviselőtársaim! A családok támogatá-
sával az a célunk, hogy minden magyar, aki szeretne, 
dolgozhasson. Ennek elősegítésére már az elmúlt 
években számos intézkedést hoztunk, melynek követ-
keztében már egymillió új munkahely jöhetett létre. 
Ezen az úton kívánunk tovább menni, hiszen kiemelt 
törekvésünk a munkahelyek védelme és a foglalkozta-
tottság magas szinten tartása. Elmondhatjuk, hogy a 
munkanélküliségi rátánk tartósan az EU-átlag alatt 
található, és a belföldi foglalkoztatás az uniós rang-
sorban a hetedik helyen, így elérhető a 2030-ra kitű-
zött cél, a 85 százalékos foglalkoztatási arány.  

A költségvetés biztosítja az új gazdaságpolitikai 
akcióterv megvalósításához szükséges pénzügyi forrá-
sokat, kiemelt figyelmet fordítván a Demján Sándor-
program megvalósítására, mely a magyar kkv-k lehető-
ségeinek javítására fókuszál. Ezzel párhuzamosan a ko-
rábbiakban meghirdetett „100 új gyár” programot ki-
bővítjük 150 gyárra, mely hozzájárul a munkahelyte-
remtéshez és a hazai ipari kapacitások bővítéséhez.  

Tisztelt Képviselőtársaim! A munkaképes korúak 
és a családok támogatása mellett nem feledkezhetünk 
meg a szépkorú honfitársainkról sem. Ebből kifolyó-
lag nyugdíjakra és nyugdíjszerű ellátásokra a 2026-os 
költségvetés mintegy 7700 milliárd forintot fordít, 
mely ezzel a költségvetés egyik legnagyobb tétele, 
ugyanakkor részünkről a nyugdíjasok védelme, támo-
gatása megkérdőjelezhetetlen ügy. Ők az a generáció, 
akik egész életüket végigdolgozták, gyermekeiket fel-
nevelték, és megérdemlik, hogy méltóképpen töltsék 
el nyugdíjas éveiket. Az ő anyagi biztonságuk a csalá-
dok számára is megkönnyebbülést jelenthet, hiszen 
gyermekeiknek nem kell aggódniuk szüleik pénzügyi 
biztonsága miatt.  

Éppen ezért került visszaépítésre a 13. havi nyug-
díj, amelynek biztosítására 585 milliárd forintot külö-
nítettek el a költségvetésben. Ehhez társul a nyugdíjak 

inflációkövető emelése is, hogy a nyugdíjak megőriz-
hessék vásárlóértéküket. A pénzügyi kihívásaik mellett 
a fizikai biztonságukra is odafigyelve megmarad a Gon-
dosóra-program is, melynek köszönhetően a bajba ju-
tott idős állampolgárok könnyen és gyorsan juthatnak 
segítséghez. Lakóingatlanuk felújításának, korszerűsí-
tésének támogatására pedig számukra is megnyitottuk 
a vidéki otthonfelújítási programot, így ezzel a lehető-
séggel is élhetnek már.  

Tisztelt Képviselőtársaim! Ezek az intézkedések, 
melyek megvalósítását a 2026-os költségvetés is tá-
mogatja, biztosítják, hogy a gyermekvállalás eldönté-
sének pillanatától egészen életünk végéig olyan elő-
nyökkel járjon a családalapítás, mely során a pénz-
ügyi kihívások ne jelentsenek leküzdhetetlen akadá-
lyokat vagy elrettentő erőt. Álláspontunk szerint a 
2026. évre szóló költségvetés biztosítja ezen intézke-
dések fenntartását, pénzügyi megalapozását, és a ma-
gyar családokat helyezi előtérbe, így a KDNP frakciója 
támogatja. Köszönöm a megtisztelő figyelmüket. 
(Taps a kormánypártok soraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő asszony. 

Tisztelt Ház! Képviselőtársaim! Most a Jobbik képvi-
selőcsoportjából Ander Balázs képviselő úr felszóla-
lása következik. Parancsoljon, képviselő úr, öné a szó. 

 
ANDER BALÁZS (Jobbik): Köszönöm szépen a 

szót, elnök úr. Tisztelt Képviselőtársaim! A magam 
nevében, illetve a Jobbik frakciójának nevében bátran 
merem kijelenteni, azzal teljes mértékben egyet tu-
dunk érteni, hogy a pénzt valóban ne Ukrajna kapja 
meg. Azzal viszont már nem tudunk egyetérteni, hogy 
önök ott a kormánypárti oldalon ezt a pénzt nem a 
halmozottan hátrányos helyzetűvé nyomorított, le-
szakadt perifériákra irányítják, hanem sok esetben 
azt látjuk, hogy állami megrendeléseken, túlárazott 
projekteken keresztül a saját oligarcháikat hizlalják. 
Nézzük már meg, hogyan járt, mondjuk, az a Mészá-
ros Lőrinc, akinek a vagyona 2015 óta megkétszázszo-
rozódott, és csak a tavalyi évben a vagyonnövekménye 
430 milliárd forintot tett ki.  

 
(12.40) 

 
Ezek a pénzek iszonyatos módon hiányoznak az 

olyan térségekből, mint ahonnét én is érkeztem. Na-
gyon sokszor elmondtam, hogy ezeknek a térségeknek 
egy hazai, egy magyar Marshall-tervre lenne szük-
sége. George Marshall amerikai külügyminiszter volt 
az, aki 1947-ben híres harvardi beszédében meghir-
dette a háborúban lerombolt európai államok szá-
mára azt a segélyprogramot, amely valóban felvirá-
goztatta Nyugat-Európát. A kommunisták sajnos el-
tiltottak minket attól, hogy ebben a programban Ma-
gyarország is részt vegyen. 

Nos, egy ilyen hazai segélyprogramra lenne szük-
ségük az olyan vidéki perifériáknak is, mint amilyen, 
mondjuk, Dél-Somogy. Ha megnézzük az európai 
uniós régiók rangsorát, akkor Dél-Dunántúl régiója a 
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maga három megyéjével masszívan ott szerepel a 242 
európai uniós régió legszegényebb húszas, béka hát-
sója alatti bolyában. Ha azt is megnézzük, hogy a há-
rom dél-dunántúli megye közül melyik van a legrosz-
szabb helyzetben - Somogy megye egyébként - és ki-
vonnánk a képletből, mondjuk így, a Dél-Dunántúl-
hoz valamit érdemben hozzáadó Balaton-partot, vagy 
éppen a Tolna megyei Paksot, akkor iszonyatosan ke-
vés maradna, és döbbenetes lenne az a statisztika, 
amit ilyenformán láthatnánk. Ezek a statisztikák meg 
is mutatkoznak például az elvándorlásban, megmu-
tatkoznak a népességmegtartó erőben. 

Somogy megye lakossága 2010 óta, az akkori 320 
ezer főről, mostanra 290 ezer főre csökkent. Ahogy 
megyünk délre, a problémák egyre fokozódnak. Délen 
a helyzet valósággal katasztrofális, és nyugodtan kije-
lenthetnénk azt is, hogy olyan ez a terület, mintha va-
lami háború sújtotta térség lenne. Nem véletlenül 
hoztam ezt a párhuzamot a Marshall-féle segélyterv-
vel. Ez a térség bizony megszenvedte az elmúlt évtize-
deket. Félreértés ne legyen, soha nemcsak a mostani 
regnáló kormányzatot szoktam ezért kárhoztatni, az 
egész rendszerváltás gyakorlatilag egyik legnagyobb 
vesztesének számít ez a vidék, és ezt bizonyítja az a 15 
százalékos népességfogyás is, ami 2010 óta, három-
szoros mértékben meghaladva az országos, szintén 
tragikus, döbbenetesen rossz mutatókat, nálunk ott, 
Dél-Somogyban megfigyelhető. 

Ezen kellene javítani, de az úgy nem fog működ-
ni, hogy a kormányzat elvárja ettől a térségtől, hogy 
mint valami Münchhausen báró saját magát ebből a 
mocsárból, amibe nem saját magát kormányozta, a 
hajánál fogva kirángassa. Ha nem lesz központi segít-
ség - és ez a központi segítség az önök felelőssége -, 
akkor erre a térségre, szeretett szűkebb pátriámra iszo-
nyatos jövő fog várni. 

Onnét, ahonnét érkeztem, Barcs városából, a pol-
gármesterrel konzultálva, az ő felkérésére nyújtottam 
be azokat a költségvetési módosító javaslatokat, ame-
lyek ennek a járásszékhelynek, Barcsnak az érdekét 
szolgálnák. Nincsen sok kitörési lehetőség. Az egyik 
ilyen lenne egyébként a turizmus, a gyógyvizekre ala-
pozott turizmus, de ehhez a fürdőt fejleszteni kellene, 
hiszen az idők során leamortizálódott. Oda kellene fi-
gyelni arra, hogy ne csak egy üres szlogen legyen az, 
hogy Barcs a Dráva fővárosa, hanem aknázzuk ki azt 
a természeti kincset, ami ennek a kristálytiszta vizű 
folyónak a képében ott van. De ehhez programbővü-
lés kellene. Ehhez az infrastruktúrát a folyóparton bő-
víteni kellene, hogy legyen miért odajönniük a turis-
táknak. Benyújtottam a költségvetési módosító javas-
latokat, és kérem, hogy ezeket támogassák. 

De más tekintetben is szüksége lenne Barcs vá-
rosának a központi segítségre, hiszen egy elöregedő 
térség, járás székhelye. Sok az idős polgár. Ezeknek az 
idős polgároknak viszont létszükséglet lenne a helyi 
szociális központ bővítése. Ugyancsak fontos lenne a 
járóbeteg-ellátó központ eszközfejlesztése, hiszen ezt 
önerőből nem tudják megtenni. Ez mind-mind olyan 
igény, ami szerintem teljes mértékben jogos és teljes 

mértékben támogatást kellene hogy élvezzen a kor-
mánypárti oldalról is. 

Évtizedeken át, most már lehet azt mondani, 
hogy évtizedeken át vagy ciklusokon keresztül elha-
nyagolták a horvát oldallal való partnerséget. Most 
valami talán elkezdődött, ahhoz azonban, hogy az 
esetlegesen megnyíló pályázati forrásokat oda lehes-
sen csatornázni, és a barcsi, a Barcs környéki emberek 
érdekében fel lehessen használni, szükség lenne egy 
fejlődésösztönző iroda megnyitására is. Kormány-
párti képviselőtársaim láthatják, hogy ez nem igé-
nyelne olyan összegeket, amelyek romba döntenék a 
2026-os költségvetést, ezért tisztelettel kérem a bar-
csi emberek nevében, hogy támogassák ezeket a felve-
téseket is. 

Illetve kérdeznék azzal kapcsolatban is, ha van itt 
olyan illetékes, aki tud erre válaszolni, hogy Nagy 
Márton nemzetgazdasági miniszter bejelentése sze-
rint a 100 helyett 150 gyárat építenek. Hajrá, legyen 
így! De mennyiben fogja ez érinteni Dél-Somogy tér-
ségét, jön-e valami Nagyatád térségébe, Nagyatádra a 
veszni hagyott cérnagyár helyett például, jön-e valami 
Csurgóra, és jön-e valami Barcsra? Ugyanis, ha nem 
lesz gyárépítés, ha nem lesznek viszonylag normáli-
san fizető munkahelyek, akkor azok a folyamatok, 
amelyeket ott tapasztalhatunk, be fognak gyorsulni. 
Az elvándorlás még nagyobb lesz, s ilyenformán en-
nek a térségnek a jövője megpecsételődik. Tehát én 
tisztelettel kérnék választ arra nézvést is, hogy számít-
hat-e a gyárépítések kapcsán Dél-Somogy bármiféle 
előrelépésre. 

Nos, a másik, amiről beszélni szeretnék a helyi il-
letőségű programpontokon kívül, az a Jobbik régi kö-
vetelése, ami egy végtelenül igazságtalan társadalmi 
helyzetet kívánna rendezni, a „Férfi 40” program be-
vezetése. Az nem járja, tisztelt kormánypárti képvise-
lőtársaim, hogy Magyarországon a férfi munkaválla-
lók csaknem 40 százaléka el sem jut a nyugdíjig, hi-
szen idő előtt elhalálozik. Egyetlenegy percük nem 
marad ezeknek az embereknek arra, hogy egy kicsit 
pihenjenek. Márpedig, mi azt mondjuk, 40 év alatt 
egy vasból készült gépezet is elhasználódik, nem ám 
annak az embernek a szervezete, aki kemény fizikai 
munkát végez, vagy éppen veszélyes körülmények kö-
zött kell hogy teljesítse a hivatását!  

Számtalanszor felhoztuk ezt a problémát itt a 
tisztelt Ház előtt. Minduntalan lesöprik, márpedig ezt 
az igazságtalan helyzetet kezelni kellene. Ha azt is 
hozzátesszük, hogy azok az emberek, akik érettségivel 
nem rendelkeznek, hanem mondjuk, az igazi, kétkezi 
munkás szakikról beszélünk, ők nemhogy 60 száza-
lékban érnék el a nyugdíjkorhatárt, hanem a felük el 
sem jut odáig. Ezt a mérhetetlenül felháborító, egy-
fajta neoliberális szemléletet tükröző gazdaság- és 
társadalompolitikát is, gyakorlatilag nyugodtan lehet 
annak bélyegezni, el kell törölni. Ezen javítani kell! 
Egészen addig jogtalannak látjuk, hogy halálukig dol-
goztassák a magyar férfiakat, gyakorlatilag a munká-
ból a temetőbe kerülve, amíg ilyen mortalitási és 
egészségügyi mutatókkal rendelkezik az ország. Majd 
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akkor nem látjuk jogtalannak a nyugdíjkorhatárt, ha 
nagy tömegében éveket tudnak pihenni, amit egyéb-
ként kiérdemeltek és nem valamiféle könyörado-
mányról van itt szó, a munka után, ha azt a nyugdíj-
korhatárt lehetőség szerint minél nagyobb számban, 
egészségben tudják megélni. 

Zárójelben szeretném megjegyezni, hogy mond-
juk, egy svéd munkavállaló a magyar társával szem-
ben még legalább 10-11 egészségben eltöltött évre szá-
míthat. Ezek a számadatok szerintem bizonyítják azo-
kat a horrorisztikus állapotokat, amelyekkel Magyar-
országon a munkavállalóknak szembesülniük kell. De 
tegyük hozzá azt is, hogy miért dolgoztatják őket! Ha 
megnézzük az Eurostat legfrissebb statisztikáit arra 
vonatkozóan, hogy az egy órára eső munkaerőköltség 
mekkora, látjuk, hogy Magyarországon ez alig haladja 
meg a 14 eurót, még Szlovákiában is 17,5 euró környé-
kén mozog, az EU 27-ek átlagát tekintve pedig 30 
euró fölött van ez a szám, nem beszélve az olyan sze-
rencsésebb sorsú államokról, mint mondjuk, Auszt-
ria, ahol 40 euró fölötti összeggel találkozhatunk. Ez 
azt mondatja velünk, hogy így sokkal kevesebb lesz 
egyébként itt, Magyarországon is az az összeg, amit 
bér formájában ő el tud költeni, vagy ami éppen adó 
formájában a magyar államhoz befolyik, és amiből az-
tán azokat a humántőke-képző rendszereket tudná 
fejleszteni a mindenkori kormányzat, amelyekre 
égető szükség lenne. 

Miért is van ez így? Azért, mert a rendszerváltás 
óta egy olyan antihumánus gazdaság- és társadalom-
politika érvényesül Magyarországon, amely egyéb-
ként - és ezt nem én mondom, hanem Orbán Viktor 
korábbi tanácsadója, Parragh László mondta ki - az 
olcsósággal kívánt versenyezni.  

 
(12.50) 

 
Ő mondta, ő fogalmazta meg, hogy Magyarország 

versenyelőnyét az alacsony bérek jelentik. Ez bizony 
nem más, mint egy vegytiszta neoliberális, társada-
lomgyilkos, szociopata felfogás, amit el kellene tö-
rölni. Kezdeti lépésnek ez az eltörlés jelenthetné azt 
is, hogy legalább a Jobbiknak azt a költségvetési mó-
dosító javaslatát elfogadják, amiben a „Férfi 40”-et 
szeretnénk bevezetni.  

A korábbiakban egyébként próbáltunk itt alter-
natívákat, egyfajta áthidaló megoldásokat javasolni 
ezzel kapcsolatosan, hogy ha már ledolgozták ezek az 
emberek a negyven évüket becsülettel, akkor legalább 
szja-mentességet kaphassanak a férfi munkavállalók. 
Legalább ezzel honorálják és tiszteljék meg azt a mun-
kát, amivel ezt az országot, ezt a társadalmat építik, és 
benne gyakorlatilag mindenkit, minket, politikusokat 
is eltartanak. Nem fogadták el. 

Azt is kértük, hogy legalább a túlórát, amikor va-
laki nemcsak ledolgozza a rá kirótt éveket, hanem túl 
is húzza, legalább a túlórát számítsák be majd a nyug-
díjjogosultságba, hiszen az nem járja, hogy valaki 
hosszú-hosszú éveken keresztül, adott esetben sok 
száz túlórát produkált, és ezt őneki majd a későbbi 

nyugdíj folyamán nem fogják elszámolni, nem számít 
be a ledolgozott időbe. Nagyon kérem kormánypárti 
képviselőtársaimat, ezen gondolkodjanak el, és pró-
bálják egy kicsit humánusabbra formálni ezt a jövő 
évi költségvetést legalább néhány ilyen, konstruktív, 
ellenzéki, jobbikos javaslat elfogadásával. Köszönöm 
a figyelmüket. 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Tisztelt 

Ház! Képviselőtársaim! A következő felszólaló a Fi-
desz képviselőcsoportjából Czerván György képviselő 
úr. Parancsoljon, képviselő úr! Öné a szó. 

 
CZERVÁN GYÖRGY (Fidesz): Köszönöm szépen, 

elnök úr, a szót. Tisztelt Államtitkár Urak! Tisztelt Or-
szággyűlés! Tisztelt Képviselőtársaim! Amint azt a ko-
rábbi években megszokhatták tőlem, a mindenkori 
költségvetési vitában az agrár- és vidékfejlesztési tá-
mogatásokról szoktam beszélni, most is ezt fogom 
tenni.  

A Magyarország 2026. évi központi költségveté-
séről szóló törvénytervezetben az Agrárminisztérium 
fejezet kiadása 284 milliárd forint, az uniós fejleszté-
sek vidékfejlesztési intézkedései 554 milliárd forint, a 
Nemzeti Földalap fejezet kiadása 14 milliárd forint, és 
a költségvetés mellékletében megjelenő közvetlen és 
piaci támogatások összege 576 milliárd forint, vala-
mint a mezőgazdasági gázolaj-visszatérítésre 40-50 
milliárd forint forrást biztosítanak. Ez mindösszesen 
1471 milliárd forintot tesz ki.  

Ezeknek a forrásoknak kell biztosítaniuk - ter-
mészetesen a közös agrárpolitika keretein belül -, 
hogy a magyar mezőgazdaság versenyképessége to-
vább javuljon, ezáltal a mezőgazdasági termelők tisz-
tességes megélhetése biztosítható legyen, hogy az ég-
hajlatváltozással, környezetvédelemmel kapcsolatos 
kihívásokra fenntartható módon tudjunk válaszolni, 
hogy minél nagyobb hozzáadott értékű, biztonságos, 
egészséges élelmiszert állítson elő a hazai agrárium. 
Ma többek között ezt veszélyezteti Ukrajna gyorsított 
európai uniós csatlakozása.  

Tisztelt Országgyűlés! A közös agrárpolitika I. pil-
lérének közvetlen támogatásai keretében a fenntart-
hatóságot elősegítő, alapszintű jövedelemtámogatás 
mellett az agroökológiai program, a „Fiatal gazda” tá-
mogatás, a termeléshez kötött támogatások és az új-
raelosztó támogatási jogcímek kerülnek évente meg-
hirdetésre.  

Magyarország kerete 2025-ben és 2026-ban is 
1347 millió euró, amely 400 forintos árfolyamon ke-
rült betervezésre. A közvetlen jogcímek esetében 
2026-ban is tárgyévi előleg, illetve részfizetés alkal-
mazásával számol a kormány. Így a közvetlen támo-
gatásokra a 2026. évre betervezett 555 milliárd forint 
a 2025. évi jogosultságok utáni végkifizetést, valamint 
a 2026. évi előleg és részletfizetés finanszírozását 
szolgálja. 

Néhány szót a vidékfejlesztési intézkedésekről. 
A 2021-2027-es időszak EMVA-forrásból származó, 
felhasználható keretösszege 2941 milliárd forintra 
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növekedett az előző, ’14-20-as időszakhoz képest, 
amely 1414 milliárd forint volt. A vidékfejlesztési 
program közel 3000 milliárd forintos keretéből a 
2025. év április végéig mintegy 2700 milliárd forint 
került kifizetésre. Így a programozási időszak végéig, 
’25. december 31-éig - árfolyamtól függően - még kö-
zel 300 milliárd forint kifizetésével kell számolniuk az 
irányító hatóságoknak. A program uniós része a 2025. 
év decemberében lezárul, és a vidékfejlesztési prog-
ram EU-s forrásai felhasználásra kerülnek. 

A Bizottsággal egyeztetett módon az egyes notifi-
kált felhívásokon a megítélt, de ki nem fizetett projek-
teknél a 2026. évben mintegy 50 milliárd forint úgy-
nevezett top up forrás kifizetésével számolhatunk 
még. A magyar vidék jövőjének alakítása társadalmi-
gazdasági és környezeti szempontból is alapvető fon-
tosságú a magyar kormány számára. 

A közös agrárpolitikai stratégiai tervnek az a 
célja, hogy Magyarország vidéki területeinek gazda-
sága megújuljon, és minél magasabb fokú fejlődési 
pályára álljon, ott élő honfitársaink számára vonzó 
életkörülményeket és munkalehetőségeket biztosít-
son, hazánk környezeti állapota, természeti erőforrá-
sainak megújulása pedig jelentősen javuljon.  

A kormány azon döntése, hogy a 80 százalékos 
nemzeti kiegészítést már 2021-2022-ben, az átmeneti 
években is biztosította, kivételes lehetőséget terem-
tett arra, hogy minden korábbinál jelentősebb beru-
házásalapú modernizációs program induljon, és az a 
kormányzati támogatás folytatódik a közös agrárpoli-
tikai stratégiai tervben. 

A 2023-27 közötti időszakban valamennyi, a ko-
rábbi időszakban alkalmazott intézkedés támogat-
ható marad, amely hozzájárul a rendeletben szereplő 
specifikus célkitűzések valamelyikéhez. A 2026. év-
ben mintegy 500 milliárd forint kifizetéssel számol-
hatunk. Ebből néhány fontosabb jogcímet, tételt ki-
emelnék. A környezetvédelmi, éghajlattal kapcsolatos 
kötelezettségvállalásokra 280 milliárd forint; terület-
specifikus hátrányok támogatására 10 milliárd forint; 
beruházások támogatására - az öntözésre irányuló 
beruházásokat is beleértve - további 175 milliárd fo-
rint; fiatal mezőgazdasági termelők támogatására 
10 milliárd forint; kockázatkezelési eszközök támoga-
tására 10 milliárd forint.  

A vidékfejlesztési intézkedések kiemelt területei. 
A vidékfejlesztési források több mint fele mezőgazda-
sági fejlesztést finanszíroz. Kiemelt terület a termelői 
együttműködések létrejöttének, fennmaradásának, 
valamint közös fejlesztéseinek, beruházásainak ösz-
tönzése. Szintén kiemelt cél a generációváltás ösztön-
zése. Továbbra is fontos terület a hatékony öntözővíz 
felhasználásának támogatása, az öntözött területek 
növelésének elősegítése. Fennmaradnak a környezet-
tudatos gazdálkodás ösztönzésére összpontosító in-
tézkedések. Az állattartók számára állatjóléti, illetve 
génmegőrzési kiírások érhetők el.  

A program számos intézkedéssel támogatja a ver-
senyképes és fenntartható erdőgazdálkodást. A legki-
sebb települések fejlesztésében fontos szerepet játszó 

LEADER-program szintén tovább folytatódik. A piaci 
támogatások keretén belül a borágazat támogatása, a 
már évek óta jelentős népszerűséggel működő prog-
ramok - a méhészeti program, az iskolatej- és iskola-
gyümölcs-program, a termelői szervezetek, tészek tá-
mogatása, illetve a nemzeti program alapján működő, 
az egyes állatbetegségek megelőzését és felszámolását 
célzó támogatás - finanszírozása valósul meg. 

  
(13.00) 

 
A költségvetési törvény tervezetében a mintegy 

20,8 milliárd forint uniós forrást 18 milliárd forint 
hazai forrás egészíti ki. A borágazat támogatása tisz-
tán uniós forrásból valósul meg.  

Engedjenek meg néhány szót a nemzeti támoga-
tásokról is! A 2026. évi költségvetési tervezetben új-
donság, hogy egyes korábbi előirányzatok felosztásra 
kerültek, így a nemzeti agrártámogatások fejezeti ke-
zelésű előirányzat a 2026. évtől kezdődően az alábbi 
felosztásban működik: kiemelt ágazati támogatások 
62,5 milliárd forint; ágazati támogatások előirányzat-
ból kerülnek finanszírozásra az uniós közvetlen támo-
gatásokhoz kapcsolódó átmeneti nemzeti támogatás 
szarvasmarha, tej és dohány jogcímei; az uniós köz-
vetlen támogatásban nem részesülő baromfi- és ser-
téságazat részére nyújtott állatjóléti hízósertés-, te-
nyészkoca-, baromfitámogatások; állategészségügyi 
és növényvédelmi intézkedések. Ezenfelül az elő-
irányzat forrása a különböző mezőgazdasági hitel-
konstrukcióhoz, például MFB-hitelprogramok, beru-
házási hitelprogramokhoz tartozó kamat-, kezesi és 
díjtámogatások és egyes termelési és feldolgozáshoz 
kapcsolódó költségtámogatások is. A támogatások 
miniszteri rendeletek alapján kerülnek kifizetésre a 
Magyar Államkincstáron keresztül.  

Egyéb mezőgazdasági támogatások címszó alatt 
3,5 milliárd forint; ebből a forrásból a magyar mező-
gazdaságban különleges értéket képviselő ágazatok 
speciális támogatása valósul meg. Ide jellemzően az 
úgynevezett csekély összegű támogatások kerülnek be-
sorolásra, mint a tenyészbika-, tenyészkos-, tenyész-
bak-támogatás, a méhészeti támogatások, a nyúl-, 
kecske-, halágazat támogatása, a karácsonyfa-terme-
lők, a fűszerpaprika- és a szárítmány-előállítók támo-
gatása, valamint a borszőlőültetvények betegség elleni 
védekezéséhez igényelhető csekély összegű támogatás.  

A termelők vagyonbiztonságának megteremtése 
érdekében az Agrárminisztérium támogatja a mező-
őri szolgálatok megalakítását és folyamatos működte-
tését.  

Tenyésztésszervezési feladatok támogatására 
2026-ban 1,8 milliárd forint került betervezésre. Az 
állategészségügyi intézkedésekre, ezen belül az állat-
betegségek megelőzésének és felszámolásának - 12,5 
milliárd forint -, valamint az állati hulla elszállításá-
nak és megsemmisítésének támogatására - 4,5 milli-
árd forint - is jelentős forrásokat különít el a kor-
mány, amely az ország élőállat- és állatitermék-ex-
portképességének megőrzését és javítását is szolgálja.  



22457 Az Országgyűlés tavaszi ülésszakának 20. ülésnapja, 2025. május 22-én, csütörtökön 22458 

A nemzeti agrárkárenyhítési előirányzaton a ter-
vezett termelői hozzájárulás mértéke 7,7 milliárd fo-
rint, így a költségvetési forrás összege is azonos mér-
tékű, szintén 7,7 milliárd forint.  

Fontos változás, hogy 2025-től uniós forrás is be-
vonásra került. A lehívható uniós forrás mértékét a 
befizetett termelői hozzájárulás határozza meg, tehát 
a korábban említett kétszer 7,7 milliárd forinthoz így 
további mintegy 9-10 milliárd uniós forrás lehívása 
történhet meg.  

Kétmilliárd forint többletforrás kerül biztosí-
tásra jégkármérséklő rendszer működtetésére. Az ál-
lat-, növény- és GMO-kártalanítás előirányzat 18 mil-
liárd forintot tartalmaz.  

2025-ben az Agrárminisztérium feladatkörébe 
került a „Magyar falu” program, amelyre 42 milliárd 
forint került betervezésre. Célja a kistelepüléseken 
élők - mely a lakosság több mint 30 százalékát, a tele-
pülések több mint 90 százalékát érinti - számának 
növelése, életminőségének javítása, a hazai kistelepü-
lések népességmegtartó és népességnövelő erejének 
növelése.  

Tisztelt Országgyűlés! Úgy gondolom, hogy az 
előterjesztésben szereplő számok biztosítani tudják 
az agrárium szereplőinek a jövedelmező gazdálko-
dást, a biztonságos élelmiszer-termelést és hozzájáru-
lást a vidéki életminőség javításához.  

Természetesen ez az állítás csak addig igaz, amíg 
Ukrajna nem lesz teljes jogú tagja az Európai Unió-
nak. Ugyanis Ukrajna erőltetett uniós csatlakozása 
esetén azonnal tönkremenne az uniós élelmiszer-elő-
állítás, az uniós agrárgazdaság, az Unió legfontosabb 
gazdaságpolitikája, a közös agrárpolitika. Ezért is fon-
tos, hogy minél többen mondják el véleményüket a 
Voks 2025-szavazáson Ukrajna EU-tagságával kap-
csolatosan.  

Tisztelt Országgyűlés! A fentiek alapján kérem a 
2026. évi háborúellenes költségvetésről szóló előter-
jesztés támogatását. Köszönöm szépen a figyelmüket. 
(Taps a kormánypártok padsoraiból.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Tisztelt 

Ház! Képviselőtársaim! A következő felszólaló a Mi 
Hazánk képviseletében Szabadi István képviselő úr, 
aki felszólalását itt az emelvényen fogja elmondani. 
Megvárjuk, míg felérkezik ide, képviselő úr. Paran-
csoljon, képviselő úr, öné a szó. 

 
SZABADI ISTVÁN (Mi Hazánk): Köszönöm szé-

pen a szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Országgyűlés! 
Tisztelt Ház! Felmerül egy egyszerű kérdés: kell-e ide-
jekorán egy olyan 2026-os költségvetés, aminek a szá-
mai biztosan nem lesznek igazak, mert egyszerűen 
nem tud igaz lenni? 2025 első félévében még az idei 
költségvetésről is azon lehetne vitatkozni, hogy mi-
lyen számok és milyen alakulások történnek még, és 
milyen módosításokra lesz még szükség.  

Az elmúlt évben közel félszáz alkalommal került 
módosításra a költségvetés, ha jól számoltam, akkor 47 
alkalommal, de kérem államtitkár urat, hogy segítsen 

nekem, és erősítse meg vagy pontosítsa azt, hogy pon-
tosan hányszor került módosításra a tavalyi költség-
vetés.  

Nyilván nagyon jól hangzik az - akár propaganda 
szintjén -, hogy előterjesztés és terv gyanánt erre, 
arra, amarra mennyit fogunk költeni, mennyit szeret-
nének költeni. És ez jól hangzik, csak mi a garancia 
arra, hogy ez így is fog történni?  

A kormány szerint a 2026-os költségvetés hábo-
rúellenes költségvetés, ezt a mai napon a tisztelt kor-
mánypárti képviselőtársaimtól is sok esetben hallhat-
tuk. A Mi Hazánk Mozgalom álláspontja szerint azon-
ban ez inkább a politikai túlélésről szól, a kormány 
visszanyúl a 2022-es jól bevált recepthez, és újra a vá-
lasztások előtti osztogatással erősítené a kormány-
pártok győzelmi esélyét. Tulajdonképpen a közpénz 
mindent elbír, minden ígéretet elbír.  

Nagy Márton miniszter úr azzal büszkélkedett, 
hogy júniustól júniusig rengeteg pénz megy a gazda-
ságba. Ez lesz szerinte jövőre a 4,1 százalékos gazda-
sági növekedés egyik motorja. Miniszter úr összeg-
zése szerint csaknem 3000 milliárd forinttal gyara-
podnak majd a háztartások a választások előtt. Sze-
retném felhívni a képviselőtársak figyelmét arra, ha ez 
minden évben megtörténne, és a háztartások ilyen 
mértékben gyarapodnának, akkor kétségem nem len-
ne afelől, hogy ez, mondjuk, nem a választásokra 
szólna, hanem őszintén, tényleg ez a törekvés.  

A 2022-es választások előtt az MNB becslése sze-
rint 1600 milliárd forintot osztott szét választási győ-
zelme megtámogatására a kormány. A hatás termé-
szetesen nem is maradt el, a pluszkereslet is közreját-
szott abban, hogy Európa-rekord infláció sújtotta Ma-
gyarországot, amit a forint 2022 őszi árfolyamkrízise 
után csak Európa-rekord kamatemeléssel lehetett 
megfékezni. A gazdaság a száguldó infláció, a magas 
kamatszint és a költségvetési bevételeket gyarapító 
adóemelések hatására recesszióba zuhant.  

Tisztelt Országgyűlés! A választási osztogatásnak 
inflációnövelő hatása lehet és lesz is. Ehhez járul 
hozzá, hogy a kormány ahelyett, hogy az infláció va-
lódi okait kutatná, az árszint emelkedését mestersé-
ges eszközökkel akarja megállítani, aminek késlelte-
tett inflációs hatása lesz vagy lehet. Ez azt jelenti, 
hogy bárki is nyeri a választásokat, a következő kor-
mány a költségvetési nyomás mellé jelentős inflációs 
nyomást is örököl majd.  

 
(13.10) 

 
A törvényjavaslat szerint az elmúlt évek kihívásai 

ellenére a magyar gazdaság megőrizte erős funda-
mentumait. A kormány az elmúlt évek visszafogott 
gazdasági eredményeit elsősorban külső okokkal ma-
gyarázza. Ezek között érdekes módon nem szerepel az 
autóipar válsága, az kimarad. 

Arról sem szól a törvényjavaslat, hogy a magyar 
gazdaságpolitika döntött úgy, hogy a járműgyártás és 
az akkumulátorgyártás legyen a gazdaság központi te-
rülete, melyek a leginkább válságnak kitett ágazatok. 
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A gazdaság központi területe leginkább a kkv-k erősí-
tése, az önellátásra való törekvés kellene hogy legyen. 
Ez kellene hogy legyen az elsődleges. 

A Költségvetési Tanács véleménye szerint is Ma-
gyarország nyitott, exportorientált országként jelen-
tősen ki van téve a külső hatásoknak. 2023-ban a ma-
gyar járműipar termékeinek 91 százalékát külföldön 
értékesítette. A magyar export 26,3 százaléka ment 
Németországba, 2 százalék közvetlenül az Egyesült 
Államokba. Nagyon függünk tehát a német gazdaság-
tól, amely immár második éve válságban van. Nem 
csoda tehát, hogy az ipari problémáknak köszönhe-
tően nem repülőrajt van, hanem zuhanórepülés, és 
erre jön még rá a vámháború hatása is. 

Tisztelt Országgyűlés! Tavaly a 2025-ös költség-
vetés tervezését és elfogadását az amerikai elnökvá-
lasztás miatt őszre halasztották, de még így sem sike-
rült eltalálniuk a számokat. Nagyon úgy tűnik, hogy a 
számokkal valóban hadilábon áll Nagy Márton mi-
niszter úr. Idén áprilisban újra kellett számolni a 
makrogazdasági pálya legfontosabb elemeit, nem be-
szélve arról, hogy április végére az éves hiányterv több 
mint 71 százaléka teljesült, annak ellenére, hogy a bá-
zisként szolgáló 2025-ös költségvetés eléggé labilis, és 
a vámháború miatt teljes kiszámíthatatlanság övezi. 
A kormány a 2026-os költségvetésnél visszatért az el-
múlt évek sikertelen korai tervezési gyakorlatához. 
Ezt tapasztaljuk most, így 2025 első félévében. 

A tervezés komolyságát jól mutatja, hogy Nagy 
Márton miniszter úr már most elismerte, hogy ősszel 
nagy valószínűséggel hozzá kell nyúlni a 2025-ös költ-
ségvetéshez.  

Egyvalami jelent stabilitást a magyar gazdaság-
politikában, tisztelt képviselőtársaim, az, hogy a kor-
mány megint azt ígéri, hogy majd jövőre jó lesz. 

A törvényjavaslat szerint a kormány 2010 óta 
minden évben, így 2026-ban is prioritásként kezeli a 
nyugdíjak reálértékének megőrzését és a 13. havi 
nyugdíj biztosítását. A törekvés helyes és tökéletes, de 
a mértéke már kevésbé. Arra nem tér ki a törvényja-
vaslat, hogy a magyar nyugdíjkassza tavaly a GDP 
7,45 százalékát, idén a 8 százalékát teszi ki - az Euró-
pai Unió 12,9 százalékos átlagával szemben -, ami az 
EU-ban a negyedik legalacsonyabb érték. Tehát egy-
részt óriási baj, hogy még mindig nem sikerült az EU-
átlagot elérni, másrészt a 13. havi nyugdíj a Mi Ha-
zánk Mozgalom szerint egy egységes elosztással sokat 
segítene azokon a kisnyugdíjasokon is, akik nagyon 
kevés nyugdíjat kapnak. 

A kormánynak saját vállalása alapján 2025. már-
cius 31-éig nyugdíjreformot kellett volna végrehajta-
nia a nyugdíjrendszer hosszú távú fenntarthatósága 
és a nyugdíjak egyenlőtlenségének kezelése érdeké-
ben. A reformot a kormány tavaly év végén elvetette, 
mert megítélése szerint a nyugdíjrendszer jól és fenn-
tarthatóan működik az elkövetkező 10-15 évben, így 
ahhoz nem is kell hozzányúlni. 

Ez a gondolkodás is csak a politikai túlélésről szól, 
tisztelt képviselőtársaim, ugyanis a számok mást mu-
tatnak. A nyugdíjak között kialakult aránytalanságok 

egyre vállalhatatlanabb mértéket öltenek. A nyugdíja-
sok harmada 160 ezer forintnál is kevesebb ellátást ka-
pott havonta, vagyis több mint 700 ezer nyugdíjas él a 
létminimum alatt. Több mint 1,5 millió nyugdíjas 
nyugdíja az átlagnyugdíjat sem éri el. Ezzel szemben a 
2008 óta változatlanul fennálló 28 500 forint nyugdíj-
minimumnál akár százszor nagyobb luxusnyugdíjak is 
léteznek. A nyugdíjak felső határának eltörlése és az 
egykulcsos személyi jövedelemadó bevezetése növelik 
a magas keresetűek nyugdíjra jogosító jövedelmét. 

A nyugdíjak közti egyenlőtlenséget tovább fo-
kozza a nyugdíj-megállapítás módszerének igazságta-
lansága is. Az induló nyugdíj a szolgálati idő és a kor-
határhoz fűződő korrekció mellett az 1988 óta szer-
zett nettó keresetek valorizálásán alapul. Az egyes 
szolgálati évek nettó átlagkeresetét nem egyforma 
súllyal számolják, hanem beszorozzák az úgynevezett 
valorizációs szorzóval, ami a megállapítás éve előtti év 
és az adott szolgálati év nemzetgazdasági nettó átlag-
keresetének a hányadosa. A nyugdíj összegét tehát 
nagyban befolyásolja, hogy melyik évben kéri valaki a 
nyugdíjat. 

A frissnyugdíjasok nyugdíjának összege a megál-
lapítás évében a nemzetgazdasági átlagkeresethez 
igazodik, de a nyugdíjazás második évétől minden 
nyugdíjas elszegényedési csúszdára kerül, ahonnan 
nem tud kiugrani. Így fordulhat elő, tisztelt képvise-
lőtársaim, hogy azonos életpálya esetén egy 2015-ben 
megállapított nyugdíj akár 90 százalékkal alacso-
nyabb lehet egy idén megállapított nyugdíjhoz képest. 
A nyugdíjak egyre inkább leszakadnak a keresetektől. 
A keresetek tavaly 13,2 százalékkal, a nyugdíjak 6 szá-
zalékkal emelkedtek. Tovább nyílik az olló az aktív 
korú dolgozók és a nyugdíjasok jövedelme között, 
folytatódik a nyugdíjasok relatív elszegényedése. Amíg 
2010-ben az átlagnyugdíj a nettó átlagkereset három-
negyedét, mára már csak 55 százalékát teszi ki. 

Tisztelt Ház! 2010 előtt ugyanis a nyugdíjemelé-
seket az általános béremelkedéshez és az inflációhoz 
kötötték, vegyes indexálással. Míg az elmúlt tíz évben 
a magyar bérek dinamikusan növekedtek, a nyugdíjak 
csak helyben jártak, hiszen azokat minden évben csak 
az infláció mértékével emelték. A nyugdíjak a reálér-
tékükből is folyamatosan veszítenek, hiába ígérte meg 
a kormány 2010-ben, hogy inflációarányos emeléssel 
évről évre megőrzi a nyugdíjak vásárlóértékét. 

A probléma abból adódik, hogy az év eleji nyug-
díjemelést megalapozó infláció mértékét eleve alul-
tervezik a költségvetésben, így a nyugdíjasok tulaj-
donképpen hónapokon át hitelezik a magyar költség-
vetést. Az év végi nyugdíjkorrekciónál pedig a pénz-
romlás szeptemberben megbecsült értékét veszik ala-
pul, ami természetesen és sajnos rendszeresen alul-
marad a tényleges éves inflációtól. Ez az oka annak, 
hogy a nyugdíjak vásárlóértéke 2009-2023 között 6,9 
százalékkal csökkent. Tehát ha ezt vesszük figye-
lembe, akkor még az inflációarányos emelés sem va-
lósult meg. 

A kisnyugdíjasok helyzetét tovább súlyosbítja, 
hogy az inflációarányos nyugdíjemelés és a kormány 
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által 2022-től visszaállított 13. havi nyugdíj is a meg-
lévő nyugdíj összegétől függ, ami tovább mélyíti a 
nyugdíjasok közti különbséget. Sok kisnyugdíjas sem 
kikapcsolódásra, sem a gyerekek, unokák támogatá-
sára nem tud fordítani, mert gyakran még a saját re-
zsijére, gyógyszerére sem futja. 

A kisnyugdíjasok helyzetének javítása érdekében 
javasolja a Mi Hazánk Mozgalom, hogy 13. havi nyug-
díjként mindenkinek az átlagnyugdíjnak megfelelő, 
egyforma összeg járjon, a nyugdíjak emelésénél ne 
csak az infláció, hanem a bérszínvonal változását is 
alapul vegyék, továbbá a régebbi nyugdíjak leszaka-
dását kiegészítő valorizációs korrekcióval lassítsák. 

A 13. havi nyugdíj egy pluszjuttatás, ami nagyon 
helyes, és minimum, jár a megöregedett, illetve a tisz-
tességesen munkájukat elvégzett emberek számára. 
Azonban mekkora tőkeinjekciót jelentene akár egy ki-
sebb nyugdíjas számára is az, hogy ez a pluszként ad-
ható és kapott is 13. havi nyugdíj egységes lenne, mert 
aki milliós vagy sok százezres nyugdíjat kap, annak 
nem biztos, hogy akkora érték, mint annak, aki csak 
80 ezer vagy 160 ezer forintot kap, és mondjuk kapna 
egy erősebb nyugdíjat abban a hónapban. Ezért tartja 
a Mi Hazánk Mozgalom sokkal észszerűbbnek és kor-
rektnek, hogy a 13. havi nyugdíj egységes járandóság 
legyen. 

A jelenlegi törvényjavaslat szerint Magyarorszá-
gon az aktívak egyre magasabb összegű jövedelme 
után a járulékbefizetések biztosítani tudják az idő-
södő társadalomban a nyugdíjak kifizetését, ezáltal a 
társadalombiztosítási nyugdíjrendszer fenntartható-
ságát. 

 
(13.20) 

 
A Mi Hazánk Mozgalom álláspontja szerint azon-

ban a magyar társadalom elöregedése egyre nagyobb 
veszélyt és problémát okoz a költségvetésnek. A mun-
káltatói és munkavállalói befizetések nem fedezik a 
nyugdíjkiadásokat, és ez a költségvetésben gyakorla-
tilag látható is. A hiányt 2026-ban 626 milliárd forint 
költségvetési hozzájárulással kell majd pótolni a je-
lenlegi számok alapján, de ahogy kezdtem a beszéde-
met is, a számok nem biztos, hogy igazak, nem biztos, 
hogy úgy fognak majd megvalósulni, amikor tényle-
gesen eljön majd az az idő.  

A nyugdíj-finanszírozás jelenleg felosztó-kirovó 
elv alapján működik, melynek lényege, hogy mindig 
az éppen aktív munkavállalók járulékából finanszí-
rozzák a nyugdíjkorhatárt elért lakosság nyugdíját, 
vagyis amit most befizetünk nyugdíjjárulékként, az 
nem a saját nyugdíjunkat fogja fedezni. A kérdés az, 
hogy lesz-e egyáltalán, aki majd a mi nyugdíjunkat fi-
zeti. Hiszen a demográfiai helyzet miatt a többi euró-
pai országhoz hasonlóan hazánkban is évről évre 
csökken a járulékfizetők száma, miközben nő a nyug-
díjasok száma.  

Tisztelt Képviselőtársak! Utánanéztek-e annak, 
amit most én mondani fogok? Jelenleg minden ötö-
dik, 2030-ban minden negyedik, 2050 után minden 

harmadik magyar 65 évesnél idősebb lesz. Az Orbán-
kormány folytatta az 1995-ben megkezdett korhatár-
emelést, melynek következtében az öregségi nyug-
díjkorhatárt 2022-ig fokozatosan 65 évre emelték. 
2012-től a „Nők 40” kedvezményes nyugdíj kivételé-
vel megszüntették a korhatár alatti nyugdíjat. A rok-
kantsági nyugdíj igénybevételét szigorították. A ma-
gánnyugdíjpénztáraktól 2010 végén - azért említem, 
hogy el ne felejtsük - 3000 milliárd forint vagyont 
vettek el, amivel a kormány a mai napig nem számolt 
el. Azért ezt időnként meg kell említeni, nehogy a fe-
ledés homályába merüljön. A vagyon kisajátítása mel-
lett 2011 óta pedig évi 350-400 milliárd forint járu-
lékbevételt irányítanak át a magánnyugdíjpénztárak-
tól az állami nyugdíjrendszerbe. Ezekért az összege-
kért 2040-től az államnak kell majd helytállnia, 
vagyis látens államadósságot jelentenek. Azon is erő-
sen el kellene gondolkodni, hogy ez a helyén van-e, és 
jó-e így.  

Az Orbán-kormány 2012-ben elvette a legmeg-
terhelőbb foglalkozást űző, jellemzően férfiaktól, pél-
dául tűzoltóktól, rendőröktől, katonáktól a kedvezmé-
nyes nyugdíjazás lehetőségét, holott a férfiak - tisztelt 
képviselőtársaim, most is számokat mondok, százalé-
kot - 38 százaléka, a fizikai munkát végző férfiak 50 
százaléka nem éri meg a nyugdíjkorhatárt. Nem cso-
da tehát, hogy a nyugdíjasoknak mindössze har-
mada férfi. A „Nők 40” program mintájára a Mi Ha-
zánk Mozgalom következetesen és régóta javasolja, 
hogy 40 év munka után a férfiak is mehessenek 
nyugdíjba.  

Miniszterelnök úr a beígért nyugdíjreform he-
lyett februári évértékelő beszédében bejelentette, 
hogy a nyugdíjasok számára a zöldségek, a gyümöl-
csök és a tejtermékek esetén az év második felében 
havi 15 ezer forintig vissza fogják téríteni az áfát. Ez 
úgy néz ki, hogy a nyugdíjasok kapnak egy kártyát, 
amelyen a vásárláskor lecsippantva regisztrálják, 
mennyi áfát kapnak vissza a következő hónapban, 
ami visszatérített áfa majd a nyugdíjjal együtt érkezik. 
Megjegyezni kívánom, a nagyobb kereskedelmi üzlet-
láncok boltjaiban ez a folyamat egyszerű lesz. A ki-
sebb forgalmú kereskedők többségénél, esetleg ma-
gántulajdonú kisboltoknál viszont egyelőre nincs 
olyan eszköz, amivel a nyugdíjasoknak szánt kártyát 
használni lehetne. Az új rendszer bevezetése a kisebb 
láncok és kisboltok tulajdonosainak pluszberuházás-
sal fog járni.  

Mit tesz ezzel a kormány? Megint a multik felé 
tereli az embereket, ahol azért - számtalanszor el-
mondtam már én magam is a hazai vásárok rendez-
vénysorozatának keretében is - a pénzünkért kétes 
minőségű élelmiszereket is kapunk, és akkor már 
akár az egészségügy felé is terelhetjük ezeket a gondo-
latokat. Tehát a legrosszabbul azok a piaci árusok jár-
hatnak, akiknek az éves forgalma nem haladja meg a 
18 millió forintot, és azok az őstermelők, akik alanyi 
adómentességet élveznek, nekik ugyanis nem kell áfát 
fizetniük, így az új rendszerben komoly versenyhát-
rányt jelenthet nekik, ha a náluk vásárolt termékek 
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után nem jár a visszatérítés. Eljön az az idő, amikor az 
idős nyugdíjas bemegy a boltba, és megkérdezi, hogy 
visszakapom-e az áfát. Ha nem, akkor kifordul, és el-
megy máshová. Érdekes egy világ! A költségvetésben 
pedig nem látunk erre vonatkozó kompenzációt ezen 
piaci szereplők részére.  

A Mi Hazánk Mozgalom - ahogy már a mai na-
pon Dúró Dóra elnökhelyettes asszonytól is lehetett 
hallani - nemcsak beszél a programokról, hanem cse-
lekszik is. A Hungulf és a hazai vásár rendezvényso-
rozat az önellátás új korszakát és ennek a létjogosult-
ságát szimbolizálja. A KSH adatai szerint a nyugdíja-
sok felének havi ellátása nem éri el a 200 ezer forin-
tot, így ők olyan keveset költenek, költhetnek tejre, 
zöldségre, gyümölcsre, hogy körülbelül 600 forintos 
visszatérítésre számíthatnak. Persze lehet azt mon-
dani, hogy aki a kicsit nem becsüli, a nagyot nem ér-
demli, de hát megtapasztaltuk, hogy a NER-rendszer 
tagjai csak a nagyot szeretik, a kicsit nem.  

De ha már van áfa-visszatérítés, akkor a Mi Ha-
zánk Mozgalom javasolja az áfa-visszatérítésben érin-
tett termékek körének bővítését is. Egyes alapvető 
pékáruk, húsféleségek, bizonyos mirelittermékek, ét-
olajak és tisztítószerek is kerüljenek be az érintett ter-
mékkörbe. Javasoljuk továbbá, hogy 15 ezer forint he-
lyett például - ha már úgyis ilyen alacsony a minimál-
nyugdíj - a 28 500 forintos értéket határozzák meg 
plafonként, hogy mégis legyen valami következetes-
ség a számok között.  

A Mi Hazánk Mozgalom Virradat-programja ér-
demelvű nyugdíjrendszert vezetne be, amely szerint 
több munka és több gyermek felnevelése után több 
nyugdíj járna. Csökkentené a nyugdíjak közti indoko-
latlan, közel százszoros különbségeket, amire már 
próbáltam utalni is. Ehhez megemelné a minimál-
nyugdíjat, az alacsony nyugdíjakat felzárkóztatná, a 
nyugdíjplafont bevezetné és a kommunista luxus-
nyugdíjakat szétosztaná a kisnyugdíjasok között.  

Tisztelt Országgyűlés! Fel szeretném hívni a fi-
gyelmet arra, hogy a Mi Hazánk Mozgalom számos 
módosító javaslatot nyújt be, mint ahogy tette ezt ed-
dig is az elmúlt évek során. De hiába nyújtjuk be, a 
fideszes kétharmad vagy arrogánsan, vagy nem, vagy 
pökhendien, vagy nem, de egyáltalán nem foglalkozik 
vele, és soha nem vesz semmit figyelembe, tehetünk 
mi bármilyen módosító javaslatot. El lehet azon is 
gondolkodni, hogy helyes-e így. Én azt szoktam mon-
dani, hogy ha van egy házasság, egy férj és feleség, és 
ha 15 éven keresztül csak az asszonynak vagy a férjnek 
van igaza, még a legjobb szándék mellett is lehet, hogy 
problémát okoz.  

Én Bács-Kiskun vármegyében és azon belül az 
5-ös választókerületben élek - én Kecelen születtem, 
jelenleg Kiskunhalason élek -, és amióta erre a Földre 
születtem, azóta az az út például nem volt felújítva. 
Voltak különböző javítgatások, foltozások, kőszórá-
sok, amivel kiszúrták az ott élő emberek szemét, de 
valódi megoldás sosem volt. Van annak a térségnek 
egy egyénileg megválasztott kormánypárti országgyű-
lési képviselője, akinek nem sikerült 15 év alatt elérnie 

azt, hogy nemcsak ez az út, hanem egy csomó út fel 
legyen újítva.  

Bohózatba illő történet az Kiskunhalason, hogy a 
termálfürdővel kapcsolatban, ami egy nagyon értékes 
termálvíz, az ott élő emberek folyamatosan csak ígé-
reteket kapnak és hallanak arról, hogy itt egy komoly 
turisztikai központ lesz. Annak kellene már lennie, 
annak kellene már működnie. De ciklusról ciklusra, 
választásról választásra dzsókerkártyaként elő van 
véve, hogy majd most aztán tényleg meg lesz való-
sítva. Azóta egy csomó ember ezt nem élhette meg. 
Azért ezen erősen változtatni kellene.  

Ugyanez van az elkerülő utak esetében is. A Fi-
desz már az 1990-es években megígérte az ott élők-
nek, hogy elkerülő út lesz - és nem lett. Nemcsak 
Kiskunhalason nem valósult meg, hanem Mélykút 
környékén sem. Mindig csak az ígéreteket kapják. 
Én ezek tekintetében most is beadtam a módosító 
javaslatot. Kíváncsian várom, hogy lesz-e belőle va-
lami.  

Zárógondolatként három dologra hívnám fel a fi-
gyelmet. Az egyik az, hogy ami ebben a költségvetés-
ben biztos pont, az a változás. A másik az, hogy ezt a 
költségvetést, a 2026-os költségvetést a Fidesz két-
harmada tartja egyben. Ha nem lenne kétharmad, ak-
kor darabjaira hullana ez a költségvetés. A harmadik 
gondolatom, a zárógondolatom pedig az, amit már 
többen is felhoztak a mai hír hallatán - és tulajdon-
képpen ez így is van -, hogy közpénzből bárki lehet 
milliárdos, ahol nem az ész és a teljesítmény kell, ha-
nem a jó helyezkedés. Köszönöm a figyelmet.  

 
(13.30) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Tisztelt 

Ház! Képviselőtársaim! Most van lehetőség kétperces 
felszólalásra. Megadnám a szót Varju László képvi-
selő úrnak, a DK-ból, de sajnos nincs jelen. Fónagy 
János képviselő úrnak adok szót. Parancsoljon! 

 
DR. FÓNAGY JÁNOS (Fidesz): Köszönöm, elnök 

úr. Tisztelt Képviselőtársaim! Másfél napja hallgatom 
a költségvetési vitát, engedjék meg, hogy ehhez elöl-
járóban felemlegessem, amit, gondolom, képviselő-
társaim sem vitatnak, hogy Európa egyre több fenye-
gető kihívással néz szembe. Az Ukrajnában zajló véres 
háború, a vámháború, a tíz éve tartó folyamatos mig-
ráció, az elhibázott brüsszeli politika, Brüsszel hábo-
rúpárti politikája, Ukrajna erőltetett és gyorsított 
uniós csatlakozása mind-mind veszélyt jelentenek a 
világra, Európára és Magyarországra. A kormány kö-
vetkezetesen háborúellenes stratégiát követ, a mi ol-
vasatunkban a háború végső mérlege mindig negatív, 
a békéé pedig pozitív. A háborúellenes stratégia tehát 
a gazdasági prosperitás stratégiájaként is értelmez-
hető. Ez a politika garantálja, hogy az európai hábo-
rús készülődés ellenére a magyar emberek a jövőben 
is békében, biztonságban éljenek. Ezt kívánja szol-
gálni a benyújtott költségvetés. (Varju László elfog-
lalja képviselői helyét.) 
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Két perc nem ad arra lehetőséget, hogy itt min-
denkire kitérjek, meg nem is célom, de én örülök, 
hogy ellenzéki képviselőtársaim mind hallatlan maga-
biztosan, nem egy esetben - tisztelet a kivételnek - elég 
nagyfokú arroganciával mondják el véleményüket. 
Félreértés ne essék, egy költségvetési vita arról szól, 
hogy a kormány beterjessze, védje az álláspontját, az 
ellenzék meg támadja, kifogásolja, értékelje, és ha le-
het és ha tudja, akkor megmásítsa. Ezzel nekem az ég-
világon semmi bajom nincs. De az az alapállás, amely-
ben önök személyre szólóan lecsirkefogóznak min-
denkit, aki nem az önök véleményét osztja, önök ne-
veket emlegetnek… Emlegessenek engem! Én itt va-
gyok, én tudok válaszolni. Akiket önök emlegetnek, 
azok nem tudnak válaszolni.  

Tessék betartani az önök által is oly sokszor 
hangoztatott demokrácia alapszabályait! Ami a par-
lamentbe való, azt a parlamentbe, ami a bíróságra 
való, azt a bíróságra, és ami az utcára való - és most 
nincsenek itt, akik ebben elsősorban illetékesek, és 
akik úgy gondolják, ami az utcára való -, az az utcára 
való. Én az utcától sem félek. Menjünk, ha kell, ak-
kor menjünk az utcára! De összekeverni, hogy bent, 
itt demokrácia van, kint meg erőt mutat, aki tud, az, 
kérem, nem járja.  

A költségvetés, hogy módosítjuk - igen. A világ 
megváltozott. Naponta, hetente változik. Nem jó dol-
gunkban csináljuk, ezt önök pontosan tudják, nem jó 
dolgunkban csináljuk. Azt sem mondom, hogy csalha-
tatlanok vagyunk. De önök sem azok. Azt sem mon-
dom, hogy ez minden világok legjobbika. Nem az. De 
önök sem tudják a világot jobbá tenni. Úgyhogy ké-
rem, hogy azért megfelelő... És itt köszönetet kell 
mondanom azoknak, akik csak a költségvetést szid-
ják, mert az idevaló, de akik valamilyen - hogy mond-
jam? - magasabb rendű…  

Nem akarok rosszízű történelmi példákat ide-
hozni, időm sincs rá, de kérem, hogy a vita során, leg-
alábbis a hátralévő fél napban próbáljuk meg kölcsö-
nösen ehhez tartani magunkat. Köszönöm a türelmét, 
elnök úr. (Taps a kormánypártok soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, miniszterhelyettes 

úr. Akkor kétperces felszólalásra Varju László képvi-
selő úr következik, a DK-ból. Parancsoljon, képviselő 
úr!  

 
VARJU LÁSZLÓ (DK): Köszönöm szépen a szót, 

elnök úr. Fónagy képviselőtársam szavait egy kicsit 
magamra veszem, de egyidejűleg azt is hozzá kell 
hogy tegyem, hogy ma, amikor önök egy háborúra ké-
szülő költségvetést benyújtottak ide, a parlament elé, 
egyidejűleg ezzel a helyzettel előállították, illetve a hír 
előállította azt is, hogy szembesülnünk kellett azzal, 
hogy ki a száz leggazdagabb ember, akik közül én töb-
bet is emlegetek, akikre önök büszkék lehetnek, én 
emellett fogadóórát tartok, és a fogadóórámon inkább 
a száz legszegényebb újpesti emberrel találkozom. És 
hogyha velük találkozom, azzal, akinek még 18 négy-
zetmétere sincs, ahol egy tízéves gyermekkel él, és 

egyébként ott, a hálószobában, abban az egy szobában 
próbál meg tanulni vele egy kis széken, és ott azt né-
zik, hogy mi történik, és ezen a helyzeten azért nem 
tud egyébként az újpesti vagy bármely önkormányzat 
változtatni, mert önök azt a költségvetést nyújtották 
be, hogy az önkormányzatoktól el kell vonni a for-
rást - nos, én ez ellen tiltakozom. Ezért van módosító 
indítványunk, és ezért csináljuk azt, hogy igenis fel-
hívjuk a figyelmet arra, hogy égbekiáltó az a különb-
ség, amely mára kialakult a leggazdagabb és a legsze-
gényebb emberek között, ráadásul - akár lehetek ak-
kor visszafogottabb - ha vitatható módon született ez 
a gazdagság az elmúlt öt évben, hát akkor bizony 
ezért, ez ellen kiabálni kell.  

A másik része pedig, hogy annak a gazdaságpoli-
tikának, amit önök visznek, annak évek óta magas inf-
láció, gyenge forint, alacsony növekedés a következ-
ménye. Éppen ezért a technikai recesszióban lévő gaz-
daságról az idei év után azt állítani, hogy jövőre meg 
szárnyaló lesz, azt meg nevetségesnek tartom. Köszö-
nöm szépen. (Taps a DK soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Tisztelt 

Ház! Megkezdjük a következő kör vitáját. Elsőnek a 
Fidesz képviselőcsoportjából Hornung Ágnes képvi-
selő asszonynak adok szót. Parancsoljon, képviselő 
asszony! 

 
HORNUNG ÁGNES (Fidesz): Köszönöm szépen 

a szót, elnök úr. Tisztelt Országgyűlés! Tisztelt Képvi-
selőtársaim! Engedjék meg, hogy mielőtt rátérnék 
arra a területre, amelyet részleteiben is szeretnék 
majd körüljárni, néhány szóban én is egy kicsit átfo-
góbb képet adjak a jövő évi költségvetésről! 

A szomszédunkban háború dúl - felelős kormány 
ezt a tényt nem hagyhatja figyelmen kívül. Mivel a há-
ború Európa számos országában érezteti negatív ha-
tását, ezért a magyar költségvetésnek is reagálnia kell 
az ukrajnai történésekre. Éppen ezért a 2026-os bü-
dzsé háborúellenes költségvetés. Ez nemcsak a kor-
mány békével kapcsolatos határozott álláspontját 
jelzi, hanem azt az igényt is, hogy kivédjük a háború 
káros hatásait, amennyire csak erőnkből telik.  

A háború sajnos nem az első az utóbbi időszak 
nehézségei közül. A 2020-as évek első fele rengeteg 
megpróbáltatással járt. Kezdődött a Covid-járvány-
nyal, folytatódott az energiaválsággal, az áremelkedé-
sekkel, majd a háborúval a szomszédunkban, és 
mindezeket még tetézi a jelen vámháborúja és az Eu-
rópai Unió meglehetősen lassú reakcióideje is, ennek 
következtében joggal érezhetjük úgy, hogy Európa le-
marad, vagy fut az események után. Ezek az esemé-
nyek pedig mind kihatottak és kihatnak a magyar gaz-
daságra, ezáltal pedig minden magyar ember életére.  

Magyarország ezek ellenére azonban felkészült. 
Felkészültünk arra, hogy a világpolitika gyorsan vál-
tozó zűrzavarából is a legjobban kerülhessünk ki. Ép-
pen ezért 2026-ra olyan költségvetést állítottunk össze, 
amely kivédi a háború negatív hatásait, a középpont-
ban pedig a gyermeket nevelő családok támogatása, a 
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fiatalok életkezdésének segítése, valamint a nyugdíja-
sok védelme áll.  

A jövő évi büdzsé tervezete a gazdaság erősödé-
sével, az államháztartási hiány, az államadósság, va-
lamint az infláció csökkenésével kalkulál. Az a legfon-
tosabb, hogy a következő évben, 2026-ban sem en-
gedjük el a családok kezét, sőt továbbra is kiemelten 
kezeljük boldogulásukat, és támogatjuk őket az élet 
minden pillanatában.  

 
(13.40) 

 
Tisztelt Országgyűlés! A Fidesz-KDNP-szövetség 

a családokért dolgozik. Mi nem szűkítjük a családok 
mozgásterét, hanem lehetőséget kínálunk arra, hogy 
a családok a terveiket, álmaikat megvalósíthassák. 
2010 óta már több mint 30 támogatással és intézke-
déssel rendelkezünk a családtámogatások területén. 
Azért dolgozunk, hogy a magyar családok nemzet-
építő munkáját az élet valamennyi területén meghá-
lálják. 

Néhányat ezek közül hadd emeljek ki időrendben 
is. 2011-től az egy és két gyermeket nevelőkre is kiter-
jedő megnövelt értékű családi kedvezmény vehető 
igénybe. 2012-től újraindult az otthonteremtési prog-
ram. 2014-től bevezettük a családi járulékkedvez-
ményt. 2015 óta a családi otthonteremtés bevezetésé-
nek köszönhetően minden ötödik magyar család tu-
dott számára megfelelő otthonba költözni. A CSOK 
bevezetése óta, a falusi CSOK-ot is beleszámítva 2025 
márciusáig több mint 243 ezer szerződéskötés tör-
tént. Azt hiszem, ez az adat magáért beszél. 2018-ban 
felfüggesztettük az édesanyák diákhitel-törlesztését 
az első gyermek születésekor. A tartozás a második 
gyermek után megfeleződik, a harmadik gyermek 
után pedig meg is szűnik. A fennálló diákhitel-tarto-
zás 100 százalékát elengedjük azoknak a 30 év alatti 
édesanyáknak, akik a felsőoktatási tanulmányaik 
alatt vagy azok befejezését követően két éven belül 
gyermeket vállalnak.  

Tisztelt Képviselőtársaim! A Fidesz-KDNP évről 
évre arra törekedett, hogy a családokat folyamatosan 
segítse, és hozzájáruljon ahhoz, hogy a gyermekeket 
tervezők vagy a gyermeket nevelők minden esztendő-
ben egyet előreléphessenek. Erről a célkitűzésünkről 
eddig sem mondtunk le, és ezután sem fogunk. Terve-
ink a 2026-os költségvetésben is jól kirajzolódnak. 

Európa legnagyobb adócsökkentési programját 
hajtjuk végre a két- és háromgyermekes anyák szemé-
lyijövedelemadó-mentességével. A családbarát adó-
rendszer újabb elemekkel történő bővítésének célja, 
hogy a gyermekes háztartások ne járjanak rosszabbul 
anyagilag, mint a gyermektelenek. Mindez kiegészül a 
családi adó- és járulékkedvezmény mértékének meg-
duplázásával, a csed, a gyed és az örökbefogadói díj 
szja-mentességével és a 30 év alatti anyák adómentes-
ségének kiterjesztésével. 

A családpolitikán belül a három gyermeket ne-
velő anyák kedvezményére, illetve a két gyermeket 
nevelő anyák szja-mentességére 320 milliárd forintot 

fordítunk. A családi adókedvezmény megduplázására 
mintegy 290 milliárd forintot különített el a költség-
vetés. 

2026 a gyermekes családok éve lesz, hiszen az 
adókedvezmények minden eddiginél több pénzt hagy-
nak majd náluk. Ezek közel 1300 milliárd forintot 
tesznek ki. Itt szeretném külön kiemelni, hogy a csa-
ládi adó- és járulékkedvezmény 2011-től 2026 végéig 
összesen akár 5000 milliárd forintot is jelenthet a 
családoknak.  

Tisztelt Országgyűlés! Európában egyedülálló és 
azt hiszem, bátran állíthatjuk, más országok számára 
is követendő példa, amit hazánk a családtámogatások 
rendszerében elért. Magyarországon a családtámoga-
tási rendszer három fontos pillérre épül: az otthonte-
remtésre, a családok anyagi helyzetének erősítésére, 
valamint a munka és a magánélet összehangolásának 
támogatására. Ezt a három pillért a jövő évi költség-
vetés még tovább erősíti. Ahogy a tervezetben is lát-
ható, családpolitikai célokra mintegy 4800 milliárd 
forintot fordítunk, így a rezsivédelemre szolgáló 
800 milliárd forinttal együtt összesen 5600 milliárd 
forintot biztosítunk a magyar családok támogatására.  

Biztonságot, kiszámíthatóságot és előrelépési le-
hetőséget kínálunk a családoknak. Éppen ezért én is 
arra kérem ma önöket, hogy tartsák a magyar csalá-
dok érdekét, a magyar családok boldogulását szemük 
előtt, és szavazzuk meg egyhangúlag a tervezetet. Kö-
szönöm szépen a szót. (Szórványos taps a kormány-
párti sorokban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő asszony. 

Tisztelt Ház! A következő felszólaló a DK képviseleté-
ben Rónai Sándor képviselő úr, aki emlékeim szerint 
szűzbeszédét mondja el most a Házban. 

 
RÓNAI SÁNDOR (DK): Köszönöm szépen a szót, 

elnök úr. Tisztelt Ház! Tisztelt Országgyűlés! Elké-
szült egy újabb költségvetés, egy újabb kordokumen-
tum arról, hogy önök, jobboldali képviselők hogyan 
viszonyulnak Magyarország problémáihoz, Magyar-
ország legégetőbb, legsürgetőbb problémáihoz. Azt 
kell mondjam, hogy egy átgondolatlan, a hétköznapi 
emberek problémájára ügyet sem vető költségvetés 
készült. Szerintem ez a közöny költségvetése a hatal-
masoktól az elit számára. Egy olyan sajtpapír, amit, 
valljuk be őszintén, önök sem vesznek túl komolyan. 
Majd igazítgatják, ha a mostaninál is gyengébb lesz a 
forint, vagy ha kipattan valami a fejükből, esetleg va-
lamelyik oligarcha cimbora érdeke ezt megkívánja. 
Pedig ennek nem kellene így lennie. 

A költségvetés nem csupán egy matematikai 
egyenlet politikusok számára, több annál, mint hogy 
számokat vessünk egy papírra. A költségvetés a leg-
fontosabb értékeinket és a legfontosabb céljainkat 
kellene hogy megtestesítse. A költségvetés egy beszá-
moló is, beszámoló arról, hogy a kormány hogyan 
gazdálkodik azzal a vagyonnal, amit a magyar embe-
rek rájuk bíztak. Egy beszámoló is a költségvetés, be-
számoló arról, hogy hogyan bánik a kormány ezzel a 
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közös vagyonnal. Ebből a beszámolóból kellene meg-
tudnunk, hogy hogyan lesznek újra tanárok az iskolá-
ban, hogy a kormánynak mi a terve arra, hogy rövi-
debbek legyenek a várólisták a kórházakban, hogy ho-
gyan fogják emelni a nyugdíjakat és a béreket, hogy 
hogyan fogják elérni azt, hogy Magyarországon ne 
csak az árak a boltokban és az infláció növekedjen, ha-
nem a fizetések is. 

A költségvetésnek ezen kívül egy ajánlatnak is 
kell lennie, egy ajánlatnak arra, hogy hogyan fogják 
élhetőbbé tenni a hétköznapokat minden magyar em-
ber számára.  

Sajnos azonban ez a költségvetés nem foglalko-
zik olyan problémákkal, mint a hétköznapi emberek 
élete. Ez a költségvetés még csak kísérletet sem tesz 
arra, hogy jobbá tegye az életüket, mert önök ennek 
az intézményét is kiüresítették és lejáratták. Ma 
mindenki elkönyveli, hogy minden egyes fillért, ami 
ebben a költségvetésben található, ez a kormány el 
fogja lopni. Hogy ne kelljen ezt a költségvetést har-
mincszor, negyvenszer vagy ahogy képviselőtársam 
fogalmazott, közel félszázszor módosítani, lehet, 
egyszerűbb is lenne, ha már most beletennének egy 
fejezetet arról, hogy mennyi adóforint megy Andi 
milliós nadrágjaira, Lőrinc Ferrarijára, esetleg a 
nemzet vejének legújabb szállodaberuházására. 
Legalább annyi lehetne önökben, hogy most az egy-
szer felvállalják önmagukat, és előre megmondják,  
mennyibe fog kerülni nekünk a NER a következő év-
ben. Akkor esetleg el is nevezhetnék ezt a költségve-
tést, lehetne az a címe, hogy „amit ma ellophatsz, ne 
halaszd holnapra”. Elmagyarázhatnák, hogy a nem-
zet veje, Tiborcz István hogyan duplázta meg a va-
gyonát egyetlenegy év alatt, hogyan fordulhatott elő 
az, hogy Orbán Viktor Mészáros Lőrinc nevű perse-
lye majdnem megduplázta a vagyonát közel egy év 
alatt, miközben a magyar GDP növekedése mindösz-
sze alig 0,1 százalék volt; ennyi volt a növekedés, mi-
közben más megduplázta a vagyonát. Ez szerintem 
egy szégyen! 

Kérem, kapjanak egy őszinteségi rohamot, és ír-
ják le, hogy idén kinek fognak luxusingatlant vásá-
rolni a magyar nyugdíjasok, kinek fognak új jach-
tokat vásárolni a tanárok, kit fognak luxusruhába öl-
töztetni a magyar ápolók, és sorolhatnám. Leírhat-
nák, hogy hány életmentő műtét marad majd el egy-
egy Maldív-szigeteki fideszes kiruccanás miatt, hány 
ember fagy meg a saját lakásában télen az otthoná-
ban, mert önök a haver magángépére fordították az 
adófizetők pénzét. Sorolhatnám tovább az állandó 
nyerteseket, de önök sokkal jobban ismerik nálam 
ezeket a szereplőket. 

Én baloldali képviselőként sokkal inkább kon-
centrálnék azokra, akikről megfeledkeztek, akikről 
megfeledkezett ez a hatalom, akikkel rendszeresen ki-
szúr az Orbán-rendszer, akik hiába güriznek, nem 
tudnak egyről a kettőre jutni, mert ők nem számíta-
nak a hatalomnak. Önök persze nem látják őket a ma-
gángépeik ablakaiból, talán már fogalmuk sincs, hogy 
mennyit ártanak ezeknek az embereknek.  

Hogy csak egy példát mondjak a saját választóke-
rületemből, Dunakesziről és környékéről. Önök 
8,5 milliárd forintos beruházást ígértek meg néhány 
évvel ezelőtt, épp a legutóbbi országgyűlési választá-
sok előtt. Azt ígérték, hogy ebből a 8,5 milliárd forint-
ból művészetek háza épül majd Dunakeszin, ami egy-
ben egy alapfokú művészeti iskola is és színház is 
lenne. 

 
(13.50) 

 
Pontosan tudom, hogy hol épülne ez az épület, 

hiszen magam is ebbe az iskolába jártam, a „kék isko-
lába”. Ma azonban a helyszínen nemhogy színház, 
nemhogy művészetek háza, csupán egy lerombolt is-
kola és egy parlagon hagyott, gazos parkoló található. 
Egy kapavágás nem történt. Persze, nem mondom, 
hogy ennek nincs köze a művészethez, hiszen bár a 
beruházás nem történt meg, mégis 500 millió forin-
tot, félmilliárdot el lehetett költeni a tervezésre. Hát, 
nem mondom, hogy hasznos, de félmilliárdot elköl-
teni a semmire, az valahol mégiscsak művészet. És 
hasonló történt Gödön is, abból az iskolafejlesztésből 
sem lett semmi. Mint ahogy nem történt meg a 16 osz-
tályos iskola megépítése Csömörön sem.  

Ezért saját költségvetési javaslatokat teszek an-
nak érdekében, hogy ezek az ígéretek ne csak ígéretek 
maradjanak, ne érezzék becsapva magukat a választó-
kerületemben élők, hanem ez valóban megtörténjen. 
Javaslom önöknek támogatni ezeket a költségvetési 
javaslatokat a Dunakeszin, Gödön, Csömörön és a 
többi településen élő emberek érdekében.  

De nemcsak az én választókerületem ilyen Ber-
muda-háromszög, ahol a kormányzati tervek sem-
mivé foszlanak, eltűnnek, ez van az egész országban, 
a teljesen magára hagyott vidéki településeken is. Sza-
bolcs-Szatmár-Bereg megyéből helyi politikusunktól, 
Borbély Anett kollégámtól hallom, hogy önök úgy épí-
tették le a kórházat, és zártak be osztályokat, hogy 
közben a mentőállomást is hagyták lepusztulni. Az ott 
élőknek nem ritka, hogy 50-70 kilométert kell utaz-
niuk az egészségügyi ellátásért, de ha nagy a baj, a 
mentőért is imádkozni kell, hogy legyen szabad men-
tőautó, ami működik. Természetesen ennek a problé-
mának a megoldása érdekében is módosító javaslato-
kat teszünk a költségvetéshez, emberéletek nem múl-
hatnak azon, hogy a kormány nem tud vagy nem akar 
pénzt fordítani az egészségügyi ellátásra, akár ember-
életek megmentésére.  

 
(A jegyzői székben Földi Lászlót  

dr. Szűcs Lajos váltja fel.)  
 
Az eskü, amit hétfőn tettem az Országgyűlésben, 

egy ígéret is volt egyben; ígéret arra, hogy sosem le-
szek közömbös azokra a problémákra, amelyek meg-
keserítik a magyar emberek hétköznapjait, segíteni 
fogom azokat, akik a legnagyobb szükséget szenvedik 
el, akiknek a legnagyobb szükségük van a segítségre. 
A költségvetéshez benyújtott módosító javaslatok se 
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nem túlzó, se nem teljesíthetetlen javaslatok részem-
ről. Ezek a javaslatok az odafigyelésről, a gondosko-
dásról szólnak, egy élhetőbb országot teremtenek. 
Köszönöm szépen a figyelmet. (Taps a DK soraiból.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Képviselő Úr! Arra 

megkérem, hogy máskor kívülálló személyt, olyan ci-
vil személyt, akinek nincs meg a felhatalmazása arra, 
hogy ön név szerint megemlítse, ne vegye bele a fel-
szólalásába. Köszönöm szépen.  

A következő felszólaló a Fidesz képviselőcsoport-
jából Erős Gábor képviselő úr. Parancsoljon, képvi-
selő úr! Megvárom, míg fölteszi a mikrofont. (Meg-
történik.)  

 
ERŐS GÁBOR (Fidesz): Köszönöm szépen a szót. 

Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Országgyűlés! A 2026. évi 
költségvetés egy háborúellenes költségvetés, amely a 
szomszédunkban folytatódó háború káros hatásainak 
kivédésére irányul, és a gyermeket nevelő családok tá-
mogatását, a fiatalok életkezdésének segítését és a nyug-
díjasok védelmét helyezi a középpontba. Ezzel párhuza-
mosan kiemelten kezeli a pénzügyi stabilitás és a felelős 
költségvetési gazdálkodás megerősítését, a költségvetési 
hiány és az államadósság további csökkentését.  

Nehéz évek vannak mögöttünk, a Covid-járvány, 
a brüsszeli szankciók okozta energiaválság, az áremel-
kedések és a szomszédunkban folytatódó háború 
megterhelték a gazdaságot, és megnehezítették sok 
magyar család életét. 2026-ra egy olyan költségvetés 
került összeállításra, amely kivédi a háború káros ha-
tásait. A költségvetés a gyermeket nevelő családok tá-
mogatását, a fiatalok életkezdésének segítését és a 
nyugdíjasok védelmét helyezi a középpontba.  

A kormány Európa legnagyobb családi adócsök-
kentési programját hajtja végre. A gyermekek után 
járó családi adókedvezmény 2026. január 1-től a je-
lenlegi duplájára fog nőni; a négygyermekes édes-
anyák mellett 2025. október 1-től a háromgyermekes 
édesanyák is szja-mentesek lesznek; majd 2026. ja-
nuár 1-től életbe lép a 40 év alatti kétgyermekes édes-
anyák szja-mentessége is.  

2026-ban fenntartjuk a rezsicsökkentést, és ga-
rantáljuk a 13. havi nyugdíj kifizetését, és 2026. janu-
ártól 13 százalékkal nő a minimálbér is. A költségve-
tés biztosítja a hathavi fegyverpénz kifizetését a rend-
védelmi és a honvédelmi dolgozók részére.  

Kiemelném a költségvetésből a 10 ezer fő alatti 
önkormányzatok esetén a béremelést: az idei évben 
már 15 százalékkal emelkedik az önkormányzati köz-
tisztviselők illetménye. Ez az általam képviselt körzet-
ben 28 önkormányzatot érint.  

A 2026-os költségvetésben tovább nő az oktatás 
támogatása. Oktatásra több mint 4000 milliárd forin-
tot biztosít a tervezet, amely 2010-hez képest közel há-
romszoros növekedést, 180 százalék többletet jelent. 
A 2025-ös évhez viszonyítva pedig több mint 160 mil-
liárd forinttal többet fordítunk a területre. 2025. janu-
ártól átlagosan 21,2 százalékkal nőtt a tanárok, az óvó-
nők és a szakképzésben oktatók bére. A pedagógusok 

bére így elérte a diplomás átlagbér 80 százalékát. A bér-
emelés 2026-ban is folytatódik, így négy év alatt közel 
megduplázódik a tanárok bére.  

Tovább nő az egészségügyi támogatás, ami 
3919 milliárd forintot tesz ki a 2026-os évben. Ez több 
mint háromszorosa annak, mint amennyi az utolsó 
baloldali kormány által benyújtott költségvetésben 
szerepelt. A 2025-ös évhez képest pedig 280 milliárd 
forinttal többet biztosít a költségvetés erre a területre. 
Bármennyire is mondják, hogy csökkenni fog, ez nem 
igaz, nőni fog.  

Az egészségügyben az elmúlt évtizedek egyik leg-
nagyobb béremelési programját hajtottuk végre, az 
orvosok és az ápolók bére is többszörösére nőtt.  

Kiemelném a költségvetésből még a „Magyar falu” 
programot, amely a vidék további fejlődését biztosítja, 
körzetemben például 25 települést érint. A program-
nak köszönhetően az elmúlt években több óvoda, kul-
túrház, egészségház, járdák és utak megújulása való-
sult meg a körzetemben. Mindezek mellett korszerű 
eszközöket, kisgépeket, traktorokat tudtak a települé-
sek vásárolni, melyeket a falvakban jól tudtak hasz-
nálni.  

Az idei költségvetésben a „Magyar falu” program 
keretében megvalósuló templomfelújítási program 
szintén kiemelkedő és fontos elem, mely az ott élők-
nek fontos. A forrásoknak köszönhetően Magyaror-
szág legnagyobb székesegyháza is tovább tud fejlődni, 
és újabb felújításokon esik át. Mindezek mellett a tér-
ségben utak fognak megújulni, az itt élők mindennap-
jait megkönnyítve.  

Fontos megjegyezni, hogy a költségvetés forrást 
biztosít az Esztergomban épülő gát munkálataira, 
mely így további építésen esik át.  

A költségvetés Magyarország védelmére is ki-
emelt hangsúlyt fektet. A honvédelemre tervezett ki-
adások 2026-ban is elérik a GDP 2 százalékát a NATO 
definíciója szerinti összesítésben, melyet a tágabb ér-
telemben vett védelmi kiadások várhatóan számotte-
vően meghaladnak majd.  

A magyar emberek biztonsága érdekében határa-
inkat a háborús viszonyok mellett a migráció miatt is 
megerősítve kell tartani.  

Összegezve, a 2026-os költségvetés fő prioritá-
sai: a családpolitikai célok. A kormány 2026-ban 
4800 milliárd forintot, a rezsivédelemre szolgáló 
800 milliárd forinttal együtt 5600 milliárd forintot 
fordít a családok támogatására.  

Európa legnagyobb adócsökkentési programjá-
nak köszönhetően a két gyermeket nevelő édesanyák 
szja-mentességére 320 milliárd forintot fordít a kor-
mány, a családi adókedvezmény megduplázására 
290 milliárd forintot különít el a költségvetés.  

A minimálbér-emelésben a bérmegállapodásnak 
megfelelően 13 százalékkal számol a kormány 2026-
ra. Ez a központi igazgatásban is megvalósul.  

A 10 ezer fő alatti önkormányzatok esetén a bér-
emelés: az idei évben már 15 százalékkal, a jövő év ja-
nuártól még további 15 százalékkal emelkedik a köz-
tisztviselők illetménye.  
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A tanári béremelés folytatódik. Egyéb ágazati 
béremelések az alkotmányos szerveknél is - például 
egészségügyben - megtörténik.  

2026-ban kifizetésre kerül a hathavi fegyverpénz 
a rendvédelmi, a honvédelmi és más hivatásos dolgo-
zók részére 450 milliárd forint összegben.  

A gazdaságfejlesztés területére közel 5050 milli-
árd forintot fordít a kormány, ebből 2200 milliárd fo-
rint uniós, körülbelül 2850 milliárd forint hazai költ-
ségvetési forrás.  

 
(14.00) 

 
Oktatásra több mint 4000 milliárd forintot biz-

tosít a költségvetés, a 2025. évhez viszonyítva közel 
160 milliárd forinttal többet fordít a területre.  

Az egészségügyben a 2025. évhez képest 
280 milliárd forinttal többet biztosít a költségvetés. 

A biztonság és védelem területén a kormány ga-
rantálja a határok védelmét, az illegális migráció el-
leni védekezéshez és a közbiztonság megerősítéséhez 
szükséges erőforrásokat. A költségvetés biztosítja a 
NATO-kötelezettségünknek megfelelően a 2 százalé-
kos GDP-arányos védelmi kiadást, a 2026. évi költ-
ségvetés 2016 milliárd forintot tartalmaz erre a célra. 
A 2026. évi költségvetés garantálja a rendvédelem 
fenntartásához szükséges forrásokat.  

2026-ban a magyar állam részéről több mint 
800 milliárd forint lesz a lakossági állampapírok után 
kifizetett várható kamat.  

Összegezve elmondhatjuk, hogy a költségvetési 
tervezet egy átgondolt, az ország működését és fejlő-
dését biztosító tervezet, melynek az előnyét az általam 
képviselt körzetben élők is élvezhetik majd mind az 
adókedvezményekben, mind a támogatásokban és 
természetesen a fejlesztésekben. Köszönöm megtisz-
telő figyelmüket. (Taps a kormánypártok soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Tisztelt 

Ház! Képviselőtársaim! A Jobbik-képviselőcsoport-
ból Brenner Koloman képviselő úr jelentkezett felszó-
lalásra. Parancsoljon, képviselő úr, öné a szó. 

 
DR. BRENNER KOLOMAN (Jobbik): Köszönöm 

a szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Képviselőtársaim! Az 
előttünk fekvő költségvetési tárgyalást egy lassan öt éve 
tartó gazdasági és társadalmi válság kellős közepén 
folytatjuk le itt, a tisztelt Ház falai között. Azt gondo-
lom, nagyon fontos lenne kiemelni azt a tényt, hogy 
rengeteg statisztikai adat szerint idén egyre jobban be-
bizonyosodott az, hogy a jelenlegi fideszes kormány el-
hibázott gazdaságpolitikája oda vezetett, hogy a ma-
gyar polgárok öt éve csak azzal szembesülnek, hogy 
egyre magasabbak az árak, az infláció - különösen az 
élelmiszerek területén - még mindig magas, és egysze-
rűen ehhez képest a bérfejlesztés még sehol nem áll. 
Ráadásul például a Központi Statisztikai Hivatal már-
ciusi adatai szerint az akkumulátorgyártás 41 százalék-
kal esett vissza. 41 százalékkal! Ez azt is jelenti, amit 
mi, a Jobbik részről hosszú évek óta hangsúlyoztunk, 

hogy hibás az a jelenlegi fideszes gazdaságpolitika, 
amely szinte kizárólag és túlságosan egyoldalúan az ak-
kumulátorgyártásra, az elektromos autózásra fekteti a 
hangsúlyt.  

Ráadásul ez a társadalompolitikában is rendkí-
vüli veszélyeket rejt magában, amivel kapcsolatban 
mi országjárásba kezdtünk már évekkel ezelőtt, hi-
szen önök tízezrével telepítik be hazánkba az ázsiai 
migránsmunkásokat. Nem, tisztelt fideszes képvise-
lőtársaim, ezek az ázsiai migránsmunkások nem fog-
nak már hazamenni, illetve ha hazamennek, akkor 
utána hozzák majd a családjaikat is. Hogy hova vezet 
az ilyen vendégmunkás-áradat, azt meg lehet nézni 
Németországban, ahol a törökök is először csak ven-
dégmunkásként érkeztek Németországba. Tessék 
megnézni a jelenkori Németországot, hogy ebből mi 
lesz! Ez veszélyes, ezek a migránsmunkások letörik a 
magyar dolgozók bérét, ráadásul egy idő után a ma-
gyar nemzeti kultúrát is a maga homogenitásában na-
gyon-nagyon komolyan fogják veszélyeztetni.  

 
(Az elnöki széket Jakab István,  

az Országgyűlés alelnöke foglalja el.) 
 
Tehát az adatok is bizonyítják, hogy új gazdasági 

modell kell, egy olyan gazdasági modell, amely ráadá-
sul a tehetséges magyar polgárokat jutalmazza; olyan 
adórendszer kell, amely a tehetséges, a hazáért és a sa-
ját családjáért tenni akaró magyar polgárokat jutal-
mazza, de a társadalom elesettjeivel pedig megfelelő 
módon bánik. Az előttünk fekvő költségvetés nyomok-
ban sem tartalmaz ilyen elveket. A Jobbik Magyaror-
szágért Mozgalom az Európai Keresztény Politikai 
Mozgalom teljes jogú tagjaként pedig kiáll egy olyan 
normális Magyarország mellett, ahol igenis jutalmaz-
zuk meg azokat, akik tesznek a hazánkért, és a családo-
kat, és kiemelt módon támogassuk természetesen a rá-
szorulókat is keresztényszociális alapon. Ezeket az el-
veket kellene egy költségvetésben érvényesíteni.  

 
(Szabó Sándort a jegyzői székben  

Z. Kárpát Dániel váltja fel.) 
 
Tisztelt Képviselőtársaim! Az oktatás a Jobbik 

Magyarországért Mozgalom Klebelsberg oktatási 
programja szerint kiemelt nemzetstratégiai ágazat, és 
ennek megfelelően, legalábbis középtávon, abban kel-
lene közös nevezőre jutnunk, hogy mint gróf Klebels-
berg idejében, költsük közös adóforintjaink legalább 
8 százalékát GDP-arányosan oktatásra, hiszen itt van 
nekünk kitörésünk, nem az ázsiai migránsmunkások-
kal és az akkumulátorokkal, hanem igenis a kiművelt 
magyar emberfőkkel. Ez egy olyan nemzeti konszen-
zust igénylő kérdés, amelynek a részleteiről mi készen 
állunk vitázni. Pontosan tudjuk, hogy hol kell azonnal 
beavatkozni; például azonnal be kellene vezetni a nul-
ladik nyelvi előkészítő évet a közoktatásban, hiszen ri-
asztóak az adatok a magyar polgárok idegennyelv-tu-
dásáról, és még sorolhatnám a Jobbik Klebelsberg ok-
tatási programjában szereplő nagyon konkrét olyan 
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elképzeléseket, amelyeket azonnal végre kellene haj-
tani. Ennek megfelelő módosító indítványokat is 
nyújtottam be természetesen, többek között a peda-
gógusok béremeléséről.  

Nézzük a magyar egyetemi világot! Azt gondo-
lom, hogy a kecskeméti egyetemen eltűnt, a Magyar 
Nemzeti Bank fideszes pártalapítványaihoz kötődő 
milliárdok sorsa mint cseppben a tenger mutatta meg 
azt, hogy miért volt a jelenlegi fideszes kormány ré-
széről hibás elképzelés az, hogy fideszes kuratóriu-
mok fenntartásába átforgatták a magyar egyetemi vi-
lág döntő többségét. Hiszen most látszik, hogy milyen 
az, amikor nem az egyetemi polgárok parlamentje, a 
szenátus hoz döntéseket; amikor nem az egyetemi ok-
tatók, hallgatók és dolgozók közösen döntenek arról, 
hogy a közös költségvetése az egyetemnek mire fordí-
tódjék, hanem egy fideszes kuratórium, mint ahogy a 
kecskeméti egyetemnél is ez történt. Ráadásul most 
már az is egyértelmű, hogy a Magyar Nemzeti Bank új 
vezetője ugyan próbálja felderíteni, hogy itt mi tör-
tént, de ez a kecskeméti egyetemet nem fogja meg-
menteni attól, hogy súlyos milliárdok tűntek el.  

Ez is mutatja tehát, hogy legalábbis a nagy tudo-
mányegyetemeket azonnal vissza kellene venni - a 
Jobbik véleménye szerint - állami fenntartásba, mint 
ahogy egyébként az a kontinentális Európában a nagy 
tudományegyetemek esetében mindenhol így van. És 
nem, nem az alapítványi forma miatt javulnak a ma-
gyar egyetemek mutatói, hála istennek - mondom mint 
volt egyetemi vezető és kutató -, hanem nagyon komoly 
munka van emögött, hosszú évek szakmai munkája, 
hogy a nemzetközi rangsorokban a magyar egyetemek 
egyre magasabb rangot tudnak betölteni, de a régiós 
vetélytársainknál, a prágai egyetemen, a Bécsi Egyete-
men és a többi helyen bizony az egyetemi oktatók a ma-
gyar bérekhez képest érdemben többet keresnek, mi 
már a régiós összehasonlításban is lemaradtunk na-
gyon, ami az egyetemi oktatók bérezését illeti. Benyúj-
tottam a költségvetéshez az ennek megfelelő módosító 
javaslataimat, mert itt is nagyon komoly és érdemi elő-
relépésre lenne ahhoz szükség, hogy megállítsuk a ma-
gyar oktatók, kutatók nyugati elvándorlását.  

Ehhez kapcsolódik természetesen a fideszes kor-
mány tudás- és értelmiségellenes támadása a Magyar 
Tudományos Akadémia ellen is - ezt mint az MTA 
köztestületi tagja is visszautasítom. Önök nem tudják, 
hogy mivel játszanak, amikor a tudomány embereit 
támadják különböző politikai alapokon. Ebben a szfé-
rában a különböző politikai világnézetű oktatók, ku-
tatók, mindenki felvállalja a saját elveit és értékeit, de 
a közös intézményrendszerünktől a politikának távol 
kell tartania magát; ez vonatkozik az egyetemekre 
csakúgy, mint a Magyar Tudományos Akadémiára.  

Tisztelt Képviselőtársaim! A kultúra nemzeti 
alap. Ahogy azt több ízben már megtettem, általában 
Churchillhez szokták azt az idézetet is kötni, amely 
szerint a második világháború alatt az összes, kultú-
rára adott pénzt a hadi kormányzat el akarta törölni, 
mondván, hogy fegyverekre kell a pénz, de Churchill 
azt mondta a szájhagyomány szerint, hogy „Igen, 

uraim, de akkor miért is harcolunk?” Tehát azt gon-
dolom, hogy egy társadalom fejlettségét - különösen a 
XXI. században, egy európai uniós tagállamban - igenis 
jelzi az, hogy hogyan becsüljük meg a kultúraközvetí-
tőket, azokat a helyi kultúrába is jól beágyazott szak-
embereket, akik igyekeznek, próbálják egy olyan tár-
sadalomban, amely amúgy is atomizált, amely amúgy 
is sajnos kizárólag a fogyasztói társadalom villódzó 
képeire reagál, még a kultúrát terjeszteni; értékvá-
lasztás az, hogy nekik mekkora bért biztosít a jelenlegi 
kormányzat.  

Itt is benyújtottam ennek megfelelően a módo-
sító indítványomat, és kérem a tisztelt Házat, hogy 
ezeket a módosító indítványaimat támogassák, hiszen 
azt gondoljuk, hogy ebben nem lehet különbség párt-
politikai szempontból. Azt is gondolom, hogy fokmé-
rője egy társadalomnak az, hogy hogyan bánik a kul-
túra mindennapi robotosaival.  

 
(14.10) 

 
Tisztelt Képviselőtársaim! A jelenleg tárgyalás 

alatt álló költségvetés egy olyan nehéz időszakban van 
a tisztelt Ház tárgyalóasztalán, amikor nagyon-na-
gyon bizonytalan mind a nemzetközi környezet, mind 
pedig a hazai gazdasági helyzet. Azt gondolom, hogy 
ebből a költségvetésből kiemelkedő módon hiányoz-
nak az európai uniós források, és ez nagyrészt a jelen-
legi fideszes kormány hibája.  

Hiszen azt gondoljuk, hogy az európai uniós pén-
zek - és a Jobbik mindig emellett állt ki - járnak a ma-
gyar embereknek, ez nem könyöradomány, ez a mi 
pénzünk. De az önök felelőssége, hogy olyan eljáráso-
kat indítottak a jelenlegi fideszes kormánnyal szem-
ben, amely például az egyetemisták Erasmus-ösztön-
díjába került, amely például az egyetemi oktató-ku-
tató kollégáim Horizon európai uniós forrásaiba ke-
rült. Ez az önök felelőssége, önöknek kellene ezt vil-
lámsebesen megoldani, hogy a magyar polgárok végre 
hozzájussanak a nekik járó európai uniós források-
hoz. Köszönöm a figyelmet. 

 
ELNÖK: Köszönöm, képviselő úr. Tisztelt Or-

szággyűlés! Megadom a szót Tilki Attila képviselő úr-
nak, Fidesz-képviselőcsoport. Parancsoljon, képvi-
selő úr! 

 
DR. TILKI ATTILA (Fidesz): Köszönöm a szót, 

elnök úr. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Képviselőtársaim! 
Tisztelt Államtitkár Urak! A magyar kormány kezdet-
től fogva minden erejével kiállt az Ukrajnában dúló 
háború minél gyorsabb lezárása mellett. Ezekben az 
erőfeszítésekben a Külgazdasági és Külügyminiszté-
rium természetszerűleg kulcsszerepet játszik. A tárca 
következetesen támogatja a békére irányuló törekvé-
seket, és kiemelkedően fontos tevékenységet végez 
Magyarország biztonságának megvédése, hazánk gaz-
dasági pozíciójának erősítése és energiaellátásunk ga-
rantálása érdekében. A minisztérium a gyorsan vál-
tozó világpolitikai helyzetben minden körülmények 
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között a nemzeti érdekek és a nemzeti szuverenitás 
védelmét helyezi előtérbe.  

A tárca két nagy, logikailag elkülöníthető, de ösz-
szefüggő területért felel: a diplomáciáért és a külgaz-
daságért. Sajátos helyzetben van az a nemzetpolitika, 
amelynek diplomáciai és gazdaságfejlesztési vetülete 
egyaránt van. A következőkben ezekről a területekről 
költségvetési vonatkozásban szeretnék beszélni.  

Ami a diplomáciát illeti, ha rajtunk múlik, a kül-
politikát 2026-ban is a nemzeti érdekekre épülő, glo-
bális nyitottságot érvényesítő irányvonal határozza 
meg, különös figyelmet fordítva a kétoldalú kapcsola-
tok elmélyítésére stratégiai partnereinkkel.  

Az Egyesült Államokkal való együttműködés erő-
sítése, a béketörekvések támogatása, valamint a déli 
nyitás keretében kialakított afrikai kapcsolatok bőví-
tése - különösen a keresztény közösségek védelme és 
a migráció kezelése szempontjából - kiemelt cél.  

A közel-keleti, izraeli és arab államokkal folyta-
tott politikai, gazdasági és védelmi együttműködés to-
vábbi mélyítése szintén elsődleges feladat.  

Latin-Amerikában a jelenlét megszilárdítása, míg 
Ázsiában - különösen az indiai- és csendes-óceáni 
térségben - a gazdasági és oktatási kapcsolatok fej-
lesztése kap hangsúlyt.  

Japánnal, Dél-Koreával és Indiával a beruházá-
sok ösztönzése, míg a Délkelet-ázsiai Nemzetek Szö-
vetségét alkotó országokkal a gazdasági együttműkö-
dés további fejlesztése a cél.  

Kínával a konnektivitásra és semlegességre épülő 
partnerség keretében különösen fontos a magas hoz-
záadott értékű, K+F alapú beruházások ösztönzése.  

A magyar kormány a nemzetközi biztonság erő-
sítéséhez stabilizációs programok támogatásával já-
rul hozzá a Közel-Keleten, a Száhel-övezetben és a 
Nyugat-Balkánon.  

Magyarország aktívan közreműködik az ENSZ 
terrorizmusellenes és leszerelési tevékenységeiben. 
Az ENSZ mint a multilaterális diplomácia legfonto-
sabb globális fóruma lehetőséget biztosít Magyaror-
szág számára, hogy a nemzeti érdekeket képviselve 
hangsúlyosabban jelenjen meg a nemzetközi színté-
ren. A következetes fellépés révén hazánk növelheti 
láthatóságát és elismertségét, miközben érvényt sze-
rez a magyar külpolitikai és külgazdasági céloknak.  

A biztonságpolitikai célok érvényesítése az EU és 
a NATO keretében is prioritás, különös tekintettel a 
közös kül- és biztonságpolitikára, a bővítéspolitikára 
és a szomszédpolitikák alakítására.  

A Nyugat-Balkán stabilitása Magyarország szá-
mára stratégiai jelentőségű, ezért továbbra is elköte-
lezettek vagyunk a régió európai integrációjának elő-
mozdítása mellett.  

A konzuli szolgálat fő feladata továbbra is a külföl-
dön tartózkodó magyar állampolgárok védelmének 
biztosítása és a konzuli ügyintézés hatékonyságának 
növelése marad. A tárca különös hangsúlyt fektet a vál-
ságkezelési kapacitások informatikai fejlesztésére, mi-
vel az elmúlt években gyakoribbá váltak a válsághely-
zetek, emellett bővíti a közigazgatási szolgáltatásokat, 

különösen az online kérelmek új ügyféltípusokra való 
kiterjesztésével. Kiemelt figyelmet kap a magyar utazó-
közönség naprakész tájékoztatása is, amely a konzuli 
szolgálat honlapján és mobilalkalmazáson keresztül 
biztosított. Az eddig ismertetett célok megvalósításá-
nak eszközrendszere a külképviseleti hálózat, amely-
nek 2026-os működtetésére a költségvetés mintegy 
121 milliárd forintot irányoz elő.  

Tisztelt Országgyűlés! A tárca másik feladatköre, 
a külgazdasági tevékenység három meghatározó terü-
lete: a beruházásösztönzés, az exporttámogatás és a 
megfizethető, megbízható, egyúttal a klímapolitikai 
célokkal összhangban lévő energiaellátás biztosítása.  

A beruházásösztönzési célelőirányzat jogcímcso-
port a kormány gazdaságfejlesztési stratégiájának 
egyik kiemelt eszköze, amelynek célja, hogy a támo-
gatások révén előmozdítsa a nemzetgazdasági szem-
pontból jelentős beruházások és kutatás-fejlesztési 
projektek megvalósulását Magyarországon. Az egyedi 
kormánydöntéssel nyújtott támogatások különösen 
azokat a kezdeményezéseket részesítik előnyben, ame-
lyek magas hozzáadott értéket, új technológiákat, va-
lamint fenntarthatósági és regionális fejlesztési szem-
pontokat érvényesítenek.  

A célelőirányzatnak három költségvetési eleme 
van: egy általános támogatási keret 107 milliárd fo-
rinttal, az elektrifikációt előmozdító, nagyberuházá-
sokhoz kapcsolódó 41 milliárdos keret, valamint a 
nagyvállalatok energiahatékonyságát és energetikai 
önellátását növelni hivatott gyármentő program 
10 milliárdos keretösszeggel.  

A kormány jövőre is folytatja a hazai vállalkozá-
sok külpiaci terjeszkedését támogató programok ko-
ordinálását, különös tekintettel a magyar cégek kül-
földi beruházásainak ösztönzésére és a keleti, vala-
mint a déli nyitás célországaiba irányuló kötött se-
gélyhitelprogram végrehajtására. Ezek az intézkedé-
sek a magyar vállalatok versenyképességének növelé-
sét és exporttevékenységük erősítését szolgálják. Kö-
tött segélyhitelezésre 2026-ban 11 milliárd forint áll 
majd rendelkezésre.  

A harmadik külgazdasági feladat az energiaellá-
tás biztonságának garantálása és a klímapolitikai 
szempontokkal való összehangolása. Ezt a célt szol-
gálja a Paksi Atomerőmű két új blokkjának megépí-
tése, amely hazánk nemzetbiztonsági és gazdasági 
stratégiájának központi eleme, hiszen az atomenergia 
változatlanul a legolcsóbb és leghatékonyabb energia-
forrás. A bizonytalan energiaellátási helyzet tovább 
növeli a beruházás jelentőségét, ezért a Paks II. pro-
jekt biztonságos kivitelezése és mielőbbi üzembe he-
lyezése kiemelkedően fontos. A Paks II. Zrt. tőkeeme-
lésére a költségvetés jövőre 95 milliárd forint támoga-
tást biztosít.  

Tisztelt Képviselőtársaim! A külpolitikai célok 
egy részét végigelemezve én bátran javaslom a tisztelt 
Országgyűlésnek az előttünk lévő törvényjavaslat el-
fogadását majd a Házban. Köszönöm szépen megtisz-
telő figyelmüket. (Szórványos taps a kormánypártok 
soraiból.) 
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ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Tisztelt 
Országgyűlés! Megadom a szót Gréczy Zsolt képviselő 
úrnak, DK-képviselőcsoport. Parancsoljon, képviselő 
úr! 

 
(14.20) 

 
GRÉCZY ZSOLT (DK): Köszönöm a szót, elnök 

úr. Tisztelt Országgyűlés! Egy politikai és gazdasági 
válság idején éri Magyarországot ez a mostani költ-
ségvetés. Egy olyan helyzetben, amikor gyakorlatilag 
egyetlenegy számot nem lehet tudni, hogy azok meg-
felelnek-e a valóságnak; többnyire egyébként köszö-
nőviszonyban nincsenek azokkal, amiket aztán időn-
ként az Európai Unió különböző statisztikai rendsze-
rei, vagy akár a magyar KSH publikálnak. Ezek a szá-
mok nem hasonlítanak azokra a számokra, amelyeket 
a kormány jósol; már tavaly, meg tavalyelőtt sem ha-
sonlítottak, és azt gondolom, hogy ez idén is így van.  

Ez már csak azért is egészen biztos, mert már az 
év első negyedévében is nagyon-nagyon lehangoló 
gazdasági adatok láttak napvilágot ipari teljesítmény-
ről, kereskedelmi arányokról, bizonytalan forintárfo-
lyamról, belső fogyasztásról, inflációról. Most már 
időnként azzal büszkélkedik az ország, hogy nem az 
európai legmagasabb inflációt, hanem csak, mond-
juk, Európában a harmadik legmagasabb inflációt 
tudja Magyarország felmutatni, ráadásul a környező 
országok mind megelőzik Magyarországot most már 
nemcsak gazdasági növekedésben, hanem bérszínvo-
nalban is, és akkor arról nem is beszéltem, hogy ma-
gyarok járnak át Szlovákiába. De ami még ennél is vá-
ratlanabb, hogy most magyarok járnak át Romániába 
is vásárolni, mert ott olcsóbb az áru, amit szeretnének 
megvenni.  

Ebben a rendkívül kritikus társadalmi és politi-
kai helyzetben költségvetést alkotni, főleg úgy, hogy 
az ország meg az egész világ még csak a felénél tart az 
évnek, meglehetősen kockázatos. Nem véletlen egyéb-
ként, hogy ez a válság, ami a költségvetést körüllengi, 
ez nem feltétlenül csak az ellenzék bírálata miatt ala-
kul így. Elég volt meghallgatni Matolcsy György időn-
kénti felszólalásait itt a parlamentben, akár tavaly, 
akár tavalyelőtt, amikor már ő is - pedig ő aztán 
benne volt a Fidesz legbelsőbb köreiben, Orbán Vik-
tor egyenesen a jobbkezének nevezte - lesújtó állás-
pontot képviselt arról, hogy milyen az ország költség-
vetése, milyen állapotban van. 

De nem tudunk elvonatkoztatni attól sem, hogy 
annak, hogy ilyen cudar helyzetben van a magyar 
költségvetés, annak az is az oka, hogy Magyarország 
nem jogállam, Magyarország nem demokrácia. Ha az 
lenne, akkor az uniós források megérkeznének Ma-
gyarországra. Az uniós források nélkül ez az or-
szág - nincs az a Türk Tanács, nincs az a keleti nyitás, 
nincs az az arab kapcsolat vagy afrikai szál, amelyik 
ezen segíteni tud -, az Európai Unió nélkül Magyaror-
szág rossz irányba halad diplomáciai szempontból is, 
gazdasági szempontból is meg társadalmi szempont-
ból is. Én azt gondoltam, hogy amikor az uniós pénzek 

veszélybe kerülnek, akkor egyszerűen lesz egy olyan 
pillanat, hogy az Orbán-kormány és a Fidesz észbe 
kap, és azt mondja, hogy na, ezen az úton már nem 
megyünk tovább, most már nem hozunk több olyan 
törvényt, amelyik tovább korlátozza a demokráciát és 
számolja fel a jogállamot, mert hát az uniós pénzekre 
az országnak, a városoknak, a magyar vállalkozások-
nak szükségük van.  

De önök nem ezt az utat választották, ami őszinte 
megdöbbenésemre alakul így, tehát még az uniós 
pénzek elvesztése sem volt elég indok arra, hogy poli-
tikai irányt váltsanak. Márpedig ennek az lett a követ-
kezménye, hogy Magyarország az Orbán-kormány 
rosszvoltából megint a rossz oldalon áll a történelem-
ben. Már annyiszor megmutatta a magyar história, 
hogy nem szabad az oroszok mellé állni, a Rákóczi-
szabadságharc, 1848, 1945 után; ezek mind megmu-
tatták, hogy nem szabad a teljes magyar hajót oda-
kötni az oroszokhoz. Ez egész egyszerűen gazdasági 
őrültség, és egy olyan kormány, jelen esetben az Or-
bán-kormány, amelyiknek a miniszterelnöke 1-1,5 év-
vel ezelőtt még támogatta Ukrajna uniós csatlakozá-
sát, most pedig teleokádja a teljes magyar nyilvános-
ságot azzal, hogy Ukrajna uniós tagsága ránk szaba-
dítja a bűnözőket, és nem magyar nemzeti érdek; de-
hogynem nemzeti érdek. Azért nemzeti érdek, mert 
többek között határon túli magyarok is élnek ott (Dr. 
Répássy Róbert: Óh!), akikre vigyázni kellene például 
ennek a kormánynak, és ki kellene állni mellettük, 
hogy ne kelljen Ukrajnát fegyverrel védeniük, mert az 
ő haláluk magyar nemzetveszteség is. (Dr. Répássy 
Róbert: Tőlük akartátok elvenni a szavazati jogot…) 

De a költségvetésnek nem tesz jót az a fajta poli-
tikai bizonytalanság sem, amikor ennek a kormány-
nak a miniszterelnöke kifejezetten magyargyűlölő ro-
mán köztársaságielnök-jelöltet támogat. Egész egy-
szerűen elképesztő és felháborító, amit Orbán Viktor 
ez ügyben tett, és ez kifejezetten gyengíti a magyar 
diplomáciai pozíciókat, kifejezetten gyengíti a gaz-
dasági pozíciókat, és olyan ellenségeskedést szít ma-
gyar és magyar között is, ami semmiképpen nem 
egészséges.  

Ez a költségvetés teljesen bizonytalan lábakon 
áll, és olyan fontos területek nem tudnak ez ügyben 
pénzhez jutni, mint az egészségügy, az oktatás, amire 
nincs elég pénz. Olyan diplomáciai helyzet alakult ki 
Magyarország körül, hogy nem kapják meg a magyar 
fiatalok az Erasmus-programot. Magyar tudósok es-
nek ki a nemzetközi együttműködésből azért, mert a 
kormány folyamatosan gyalázza és folyamatosan el 
akarja foglalni a Magyar Tudományos Akadémiát.  

De például, hogy a saját választókörzetemet em-
lítsem, most már több mint egy éve várakozik az új-
budai önkormányzat arra a pénzre, amit az Orbán-
kormány többször megígért. Ott létrehozott az önkor-
mányzat egy gyermekorvosi egészségügyi központot, 
ahol egynapos sebészeteket lehetne végrehajtani, és 
nemcsak az újbudaiak, hanem a környéken élők, Bu-
dafok és a teljes agglomeráció betegei számára. Ez a 
pénz egyszerűen nem érkezik meg, pedig nem akkora 
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összegről van szó. Azt ne mondjam, most már meg-
tudtuk azt is, hogy körülbelül naponta keres ennyit 
Mészáros Lőrinc, mint az az összeg, ami például ott a 
gyermeksebészeten segítene.  

Nem lehet nem észrevenni, hogy a magyar társa-
dalomnak, a magyar embereknek súlyosan és mélysé-
gesen elege van abból, hogy az árak mennek fel, hogy 
nem tudják megvásárolni azt, amire szükségük van, 
hogy időnként el kell dönteni, hogy gyógyszerre köl-
tenek vagy élelmiszerre költenek. Számos olyan kör-
zet van Magyarországon, ahol 50kilométeres körzet-
ben nincs háziorvos. Ez szintén költségvetési prob-
léma. Amikor azt látja az ember, hogy helikopteren 
közlekedik az egyik, a másik meg egymillió forintért 
vesz nadrágot, a harmadiknak meg Ferrarik állnak a 
garázsában, és éppen azon gondolkodik, hogy a 
dubaji ingatlannal kezdjen-e valamit, vagy a New 
York-ival, hát, egészen elképesztő! 

Ezért mondom azt, hogy itt nemcsak politikai és 
gazdasági, hanem súlyos társadalmi válság is van.  

Azt gondolom, hogy a kultúrára is több pénzt kel-
lene adni, az oktatásra is több pénzt kellene adni. Ebben 
a válságos helyzetben szükség van arra, hogy az emberek 
egy kicsit fellélegezzenek. És önök azzal, hogy az utóbbi 
pár hónapban nagyon sok pénzt - és egyébként ígéret-
ben ’26 utánra is - odaígérnek az embereknek, nyilván 
ezekre a pénzekre az embereknek szükségük lehet, de 
azt kell mondjuk, hogy az ország gazdasági teljesítmé-
nye ezt nem igazolja vissza. Tehát amikor azt látjuk, 
hogy az ipari termelés visszaesik, amikor azt látjuk, hogy 
az akkumulátorgyártás 41 százalékkal esik vissza, amibe 
önök ezermilliárdokat tettek bele a magyar adófizetők 
pénzéből, akkor azt lehet látni, hogy ez a befektetés nem 
térül meg. Ráadásul nemcsak hogy nem térül meg, ha-
nem kiszolgáltatottá is teszi az országot.  

Az első és legfontosabb az lenne, ha Magyaror-
szág újra jogállam és demokrácia lenne. Reméljük, 
jövő áprilisban erre végre lesz lehetősége az ország-
nak, mert az azt jelentené, hogy jövő nyáron reálisan 
lehetne azzal számolni, hogy az az uniós pénz, amit 
önök miatt már nem adnak ide, sőt az ellehetetlenítési 
törvény után valószínűleg még az is lehetséges, ne 
adja isten, hogy még az se fog megérkezni, ami esetleg 
eddig csordogált, akkor szükség lesz arra, hogy egy új 
kormány helyreállítsa az ország tekintélyét.  

A baloldali Demokratikus Koalíció nélkül pedig 
ez az új kormány biztosan nem fog tudni felállni, és 
szükség lesz a mi tevékenységünkre és tudásunkra is 
ahhoz, hogy az uniós pénzek megérkezzenek és rend-
be tegyük ezt az országot. Köszönöm a figyelmet. 
(Taps a DK padsoraiból.) 

 
(14.30) 

 
ELNÖK: Tisztelt Országgyűlés! Megadom a szót 

Pogácsás Tibor képviselő úrnak, Fidesz-képviselőcso-
port. Parancsoljon!  

 
POGÁCSÁS TIBOR (Fidesz): Köszönöm a szót, 

elnök úr. Tisztelt Ház! Tisztelt Országgyűlés! A 2026-

os költségvetés vitájában nem mehetünk el szó nélkül 
amellett, hogy milyen szerepet tölt be a digitalizáció a 
magyar állam működésében. A versenyképességünk 
megőrzéséhez és az állampolgárok mindennapjainak 
a megkönnyítéséhez szükség van a digitális fejleszté-
sekre. Ezért ezek a fejlesztési sorok nemcsak egyszerű 
költségvetési sorok, hanem kulcselemei annak, hogy 
egy hatékony, átlátható, szolgáltató szemléletű álla-
mot tudjunk működtetni a XXI. században.  

Az elmúlt másfél évtized kormányzati munkájá-
nak eredményeképpen elmondhatjuk, hogy Magyar-
ország a digitalizáció terén jelentős fejlődést ért el. Ma 
már nemcsak felzárkóztunk az uniós középmezőny-
höz, hanem egyes területeken megelőztük azt. A giga-
bites hálózatok elérhetősége, a digitálisan intézhető 
ügyek száma vagy a kis- és középvállalkozások digitá-
lis alkalmazkodása mind olyan mutatók, amelyek mö-
gött tudatos kormányzati döntések és jól célzott for-
rásfelhasználás áll. A most tárgyalt költségvetésben is 
rendelkezésre állnak azok a források, amelyek bizto-
sítják, hogy a digitális átállás folytatódhasson, sőt új 
lendületet kapjon. A költségvetési keret azonban 
csak akkor hoz valódi eredményt, ha a világos célki-
tűzések mentén használjuk fel. Fontos megjegyezni, 
hogy nem technológiát akarunk emberekre kénysze-
ríteni, hanem valós igényekre akarunk korszerű vá-
laszokat adni.  

Ezért is kiemelt jelentőségű a „Digitális állampol-
gárság” program, amelynek folytatásához, bővítésé-
hez a költségvetésben is biztosítani kell a forrásokat. 
Az, hogy 2026-ra szinte minden állampolgári ügy in-
tézhető legyen elektronikusan, nem lehet csak egy 
technikai cél, hiszen ez egy jóléti, versenyképességi és 
közigazgatási kérdés is egyben.  

Tisztelt Ház! Az elmúlt másfél évtized kormány-
zása során Magyarország olyan utat járt be a digitali-
záció területén, amelyre méltán lehetünk büszkék. 
Nem csupán felzárkóztunk az uniós átlaghoz, de na-
gyon sok helyen megelőztük azt. Napjainkban 84,1 
százalékos a nagy kapacitású, úgynevezett gigabites 
vezetékes hálózatok elérhetősége a magyar háztartá-
sokban, amely egy igen komoly teljesítmény, különö-
sen, ha figyelembe vesszük, hogy honnan indultunk.  

Tisztelt Képviselőtársaim! A digitalizáció nem 
csupán technológiai fejlesztést jelent, hanem szemlé-
letváltást is. Egyre több kis- és középvállalkozás hasz-
nál digitális megoldásokat, és ’23-ról ’24-re több mint 
24 százalékkal nőtt az ilyen vállalkozások aránya. Ez 
az arány nemcsak számokban, hanem a versenyké-
pességben is jelentős előrelépést jelent. Ma már több 
mint 4500 ügytípust lehet elektronikusan intézni, és 
ez hatalmas előrehaladás. A digitalizáció megkönnyíti 
a lakosság életét, egyszerűsíti a vállalkozások műkö-
dését, gyorsabbá, átláthatóbbá teszi az ügyintézést.  

A digitalizáció azonban nem áll meg, hiszen min-
dennap újabb kihívások jelennek meg. E tekintetben 
is úgy gondolom, hogy nem fentről lefelé kell diktálni 
a fejlesztést, hanem az emberek véleményére ala-
pozva, az igényeket kiszolgálva kell a kapcsolódó dön-
téseket meghozni.  
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Fontosnak tartom felhívni a figyelmet a digitali-
záció árnyoldalaira is, hiszen a digitális függőség, a 
gyermekek védelme, a kiberbiztonság olyan területek, 
ahol a kormányzatnak kiemelt felelőssége van. Öröm-
teli, hogy a kormány folyamatosan fellép a szabályo-
zások szigorítása érdekében, és követi a fejlődést, kö-
veti ezzel kapcsolatban az oktatási igényeket és a tu-
datos internethasználatot is erősíti.  

Tisztelt Ház! A 2022-ben indult „Digitális állam-
polgárság” program nemcsak egy egyszerű projekt, ha-
nem egy új korszak kezdete. Azt gondolom, hogy sike-
rült elérni azt a célt, hogy az állami ügyintézés ugyan-
olyan felhasználóbarát, gyors és egyszerű legyen, mint 
bármelyik, a mindennapjainkban megszokott magán-
szolgáltatás. A felhasználói élmény egy olyan fogalom, 
amely talán korábban idegen volt az állami szektorban, 
de ma már kulcsfontosságú. Fontos kiemelni, hogy az 
alkalmazások fejlesztését minden esetben megelőzi egy 
felhasználói kutatás, tesztelés, és az éles bevezetés után 
is folyamatos a visszacsatolás. Ezáltal kerül biztosí-
tásra, hogy az emberek valóban használni is tudják és 
akarják is ezeket a szolgáltatásokat.  

A fejlesztések középpontjában természetesen ma 
már a mobiltelefon áll. Ma már elvárás, hogy minden 
fontos szolgáltatás egyetlen, zsebben hordozható esz-
közről elérhető legyen. Ezért jött létre a DÁP mobilal-
kalmazás, amelynek funkciói ’24 szeptembere óta 
mindenki számára elérhetőek. A mobilalkalmazás se-
gítségével már most több mint kétmillió állampolgár 
intézi az ügyeit. Az alkalmazás segítségével beléphe-
tünk mintegy 200 állami weboldalra felhasználónév 
és jelszó nélkül, csupán egyetlen QR-kód beolvasásá-
val. Ez ma már a Magyar Posta, az MVM és több vízi-
közmű-társaság esetében is lehetséges.  

A személyazonosító igazolvány, az útlevél vagy 
jogosítvány helyett elegendő az alkalmazásban talál-
ható QR-kód felmutatása, akár egy rendőri igazolta-
tás során is. Továbbá személyes adatainknak, a gép-
járművek adatainak egyetlen helyen tárolása szintén 
előnyös. Ezeket az információkat szükség esetén akár 
biztonságosan továbbítani is tudjuk. A felhasználók 
digitális hatósági erkölcsi bizonyítványt is igényelhet-
nek, s végül, de nem utolsósorban az időpontfoglalás 
is a kormányablakokban jelentősen leegyszerűsödött.  

Ezen szolgáltatások folyamatosan bővülnek. Befe-
jeződött az elektronikus aláírás fokozatos bevezetése. 
Mostantól nincs szükség nyomtatásra és kézi aláírásra. 
A szerződések, hivatalos dokumentumok hitelesítése 
mobilalkalmazáson keresztül is történhet. Az így aláírt 
dokumentumok teljes bizonyító erejű magánokiratnak 
minősülnek, amelyet az Európai Unió valamennyi tag-
állama elfogad. Továbbá február elejétől a leggyakrab-
ban használt hatósági kártyák - így a lakcímkártya, a 
tajkártya, az adókártya, a vezetői engedély - adatai hi-
teles formában letölthetők, megoszthatók. Ez a fejlesz-
tés valóban kiváltja a fizikai kártyák használatát. 

Véradás esetén elegendő a hiteles tajkártyát tar-
talmazó PDF továbbítása. Ügyintézés során a bankok-
nak nem kell beszkennelniük a lakcímkártyát, az adó-
kártyát, ügyintézéskor az autóbérléshez is elegendő 

elküldeni a jogosultságot igazoló dokumentumokat. 
Elmondható tehát, hogy a digitalizáció nem a jövő, 
hanem már a jelen elérhető szolgáltatása.  

Tisztelt Országgyűlés! A ’23-ban elfogadott és 
’24. június 1-jén hatályba lépett, digitális államról 
szóló törvény egy új korszakot nyitott. A szabályozás 
ugyanis a polgárok és a vállalkozások ügyintézési él-
ményeit is átalakította. A cél az, hogy 2026-ra szinte 
minden ügy elektronikusan intézhető legyen, a ma-
gyar lakosságnak pedig elektronikus tárca, digitális 
postaláda és dokumentumtár is rendelkezésre álljon.  

Fontos megemlíteni, hogy a kormányzati fejlesz-
tések nem csupán lekövetik, hanem sok esetben meg-
előzik az európai szabályozást. Az úgynevezett eIDAS 
2.0 keretrendszer minden tagállamban előírja a digitá-
lis azonosítási ökoszisztéma kialakítását. A magyar fej-
lesztések ebben a tekintetben is iránymutatóak. En-
gedjék meg, hogy néhány további, hamarosan meg-
nyíló további fejlesztésre hívjam fel a figyelmet, ame-
lyek a digitális állampolgári alkalmazásban új szintre 
emelik az ügyintézés élményét és hatékonyságát.  

2025 júniusától már a bankok, a biztosítók, a 
közmű- és távközlési szolgáltatók is lehetővé teszik a 
DÁP-os azonosítást. Egyetlen mobiltelefon elegendő 
lesz egy bankszámla megnyitásához vagy egy szolgál-
tatás megrendeléséhez. Az alkalmazás automatikusan 
kitölti az űrlapokat, a felhasználónak csak ellenőrizni 
kell az adatokat. Egyetlen QR-kód vagy kattintás ele-
gendő lesz az azonosításhoz, nincs többé elveszett fel-
használói név vagy jelszó.  

Hamarosan elérhetővé válik a használt gépjár-
művek adásvételének teljes körű digitális ügyintézé-
se. Ez lesz az első olyan életesemény alapú folyamat, 
amelyet elejétől végéig mobilalkalmazáson keresztül 
lehet majd intézni, gyorsan, biztonságosan, papír-
mentesen. Érkezik a digitális tb-igazolás és jövede-
lemigazolás is. Ezeket az igazolásokat néhány kattin-
tással, közvetlenül a mobilalkalmazáson keresztül le-
het majd beszerezni, megkönnyítve ezzel például a 
munkáltatók vagy a hitelezők felé történő igazolások 
benyújtását. Az alkalmazás értesítéseket küld majd a 
felhasználóknak, többek között a lejáró okmányokról 
vagy az újonnan elkészült egészségügyi leletekről, így 
a felhasználók időben értesülhetnek a teendőkről, és 
nem maradnak le a fontos határidőkről.  

Tovább folytatódik a digitális platformok egysé-
gesítése, az Egészségablak, a NAV-alkalmazások után 
a MÁV mobilalkalmazása is megújul, a modern fel-
használói felület, a Digitális Állampolgár-rendszer ar-
culata jegyében. Emellett a fejlesztők célja, hogy az 
egyes ügyfélportálokon elérhető funkciók átláthatób-
bá, egyértelműbbé és egységesebbé váljanak, meg-
könnyítve ezzel a felhasználók eligazodását az ügyin-
tézés folyamatában.  
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Tisztelt Ház! A Digitális Állampolgár-rendszer 
nem csupán a jelen kihívásaira ad választ, hanem egy 
átfogó jövőképet is kijelöl, amelynek megvalósítása 
már javában zajlik. A középtávon tervezett fejleszté-
sek közé a közigazgatás ügyintézésének, szemléleté-
nek alapvető megújulása is tartozik.  

 
(14.40) 

 
2026 első félévében három kiemelt digitális fej-

lesztés indul útjára, melyek tovább bővítik a Digitális 
Állampolgár szolgáltatásait és újabb mérföldkövet je-
lentenek a korszerű, felhasználóbarát állampolgári 
ügyintézés megvalósításában.  

Elsőként beszélek az e-posta rendszerről, mely 
egy biztonságos, hitelesített digitális postafiók. Célja, 
hogy megkönnyítse és felgyorsítsa az állampolgárok 
és a közigazgatási szervek közötti kétirányú kapcsola-
tot, lehetővé téve, hogy a hivatalos értesítések, doku-
mentumok elektronikus úton, közvetlenül és megbíz-
hatóan jussanak el a címzettekhez. Másodikként az e-
fizetésről szólnék, amely az egységes elektronikus fi-
zetési rendszert teszi lehetővé, és biztosítja, hogy a 
közigazgatási vagy a piaci ügyintézés során a felme-
rülő díjak gyorsan, kényelmesen, banki adatok meg-
adása vagy külön platformok használata nélkül is 
megtörténhessen. A harmadik pedig a határokon át-
nyúló ügyintézés lehetősége, mely európai szinten is 
úttörő intézkedés lesz. Egyes közigazgatási ügyleteket 
más uniós tagállamokban is elektronikusan lehet 
majd intézni. Ez a fejlesztés valódi európai digitális 
mobilitást tesz lehetővé, amely a jövő digitális köz-
igazgatásának egyik meghatározó alappillére lesz.  

Ugyanakkor nem csak a szolgáltatások bővülnek, 
az ügyintézés szemlélete is gyökeresen átalakul. A jö-
vőben már nem ügytípusokban vagy hivatali hatáskö-
rökben lesznek elérhetők, hanem teljes életeseménye-
ikben. Az életesemény-alapú ügyintézés lényege, hogy 
az állampolgár életében bekövetkező meghatározó pil-
lanatokhoz kapcsolódó közigazgatási teendők egysé-
ges, logikus folyamat mentén, egy digitális felületen ke-
resztül intézhetők majd. Ez a megközelítés jelentősen 
csökkenti az adminisztrációs terheket, melyek egysze-
rűsítik és emberközelibbé teszik a közigazgatást.  

2027 végéig az alábbi tíz életesemény teljes digi-
talizálása a cél: belföldi költözés, nyugdíjba vonulás, 
vállalkozás intézése, kiemelt szerepet kap a gyermek-
születéshez, a házasságkötéshez kapcsolódó ügyinté-
zés modernizálása, ahogyan a felsőoktatási tanulmá-
nyok megkezdéséhez, az elhalálozáshoz kapcsolódó 
ügyek, valamint a gépjárművásárláshoz kötendő fo-
lyamatok digitális átalakítása is, valamint a jogosít-
vány megszerzése.  

E fejlesztések mind egy irányba mutatnak, egy 
olyan digitális közigazgatás felé, amely nem bonyolítja, 
hanem egyszerűsíti az állampolgárok életét, alkalmaz-
kodik az élethelyzetekhez, és nem várja el, hogy az em-
berek igazodjanak hozzá. A digitalizáció tehát nem egy 
választható lehetőség, hanem a jövő záloga. Hatékony-
sága átláthatóságot és kényelmet biztosít, miközben 

erősíti az államba vetett bizalmat is. A digitalizáció az 
állampolgárok egyenlőségét is segíti. Segíti a demokrá-
ciát is, segíti azt, hogy a legkisebb településtől a legna-
gyobb településig ugyanazok a közigazgatási, állam-
igazgatási folyamatok elérhetőek legyenek. Lehetővé 
teszik, hogy Monortól Nagykátáig vagy éppen Farmos-
tól Monorierdőig minden polgár képes legyen azonnal 
és gyorsan ügyet intézni, biztosítani tudja azt, hogy 
ugyanolyan szolgáltatásokat érhessen el, mint a nagy-
városi polgárok.  

Kérem képviselőtársaimat, hogy támogassák a 
költségvetést ezen célok elérése miatt is. Köszönöm a 
szót. (Taps a kormánypártok soraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Tisztelt 

Országgyűlés! Megadom a szót Z. Kárpát Dániel kép-
viselő úrnak, Jobbik-képviselőcsoport. Parancsoljon! 

 
Z. KÁRPÁT DÁNIEL (Jobbik): Tisztelt Elnök Úr! 

Tisztelt Ház! Veszek egy nagy levegőt. Nem beszél-
tünk össze kormánypárti képviselőtársammal, aki a 
digitalizáció szerinte napfényes oldalát mutatta be, 
akkor most következzen az árnyoldala, szeretném 
ugyanis, ha a kormány érdemi állásponttal rendel-
kezne ezen a területen. Most hallottuk a győzelmi je-
lentést, hogy önök szerint mennyire fontos ez a terü-
let, és mennyire jól digitalizált Magyarország, én pe-
dig szeretném idehozni a valóságot, mert míg a kor-
mány úgy gondolja, hogy méltán lehet büszke a digi-
talizációra, én azt látom, hogy a korábban megszokott 
személyes életvezetésünk, életformánk folyamatosan 
épül le, és annyira túltolja ez a kormány és egyébként 
sok más kormány is a digitalizációt, hogy a személyes 
ügyintézés, a személyes ügyfélszolgálat, a személyes 
életutak vezetése folyamatosan szorul vissza.  

Egy olyan helyzetben vagyunk, amikor a vidék 
Magyarországán számtalan helyen bezárt a posta, be-
zárt a bolt, van, ahol még a kocsma is bezárt, de a 
bankfiók jellemzően bezárt, sőt még az ATM-eket is 
feltépték, a kábeleket is kiszedték a földből, és most 
kellett a kormánynak újra egy ATM-telepítési progra-
mot hirdetnie, anélkül, hogy elárulta volna, hogy ki 
fogja fizetni ennek az árát. Reméljük, hogy nem hagy-
ják leverni ezt is az embereken. De összességében na-
gyon sok esetben a személyes életvezetés lehetősége 
beszűkült.  

Nézzük meg, hogy a magyar vállalkozók, a ma-
gyar gazdaság frontján mit jelent az, amikor a digita-
lizációt dicséri a kormány vagy egy-egy kormánypárti 
képviselő. Én a mesterséges intelligencia témájában 
eléggé elmerültem, és igyekszem a lehető legtöbb 
konferencián, továbbképzésen ott lenni, hogy tanul-
jak erről a területről, és szeretném megosztani az 
imént szóló képviselőtársammal azt, hogy a Portfoli-
ónak az AI-jal foglalkozó konferenciáján is részt vet-
tem, ahol bemutattak egy statisztikát Magyarország-
ról. Közép- és felső vezetőket kérdeztek meg arról, 
hogy az ő cégüknél használnak-e mesterséges intelli-
genciát, tervezik-e használni, van-e ilyen költségve-
tés. Nagyjából a cégek egyharmada mondta emlékeim 
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szerint azt, hogy már fordít erre nagyobb pénzössze-
get, további egyharmad mondta azt, hogy szeretne, te-
hát hogy tervben van nála, és csak körülbelül egyhar-
mad volt az, aki egyáltalán nem foglalkozott ezzel.  

Ezzel még azt mondhatnánk, hogy a kormányzat 
imént elmondott szavai akár még be is igazolódnak, 
hisz ez egy fontos terület Magyarországon, csakhogy 
megkérdezték azt is ezektől a vállalati vezetőktől, hogy 
az érintett cégek hány százaléka az, amelyik ki tudja 
mutatni, hogy mérhető profitra tesz szert pusztán 
azért, mert ezeket az eszközöket használja. Kormány-
párti képviselőtársaim figyelmébe ajánlom, hogy 9 szá-
zalék volt ez az arány az érintett cégek körében. Tehát 
bár sokat és sokan költenek ezekre az eszközökre, tud-
ják, mások is ezt teszik a világban, és a helyzet az, hogy 
elenyésző azoknak a magyar cégeknek a száma, akik 
ebből mérhető, realizálható profitot tudtak generálni, 
és hogy ez a profit bekerül-e a magyar gazdaságba, ez 
egy következmény, egy következő kérdés.  

Mi azt látjuk, hogy nem igaz, amit az imént el-
mondtak. A magyar kis- és közepes méretű vállalko-
zások nem kerültek előnyös helyzetbe a digitalizáció 
által. Aki lemarad, az tényleg kimarad bizonyos folya-
matokból, de nem igaz az, hogy magyar startupok tö-
megesen betörtek volna a világpiacra. Itt a Facebook 
példája a legjobb erre. Nem tudom, hogy képviselő-
társaim közül van-e olyan, aki azt állítaná, hogy kódo-
lás szempontjából vagy informatikai megközelítésből 
a Facebook a legprofibb rendszer, amit ki lehet találni 
a közösségi médiában. Szerintem nem mondja senki. 
Az informatikusok biztosan azt mondják, hogy leg-
alább húsz jobban leprogramozott rendszer van, ami 
jobban használható. Adódik a kérdés, hogy akkor mi-
ért a Facebookot használjuk mindannyian, és miért 
ott győzködjük a választókat és egymást is a vélt vagy 
valós igazunkról. Azért történik mindez, mert ez a cég 
a megfelelő pillanatban képes volt a megfelelő tőke-
koncentrációt maga mögé állítani, és le tudta domi-
nálni a világpiacot.  

A platformok korában sajnálatos módon ott tar-
tunk, hogy mintha már a monopolhelyzet lenne az új 
egyensúlyi helyzet. Ezek a platformok akkor kezdenek 
kiteljesedni, amikor monopolhelyzetbe kerülnek, le-
uralják a piacot, és önök is hagyták, más kormányok 
is hagyták, hogy algoritmusok uralják az életünket, a 
vásárlásainkat. Most már a politikai véleményünket is 
formálják, hiszen ezek az algoritmusok dobálják fel 
számunkra - állítólag a korábbi klikkeléseink és fo-
gyasztási szokásaink alapján - azt, ami érdekel min-
ket, de a valóságban ez nem teljesen így van. Érdekes 
módon a nagy nyelvi modellek, a ChatGPT-hez ha-
sonló rendszerek azért jellemzően egy urbánus, in-
kább baloldali, inkább liberális világlátást szoktak 
visszatükrözni, tehát a nemzeti gondolat azért nincs 
kirakva a kirakatba náluk.  

Azt látjuk, hogy amikor a kormány egyoldalúan, 
technooptimista módon túltolja a digitalizációt, akkor 
ennek a hálózatosodó világnak fekszik be, a nagy nem-
zetközi hálózatoknak, és elmulaszt egyrészt egy fo-
gyasztóvédelmi védőpajzsot állítani a magyar polgárok 

érdekében, másrészt nem vizsgálja meg, hogy hogyan 
lesz ebből az AI-forradalomból magyar cégek tömegei 
számára kitörés. Mert jelen pillanatban ott tartunk, 
hogy a multicégek baromi jól járnak a mesterségesin-
telligencia-forradalommal, a kis fejlesztőket fojtogatja 
az AI Act és az Európai Unió dinoszaurusz lassúságú 
törvénykezése, a magyar kormány pedig ezt veszi át 
szolgai módon, nem tesz hozzá szinte semmi többet.  

Látom én, hogy van Mesterséges Intelligencia 
Koalíció, én meglátogattam őket, és tisztességes szak-
embereknek tartom őket. Látom azt is, hogy Mester-
séges Intelligencia Tanács is van, sőt van a területnek 
kormánybiztosa, őt is meglátogattam, és rendkívül 
korrekt tájékoztatást kaptam tőle. Tehát senki nem 
mondhatja azt, hogy nincsenek megfelelő szakembe-
rek a kitalált testületek élén és a felső vezetésben. Azt 
szeretném kihozni ebből, hogy ez még kevés lesz.  

A magyar kis- és közepes méretű vállalkozások 
akkor tudnak helyzetbe kerülni, ha a tudás megszer-
zéséhez anyagi vagy pályázati forrásokon keresztül tá-
mogatást kapnak - ez nagyon gyerekcipőben jár 
önöknél -, és akkor, ha nagyon olcsón tudnak hozzá-
jutni azokhoz a csomagokhoz, amelyek ezeknek a di-
gitális eszközöknek az előfizetéseit és a különböző 
csatornák elérését tartalmazza, ezt sem támogatja a 
kormány.  

 
(14.50) 

 
Tehát ott tartunk összességében, hogy az embe-

riség legnagyobb technológiai forradalmának nem a 
közepén, hanem a hajnalán vagyunk, és a magyar kor-
mány költségvetésében ebből semmi nem jelenik 
meg. De úgy képzeljék el, hogy semmi! A helyzet az, 
hogy ezenközben részt vettem a tavalyi AI Summiton 
is, talán a legnagyobb, mesterséges intelligenciával 
foglalkozó konferencián, bár ilyet nem illik mondani, 
mert akkor lehet, hogy a többi, szintén kiváló és nagy 
eseményt szervező megsértődne, de ez egy exponált 
rendezvény, és én végighallgattam Nagy Márton mi-
niszter úr előadását. Senki nem mondhatja, hogy a 
kormány nincs tisztában a problémával. Nagy Márton 
is elmondta, hogy a magyar munkahelyek 37 száza-
léka van vagy lesz közvetlen veszélyben a digitalizáció 
és az AI miatt a következő esztendőkben. Ezzel tehát 
a kormány tisztában van. 

A kérdés az, hogy miért nem tesz semmit, illetve 
azért nem tesz semmit, mert ez a jelenlegi cikluson 
túlnyúló probléma, és akkor ne fektessünk bele, mert 
úgysem biztos, hogy nekünk térül meg. A helyzet az, 
hogy nem szabadna ezt ilyen rövidlátó módon elin-
tézni. Úgy gondoljuk, hogy megtaláltuk, ha nem is a 
megoldást, de mindenféleképpen a megoldás felé ve-
zető utat, és ezt a javaslatot elmondtam egyébként 
minden tárgyalópartnernek, ahol tájékoztatást kér-
tem erről. 

Eltökéltek vagyunk abban, hogy fel kell állítani a 
magyar munkahelyvédelmi alapot, MMA-t, és ez a 
magyar munkahelyvédelmi alap targetálhatna erre a 
37 százalékra, aki vagy elvesztette a munkahelyét, 
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vagy el fogja, és minden érintett számára ingyenes át-
képzést lenne kötelező biztosítani, akár éppen az AI-
érintettségű szakmákban. Tehát senki ne mondja azt, 
hogy ez önmagában egy rossz dolog. Ha nem szabunk 
korlátokat, akkor válik egy életveszélyes dologgá. Ta-
lán önök is látják, hogy sokan már egy digitális kény-
szerzubbonyként élik meg a mindennapjaikat, mert 
önök túltolják és engedik túltolni a digitalizációt. De 
egy magyar munkahelyvédelmi alap reális jövőképet 
nyújtana mindenkinek, akinek az életét tönkreteszi ez 
a rettenetesen gyors átállás. 

Tudom, jönnek mindig a gőzgép példájával, ami-
kor azt feltalálták, az ipari forradalommal, azzal, hogy 
mindig változik a technológia, csak azt felejtik el hoz-
zátenni, hogy az emberiség történelmében ilyen gyors 
változás és átállás soha nem volt, az én álláspontom 
szerint nem is lesz, mert a normális ember szabályo-
zott közegben és szabályozott körülmények között 
tartja az ennyire gyors változásokat. 

A magyar munkahelyvédelmi alap másik lehető-
sége éppen az, és ezért nyújtottam be erről szóló mó-
dosító javaslatot, hogy az érintett magyar kis- és kö-
zepes méretű vállalkozásokat helyzetbe hozza. Ha úgy 
tetszik, támogatja őket abban, hogy részt vegyenek a 
mesterségesintelligencia-forradalomban, hogy kis, a 
periférián mozgó startupokból valódi piaci részese-
déssel bíró, a magyar nemzetgazdaság számára profi-
tot generálni képes vállalkozásokká váljanak. Erre is 
jó ez az alap. 

Miből lenne benne pénz? Ha azt mondjuk, hogy 
csak a magyar adófizetők pénzéből és a költségvetés-
ből, akkor szerintem rossz úton járunk. Én azért nyúj-
tottam be úgy a módosítót, hogy az a néhány milliárd 
forint csak a testület felállításáról és az adminisztrá-
ció megteremtéséről szól, mert a mi koncepciónk sze-
rint európai szinten kezdeményezni kell, de akár vi-
lágszinten, hogy a félig szabályozott környezetben ha-
sító AI-cégek extraprofitjából egy 1 százalékos, bevé-
telhez mért befizetést szeretnénk kérni a magyar 
munkahelyvédelmi alapba. Nyilván más országok is 
csináljanak munkahelyvédelmi alapot, ott kérjék az 
ott működő cégeket minden további nélkül. Így, ha 
ezek a százmilliárdok megjelennek ebben az alapban, 
végül is ahhoz is hozzájárulunk, hogy az érintett cégek 
munkaerő-utánpótlása biztosítva legyen, de legalább 
nem engedjük, hogy magyarok százezrei kerüljenek a 
perifériára, mert a kormány valami egészen rossz és 
beteg megközelítésű dolgot csinált. 

Van több mint 230 ezer magyar munkakereső, 
vannak érintőleges programok, tehát több tízezer 
honfitársunkat akár meg is céloznak ezekkel, de át-
fogó, mindenki számára nyitott, ingyenes átképzési 
program nincs. Vele párhuzamosan van százezres 
nagyságrendű vendégmunkás. Miközben azt mond-
ják, hogy vagy a gépek vagy az algoritmusok el fogják 
venni nagyon sok ember munkáját, azon a síkon pe-
dig, ahol a gép esetleg nem is tudná elvenni, vagy az 
algoritmus biztos nem, oda meg hoznak vendégmun-
kásokat. Ezzel párhuzamosan több százezer magyar 
kényszerből kivándorol ebből az országból. 

Tehát egy nagyon-nagyon természetellenes fo-
lyamat indult el. Itt, most még, ebben a pillanatban be 
lehetne avatkozni és el lehetne érni azt, hogy legalább, 
aki akar, az jusson ingyenes átképzéshez piacképes 
szakmákban. Nem mondom azt, hogy a magyar mun-
kakeresők mindegyike bevonható ezeken a területe-
ken, tehát ilyen lázálomszerű állításokat szerintem 
nem lenne jó tenni a parlamentben, de azt állítom, 
hogy több tízezren igen. Azt is látom, hogy az álláske-
resési járadék az egyik legszűkebb időtartamú Euró-
pában, ez a három hónap lényegében értékelhetetlen 
egy családos ember számára, akinek meg kell vennie 
a gyerekeinek a különböző gyermeknevelési cikkeket 
27 százalékos áfával, ezért tettünk javaslatot ennek a 
meghosszabbítására is. 

Ezzel párhuzamosan azt látjuk, hogy az átlagos 
munkakeresési idő, tehát amíg munkába tud állni va-
laki, az utóbbi években volt, amikor egy év volt, volt, 
amikor 11 hónap, valamennyi, nagyjából ott ingado-
zott. Tehát a statisztika által a kormány is elismeri, 
hogy az álláskeresés idejének háromnegyede adott 
esetben majdhogynem állami támogatás nélkül zajlik. 
Itt az önkormányzatokra szoktak mutatni ebben az 
esetben, hogy az önkormányzat biztosíthat rendkívüli 
segélyt, támogatást, s a többit. De ezek az önkormány-
zatok meg több száz milliárdos befizetésre vannak kö-
telezve, szintén az állam irányába, pont azt fizetik be, 
amiből lehet, hogy tudnák az álláskeresőket vagy a ne-
héz helyzetben lévőket támogatni. 

Ebben az elképesztően nehéz helyzetben a kor-
mány képviselői arra hivatkoznak, hogy milyen jó ez 
a digitalizáció, és amúgy is mennyire könnyű, miköz-
ben ők maguk is látják, hogy emberek tömegei fogják 
vagy elveszteni a munkájukat vagy kerül a munkájuk 
veszélybe, és nem lehet mesterségesen fenntartani 
olyan álláshelyeket, amelyekre igazából piaci kereslet 
nem mutatkozik tíz év múlva. Tehát nem a gyertyaön-
tőket kérjük mi vissza, hanem azt kérjük, hogy racio-
nalizáljuk az átállás tempóját, és miközben ez a tech-
nológiai átállás zajlik, védjünk meg minden magyar 
polgárt. 

Ezt a kormány nem teszi meg ezzel a költségve-
téssel, ami egy racionális döntésének a függvénye, de 
azt, hogy még hurráoptimista módon egy ilyen tech-
nooptimista jelentést is tesz mellé, egészen elképesz-
tőnek tartom. Még egyszer leszögezem: az OECD sze-
rint a magyar munkahelyek 37 százaléka került már 
veszélybe vagy fog veszélybe kerülni emiatt. 

Az árnyoldalak említése okán köszönettel tarto-
zom képviselőtársamnak. Valóban, a digitális függő-
ség egy olyan kérdéskör, ami egyébként nemcsak a 
gyermekek kapcsán, de akár velünk kapcsolatban is 
szóba jöhet. Mindannyian érezzük azt, hogy már ne-
hezebben mélyedünk el egy könyvben, már nehezeb-
ben tudunk kikapcsolni a digitális körforgásból, de 
azért azt mindenképpen említsük meg, hogy ezen 
szintén algoritmusok és szintén nagy hálózatok dol-
goznak. Ahogy a digitális tér kinyílt, nemcsak az on-
line csalások száma és az érintett összeg lett több tíz-
szerese a korábbiaknak, hanem bizony itt a digitális 



22491 Az Országgyűlés tavaszi ülésszakának 20. ülésnapja, 2025. május 22-én, csütörtökön 22492 

függőséggel kapcsolatban a webshopos elektronikus 
kereskedelmet érintő és egyéb visszaélések száma is 
megtöbbszöröződött. 

A csepegtetőárazásról, a sötét mintázatokról sokat 
beszéltünk. Ezt megpróbálták rendeletekkel, DSA-val, 
DMA-val, egyebekkel valamelyest kordában tartani. 
Úgy látom, hogy ezek jó irányú kezdeményezések, de 
nem tudják ezt a teljes piacot lefedni. Viszont azt lát-
juk, hogy a webshopokon keresztül történő visszaélé-
sekkel szemben is ez a kormány felléphetne. Hosszú-
hosszú fogyasztóvédelmi harcokkal elértük azt, hogy 
most már van olyan szankció, és ezt a fogyasztóvé-
delmi szakemberek maguktól behozták a rendszerbe, 
hogy a visszaéléseket foganatosító webshopok felüle-
tét el lehet sötétíteni. Tehát adnak valamennyi bírsá-
got egy ilyen óriáskereskedő hálózatnak, ezt röhögve 
ki fogja fizetni háromperces profitjából, és igazából 
nem áll elő olyan helyzet, hogy ez neki komoly fenn-
akadást okozzon. De ha, mondjuk, három napra fel-
függesztik a tevékenységét, sötét az oldala, és nem le-
het az általa kereskedőként közvetített szemetet meg-
vásárolni, akkor bizony egészen más a helyzet. 

Én azt kérdezem a kormánypárti képviselőktől, 
hogy ha van ilyen szankciónak lehetősége, akkor hol 
van az első három eset ezzel kapcsolatban. Mert folya-
matosan húzzák le a magyar polgárokat, a magyar fo-
gyasztókat, de nem látjuk azt, hogy ezen a területen a 
kormány exponálná magát. Márpedig, ha van egy 
ilyen erős digitális elkötelezettség önökben - én lá-
tom, hogy van -, akkor a digitalizáció árnyoldalaival is 
foglalkozni kellene. Meg azzal is, hogy mondjuk, hogy 
megy be egy koncertre egy ember a csak digitális je-
gyével, ha lemerült a telefonja. Tehát nagyon sok, a 
mindennapi életből vett olyan példa van, ami ezt a 
hurráoptimizmust azért inkább az óvatosság irányába 
kellene hogy vigye. De látom, hogy a kormány elköte-
leződött ebben. 

Arról is beszéljünk, hogy sokan érezzük úgy, hogy 
egyfajta digitális adó van leverve az embereken. Ez a 
rendszerhasználati díjakon keresztül az online vásár-
lások utáni, úgynevezett kényelmi díjakban testesül 
meg. Térjünk vissza a koncertjegy példájára! Hogy 
van az, hogy önök engedik, hogy akár két-három ezer 
forintot húzzanak le embereken akkor, ha egy nem-
zetközi előadónak az itteni koncertjére jegyet vásárol-
nak?  

 
(15.00) 

 
Hogy van az, hogy önök engedik, hogy a Wolt, a 

Foodora és hasonló cégek minden egyes rendelés 
után, mondjuk, 150 forint kényelmi vagy rendszer-
használati díjat leverjenek az embereken? Önök ezt 
miért engedik? Ez sok milliárd forint évente. És ha rá-
klikkel az ember az ételrendelés után, hogy mi ez a díj, 
akkor kiírják egy felugró ablakban, hogy ebből csiná-
lunk nektek nagyon jó ügyfélszolgálatot. Az a gond, 
hogy az ügyfélszolgálat üzemeltetése törvényi kötele-
zettsége ennek a társaságnak, a törvényi kötelezett-
sége ellátását viszont ne a magyar fogyasztók fizessék. 

Tehát ha van digitalizációs elkötelezettségük, akkor 
figyeljenek arra, hogy védjék meg az embereket ezek-
től a folyamatoktól.  

Még visszatetszőbb és sokunk számára elítélen-
dő, amikor a bankok és a pénzintézetek úgy tolják túl 
a digitalizációt, hogy a különböző díjak kiszámításá-
nál edukálni próbálják a polgárokat. De köszönjük 
szépen, mi ebből nem kérünk. A magyar polgárok fel-
nőtt emberek, nem vagyunk arra rászorulva, hogy egy 
bank, egy pénzintézet, amely a mi pénzünkből él, és 
abból, hogy forgathatja a pénzünket, oktasson és ta-
nítgasson bennünket. Büszkén kiírja, hogy készpénz-
mentes bankfiók, és ha az ember a bankfiókban, a 
pénztárban kívánja a saját, már adózott pénzét föl-
venni, akkor sokkal többet számítanak fel érte, mint-
ha az ember ezt egy ATM-en keresztül teszi.  

Az a nagy helyzet, hogy megvizsgáltuk, mi törté-
nik, ha 100 ezer forintot fölvesz az ember az ingyenes 
készpénzfelvételi határ fölött. A saját bankban van, 
ahol 2500 forintot húznak le a pénzből 100 ezer forint 
felvételénél, de amikor idegen ATM-ből veszi fel az em-
ber, találtunk olyat, aki 4 ezer forintot húz le a magyar 
polgár 100 ezer forintjából. Tudják, miért van ez? 
Azért, mert önök hagyják. Azért, mert önök hagyják, 
mert ezeknek a nemzetközi hálózatoknak így megadják 
magukat. Nem képesek fogyasztóvédelmi szempontból 
megvédeni a magyar embereket. Tehát kérem, amikor 
túldicsérik a digitalizációt, és úgy gondolják, hogy önök 
jól állnak ezen a területen, akkor gondoljanak arra is, 
hogy a magyar emberek 100 ezer forintjából 4 ezret el-
vett a bank azért, mert önök hagyják. Ezért nem a bank 
felelős. A farkastól ne várjuk, hogy vegetáriánus le-
gyen. Nyilván a bankot is hibáztatjuk érte, de alapve-
tően önök engedik meg ezeket a túlfutásokat, önök te-
remtik azt a klímát, ahol ezek a dolgok nincsenek 
rendbe téve. Nagyon sokat beszélhetnénk még a pénz-
ügyi fogyasztóvédelemről, de ha az ingyenes bankolás 
koncepciója meg tudna valósulni átlagbérig és az alap-
műveletek tekintetében, akkor lényegesen kevesebb 
ilyen problémánk lenne.  

Sokat emlegették képviselőtársaim a rezsicsök-
kentést mint egy kiemelkedő kormányzati vívmányt. 
Ez mennyit takar? Ugye, 800 milliárd forintról beszé-
lünk a rezsicsökkentés tekintetében. A banki profit az 
előző évben 2000 milliárd fölötti, és az önök költség-
vetésében több mint 600 milliárdot fizettetnek ki az 
emberekkel pénzügyi tranzakciós illetékre. Ezt elvileg 
a banknak kellene fizetni, de szintén önök hagyják, 
mert megint csak nem oldják meg a fogyasztóvédelmi 
problémát, hogy 600 milliárdot áthárítsanak a ban-
kok a magyar polgárokra. 600 milliárdot kivesznek a 
zsebükből, a másik oldalon pedig nagyon-nagyon 
nagy hangerővel reklámozzák, hogy 800 milliárdot 
megspórolnak a rezsicsökkentéssel. Szeretném önö-
ket emlékeztetni, hogy a rosszul menedzselt állam-
adósság miatt csak az államadósság kamataira több 
mint 4000 milliárd forintot fizetnek a magyarok a kö-
vetkező mért esztendőben. Ezeket az összegeket érde-
mes összemérni azzal, amit említettek a politikai vív-
mányaik tekintetében.  
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Szóba került a magyar munkavállalók helyzete, 
illetve az, hogy mire számíthat egy magyar, ha dolgo-
zik, mondjuk, egy akkumulátorgyárban. A készpénz-
felvétel-összeghatár emelésénél beszéltünk erről. Volt 
egy javaslatom, ami a munka törvénykönyve módosí-
tásával azt tenné lehetővé, hogy a dolgozó rendelkez-
hetne úgy, hogy ha akarja, akkor készpénzben kap-
hassa a fizetését. Most az van a munka törvénykönyv-
ében, hogy meg kell ebben állapodni a munkáltatóval, 
de egy akkumulátorgyári környezetben simán mond-
hatja azt a munkáltató, hogy ha nem tetszik, akkor ho-
zunk a helyedre egy vendégmunkást. Sajnos ezt a kor-
mány által teremtett klímában egyáltalán nem lehet 
kizárni. Sorra kapjuk a híreket arról, hogy a magyar 
embereknek vagy megszűnik a munkahelye, vagy ép-
pen megmarad, de vendégmunkásokat vesznek fel.  

A legfrissebb hír szerint, amit most megkaptam 
éppen a kezembe, ötszáz Fülöp-szigeteki, tehát filip-
pínó vendégmunkás dolgozhat majd a debreceni ak-
kugyárban. Ebben az az érdekes, hogy amikor volt 
egy miniszteri meghallgatás a Gazdasági Bizottság-
ban jó sok hónappal ezelőtt - még az előző beruhá-
zásról volt szó -, akkor jelezték azt, hogy Debrecen-
ben és környékén a magyar munkaerő elfogyott. Te-
hát ezeket a beruházásokat a kormány már úgy me-
nedzseli meg úgy rakosgatja szét az országban, hogy 
sokszor tudja, hogy nincs magyar munkaerő, más or-
szágrészekbe meg nem jut beruházás, és ott van a 
magyar munkaerő, ami munkanélküliek formájában 
testesül meg.  

Azt is látjuk, hogy a kormány azért itt lépett, el-
mozdult a korábbi önmagától. Sokáig követeltük, hogy 
ha állami támogatást kap egy ilyen cég, mégis elküldi 
a magyarokat és vendégmunkásokat vesz fel, akkor 
legalább az állami támogatást fizesse vissza. A kor-
mány ennek legalább a hátterét megteremtette, tehát 
ez a folyamat elindult: a jegybanki alapkamat, plusz 
egy kicsivel súlyozva. A mi javaslatunk az volt, hogy a 
kapott állami támogatás dupláját verjük le azokon a 
cégeken, amelyek kirúgják a magyart, de felveszik a 
vendégmunkást.  

Szeretnék még egy, talán nem tűnik nagyképű-
ségnek, ha azt mondom, hogy politikai sikerről beszá-
molni. A munkásszálló-építések kapcsán pont Fónagy 
miniszterhelyettes úrral diskuráltunk legalább tíz al-
kalommal. A munkásszálló-építéseket alapvetően a 
magyar adófizetők finanszírozzák, a költségvetést ők 
töltik fel, mégis azt láttuk és tapasztaltuk, hogy ezen 
munkásszállók egyre nagyobb hányadában külföl-
diek, harmadik világbeli munkások dolgoztak. Azt ja-
vasoltuk a kormánynak, hogy a munkásszálló-építé-
seknél is legyen egy magyarkvóta, tehát csak akkor le-
gyen állami támogatás, ha legalább 90-95 százalék-
ban magyarok, magyar munkahelyek és magyar lakók 
kerülnek ide. Ebből lett 50 százalék. Tehát azért egy 
fél sikert elértünk azzal, hogy itt a kormány is húzott 
egy alsó határt. De arra kapacitáljuk a kormányt, és 
erre szintén van javaslatunk, hogy a magyarkvótát ve-
zesse be az érintett multicégek és akkumulátorgyárak 
esetében, tehát csak az kaphasson állami támogatást, 

aki vállalja, hogy 95 százalékban magyarokat foglal-
koztat. Nyilvánvaló módon, ha egy cég ezt nem tudja 
vállalni, akkor ne számíthasson a magyar államtól tá-
mogatásra, hiszen ezt az adófizetőktől kapja, és a ma-
gyar adófizetők, a magyar családosok befizetései ré-
vén. Úgy gondoljuk, hogy nem lenne korrekt ezt hely-
benhagyni.  

Utolsó nagyobb blokként szeretnék még néhány 
gondolatot megosztani a lakhatási kérdéskörről. Teg-
nap már érintettem, hogy mennyire elügyetlenkedte a 
kormány az Airbnb kezelését, ami katasztrofális hatá-
sokat okozott. A kormány akkor nyúlt hozzá először 
az Airbnb-piachoz, amikor az Airbnb-s szálláshelyek 
száma már megközelítette az elérhető szállodai szo-
bák, szállodai szálláshelyek számát, és addigra ez úgy 
felverte az albérletárakat, hogy egy kezelhetetlen hely-
zet alakult ki. Olyanról nem nagyon hallottunk, hogy 
az albérletárak csökkentek volna, ezek maximum 
stagnálni tudnak, de visszafelé nem szokták módosí-
tani a szerződéseket. A mostani 260 ezres ár annyira 
durva Budapesten, hogy lényegében van, akinek a tel-
jes fizetését elviszi. A vidéki nagyvárosok sajnos zár-
kóznak fel ebben, tehát ott sem sokkal jobb a helyzet. 
Az új építésű lakások száma egyébként önmagában 
tudja jelezni egy nemzetgazdaság és egy nemzet álla-
potát. Évente 40-41 ezer ingatlannak kellene felépül-
nie ahhoz, hogy százévente megcserélődjön az ingat-
lanállomány. Önök most a tizen-egynéhányezres sáv-
ban tartanak, tehát egy nagyon-nagyon alacsony szá-
mot tudnak felmutatni.  

Ezzel az a probléma, hogy kínálati szűkösség van 
mind az új építésű, mind a bérelhető lakások piacán, 
és erre lehetett a mesterterv a maxi-Dubaj-projekt, 
ami szerencsés módon elhasalt, tehát szerencsére 
nem lesz ilyen. Ugyanakkor nem látjuk, hogy mi lesz 
helyette. A Diákváros ígérete, úgy látom, hogy komo-
lyabban senkit nem érintett meg, tehát kevesen hitték 
el, hogy ebből valóban lesz Diákváros. Mi azt látjuk az 
általunk alkotott „Mi várunk” programon belül egy 
sokkal életszerűbb megoldásnak, hogy jelöljön ki Bu-
dapesten hét vagy nyolc rozsdaövezeti zónát, tehát 
olyan területet, amit nem nagyon használ senki, néz-
zük meg, hogy lehet ezeket rekultiválni, és helyszínen-
ként 600-800 vagy akár ezer bérelhető lakás jöjjön 
létre. Ezekbe a piaci ár maximum feléért lehessen be-
költözni, és ha mindez megtörténik, és néhány évig a 
társadalmi együttélés szabályait maradéktalanul és 
minden szempontból sikerül betartani, akkor válja-
nak bekerülési költségen megvásárolhatóvá ezek a la-
kások. Tehát legyen egy kilátás a magyar emberek 
számára, hogy adott esetben hét-nyolc év alatt lehet 
egy saját otthont szerezni úgy, hogy nincsenek kiszol-
gáltatva a brutális piaci albérletáraknak és az elké-
pesztően drága banki termékeknek.  

 
(15.10) 

 
És joggal merül fel a kérdés, hogy ez a program, 

ha mondjuk, épülne évente 5-10 ezer bérelhető lakás, 
nyitva lenne-e mindenki számára. Én azt mondom, 
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hogy ki kell ezt nyitni, de ne zárjuk ki, hogy előnyben 
tudjuk részesíteni a nemzetstratégiailag különösen 
fontos ágazatban dolgozókat, a gyermekeinkkel fog-
lalkozókat, védőnőket, egészségügyi szakembereket. 
Az ő esetükben egy, a német nyelvterületről megho-
nosított szociális pontrendszert lehetne bevezetni, 
amely a lakhatási program tekintetében nem zár ki 
senkit, viszont pluszpontokat ad azoknak, akik ezek-
ben a kiemelt ágazatokban dolgoznak. És itt nyilván 
az állam kellene hogy tulajdonoljon, tehát a költségve-
tés tudna forrásokkal beszállni az építésbe, de lehet, 
hogy a kezelést jó lenne az önkormányzatokra bízni, 
amelyek egyrészt nagyobb helyismerettel rendelkez-
nek, másrészt a helyi szociális rendszer mozgatásával 
talán jobban tudják, hogy ki az, akinek óriási segítséget 
jelent a lakhatás ilyetén módon történő támogatása.  

Azt kell mondjuk tehát, hogy ez a költségvetés 
igen sok sebből vérzik. Én most igyekeztem a megol-
dási javaslatokra szorítkozni, nyilván arról érdemes 
beszélnünk, amiben vitás pontok állnak fenn közöt-
tünk, és itt, mind a digitalizáció tekintetében nagyon 
bízom benne, hogy a kormány meglátja most már, 
hogy feladatai vannak - ráadásul ez egy olyan terület, 
ahol el lehetne érni sikereket is -, mind a lakhatás te-
rén is azt várom önöktől, hogy nézzenek szembe azzal 
a válsághelyzettel, amelynek részben előidézői, rész-
ben nyilván a korszellem is benne van abban, hogy 
azért könnyebben vándorolnak ki a magyarok Ma-
gyarországról, mint akár 20-30 évvel ezelőtt; de az 
egész biztos, hogy aki kényszerből vándorol ki, annak 
lehetőséget kellene teremteni mind a hazatérésre, 
mind a szülőföldön való boldogulásra. Ez szinte töké-
letesen hiányzik a költségvetésből. Elmondtuk már 
tegnap is, hogy úgynevezett hazahívó programmal ta-
lán egyszer próbálkozott a kormány, aztán emlékeim 
szerint ennek a hazahívó programnak a szervezője is 
külföldre távozott. A gond az, hogy rendszerszinten 
ebből nem valósult meg semmi, csak a kifelé áramlást 
látjuk, és nagyon szeretnénk látni azt, hogy ez legyen 
az egyén saját szuverén döntésének a tárgya, és a szü-
lőföldön való boldogulás lehetősége nyíljon ki minden 
magyar számára, legyen szó banki károsultról, legyen 
szó olyan fogyasztóról, akit a nagy hálózatok kifoszta-
nak, vagy legyen szó lakhatási gondokkal küzdőről. 
A mi szemünkben minden magyar problémája egyen-
értékű ilyen szempontból, és mindannyiuk számára 
segítő kezet szeretnénk nyújtani. A módosító javasla-
taink is ezt szolgálják. Köszönöm a figyelmet. 

 
ELNÖK: Köszönöm, képviselő úr. Tisztelt Ország-

gyűlés! Most kétperces felszólalások következnek. 
Megadom a szót Gréczy Zsolt képviselő úrnak, DK-
képviselőcsoport. Parancsoljon!  

 
GRÉCZY ZSOLT (DK): Köszönöm a szót, elnök 

úr. Tisztelt Országgyűlés! Ebben a két percben még 
arra a szomorú jelenségre szeretném felhívni a figyel-
met, arra szeretném ezt a két percet még kihasználni, 
hogy elmondjam, hogy a Demokratikus Koalíció drá-
mainak tartja, hogy nem születnek meg a magyar 

gyermekek, hogy rettenetesen kevés gyermek szüle-
tik, hogy a Gyurcsány-kormány legrosszabb évében is 
több gyermek született, mint az Orbán-kormány leg-
jobb évében, és ezt már nem lehet termékenységi rá-
tákkal és egyéb kifogásokkal mentegetni.  

Az alapvető probléma az, hogy nincs jövőképük a 
mai fiataloknak. Amikor nincs lakhatási lehetősége 
egy mai fiatalnak, aki elvégzi az egyetemet és elmegy 
dolgozni azért a pár százezer forintért, ha nincs csa-
ládi segítség, ha nincs öröklés, akkor gyakorlatilag 
esélye sincs arra évtizedeken keresztül, hogy lakáshoz 
jusson. Plusz ha még hozzáveszem, hogy mondjuk, 
családot szeretne alapítani, a születendő gyermeknek 
is szeretne otthont biztosítani, akkor pedig még na-
gyobb lakásra lenne szüksége, ami még többe kerül.  

A lakhatási probléma és a meg nem születendő 
gyermekek rettenetes nagy válságot okoznak ennek az 
országnak, és ráadásul mindezzel párhuzamosan több 
százezren hagyták el az országot az elmúlt pár évben, 
és jó részük már nem is akar visszatérni ebbe az or-
szágba, ami szintén nemzettragédia a Demokratikus 
Koalíció szerint. A lakhatás, a gyermekek, a családok 
támogatása kiemelten fontos kell hogy legyen. Nem 
lehet 27 százalékos áfával terhelni a babakocsit és a 
pelenkát, mert egyszerűen nem fognak tudni megszü-
letni a magyar gyermekek. Ez ellen cselekedni kell. 
A Demokratikus Koalíció felemelt mutatóujjal figyel-
mezteti a kormányt, hogy itt nagyon nagy a baj. Kö-
szönöm szépen. (Varju László a páholyban ülve tap-
sol.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Megadom a szót 

Fónagy János képviselő úrnak, miniszterhelyettesnek 
két percben. Parancsoljon! 

 
DR. FÓNAGY JÁNOS (Fidesz): Köszönöm, elnök 

úr. Gréczy képviselőtársam, engedje meg, hogy egy 
korábbi megszólalására reagáljak, amikor is azt vélel-
mezte, hogy a jelenlegi magyar kormány oroszpárti. 
Úgy gondolom, hogy számtalanszor hangot adtunk 
annak a nézetünknek, és ennek megfelelően cseleked-
tünk is, amikor kinyilvánítottuk, hogy mi nem va-
gyunk sem orosz-, sem ukrán-, sem egyéb pártiak, mi 
magyarpártiak vagyunk, és úgy gondoljuk - nem gon-
doljuk: meggyőződésünk -, hogy ez a háború nem a 
mi háborúnk.  

Az a történelmi okfejtése, hogy az oroszok ránk 
mindig bajt hoztak, lehet, hogy Rákócziig visszame-
nőleg alapult, de ha 1849-ig nézem és a trónfosztást, 
akkor engedje meg, hogy ezt a történelmi nézetét vi-
tassam. Azt pedig, hogy a XX. században, a két világ-
háborúban Magyarországra nem elsősorban az orosz-
, hanem az elkötelezett németpártiságunk volt ránk 
nézve tragikus következményekkel járó, gondolom, 
ön sem vitatja.  

Ami pedig a második világháborút illeti, engedje 
meg, hogy a volt főrabbi úr nézetének itt is hangot ad-
jak. Engem személy szerint az oroszok, amikor jöttek, 
felszabadítottak, én az életemet köszönhetem nekik; 
amikor itt maradtak, akkor megszálltak. Tehát azt, 
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hogy ennek a megítélése milyen; ezt nem lehet eny-
nyire kategorikusan megítélni.  

Úgyhogy meggyőződésem, nekem is meggyőző-
désem, hogy Magyarországnak nem egyik vagy másik 
pártinak kell lennie. Deklarálnunk kell, hogy nem 
tartjuk helyesnek, amikor egy ország a másikat meg-
támadja, ugyanakkor nem tartjuk helyesnek, amikor 
egy másik ország a kisebbségét elnyomja és lehetetlen 
helyzetbe hozza. Nem a mi háborúnk, és igyekszünk 
ebben nyitottak, mindenképpen nyitottak maradni.  

Ami pedig a demográfiai megjegyzését illeti, va-
lóban alacsony a születésszám, nem lehet vitatni, en-
nek egyébként egyik alapvető oka, hogy a korábbi év-
tizedekben a szülőkorú nők megszületése hiányzott, 
tehát tulajdonképpen (Az elnök csenget.) ez a máso-
dik generáció, ami kiesik. Tehát történelmileg, kérem, 
itt is - hogy mondjam? - nagyobb időtávot tekintsen 
át. Köszönöm a türelmét, elnök úr. (Taps a kormány-
pártok soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm, miniszterhelyettes úr. Tisz-

telt Országgyűlés! Most az írásban előre bejelentke-
zett képviselői felszólalásokkal folytatjuk. Megadom a 
szót Tilki Attila képviselő úrnak, Fidesz-képviselőcso-
port. Parancsoljon! 

 
DR. TILKI ATTILA (Fidesz): Köszönöm a szót, 

elnök úr. Tisztelt Képviselőtársaim! Tisztelt Államtit-
kár Úr! Egy költségvetési vita kapcsán mindig egy 
olyan dilemma elé néz a felszólaló képviselő, hogy el-
mondja esetlegesen az előre elkészített felszólalását, 
vagy pedig menet közben reagál az előtte felszólaló 
hozzászólásokra. Én örülök annak, hogy a DK-nál a 
régi lelkesedés, ami ököl formájában jelent meg, most 
már csak felemelt mutatóujjról szól, ugye, felemelt 
mutatóujjal figyelmeztet bennünket a DK.  

Én egy Orwell-idézetet szeretnék a képviselő úr-
nak, Gréczy képviselő úrnak a figyelmébe ajánlani: 
mindannyian képesek vagyunk elhinni olyat is, ami-
ről tudjuk, hogy nem igaz. Ez a mondat késztetett 
arra, hogy reagáljak az előzőekben ön által elmondot-
takra, különös tekintettel a DK részéről érkező nem-
zetpolitikai aggodalmakra. Hiszen ha ön beszél arról, 
hogy Magyarország miniszterelnöke mit mondott, és 
aggódva veti fel Erdéllyel és a Partiummal kapcsolat-
ban, akkor szeretném figyelmeztetni szintén egy Or-
well-idézet kapcsán, hogy a tévhit előbb-utóbb bele-
ütközik a valóságba (Gréczy Zsolt: Így járt a Fidesz!), 
hiszen annak idején ön is részese volt annak a kam-
pánynak, amikor 23 millió románnal riogattak ben-
nünket a népszavazás kapcsán, az ön képviselőtársa 
volt a kampány arca, korábbi képviselőtársunk, Ban-
góné.  

De az meg különösen érdekes, ha a kárpátaljai 
magyarságért aggódik a DK, azért a kárpátaljai ma-
gyarságért, és kapcsán önök korábban folyamatosan 
arról beszéltek, hogy mit keresnek Magyarországon, 
mi az, hogy szavazati jogot kapnak; fogalmuk sem volt 
igazából a kárpátaljaiakról. (Varju László: Ne hazud-
jál! Képviselő úr!) 

(15.20) 
 
És önnel többször vitatkoztam már a parlament-

ben az ominózus turulszobor, a munkácsi turulszobor 
ledöntése kapcsán, amikor ön tett fel egy olyan be-
jegyzést... Igen, a felállítás Gyurcsány Ferencnek kö-
szönhető, a lerombolás pedig az Orbán-kormány 
műve. Majd aztán, amikor megjelenik a sajtóban 
Pákh Imre nyilatkozata - annak a Pákh Imrének, aki-
nek a családja mentette meg, miután a cseh legioná-
riusok lerombolták a szobrot és az ő segítségével állí-
tották vissza -, hogy a Gyurcsány-kormánynak ehhez 
semmi köze nem volt. Ön annak ellenére gátlástalanul 
belemondja, hogy az önök nemzetpolitikai véleménye 
vagy elképzelése vagy tettrekészsége alapján került 
oda, és még akkor is érdekes, amikor pontosan tudja 
ön is, hogy az ottani magyarok, a kárpátaljai magya-
rok még csak nem is akarnak Gyurcsány Ferenccel ta-
lálkozni, amikor megjelent.  

De ha most következetes lennék… - de mivel 
Varju képviselő úr sem volt az, miután Fónagy képvi-
selő úr megkért bennünket, hogy ne beszéljünk olyan-
ról, aki nincs itt, aki nem tudja megvédeni magát, el-
nézést kérek, hogy Gyurcsány Ferenc nevét hoztam 
fel, de elengedhetetlen, amikor önök, a DK beszél ar-
ról, hogy mi oroszpártiak vagyunk.  

Akkor felemelt mutatóujjal, ahogy ön fogalma-
zott, Gréczy úr, emlékeztetni kell önöket arra, hogy a 
volt pártelnökük és a jelenlegi pártelnökük egy bizo-
nyos Apró-villában lakik; abban az Apró-villában, 
amelyik annak idején a pénzügyi elit lakóhelye volt 
Budán, majd utána, amikor a kommunisták bekemé-
nyítettek, akkor kommunista vezetők szerezték meg. 

Szóval, az ön részéről, a DK részéről azt mondani, 
hogy az oroszokkal vagyunk, az, egyetértve Fónagy 
képviselő úrral, felháborító! És ha történelemórát tar-
tunk, ne keverje be a Rákóczi-szabadságharcot! Sze-
retném felhívni a tisztelt képviselő úr és a DK figyel-
mét arra, hogy II. Rákóczi Ferenc vezérlő fejedelem a 
ruszinokról a gens fidelissima kifejezést használta, 
ami magyarra fordítva azt jelenti, hogy a leghűsége-
sebb népe.  

II. Rákóczi Ferenc egyezkedett az akkori orosz 
vezetővel, akit Nagy Péternek hívtak, de nemcsak vele 
egyezkedett, hanem európai vezetőkkel is. Az európai 
vezetők hagyták cserben Rákóczit, és akkor dönti el, a 
salánki Országgyűlés után - ami most Kárpátalján ta-
lálható -, hogy emigrálni fog, és befejeződik a Rá-
kóczi-szabadságharc.  

Tehát történelemoktatásból, oroszpártiságból 
nem kérünk igazából, nem kérjük, hogy oktasson ki a 
DK, de kioktatott bennünket a türk államokról. Tisztelt 
Képviselő Úr! Fel szeretném hívni a figyelmét - annál 
is inkább, mivel éppen tegnap fejeződött be a Türk Ál-
lamok Szövetségének informális csúcsa itt, Budapes-
ten -, hogy az önök európai vezetői, például Kaja Kal-
las, éppen a napokban vagy a múlt héten volt Azerbaj-
dzsánban. Az önök európai vezetői sorra adják egymás-
nak a kilincset olyan türk országoknál, ahol nagyon 
fontos energiakérdésekkel tudják segíteni az Európai 
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Uniót, és elmondják a türk államok vezetői, hogy an-
nak idején őket is, a türk államokat - és mi tapasztaltuk 
a magyar parlamentben, minket, magyarokat is - fo-
lyamatosan kigúnyolt az Európai Unió, a hozzájuk 
csatlakozó baloldali ellenzék, hogy mi az, hogy keleti 
nyitás. Most pedig látjuk azt, hogy a türk államok nél-
kül Magyarország energiabiztonsága úgy, hogy az uk-
ránok a csővezeték-rendszert lezárták, egyszerűen 
megoldhatatlan feladat lett volna.  

Ön beszél arról, hogy kevesebb gyermek születik. 
Én arra emlékszem vissza, hogy az önök idején volt a 
Bokros-csomag, és a Bokros-csomag társadalompoli-
tikai következménye pedig az volt, hogy radikálisan, 
drasztikusan, drasztikus módon csökkent a gyerme-
kek születési száma. 

Szóval, képviselő úr, kedves DK, én is felemelt 
mutatóujjal figyelmeztetném önöket, hogy a nemzet-
politika vélhetően nem lesz soha a DK szakterülete. 
Ebben a költségvetésben - és térjünk vissza a költség-
vetésre - a magyar kormány határon túli gazdaságfej-
lesztési programokra a Külgazdasági és Külügymi-
nisztérium fejezetében 1,8 milliárd forintot tervez. 

És ugye, mi azt mondtuk, hogy ez a költségvetés 
háborúellenes költségvetés, mert mi nem tartjuk jónak 
azt, hogy az Európai Parlament többsége, az Európai 
Parlament pártjai, az ön pártja és a másik baloldali párt 
Ukrajnát támogatja feltétlen módon, ezért képes hite-
leket is felvenni. Mi úgy gondoljuk, hogy a magyar költ-
ségvetésben megjelenő forrás a magyar családok támo-
gatására, a magyar emberekre menjen el.  

És hogy mennyire igaz ez? Templomfejlesztés 
kapcsán érinti a költségvetés a „Magyar falu” progra-
mot. Csak szeretném felhívni az ellenzék figyelmét és 
akár a magunk figyelmét is, hogy a 2019-től ’24-ig 
tartó összevetésben a „Magyar falu” programra csak 
Szabolcs-Szatmár Bereg vármegyében több mint 
56 milliárd forint nemzeti forrás érkezett, ami tartal-
mazza a pályázati alprogramokat, tartalmazza a Fa-
lusi Civil Alapot, tartalmazza a kisboltos támogatást, 
tartalmazza a kistelepülési rendezvények támogatá-
sát, tartalmazza a falusi útalapot, és tartalmazza a 
GINOP fejlesztési forrást is.  

Az én választókerületemben, amely közvetlenül 
Kárpátaljával határos - 24 település közvetlenül, köz-
igazgatásilag határos a szomszéddal -, csak ebben a 
választókerületben a „Magyar falu” forrásból közel 23 
milliárd forint érkezik, amiben benne van a falusi 
CSOK is. A falusi CSOK csak a saját választókerüle-
tünkben 7 milliárd forintot jelent, tehát 7 milliárd fo-
rintot költöttünk azokra a családokra, akiknek ezzel 
támogatjuk az életkezdését, mert számunkra a csalá-
dok támogatása a legfontosabb. A családok támogatá-
sára 4800 milliárd forintot költ a költségvetés, a re-
zsivédelemre szolgáló 800 milliárd forinttal együtt, 
amit önök és az önök pártja legszívesebben - együtt-
működve a brüsszeliekkel - megszüntetnének, már 
5600 milliárd forintot fogunk fordítani. Soha nem 
fordított még családtámogatásra ennyit a magyar 
költségvetés. Köszönöm szépen megtisztelő figyelmü-
ket. (Taps a kormánypárti padsorokban.) 

ELNÖK: Köszönjük szépen, képviselő úr. Tisztelt 
Országgyűlés! Megadom a szót Komáromi Zoltán 
képviselő úrnak, DK-képviselőcsoport. Parancsoljon! 

 
DR. KOMÁROMI ZOLTÁN (DK): Köszönöm a 

szót, elnök úr. Tisztelt Ház! A költségvetéseknek álta-
lában van valamilyen eposzi jelzője. Aki megírja, gon-
dol valamit róla, és ezt tegnap és ma elég sokszor hal-
lottuk. Aki elolvassa, és akinek az életéről szól ez a 
költségvetés - mert minden állami költségvetés Ma-
gyarország összes lakosának az életéről szól -, az is el-
láthatja ezt jelzőkkel. Én úgy gondolom, hogy el kell 
majd a végén dönteni, hogy ez a bizonytalanság, a fé-
lelem vagy a kifogások költségvetése, mert nekem ez 
a három jutott az eszembe.  

Százszor is hallottuk tegnap is, ma is, hogy ez egy 
háborúellenes költségvetés. Nem adjuk a pénzünket 
Ukrajnának, abcúg Ukrajna! Minden baj forrása a há-
borúpárti brüsszeli bürokraták ármánykodása, az elhi-
bázott brüsszeli szankciók, amik rajtunk kívül egyéb-
ként egyetlen európai országnak nem okoztak gondot. 
(Közbeszólások és derültség a Fidesz padsoraiban.) 

A jóságos kormány ehelyett a magyar emberek-
nek, magyar családok számára tervezi odaadni a pén-
zünket, mert ugye, a kormánynak nincs pénze, azt mi, 
Magyarországon dolgozó, élő, vásárló emberek fizet-
jük meg vagy fizetjük be az államkasszába. 

Valaki a propagandagyárból elővette a régi mód-
szert, hogy ha valamit elég sokszor ismételgetnek, ak-
kor a laikus tömeg igaznak hiszi, sőt hivatkozik rá. Ak-
kor is, ha az szemenszedett hazugság, és nagyon sok-
szor ismétlik. Én úgy gondolom, hogy a szociális és az 
egészségügyi kiadásokat tekintve nem látszik ez a csa-
ládbarátság, sem a szociális, sem az egészségügyi szá-
mokból nem jön ki ez. 

 
(15.30) 

 
Direkt áttétei is vannak tulajdonképpen ennek, 

nemcsak egy ilyen áttételes vélemény ez.  
Százszor hallottuk a kormánypárti oldalról, hogy 

megvédik, majd jól megvédik a 13. havi nyugdíjat, 
mintha azt bárki meg akarná támadni. Én úgy látom, 
hogy a kormánypárti képviselők számára készült sil-
labuszban nyelvtanilag és tényszerűen hibásan szere-
pel az - és most idézet következik -, hogy „a 2010 
előtti kormányok megszüntették a 13. havi nyugdíjat”, 
holott azt egy világgazdasági válság idején és okán a 
Bajnai-kormány függesztette föl 2009-ben, amikor 
döntött egyébként ezzel együtt az államháztartás hiá-
nyának csökkentéséről és a fenntartható gazdasági 
pálya biztosításáról, de bevezettek kisebb költségű 
kompenzációs rendszert a legalacsonyabb összegű 
nyugdíjak kiegészítésére. A Medgyessy- és a Gyur-
csány-kormány idején hét évig kaptak a nyugdíjasok 
13. havi nyugdíjat, 2010. után az Orbán-kormányok-
nak 12 évig eszükbe sem jutott visszaállítani ezt a 
rendszert, csak 2021-ben. Akkor egy hetet fizettek, 
majd a 2022-es választási kampányban jött a döntés, 
hogy akkor az egész hónapot kifizetik.  
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Az egészségügyre térve, nagyon látszik évek óta, 
és egyre jobban látszik, hogy nincs egészségügyi mi-
nisztérium. Akár egy külön grandiózus minisztérium 
képviseli az egészségügyet a kormányban, akár a bel-
ügyminiszter képviseli, úgy látszik, hogy évről évre 
csökken és húzódik vissza az egészségügyi működési 
költségeknek a részesedése, és bár ebbe bele lehet ját-
szani mindig, hogy ilyen fejlesztést csinálunk, olyan 
fejlesztést csinálunk, és azt is hozzácsapjuk ehhez a 
számhoz, de idén a kormánypárti képviselők is csak 
három felújításról, illetve fejlesztésről beszélnek. Az 
Irgalmasrend, ami nem állami intézmény, a Budai 
Egészségközpont, ami nem állami intézmény, magán-
intézmény és emellett a Semmelweis Egyetem, ami 
legalább áttételesen, de Magyarország érdekében mű-
ködik.  

És ha megnézzük az államháztartás funkcionális 
kiadásainak a megoszlását, akkor 2024-ben 8 száza-
lékot látunk, 2025-ben 7,8 százalékot, most pedig 7,4 
százalékot látunk. Tehát szépen zsugorodik az egész-
ségügy költségvetése.  

A közfinanszírozott működési költség most 5,4 
százalékkal nő, eközben az infláció 3,6-tal, tehát ha 
mind a két szám igaz, akkor ebből egy minimális ja-
vulás jönne ki, százalékot nem is akarok mondani, de 
tulajdonképpen a működésre egyre inkább ez a 4 szá-
zalék a jellemző - most néhány századot lejjebb-föl-
jebb mehet -, és azt elmondhatjuk, hogy az európai 
országokban ez 8 százalék, holott lehet, hogy jobban 
is állnak költségvetésileg, mint mi, és abból tudják 
működtetni azt az egészségügyet, amit mi ebből a ke-
vés pénzből. Ez nem a kormány diadala, azért ezt le 
kell szögeznem. A magyar egészségügyi dolgozók vi-
szik a hátukon az egészségügyet, és tömik be azokat a 
réseket, amelyek a pénzhiányból adódnak, amik a 
szervezetlenségből adódnak. És igen, Magyarország 
67-68 százalékban az egészségügyi kiadásokat fizeti 
állami pénzből, a maradék 31-32-33 százalékot pedig 
a lakosság fizeti zsebből. Ez minden civilizált európai 
országban 15-17 százalék, és annak megfelelően 80-
82 százalék az állami, ahol állami egészségügy van. De 
ez az arány évről évre romlik, nyílik az olló, egyre több 
pénzt kell fizetni a lakosságnak azért, hogy egészség-
ügyi ellátásban részesüljön.  

Az egészségügyi intézményeknek tavaly megjelent 
egy sora a költségvetésben, 150 milliárd forint volt eb-
ben a sorban, és az egészségügyi ellátórendszer műkö-
désére írták ezt be, merthogy ennyi volt a kórházak 
adóssága januárban. Tehát gyakorlatilag annak a fede-
zetét tették bele az idei költségvetésbe, ami a tavalyi év-
ben jött össze. Kénytelenek voltak végül is most már 94 
milliárddal megint nullára hozni az adósságukat, ami-
ről egyébként nem tehetnek a kórházigazgatók, mert 
minden központi utasításra megy. Tehát igazából ne-
kik nincs módjuk túlkölteni a saját költségvetésüket, 
viszont gyakorlatilag 12,5 milliárdot terveztek be az 
idei költségvetésbe a kórházi adósságok konszolidálá-
sára, de már az első hónapban - a 94 milliárdos kon-
szolidáció után is - 1,75 százaléknyi volt a hiány. Tehát 
gyakorlatilag majdnem egyharmadával több a hiány, 

ami van, és nem tudom, hogy ezt milyen forrásból tud-
ják pótolni. Én sokkal szerencsésebbnek tartanám, ha 
nem keletkezne hiány. Nagyon kíváncsi leszek, hogy ez 
a konszolidáció hogy fog lezajlani, de sajnos az elmúlt 
évek gyakorlatát tekintve nem nagy bizodalmam van 
benne.  

A települési önkormányzatok évek óta verik félre a 
harangot, hogy féltik a rendelőintézeteiket. Ez nagyon 
sok helyen egyébként komoly problémát is jelent, mert 
főleg vidéki városok rendelőintézeteiben, de itt Buda-
pesten is nagyon sok a részállású és nagyon sok a nyug-
díjas munkavállaló. Ha ehhez a rendszerhez hozzá-
nyúlnak, akkor abból olyan probléma lesz, hogy ők 
nem akarnak vagy nem tudnak orvosi szolgálati jogvi-
szonyba menni, nem is lehet három negyed- vagy félál-
lásból ezt összerakni, és nagyon sokan úgy gondolnák, 
hogy ha eddig dolgoztam, akkor nyugdíjba megyek. Ezt 
nem szabadna kockáztatni, és az önkormányzatokat 
meg kellene erősíteni abban, hogy működtessék csak 
ők ezeket a rendelőket jól, mert azzal a fekvőbeteg-in-
tézetek válláról vesznek le súlyokat.  

Ez a 6 százalék, amivel nő az összevont szakellá-
tásnak tulajdonképpen a büdzséje, ez nagyon-na-
gyon-nagyon kevés. Tehát ez összesen 11 milliárd fo-
rint a járóbeteg-ellátásra. Ennél az infláció is több, 
azonkívül öregednek a dolgozók, és a 40 éves jubile-
umi jutalmat már évek óta nagy nehézségek árán tud-
ják kifizetni azoknak, akik 40 évet ledolgoztak az 
egészségügyben.  

Én úgy gondolom, hogy a finanszírozási rend-
szerben most nem látni olyan rovatot, hogy pótkar-
bantartás, illetőleg a finanszírozási rendszernek a 
megújítása, de az viszont előjött nagyon sok helyen, 
hogy megújítjuk a mentőszolgálat mentőirányítási 
rendszerét, egyebeket és az alapellátást, a háziorvosi 
ellátást. Na most, ezen a két rovaton fillérre ugyanaz 
a szám szerepelt a 2024-es, a 2025-ös és most a 2026-
os tervezetben. Tehát nem az van, hogy nem éri majd 
el, vagy az inflációt legalább kompenzálná valami, ha-
nem egyszerűen veszteségesek ezek az ágazatok, pe-
dig állítólag nagy szükség lenne rájuk. 

És ha már a háziorvosokról beszélünk, azért ott 
tudni kellene azt is - Szabó Timea képviselőtársam 
nem jó számot mondott -, hogy nem 500, hanem 990 
üres praxis van az országban, aminek az a tragédiája, 
hogy a falusi körzetek 26 százaléka betöltetlen, tehát 
pont ott, ahol a legnagyobb szükség lenne arra, hogy 
legyen ott háziorvos. 

 
(15.40) 

 
Ha visszamutatunk - mert gondolom, fogok én is 

kapni majd ilyet, hogy mi volt 2006-ban meg 10-
ben -, 2006-ban 130 üres praxis volt, és 2010-ben pe-
dig 176. Ehhez képest a 990 nagyon sok. 2006-ban a 
háziorvosok átlagos életkora 56 év volt, és akkor az 
országos intézet vezetője már rázta a csengőt, hogy 
ébresztő, mert baj lesz. Most 60 éven túl van ez a kor-
osztály, 2500 háziorvos az 5500-ból nyugdíjaskorú, 
tehát betöltötte a 65. évét. Iszonyatos arány! 
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Sok a praxisát elhagyó háziorvos. Gyakorlatilag 
tavalyelőtt 230, tavaly 277, most négy hónap alatt 71 
praxis ürült meg. Még egy számsort szeretnék el-
mondani: nagyon sok háziorvos abbahagyja a tevé-
kenységét, és nem jelenik meg másik körzetben, ho-
lott 40-45 évesek. Visszamennek a szakmájukba, 
mert nem bíznak a praxisban, és nagyon sokan meg-
halnak. Tehát 2023-ban 126-an haltak meg munka 
közben - tehát nem úgy, hogy nyugdíjba mentek, 
vagy már otthagyták a praxisukat -, tavaly 107-en, 
idén 47-en mentek el, és tulajdonképpen kilencen 65 
éves korukban. 

Szóval, én úgy gondolom, hogy ezt a rengeteg 
problémát meg kellene oldani, és ennek egy pénzügyi 
hátterét kellene biztosítani. Azért arról se feledkez-
zünk meg, hogy több mint 40 ezer ápoló hiányzik az 
intézményekből. Nagyon sokszor azért működéskép-
telen egy-egy kórház - és már ott tartunk, hogy me-
gyei kórházak -, mert nincs elég ápoló, nincs elég 
szakképzett ápoló. Be kellene fejezni azt a béremelést, 
amit nagyon sokszor elmondtak, hogy lesz, lesz, lesz, 
lesz, de nincs befejezve. Tehát ott még egy nagy lépés 
hiányozna a béremelésre, mert ott igazából ezeken a 
nővéreken múlik nagyon sokszor a beteg sorsa. 

Szóval, a költségvetés számításaiból a gazdasági 
növekedés erőltetése, a szociális ellátások, az egész-
ségügy, az oktatás leépítése és a nyugdíjrendszer szín-
vonalának további csökkenése következik. A szociális 
érzéketlenség, a szegények helyzetének folyamatos 
romlása a mi közösségünknek, egy szociáldemokrata 
értékeket képviselő pártnak, elfogadhatatlan. Hiába 
biztatnak minket, hogy fogadjuk el ezt a költségvetést, 
ez annyi sebből vérzik, hogy képtelenség. Köszönöm a 
figyelmet. (Taps a DK soraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm, képviselő úr. Tisztelt Ország-

gyűlés! Most kettőperces felszólalások következnek. 
Megadom a szót Gréczy Zsolt képviselő úrnak, DK-
képviselőcsoport. Parancsoljon! 

 
GRÉCZY ZSOLT (DK): Köszönöm a szót. Tisz-

telt Országgyűlés! Muszáj Tilki képviselőtársam né-
hány mondatára reagálnom. Egyrészt, ugye, nem sok 
köze van a költségvetéshez, de úgy gondolta, hogy ha 
már itt vagyok, akkor üzenget itt nekem, hogy hogy 
is volt ez a munkácsi szobor felállítása. Hát, akkor 
kérjen helyreigazítást az Átlátszótól! 2022. október 
30.: „Gyurcsány alatt helyreállították, Orbán alatt is-
mét lebontották a munkácsi Turul-szobrot”. Ez a 
cikk címe. Egyébként - csak hogy fokozzam a ha-
tást - az ön által idézett Pákh Imre mosolygós közös 
fotón szerepel ebben a cikkben Gyurcsány Ferenccel 
és Dobrev Klárával, ünnepelve egyébként a szobor 
felállítását. 

A másik pedig, hogy mikor szoknak már le arról 
a sandaságról, hogy „apróvilláznak”. Ki tehet arról, 
hogy kinek ki a nagypapája? Bayer Zsolt nyilas nagy-
papájáról Bayer Zsolt tehet? Mikor Pokorni Zoltán 
könnyekben tört ki, mikor kiderült, hogy a nagyapja 
nyilas, az apja meg kommunista besúgó volt? Hagyjuk 

már békén ezeket! Matolcsy György nyilas nagy-
apja? Hogy ki honnan, melyik házból indul és kinek a 
nagyapja… 

Egyébként pedig büszkén el szoktak itt sétálni 
nyilván a Szent Korona mellett, mindannyian így va-
gyunk vele. Ki vette át ezt a Szent Koronát az Egyesült 
Államoktól? Apró Antal, az Országgyűlés akkori alel-
nöke, ami persze nem menti Apró Antal további törté-
nelmi bűneit. Csak abba kéne hagyni ezt már! Dobrev 
Klára Dobrev Klára, és egy pártban volt Apró Antallal 
Orbán Viktor édesapja, Martonyi János, Stumpf Ist-
ván, Járai Zsigmond és a jelenlegi belügyminiszter is, 
Pintér Sándor. Nem volt kötelező, mégis Apró Antallal 
voltak egy pártban. Hagyják már ezt abba, annyira ciki! 
Köszönöm a figyelmet. (Taps a DK soraiból.) 

 
ELNÖK: Tisztelt Országgyűlés! Megadom a szót 

Tilki Attila képviselő úrnak, Fidesz-képviselőcsoport. 
Parancsoljon! 

 
DR. TILKI ATTILA (Fidesz): Köszönöm szépen. 

Ezt a vitát már lefolytattuk egyszer, képviselő úr, ak-
kor is az Átlátszót idézte, azt a propagandaoldalt 
(Gréczy Zsolt: Hamis a fotó!), amit egyébként - most 
már önök számára is világos - nyugati pénzen finan-
szíroztak. (Varju László: Ó!) Maga Pákh Imre mondja 
el, hogy odakeveredett Gyurcsány Ferenc, és nyilván 
egy intelligens, jobboldali érzelmű, patrióta magyar 
ember (Derültség a DK soraiból.) éppen a miniszter-
elnököt nem fogja elküldeni. (Gréczy Zsolt: A közös 
mosolygós fotó odakeveredett!) Meg kellene őt kér-
dezni, és meg kell kérdezni a kárpátaljai magyarokat! 
(Moraj a DK soraiból. - Az elnök csenget.) 

De, képviselő úr, egy kicsi nyugalmat kérnék szé-
pen! Mielőtt ön azt mondja, hogy hagyjuk már a múl-
tat, tudjuk jól, ezt önök mondták. Mi még nőttünk fel 
abban az időben, amikor mi volt? A múltat végképp el-
törölni! Önök akarták a múltat azért eltörölni, mert jó 
pár ilyen terhelő dolog volt. Mutatóujjal, felemelt mu-
tatóujjal szeretném önnek üzenni, hogy annak idején a 
DK-kongresszus mindig mivel kezdődött? Az Interna-
cionálét énekelték közösen. (Gréczy Zsolt: Na, ez 
konkrét hazugság! Konkrét hazugság!) Ezt énekelték 
közösen… (Gréczy Zsolt: Ez hazugság! Hazudik!) 

 
ELNÖK: Képviselőtársaim! (Zaj.) Képviselőtár-

saim! 
 
DR. TILKI ATTILA (Fidesz): És most pedig nem-

zetstratégiáról beszél?! (Gréczy Zsolt: Hazudik! Mi-
ért hazudsz? Szemenszedett hazugság!) Képviselő 
Úr! 

 
ELNÖK: Képviselőtársaim, meghallgatta Tilki úr 

önöket. Önök is hallgassák meg! Hallgassák meg, 
majd válaszoljon! 

 
DR. TILKI ATTILA (Fidesz): Képviselő Úr! A tév-

hit előbb-utóbb beleütközik a valóságba. Orwell idéze-
tét szeretném önnek… (Gréczy Zsolt: Miért hazudsz? 
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Miért hazudsz?) Képviselő úr, ön beszél? Ön beszél? 
(Gréczy Zsolt: Szemenszedett hazugság, amit mond-
tál!) Először is, én nem emlékszem, hogy tegeződtünk, 
képviselő úr! 

 
ELNÖK: Bocsásson meg, képviselő úr! 
 
DR. TILKI ATTILA (Fidesz): Legyen tisztelettel a 

parlamentben! (Gréczy Zsolt: Hazug! Hazugság! Al-
jas!) Márpedig ez így volt, ezt énekelték! (Gréczy 
Zsolt: Aljas vagy! Aljas!) Köszönöm szépen. (Taps a 
kormánypárti padsorokból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm. Tisztelt Képviselőtársaim! 

Azt gondolom, az a minimum, hogy meghallgatjuk egy-
mást. Én úgy emlékszem, amikor ön beszélt, egyetlen 
szót… (Gréczy Zsolt: Hazudik!) Képviselő úr, nem ad-
tam szót! (Gréczy Zsolt: Nem baj. Én nem hazudtam!) 
Amikor ön beszélt, a képviselő úr hallgatott (Gréczy 
Zsolt: Hazudik!), tisztességgel meghallgatta önt. Azt 
gondolom, van lehetősége reagálni. Meg fogja kapni a 
szót, ha kér! (Gréczy Zsolt: Szemenszedett hazugság! 
Ócska hazugság!) Megkapja a szót, ha kér! Köszönöm. 

Tisztelt Országgyűlés! Folytatjuk munkánkat. 
Megadom a szót Bartos Mónika képviselő asszony-
nak, Fidesz-képviselőcsoport. Parancsoljon! 

 
BARTOS MÓNIKA (Fidesz): Köszönöm a szót, 

elnök úr. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Államtitkár Urak! 
Tisztelt Képviselőtársaim! Az Országgyűlés Külügyi 
Bizottságának tagjaként és a Honvédelmi és Rendé-
szeti Bizottság volt tagjaként a 2026. évi központi 
költségvetésitörvény-javaslatnak elsőként egy olyan 
részletét szeretném kiemelni, amely nemzetközi szin-
ten is figyelmet érdemel. Ez pedig nem más, mint a 
NATO-vállalásaink teljesítése. 

Az előttünk fekvő törvényjavaslat már a negye-
dik, amely biztosítja azt, hogy a védelmi kiadásaink 
meghaladják az éves GDP 2 százalékát. A 2023-as volt 
az első olyan költségvetésünk, amelyben a honvéde-
lemre fordított források elérték ezt a szintet. Ezt az 
eredményt éveken át tartó tudatos építkezés előzte 
meg. Évről évre fokozatosan közelítettük meg ezt a rá-
fordítási szintet annak érdekében, hogy a költségvetés 
egyensúlyban maradjon. 

2022-ben, amikor a 2023-as költségvetés terve-
zése zajlott, rajtunk kívül még csak kilenc ország tar-
tozott bele abba a körbe, amelyek olyan költségvetést 
terveztek a maguk számára, amellyel teljesíthető volt 
ez a vállalás, ezen vállalás, amely irányában a tagor-
szágok a NATO 2014-es walesi csúcstalálkozóján kö-
telezték el magukat. 

Azóta az Oroszország és Ukrajna közötti feszült-
ségek nyílt háborúvá eszkalálódtak. A második világ-
háború óta nem látott háborús pusztítás zajlik euró-
pai földön, a szomszédunkban. Ezt látva, tapasztalva 
a többi NATO-tagország is felébredt, és fokozatosan 
növelték a védelmi kiadásaikat. A legfrissebb rendel-
kezésre álló NATO-jelentés szerint már 23 tagország 
teljesíti a 2 százalékos vállalást. 

(15.50) 
 
A 2026-os költségvetés, mint már említettem, to-

vábbra is stabilan fenntartja a védelmi kiadásokkal 
kapcsolatos szövetségi vállalás teljesítéséhez szüksé-
ges szintet, a korábbi évekhez képest ugyanakkor 
kissé változó struktúrában. A védelmi kiadások össze-
sen 1919 milliárd 600 millió forintot tesznek ki. Ez az 
összeg közel 10 százalékkal, számszerűen 165,5 milli-
árd forinttal haladja meg az idei költségvetés védelmi 
kiadásait. 

A korábbi években azt szoktuk meg, hogy a vé-
delmi kiadások növekedésének súlypontját a haderő-
fejlesztési program beszerzései adják. A 2026-os költ-
ségvetési javaslat esetén sem más a helyzet. A honvé-
delmi ráfordítások emelkedésénél ebben az évben, il-
letve a jövő évi költségvetésre vonatkozóan más egy 
kicsit a helyzet, mert nem elsősorban az eszközbeszer-
zéseknek köszönhető ez az emelkedés, hanem a sze-
mélyi kiadások nagyarányú növelésének. 

Az idei 425 milliárd forintról jövőre 584 milliárd 
forintra emelkedik a honvédelmi ágazatban szolgálatot 
teljesítők juttatásaira szánt összeg. Ez jórészt a hathavi 
fegyverpénz megfizetésének köszönhető. Ezzel párhu-
zamosan emelkedik a Magyar Honvédség és a honvé-
delmi ágazat működési és fenntartási kiadása is. 

A NATO védelmi kiadásokkal kapcsolatos ajánlá-
sai közül nem csak a 2 százalékos GDP-arányos válla-
lás fontos. Van egy másik jelentős ajánlás is, ami a 
haderőfejlesztési célú beszerzések védelmi kiadáso-
kon belüli arányára vonatkozik. Ennek az aránynak 
legalább 20 százaléknak kell lennie. A tagországok 
túlnyomó többsége teljesíti is ezt az ajánlást, a NATO 
összesített átlaga 30 százalék körül van, ám Lengyel-
ország, Magyarország, Albánia és az egyik legújabb 
tagország, Finnország is kiemelkedő arányban költ a 
honvédelmi beszerzésekre. 

Mi jelenleg a teljes védelmi kiadásaink közel 50 
százalékát eszközök beszerzésére fordítjuk. Ez az 
arány csökken majd kismértékben 2026-ban, de ez 
nem a beszerzések kárára történik, hanem inkább a 
katonák örömére. 

Tisztelt Képviselőtársaim! A nemzetközi béke és 
biztonság megteremtése kollektív felelősségünk, amit 
az ENSZ 1948 óta folyamatosan végez. Ehhez a misz-
szióhoz számos nemzetközi szervezet csatlakozott az-
óta, és nemzetállami szinten is nagy az elköteleződés. 
Az elmúlt évtizedekben sok tapasztalattal lett gazda-
gabb a nemzetközi közösség. Vannak lezárt békefenn-
tartó műveletek, és vannak olyanok, amelyek évtize-
dek óta zajlanak. Mindez és a békétlenség globális nö-
vekedése rávilágít arra, hogy fontosak a missziók 
fenntarthatósági kérdései a végső cél, a tartós béke el-
érése szempontjából. 

A 2026. évi költségvetésitörvény-javaslatban elő-
irányzott forrás része a már folyamatban lévő nemzet-
közi missziós szerepvállalásokban való magyar rész-
vétel fenntartásának. A Magyar Honvédség megbe-
csült és megbízható szereplője a NATO, az Európai 
Unió vagy más nemzetközi együttműködések keretein 
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belül megvalósuló katonai misszióknak. Mi sem bizo-
nyítja ezt jobban, mint hogy az utóbbi években az 
EUFOR-ALTHEA és a koszovói KFOR-misszió vezető 
tisztségeit is magyar parancsnokok látták el. Ehhez 
kapcsolódóan a missziók ideiglenes létszámbővítése 
is biztosítva volt a költségvetésben. Ehhez hasonlóan 
a 2026-os büdzsét is úgy tervezte meg a kormány, 
hogy a külföldi missziókban való részvétel és adott 
esetben annak szükségessé váló megerősítése is meg-
valósítható legyen. 

Fontos szerepe van a honvédség vonzóbbá, élhe-
tőbbé tételében a Honvédelmi Sportszövetség és a 
honvédelem érdekében tevékenykedő civil szerveze-
tek támogatásának, az elesett bajtársak és hősök em-
léke ápolásának, valamint a hozzátartozók és a nyug-
állományú katonák iránti megbecsülés és gondosko-
dás erősítésének. Ezeknek a céloknak is megfelelő 
háttere a 2026-os költségvetési javaslat, amelyet tá-
mogatásra javaslok. 

Ugyanakkor még egy gondolatot szeretnék hoz-
zátenni a felszólalásomhoz, hiszen nagyon sokszor el-
hangzott az a kritika az ellenzék részéről, és megkér-
dőjelezték, hogy a mi költségvetésünk háborúellenes 
költségvetés, és ezt az állítást a honvédelemre fordí-
tott források miatt hozták elő. 

Ha megnézzük a „felelősség” szót, amely angolul 
és latinul is responsibility, ennek a szónak a latin gyö-
kere a responsio, ami választ jelent. Tehát amikor va-
laki, akár egy kormány felelősen gondolkozik, az azt 
jelenti, hogy válaszokat keres olyan kérdésekre, ame-
lyek megoldást igényelnek, és válaszokat olyan prob-
lémákra, amelyek az emberek előtt állnak.  

Az állampolgárok a kormányt bízták meg azzal, 
és várják is a kormány válaszait az őket sújtó krízi-
sekre, problémákra, és nagyon is fontos, hogy a kor-
mány ezekre a kérdésekre, problémákra válaszokat 
találjon, hiszen a Globális Békeindex legutóbbi doku-
mentuma szerint az elmúlt 16 évben mélypontjára ju-
tott a békesség, tizenkétszer romlott az utóbbi 16 év-
ben a békeindex, és azok a körülmények is sajnos lé-
teznek, amelyek egy nagy, világméretű konfliktus ki-
alakulását segítik elő. A kormánytól felelőtlenség 
lenne, ha ezekre a folyamatokra nem helyezne figyel-
met és nem gondolna Magyarország lakosaira. Erre a 
kormánynak gondolnia kell, és felelőssége, hogy ezt 
meg is tegye. Véleményem szerint az a felelőtlenség, 
ha emiatt kritizálják a kormányt.  

Ugyanakkor el kell mondanom, hogy remélem, 
és keresztényként imádkozom is azért, hogy a diplo-
máciai erőfeszítéseink, amelyeket akár nemzeti, akár 
pedig globális szinten teszünk, legyenek sikeresek, és 
azokat az eszközöket, amelyeket a honvédelmi beszer-
zések eredményeként megvásároltunk, soha, de soha 
ne kelljen használni. Köszönöm, elnök úr. (Taps a 
kormánypárti sorokban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő asszony. 

Tisztelt Országgyűlés! Megadom a szót Varju László 
képviselő úrnak, DK-képviselőcsoport. Parancsoljon, 
képviselő úr! 

VARJU LÁSZLÓ (DK): Elnök úr, köszönöm a 
szót. A költségvetési vita második felében szeretnék 
néhány olyan dolgot megerősíteni, amit korábban tet-
tünk itt a vita figyelembevételével és látva, hogy ab-
ban hol tartunk.  

 
(Az elnöki széket dr. Latorcai János,  

az Országgyűlés alelnöke foglalja el.) 
 
Mindenekelőtt szeretném megemlíteni, hogy en-

nek a költségvetésnek a módosítására ugyan vajmi ke-
vés esélyt látok, mert ahogy itt nyilatkoznak, csakis 
azt hajlandók elfogadni, amit önök ide előterjesztet-
tek, de azért, hogy ez egy kicsit emberbarátabb, az em-
berekhez közelebb lévő lehessen, módosító indítvá-
nyok kezdeményezésével felhívjuk a figyelmet arra, 
hogy mely területeken kellene leginkább módosítani.  

Akár a nyugdíj, akár az oktatás, akár az egészség-
ügy konkrét módosítóit is említhetném, de most enged-
jék meg, hogy ebből egyetlenegyet emeljek ki, egyetlen-
egy nagy területet, amely átfogja az egész országban 
meglévő helyzetet, mégpedig azt, hogy mivel önök gya-
korlatilag a lehetséges források jelentős részét elvonták 
az önkormányzatoktól, amely számukra mozgásteret 
jelentett, ezért ezeknél az önkormányzatoknál fejlesz-
tések megvalósításával önök tartoznak. Ha Nyíregyhá-
zát, Makót, Pécelt, Szentendrét vagy Budapest kerüle-
teit, nemcsak fővárosát, hanem annak kerületeit is em-
lítem, akkor önöknek a saját választókerületeikben 
vagy azokban a kerületekben, amelyekben élnek, észre 
kell hogy vegyék, hogy mennyi mindennel tartoznak itt 
az önkormányzatoknak. 

Ez a javaslatcsomag, ami a kezünkben van, arról 
szól, hogy tegyék jobbá az országot, és ne csak azzal 
foglalkozzanak, hogy fejőstehénnek nézve ebből az 
Országgyűlés által vitatott és elfogadandó költségve-
tésből csak a haverjaiknak szerezzenek jó és kelleme-
sebb perceket, merthogy különböző válaszaink van-
nak azokra a kihívásokra és kérdésekre, amelyek 
egyébként a költségvetés mentén fölmerülnek. Ezt az 
előbbi vitából is láthattuk, hogy Tilki képviselő úr 
minden ténnyel és adottsággal ellentétben tévesen 
olyan állításokat fogalmaz meg, amelyeknek semmi 
köze nincs a valósághoz. 

 
(16.00) 

 
Nem akarom lehazugozni, mert akkor még meg-

sértődne, de egyébként konkrétan… (Az elnök kikap-
csolja a szónok mikrofonját.) 

 
ELNÖK: Képviselő úr, ne tegye! Így is ezért a mon-

dásért már figyelmeztettem. Nagyon szépen kérem, 
hogy nagyon gondolja meg a következőkben, hogy mit 
mond! Parancsoljon!  

 
VARJU LÁSZLÓ (DK): Köszönöm szépen. Tehát 

a jobboldal különböző válaszokat ad, és ahogy az 
előbbi vitából is kitűnt, az önök válaszaival mi nagyon 
elégedetlenek vagyunk. Mégpedig azért is, mert 
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egyébként szöges ellentétét csinálják annak, amit 
mondanak. De az önök kommunikációjának ez rend-
szeres szokása. Az, amit beterjesztettek, egy háborús 
költségvetés. Háborús érvelés zajlik, Ukrajnával 
szembeni hergeléssel. Az orosz medve barátságára 
számítanak, vele üzletelnek, és az abból szerzett nye-
reséggel, egyébként azt állítják róla, hogy abból támo-
gatják az embereket. Az Európai Unió szövetségeseit 
cserben hagyják, és a nép kárára még azt sem tudják 
elintézni, hogy az ott rendelkezésre álló forrásokból 
lehívható legyen. Meg kell nézni az önök költségveté-
sét, amiben a nulla lehívására van szándék is. És hogy 
egy különleges területet mondjak - és itt külön nem 
említettem egyébként a fegyverbeszerzést meg sok 
mindent, ami még ehhez hozzátartozna -, önök hábo-
rúra készülő költségvetést fogadtak el.  

De az, hogy hogyan viselkednek ebben a költség-
vetésben, és hogyan próbálják ennek hasznát húzni, 
ennek fő területét… - és nagyon látványosan, úgy lá-
tom, önöket is nagyon fájdalmasan érinti az, ami a 
Magyar Nemzeti Bankban lezajlott, az, ami éveken 
keresztül történt. De ennek részleteire ki fogok majd 
térni. A lényeg az, hogy ebben a költségvetésben, ami-
kor a zavarosban halászva visszaélnek a helyzetükkel, 
és azok, akik ennek kedvezményezettjei, gazdagod-
nak - látjuk a mai felsorolást, kik lettek sokkal gazda-
gabbak az elmúlt évben a költségvetés kárára, terhére, 
mondhatnám így -, ennek nyomán előállították a bi-
zonytalanságot, a félelmet, ami önmagában a min-
dennapjait az embereknek, családoknak nagyon ne-
hézzé teszi. Ez miben jelenik meg? Gyenge forint, ma-
gas infláció és alacsony növekedés, azaz a vállalkozá-
sok helyzetének bizonytalansága, a beruházások el-
maradása, ami lényegében a beruházások tekinteté-
ben az önök erőltetésén keresztül jelenik meg.  

A jobboldal láthatóan végjátékban van. Ez a vég-
játék nemcsak a költségvetés vagy a politika mibenlé-
tében jelenik meg, hanem ebben a költségvetésben is 
jelen van.  

Mi ezt a költségvetést elfogadni értelemszerűen 
nem tudjuk, nem támogatjuk. Én azt mondom, hogy 
népellenes ez a költségvetés. Áthárítják a jövőre a ter-
heket. Uraim! Itt vallják be a költségvetésben, hogy a 
2010-es indulásukhoz képest a 19 000 milliárd forin-
tos államadósságot több mint 60 000 milliárd fo-
rintra növelték. És emellett nem számolom az európai 
uniós befolyt források részét, ami öt éve ugyan már 
nem jön, de addig azt is elkölthették. Ilyen mérhetet-
len mennyiségű adósságot terhelnek a jövő generáci-
óira. Nem rendezték a magánnyugdíjak megszünteté-
séből származó következményeket. Az általános for-
galmi adót itt hagyják az emberek nyakán, sőt növel-
ték, 30 százalékát az átlagnyugdíjnak azonnal, még 
abban a hónapban befizettetik az állami költségve-
tésbe. Az energiahazugságok, amiket támogatásként 
könyvelnek el, olyan orosz üzleti érdekeltségből szár-
maznak, és olyan üzletekből kötik, ami egyébként szá-
momra elfogadhatatlan. És akkor nem beszélek arról, 
hogy nem kezelték és rosszul kezelték a devizahitele-
sek helyzetét.  

A döntéssel most önöknek is szembesülni kell, 
nem tudják elkerülni, nem kerülhetik el az Európai 
Bíróság döntéséből származó következményeket. 
Ezért azt a vizsgálóbizottságot, amely ebben az ügy-
ben elindulhat, ha és amennyiben van bátorságuk 
ilyet támogatni, akkor azt gondolom, hogy azt min-
denképpen támogatni kell.  

A költségvetés számításaiból változatlanul a gaz-
dasági növekedés erőltetése, a szociális ellátások, egész-
ségügy, oktatás leépítése, a nyugdíjrendszer színvona-
lának további csökkenése következik. A szociális érzé-
ketlenség, a szegények helyzetének folyamatos romlása 
a mi közönségünknek mint egy szociáldemokrata érté-
keket képviselő pártnak, elfogadhatatlan.  

Összességében úgy látom, hogy a kormány a költ-
ségvetés összetákolásakor három dolgot, a növekedési 
várakozásokat, a 2026-os választást, a megálmodott 
állami kiköltekezést és a jelenlegi rendkívül kedvezőt-
len gazdasági körülményeket képtelen volt összehan-
golni. A kockázatok egy része azzal kapcsolatos, hogy a 
tervezett bevételek jó része nem megalapozott az önök 
részéről, hogy európai uniós forrásokhoz hozzá tudná-
nak jutni. Ráadásul az az árfolyam, amin számolnak, 
még így is alulbecsült, mert a nemzetközi megítélés 
szerint ez még ennél a 403 forintnál is rosszabb lesz. 
Hozzáteszem, a 4,1 százalékos GDP-növekedési vára-
kozást önökön kívül mindenki optimistának, elérhetet-
lennek tartja, még abban az esetben is, hogy annyira 
alul a 2025. évi várakozáshoz képest vagy helyzethez 
képest - bár tegyük hozzá, nem tudjuk még, hogy mi 
történik, és úgy terveznek önök költségvetést jövőre, 
hogy halvány gőzük nincs, hogy ebben az évben mi lesz, 
hiszen növekedésre nem számíthatnak - ez a tervezés 
meglehetősen bizonytalan, és egyébként ilyen szem-
pontból még mindig túlzott az, amit önök betettek. 
(Sic!) Nagy bizonytalanság övezi az inflációs folyama-
tokat, éppen a kormány intézkedései miatt.  

A 2026-os költségvetés tehát több okból is elfo-
gadhatatlan, megalapozatlan, óriási kockázatokkal 
terhelt, törvénysértő elemeket tartalmaz, élezi a tár-
sadalmi feszültségeket, kedvez a NER-oligarcháknak, 
és nem tartalmaz kormányzati lépéseket a hatékony-
ság, a versenyképesség javítása érdekében.  

A korábban kialakított helyzet miatt - hogy megint 
egy konkrét tételt említsek - elképesztő az államadós-
ság-szolgálat mértéke, majdnem eléri már az 5 százalé-
kát a GDP-nek. És így, miközben ebben az évben is 
3800 milliárd forint felett lesz, jövőre is még mindig 
3300 milliárd forint. És ha hozzátesszük, hogy kiknek 
volt lehetősége ennek a legnagyobb részének tekint-
hető államkötvényeket vásárolni 17 százalékos ka-
matra, akkor mindenki végiggondolhatja… - nem 
önöknek mondom, azoknak a nézőknek, azoknak a 
családoknak, akik kimaradtak ebből az üzletből. És 
önök erre a lehetőségre kifizetik ezt a hihetetlen mér-
tékű kamatot, ami csak abból adódott, hogy az önök 
felelőtlen intézkedései nyomán, a 27 százalékos inflá-
ció következtében létrejövő bizonytalanság helyzete 
miatt a Magyar Nemzeti Bank kamatát az egekbe kel-
lett emelni.  
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Az államadósság alakulásában kifejezetten ag-
gasztó még a továbbiakban egyébként, hogy minden-
nek a finanszírozására a devizaadósságot is jelentősen 
emelik, annak ellenére, hogy önök hitelt… - sőt még 
jogszabályokat is hoztak arra, később módosították, 
hogy annak a mértéke ne emelkedhessen. Ha a teljes 
forint- és deviza-államadósságot tekintjük, a GDP-
hez viszonyított csökkenés elfedi azt a tényt, amit az 
előbb mondtam, hogy tíz év alatt önök többszörösére 
emelték, 19 000 milliárd forintról 65 000 milliárd fo-
rintig jutottak ebben a történetben.  

 
(16.10) 

 
Hogy a lelepleződésük több irányból is megle-

gyen: Font Sándor képviselőtársam összekeverte a 
jogállamiság ügyét az Ukrajna befeketítésével folyta-
tott hozzászólásában. Éppen ezért én azt gondolom, 
hogy ez az a magatartás, amit itt a költségvetési tör-
vény vitájában nem lehet és nem szabad megtenni. 
A jogállamiság feltételeit viszont meg kell teremteni, 
és ennek egyetlen útja van: önöknek és az egész kö-
zösségüknek be kell tartani a tízparancsolatot. Tud-
ják: nem lopni! - ilyen egyszerű. És akkor a hozzáférés 
lehetősége megvan annak… 

 
ELNÖK: Képviselő úr, figyelmeztetem! 
 
VARJU LÁSZLÓ (DK): Most miért? 
 
ELNÖK: Most már nemcsak hogy figyelmezte-

tem, de gondolja már meg, hogy miket beszél össze-
vissza! (Varju László: De miért?) Egy testületet ho-
gyan mer olyan mértékig megbántani, hogy a testü-
letre vonatkozóan olyan kifejezést használ, ami ab-
szolút dehonesztáló? Hogy képzeli ezt?! Hát, ebben a 
parlamentben erre nincs lehetőség, úgyhogy megvo-
nom öntől a szót. (Dr. Simon Miklós tapsol.)  

A kormány részéről Kisgergely Kornél államtit-
kár úr kért szót.  

 
KISGERGELY KORNÉL nemzetgazdasági mi-

nisztériumi államtitkár: Tisztelt Elnök Úr! Köszönöm 
a szót. Csak két dologra szeretnék reagálni itt a képvi-
selő úr hozzászólásában: devizahitelezés és állam-
adósság. Úgy gondolom, ha valakik, akkor önök nem 
kérhetik számon ezt a kormányon, hiszen önök voltak 
azok, akiknek az ideje alatt a devizahitelezés elindult, 
elterjedt Magyarországon. 2010-ben mi már egy ha-
talmas problémahalmazt örököltünk, amit egyébként 
megoldottunk: a devizahiteleket konvertáltuk még 
időben, mielőtt a svájci jegybank elengedte volna a 
devizájának az árfolyamát. (Varju László távozik az 
ülésteremből.) 

Az államadósság tekintetében önök 2010-ben 
80 százalék fölötti államadósságot hagytak a mi kor-
mányunkra, és önök voltak azok, akik csak az IMF 
segítségével tudták a költségvetés kiadásait finanszí-
rozni. Ez a 80 százalékos államadósság egyébként 
2024-re úgy alakult, hogy 74 százalékra csökkent. 

Köszönöm szépen. (Taps a kormánypártok sorai-
ban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, államtitkár úr. Tisz-

telt Ház! Képviselőtársaim! Simon Miklós képviselő 
úr következik felszólalásra, a Fidesz képviselőcso-
portjából. Parancsoljon! 

 
DR. SIMON MIKLÓS (Fidesz): Köszönöm, elnök 

úr. Tisztelt Országgyűlés! Tisztelt Képviselőtársaim! 
Magyarország 2026. évi központi költségvetése egy 
háborúellenes költségvetés. Bartos Mónika képviselő-
társam már megvilágította, hogy mit értünk ez alatt, 
de én szeretném kiterjeszteni ezt a következőképpen: 
azért háborúellenes költségvetésről beszélünk, mert a 
szomszédunkban dúló háború káros hatásainak a ki-
védésére irányul ez a költségvetés.  

A magyar kormány az előttünk fekvő törvényja-
vaslattal azt a törekvést igyekszik erősíteni, hogy Ma-
gyarország szuverén, saját érdekeit szem előtt tartó és 
követni tudó ország maradhasson. A külső befolyások 
legerősebb áramlata jelenleg azt célozza, hogy hazánk 
is lépjen be az orosz-ukrán háborút támogató orszá-
gok közé, és hogy Magyarország is legyen tevékeny ré-
szese annak a kezdeményezésnek, hogy érdemekre 
vagy felkészültségre való tekintet nélkül, gyorsított el-
járásban vegyük fel a háború sújtotta Ukrajnát az Eu-
rópai Unióba, tekintet nélkül ennek várható és jól ki-
számítható következményeire. A kormány elutasítja 
ezt az irányvonalat: nem egy olyan jövő irányába kor-
mányozza az országot, ahol veszélybe kerül a mező-
gazdaságunk, az élelmiszer-biztonságunk, a közbiz-
tonság, a közegészségügy vagy akár a nyugdíjrend-
szer, ehelyett a 2026-os költségvetés fókusza éppen az 
ellenkező irányba mutat, meg kell erősíteni az ország 
biztonságát és stabilitását.  

A legfontosabb prioritás a gyermekeket nevelő 
családok támogatása, a magyar fiatalok életkezdési le-
hetőségeinek segítése és a nyugdíjasok védelme. Ezek-
kel párhuzamosan az előttünk fekvő javaslat kiemel-
ten kezeli a pénzügyi stabilitás és a felelős költségve-
tési gazdálkodás megerősítését, a költségvetési hiány 
és az államadósság további csökkentését, és mindezek 
mellett figyelmet fordít az ország fizikai biztonságá-
nak a fenntartására is.  

Miniszterelnök úr és honvédelmi miniszter úr is 
gyakran fogalmaz úgy, hogy a békéhez erő kell. Értsük 
ezt jól: nem más ereje kell a békéhez, nem elsősorban 
egy másik ország vagy régió stabilitása, hanem a mi-
énk - ezt sajnos gyakran félreértik. A NATO tagjai sem 
azért vagyunk, hogy a lovak közé dobjuk a gyeplőt, és 
azt várjuk, hogy majd a szövetség nagyobb és erősebb 
tagállamai megvédenek bennünket, hanem azért, 
hogy erős, önvédelemre képes országként mi magunk 
is erősítsük a katonai szövetséget. A korábbi szocia-
lista kormányok sajnos ebbe a tévedésbe estek, és úgy 
látszik, hogy a baloldal, a liberális európai elit is egy 
hasonló tévedés áldozata: Ukrajna nem fogja megvé-
deni Európát. Nem lehet a végtelenségig folytatni az 
Ukrajna területén folyó proxyháborút, Európának 
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magát kell megvédenie, magának kell olyan erőssé 
válnia, hogy békét tudjon teremteni. Európa erős, 
szuverén államok érdekközösségeként működhet jól. 
Az ideológiák alá kényszerített, a valósággal szembe-
nézni nem tudó politika sehová sem vezet.  

A jó irány az, amerre Magyarország 2026. évi 
költségvetése is mutat: egy erős, szuverén ország 
megteremtésének az iránya, amelynek az egyik pillére 
a hatékony, ütőképes hadsereg megteremtése. Ez a fo-
lyamat már 2016 óta zajlik, akkor kezdődött az a had-
erőfejlesztési program, amely a mai napig is megha-
tározza és formálja a Magyar Honvédséget. Harcra 
kész, modern és professzionális hadsereg épül olyan 
szintű ráfordítással, ami a NATO-tagországok közül is 
kiemelkedő.  

A védelmi kiadásaink közel fele a haderőfejlesz-
tést, az új eszközök beszerzését és a már meglévő esz-
közeink modernizálását szolgálja. 2026-ban közvetle-
nül haderőfejlesztésre több mint 750 milliárd forintot 
fordít a költségvetésitörvény-javaslat. A honvédelmi 
infrastruktúra megerősítésére 86 milliárd forintot, a 
védelmi ipar területén megvalósuló kutatásokra, fej-
lesztésekre és innovációkra pedig több mint 8 milli-
árd forintot szán a javaslat.  

 
(16.20) 

 
Mint ahogy hallottuk az előzőekben, nem hagy-

ható szó nélkül, hogy a több mint 1919 milliárd forin-
tos védelmi keretből 584 milliárd forint a személyi 
juttatásokra van betervezve. Ez majdnem 160 milli-
árd forinttal több, mint az idei forrás. Ezzel párhuza-
mosan a honvédelem működési kerete is emelkedik.  

De térjünk vissza a haderőfejlesztésre, arra, hogy 
elfogadása esetén a 2026-os költségvetés hogyan fogja 
szolgálni a Magyar Honvédség modernizációját, esz-
közparkbővítését. A válasz részben egyszerű: úgy, hogy 
a már megkezdett képességfejlesztési programokat 
folytatni kell egészen a teljes körű megvalósításukig. 
A már beszerzés alatt álló haditechnikai eszközöket 
hadrendbe kell állítani, ezen túlmenően pedig tovább 
kell folytatni a tervezést a Magyar Honvédség képessé-
geinek további bővítése érdekében. Mindezt úgy, hogy 
közben szem előtt kell tartani a NATO-képességcélok 
elérését és a jövő biztonsági kihívásait is.  

A költségvetésitörvény-javaslat szerint 2026-ban 
kiemelt cél lesz a légierő képességeinek fejlesztése. 
Folytatódnak a repülőgépek beszerzésére vonatkozó 
programok, valamint a légvédelmi és légtérellenőr-
zési képességek fejlesztése, emellett a honvédség to-
vábbi lépéseket tesz a szárazföldi képességek fejlesz-
tése terén is. Nem utolsósorban pedig a digitalizáció 
és a vezetési-irányítási feltételek fejlesztése is fontos 
feladat.  

A 2026. évben többek között a következő haderő-
fejlesztési beszerzések folytatódnak: a Gripen-repülő-
gépflotta bővítése négy új géppel; aktív 3D-radarok be-
szerzése; páncélozott, többcélú moduláris harcjármű-
képesség fejlesztése, vagyis a Gidrán-program - török 
licenc alapján, magyar és német együttműködésben 

Magyarországon zajlik ezeknek a rendkívül sokoldalú 
katonai járműveknek a fejlesztése -; folytatódik a kézi 
páncéltörő fegyverrendszer bővítése, valamint a gya-
logsági harcjárművek, vagyis a Lynxek beszerzése 
is - ezeket a modern harcjárműveket részben Zalaeger-
szegen gyártják és fejlesztik, és több mint 200 egység-
ből fog állni a teljes Hiúz-flotta ; tovább zajlik a meg-
lévő fegyverrendszerekhez tartozó lőszerek utánpót-
lása és beszerzése, ebben egyre nagyobb részt fog vál-
lalni a várpalotai lőszergyár, amely jelenleg Európa 
egyik legmodernebb lőszergyártó üzeme; folytatódik a 
katonák egyéni felszerelésének fejlesztése, valamint a 
Magyar Honvédség föld-levegő-föld rádióirányító-
rendszerének fejlesztése is.  

Még sorolhatnánk a haderőfejlesztési program 
további finomságait, de mindenképpen meg kell hogy 
említsem az első, már hadrendbe állított KC-390 
rámpás szállítógépünket, amelyhez hamarosan érke-
zik a második is. A bővülő PZH 200 önjáró tarackflot-
tát is említenünk kell vagy a drónbeszerzéseket is, 
vagy azt, hogy amellett, hogy növekszik a Gripen va-
dászgépeink száma, a már meglévők modernizációja 
is folyamatosan bővül: radarjaink fejlesztésének kö-
szönhetően 70 százalékkal nő az a távolság, amelyen 
belül képesek lesznek repülőgépek felderítésére, és új 
típusú bombák és légi harcban használható rakéták 
hordozására, illetve bevetésére is képessé válnak a 
Gripenjeink.  

Nem sorolom tovább, inkább még néhány infra-
strukturális fejlesztést szeretnék megemlíteni, ame-
lyek szintén a 2026-os költségvetési javaslatban sze-
repelnek: Szolnokon új, modern, különleges rendelte-
tésű dandártámaszpont épül egy régi, elhagyatott 
honvédségi területen; Tatán folytatódik a harckocsi- 
és tüzérségi bázis infrastrukturális fejlesztése; a 
NATO Biztonsági Beruházási Program keretében foly-
tatódik katonai repülőgépeink fejlesztése.  

Tisztelt Képviselőtársaim! Látható, hogy a költ-
ségvetésben nemhiába szerepel minden évben stabil 
számokkal a haderőfejlesztés, szépen, fokozatosan be-
érnek a megkezdett fejlesztési programok. Az újabb és 
újabb technikák hadrendbe állítása folyamatosan to-
vábbi fejlesztési igényeket indukál, amelyek megvála-
szolásában már a hazai ipar és innováció is részt vesz. 
Véleményem szerint a magyar haderő fejlesztésére 
szánt összegek igazán jól hasznosulnak, modern, ütő-
képes, erős hadsereg épül.  

A költségvetés számai alapján biztosan kijelent-
hető, hogy 2026-ban is teljesíteni fogjuk azt a 
NATO-ajánlást, amely a védelmi kiadások mértékére 
vonatkozik. A GDP-arányos 2 százalékos ráfordítási 
szintet évek óta stabilan meghaladjuk, jövőre ehhez 
a nagyarányú haderőfejlesztési program mellett a 
személyi juttatások emelkedése is hozzá fog járulni. 
Köszönet a katonáinknak, köszönet a Magyar Hon-
védségnek a professzionális és megbízható szolgála-
tukért.  

Kérem tisztelt képviselőtársaimat, hogy támo-
gassák a költségvetési javaslatot. Köszönöm szépen. 
(Taps a kormánypártok soraiból.) 
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ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. A kö-
vetkező felszólaló előtt megkérem jegyző urat, hogy 
tegyen meg egy jegyzői bejelentést. Parancsoljon, 
jegyző úr!  

 
DR. SZŰCS LAJOS jegyző: Dr. Kövér László, az 

Országgyűlés elnöke részére. Tisztelt Elnök Úr! Az 
egyes házszabályi rendelkezésekről szóló 10/2014. 
(II. 24.) országgyűlési határozat 37. § (6) bekezdése 
alapján a Kereszténydemokrata Néppárt országgyűlési 
képviselőcsoportja Magyarország 2026. évi központi 
költségvetéséről szóló T/11864. számú törvényjavaslat 
általános vitája során a mai ülésnapon fennmaradó 
időkeretét átadja a Fidesz-Magyar Polgári Szövetség 
képviselőcsoportja részére. Budapest, 2025. május 22. 
Tisztelettel: dr. Simicskó István frakcióvezető. 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, jegyző úr. Ennek 

megfelelően kérem majd a technikai munkatársaimat, 
hogy az időkereteket módosítsák. A következő felszó-
laló a Fidesz képviselőcsoportjából Herczeg Zsolt 
képviselő úr. Parancsoljon, képviselő úr! 

 
HERCZEG ZSOLT (Fidesz): Köszönöm szépen a 

szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Államtitkár Urak! 
Tisztelt Képviselőtársaim! A 2026. évi költségvetés 
háborúellenes költségvetés, amely a szomszédunkban 
dúló háború káros hatásainak kivédésére irányul, és a 
gyermeket nevelő családok támogatását, a fiatalok 
életkezdésének segítését és a nyugdíjasok védelmét 
helyezi a középpontba. Felszólalásomban a költségve-
tés vonatkozásában az önkormányzati szféráról fogok 
beszélni.  

A helyi önkormányzatok központi költségvetési 
támogatási rendszere a következő évben is az önkor-
mányzati feladatellátáshoz igazodó, 2013-ban kialakí-
tott feladatalapú támogatási rendszeren alapul.  

 
(16.30) 

 
Ebből fakadóan a jövő évi költségvetésben is meg-

jelennek az eddig is általánosan érvényesülő alapelvek. 
Melyek ezek? A családok támogatása, a foglalkoztatott-
ság további növelése, az életszínvonal emelkedését 
szolgáló intézkedések, ezen belül is kiemelt figyelmet 
fordítunk a szülők munkába állásának segítésére.  

2025-ben is jelentős változást okozott a minimál-
bér és a garantált bérminimum emeléséből, valamint 
a köznevelési ágazatban megvalósuló jelentős bér-
emelésből adódó illetménynövekedés. A jövő évi ter-
vezet az ezekhez szükséges fedezetet tartalmazza. En-
nek megfelelően a férőhelybővüléssel párhuzamosan 
folyamatosan emelkedik a bölcsődei és a minibölcső-
dei ellátáshoz kapcsolódó támogatások összege is. Ez 
nemcsak az illetmények emelkedésének biztosítását 
jelenti, hanem az üzemeltetési kiadások finanszírozá-
sához is megfelelő hozzájárulást nyújt.  

A kormány kiemelten kezeli az intézményi gyer-
mekétkeztetés és a szünidei étkeztetéshez szükséges 
fedezet biztosítását is. E célokra továbbra is jelentős 

források állnak rendelkezésre. A kormány a legfeljebb 
10 ezer fő lakosságszámú települési székhelyű önkor-
mányzatok részére a hivatalokban foglalkoztatott 
köztisztviselők 2025. július 1-jétől történő illetmény-
emeléséhez 15 százalékkal nagyobb támogatást bizto-
sít. Ezt az emelést folytatva a 2026. évi tervezetben a 
köztisztviselők a további illetményemelés érdekében 
15 százalékkal magasabb fajlagos összegű támogatás-
ban részesülnek.  

A legalacsonyabb lakosságszámú önkormányza-
toknál az aránytalanul magas egy lakosra jutó adóerő-
képesség jelentkezik a viszonylag alacsony iparűzési-
adó-alap esetén is. Ezért a 2026. évi költségvetésitör-
vény-javaslat szerint a 2000 lakos alatti önkormány-
zatok esetében a legkisebb lakosságszámú települé-
sektől kezdődően csökkenő mértékű korrekciós té-
nyezőt kell alkalmazni az egy lakosra jutó adóerő-ké-
pesség számításakor. Ebből következően az érintett 
önkormányzatok adóerő-képessége csökken, emiatt 
több kiegészítésre jogosultak, és kevesebb szolidari-
tási hozzájárulást fognak teljesíteni a központi költ-
ségvetés felé. A kiegészítés kategóriái és mértéke nem 
változnak a 2025-ös évhez képest. Az önkormányza-
tok továbbra is a 15 600 forintot meg nem haladó adó-
erő-képesség esetén részesülhetnek fokozatosan csök-
kenő mértékű kiegészítésben.  

Tisztelt Képviselőtársaim! Az önkormányzati al-
rendszerben meglévő jövedelmi egyenlőtlenségek ki-
egyenlítését 2021-től általános érvénnyel a szolidaritási 
hozzájárulás szolgálja, amelyet a magas adóerő-képes-
séggel rendelkező települések teljesítenek a központi 
költségvetés részére. Ez az esélyegyenlőséget javítja, hi-
szen annak összege hozzájárul az alacsonyabb jövedelmi 
helyzetű önkormányzatok finanszírozásának javításá-
hoz. A 2026. évi törvényjavaslat szerint a szolidaritási 
hozzájárulás alapja - a 2025. évivel megegyezően - az 
önkormányzatok iparűzésiadóerő-képességet meghatá-
rozó adóalapja, így továbbra is a 25 ezer forint feletti egy 
lakosra jutó iparűzésiadóerő-képességgel rendelkező te-
lepülési önkormányzatok teljesítenek szolidaritási hoz-
zájárulást a központi költségvetés részére. 

A helyi önkormányzatok 2026-ban hitelforrások 
nélkül 4926,4 milliárd forintból gazdálkodhatnak, 
ehhez a központi költségvetés 1419 milliárd forintot 
biztosít, ami a 2025. évi támogatások 108,7 százaléka.  

Tisztelt Képviselőtársaim! Az ellenzék részéről az 
önkormányzatokat érintően sok minden elhangzott itt 
a mai napon. Varju képviselőtársunk, aki már elhagyta 
a termet, elmondta, hogy Magyarország Kormánya tar-
tozik az önkormányzatok felé. Szeretném elmondani, 
és nagyon sokszor elhangzott már e Ház falai között, de 
úgy gondolom, hogy nagyon sokszor el is fog, hogy 
2010-ben az önkormányzatok többsége úszott az adós-
ságban. Durván 3200 önkormányzat van ma Magyar-
országon; ezek közül több mint 2200 adósságot hal-
mozott fel, és a működése is veszélybe került.  

Én 2010-ben lettem Mezőtúr város polgármes-
tere. Majdnem annyi adóssága volt az önkormányzat-
nak, mint az egyéves költségvetése, és ez nem fejlesz-
tési hitelekből állt, hanem az önkormányzat a 2002-
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2010-es időszakban, az MSZP-kormányok idején, 
döntően a működéshez vette fel hosszú éveken ke-
resztül. Onnantól kezdve, amikor az állami adósság-
átvállalás megtörtént, és a törvényi szabályozási háttér 
is megváltozott, ami az önkormányzatok gazdálkodá-
sára szigorú szabályokat írt elő, onnantól kezdve - és 
ahogy a gazdaság fejlődni kezdett, olyan kormányzati 
intézkedések voltak, amelyek lehetővé tették ezt - az 
önkormányzatok az én választókerületemben is, Jász-
Nagykun-Szolnok vármegye 4. számú választókerüle-
tében is évről évre jobb helyzetbe kerültek. A gazda-
sági szereplők egyre többet adóztak, és ez ahhoz veze-
tett, hogy az önkormányzat azon túlmenően, hogy a 
saját feladatai finanszírozásához a saját bevételeiből 
hozzá tudott rendelni és ezt nem hitelből tette meg, 
néhány év elteltét követően már fejlesztési projekte-
ket, számos, sok értékes fejlesztést is meg tudott való-
sítani saját forrásból - nem hitelből, saját forrásból! 
Ez óriási különbség a 2010 előtti időszakhoz képest. 

És a 2026. évre is rendkívül biztató az, hogy az 
önkormányzatok számos fejlesztési forráshoz tud-
nak jutni, egyrészt a saját bevételeik által, másrészt 
pedig számos olyan pályázati lehetőséget használ-
hatnak ki mind a nagyobb települések, mind pedig 
például az 5000-es lélekszámú települések, ahol a 
„Magyar falu” program több fronton jelen van, több 
fejezetével jelen van, ami biztosítja a magyar vidék 
további fejlődését.  

Meggyőződésem, hogy jó úton járunk; a költség-
vetésünk ezt 2026-ban is fogja biztosítani, és a ma-
gyar vidék is fejlődni fog. Köszönöm szépen a meg-
tisztelő figyelmüket. (Taps a kormánypártok padso-
raiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Tisztelt 

Ház! Most a kormány nevében Vargha Tamás minisz-
terhelyettes, államtitkár úr kért szót. Parancsoljon!  

 
VARGHA TAMÁS honvédelmi minisztériumi ál-

lamtitkár: Köszönöm a szót, elnök úr. Tisztelt Elnök 
Úr! Tisztelt Ház! Köszönöm szépen Simon Miklós 
képviselőtársamnak az igen komoly és mélyenszántó 
összefoglalót a honvédelmi költségvetésről.  

Szeretnék kapcsolódni képviselő úrnak ahhoz a 
gondolatához, amelyben arról beszélt, hogy nem az a 
NATO-szövetség lényege, hogy majd valamikor, ha baj 
van, jön a NATO és megvéd minket, hanem - nagyon 
helyesen - képviselő úr hozzátette, hogy mi magunk-
nak a NATO-szövetség részeként nemcsak a saját vé-
delmi rendszerünket és a saját védelmünket kell erősí-
teni, hanem ezzel erősítjük a NATO rendszerét is.  

Sokan félreértették ezt az „egy mindenkiért, min-
denki egyért” elv alapján szerveződött szövetséget. 
Főként a 2002 után hatalomra került szocialista kor-
mányok idején értették félre az akkori honvédelmi ve-
zetők, és azt gondolták, hogy itt a Kánaán, nem kell 
költeni a honvédelemre, nincs szükség az eszközökre 
sem, hiszen a NATO-szövetség része lettünk, és ha 
bármi baj, bármi fenyegetés éri hazánkat, akkor jön a 
NATO és megvéd minket. Ez természetesen nem igaz. 

Ez vezetett ahhoz, amiről majd később szeretnék 
néhány szót szólni, hogy azokat az eszközöket és azo-
kat a képességeket elkótyavetyélték és leépítették, 
amely képességeket, többek között a tüzérképességet 
Magyarország most igen nagy erőfeszítések árán újjá 
kell hogy építse a semmiből, hiszen több évtizedre el-
tűnt ez a képesség, és nem maradt hírmondója sem az 
eszközöknek, sem pedig a leszerelt, nyugdíjba vonult 
katonák nyomán a tudásnak és a képességeknek.  

 
(16.40) 

 
A másik gondolat, amit szeretnék elmondani: mi-

niszter úr mindig azzal a mondattal fejezi be a beszé-
deit, ami szinte mottójává vált a haderőfejlesztésünk-
nek és a munkánknak, hogy a békéhez erő kell. Ez szo-
ros rokonságban van azzal a mondattal, hogy ha békét 
akarsz, készülj a háborúra. Ezt természetesen úgy kell 
jól érteni, hogy ha békét akarsz, akkor légy felkészülve 
arra, légy felkészült arra, hogy ha bárki azt gondolja, 
hogy megtámad, akkor meg tudd védeni magad, meg 
tudd védeni Magyarországot, a magyar embereket, a 
hazánkat. Ezért készülünk.  

A gondolat másik fele természetesen az, hogy a 
békéhez azért kell erő, mert mindenkinek el kell venni 
a kedvét, aki meg szeretné támadni ezt az országot, 
attól, hogy ezt megtegye, és ezt csak erővel lehet. Ha 
látják, hogy felkészült vagy, ha látják, hogy van egy 
felkészült hadsereg, egy modern eszközökkel felsze-
relt hadsereg, akkor százszor is végiggondolják azok, 
akik ilyet fontolgatnak. Így kell tehát érteni ezeket a 
mondatokat, nem pedig mindezt kiforgatva úgy értel-
mezni, mintha Magyarország ezekkel a mondatokkal 
is a háborúra készülne. Mi a békére készülünk, de ah-
hoz erősnek kell lenni, hogy ezt a békét megőrizzük.  

Azt gondolom, senki számára nem lehet kétséges 
és nem lehet kérdés, hogy a haza védelme, a magyar 
emberek védelme és az ország biztonsága olyan cél, 
amiben nem ismerhetünk kompromisszumot, és azt 
hiszem, az is egyértelmű és nem lehet kérdés, hogy 
ehhez egy ütőképes, modern hadseregre és a hátor-
szágban hadiiparra is szükségünk van. Azt láthatjuk 
és azt érzékeltük az elmúlt években, évtizedekben, 
hogy a globális biztonsági környezet körülöttünk fo-
lyamatosan változik, ami azt jelenti, hogy folyamato-
san romlik. A természeti katasztrófákon túl egyrészt 
szembesültünk a migrációs kihívással, 2015 óta, tíz 
éve már, hogy a migrációval szemben állunk, szembe-
sültünk a terrorizmussal, és az utóbbi időben, több 
mint három éve a háborús konfliktussal a szomszéd-
ságunkban.  

De azt is el kell mondanunk, meg kell erősíte-
nünk, hogy a Magyar Honvédségre, a magyar kato-
nákra a magyar emberek minden kihívás esetén és kö-
zepette számíthattak, számíthatnak ma is és termé-
szetesen a jövőben is számíthatnak. Ehhez a katoná-
kon, a magyar honvédek áldozatos szolgálatán kívül, 
amely szolgálat közben a katonáink a legnemesebbet, 
az életüket készek feláldozni a hazáért, modern esz-
közökre is szükség van. A 2026-os költségvetés ennek 
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megfelelően kiemelten kezeli hazánk védelmét mind 
a háborús fenyegetettség, mind pedig a migrációs ki-
hívás és nyomás fényében. A költségvetés teljesen vi-
lágosan tükrözi azt az elkötelezettségünket, hogy Ma-
gyarország biztonsága közös nemzeti ügyünk.  

A honvédelemre fordított kiadások immáron 
évek óta, így 2026-ban is elérik azt a bizonyos bűvös 
GDP 2 százalékot, amely NATO-tagságunkból követ-
kező kötelezettségünk. Ezzel kifejezzük azt is, hogy 
Magyarország továbbra is megbízható és elkötelezett 
tagja ennek a szövetségi rendszernek, és aktívan, kö-
zösen, együtt - ahogy képviselőtársam is elmondta -, 
felkészülten hozzájárulunk a közös békénkhez, nem-
csak Magyarország, hanem egész Európa és az egész 
szövetségesi rendszerünk biztonságához.  

De a honvédelem ügye nem csak technológiai kér-
dés. Nem elegendőek az új eszközök, amelyeket beszer-
zünk, nem elegendőek a nagyvasak, a legfontosabbak a 
hazájukat szerető, elkötelezett, jól képzett és jól kikép-
zett katonák, hiszen a hozzáértő katona nélkül ezek az 
eszközök szinte semmit nem érnek önmagukban.  

A 2026. évi költségvetési törvényjavaslatban a fő-
összeg 2156 milliárd forint, amelyből a védelmi fel-
adatokra, a honvédelmi kutatás-fejlesztéssel és inno-
vációval együtt több mint 1919 milliárd forint áll ren-
delkezésre. És azt gondolom, nagyon fontos az a szám 
és az az adat, hogy ebből a jövő évben 584 milliárd fo-
rintot tervezünk személyi kiadásokra fordítani, hi-
szen tudjuk, hogy a legnagyobb érték a katona maga, 
és ez a szám 37,2 százalékkal magasabb az előző évi-
hez képest.  

A kormány a költségvetésben biztosítja a hathavi 
fegyverpénz kifizetését 2026 elején a januári illet-
ménnyel a rendvédelmi, honvédelmi és más hivatás-
rendek dolgozói részére. Ez nem csupán egy egyszerű 
juttatás és egy egyszerű anyagi elismerés, hanem egy 
egyértelmű üzenet, annak az üzenete, hogy megbe-
csüljük azokat, akik nap mint nap azon dolgoznak és 
az a szolgálatuk lényege, hogy biztosítsák a magyar 
emberek biztonságát.  

Folytatjuk a Magyar Honvédség modernizáció-
ját. A haderőfejlesztés fókuszában a NATO-képesség-
célok szem előtt tartásával a kor követelményeinek 
megfelelő haditechnikai eszközök beszerzése, azok 
rendszerbe állítása és a megkezdett képességfejlesz-
tési programok teljes körű megvalósítása áll. Hiszen 
egy képesség akkor igazán képesség, amikor nemcsak 
az eszköz áll rendelkezésre, hanem a jól képzett, ki-
képzett katona is, aki ezt az eszközt kezelni tudja. Ez 
így együtt jelenti a képességet.  

2026-ban bővül a Gripen-flotta, beszerezzük az 
aktív 3D radarokat, folytatódik a Gidrán-program, a 
Lynx gyalogsági járművek és kézi páncéltörő fegyve-
rek beszerzése. Megkezdődik a föld-levegő-föld rádió-
irányító rendszer fejlesztése, és mivel a legfőbb érték 
a katona, természetesen folytatódik a kiemelt figye-
lem a katonák egyéni felszerelésének korszerűsítésére 
és ezzel összefüggésben a lőszerkészletek bővítésére 
is. Ez nem csupán védelmi, hanem gazdasági és egy-
ben iparfejlesztési kérdés is, hiszen hazánk hadiipari 

kapacitásának megerősítése munkahelyeket is te-
remt, tudást hoz Magyarországra és növeli szuvereni-
tásunkat.  

Ha visszatekintünk arra, hogy 2010-ben honnét 
indultunk, akkor vissza kell néznünk 2002-re, ami-
kor az történt, amit már említettem, hogy az akkori 
kormányok úgy gondolták, hogy majd a NATO meg-
véd minket, és nem kell semmi mást csinálnia a Ma-
gyar Honvédségnek, mint készülni néhány külföldi 
misszióra, abban sikeresen részt venni. Ehhez nehéz 
eszközök, szinte szállíthatatlan nehéz eszközök nem 
kellenek. Ha jóindulatúak vagyunk, akkor azt gon-
doljuk, hogy ezeket eladták, de ha kicsit mélyebbre 
nézünk, akkor ez természetesen egy kótyavetye volt. 
Ezekkel a felelőtlen döntésekkel elherdálták a hon-
védség vagyonát, csökkentették a létszámát, méltat-
lanul bántak az állomány tagjaival és így aláásták a 
haderő tekintélyét és működőképességét is. Az ak-
kori honvédelmi kiadások a GDP 1 százalékát is alig 
érték el. A lánctalpas harcjárműveket, mondván, 
hogy nincs rájuk szükség, eladták, a modernizált 
harckocsikat elajándékozták, és a haderő így a mű-
ködésképtelenség határára került.  

De 2010-ben lezárult ez az időszak. 2010 után én 
is sokszor kaptam meg azt a kérdést, hogy 2010-ben 
miért nem emeltük azonnal a GDP 2 százalékára a 
honvédelmi kiadásokat.  

 
(16.50) 

 
Hát, ugye, lépésenként kell haladni. 2010-ben 

óriási feladat volt ezt az országot visszarántani a sza-
kadék széléről, de 2015-től elindult a Magyar Hon-
védség megújítása, folyamatosan nő a létszám, mo-
dernizáljuk a haditechnikát, és elmondhatjuk, hogy 
ma már egy olyan ütőképes hadserege, honvédsége 
van Magyarországnak, amely képes garantálni a biz-
tonságot.  

Sikeres toborzási kampányok eredményeként az 
elmúlt 35 év egyik legjobb feltöltöttségi adataival ren-
delkezünk, elég csak a több mint 5 ezer új önkéntes 
területvédelmi tartalékosra gondolni, akik szolgá-
latba álltak, és természetesen ezt a munkát is folytat-
juk. A kadétprogram és a honvédelem tantárgy okta-
tása, a toborzás rendszerének fejlesztése mind-mind 
azt a célt szolgálja, hogy már fiatalon, 18 éves kor 
előtt, minél előbb, minél fiatalabb korban megerősöd-
jön, kialakuljon és megerősödjön a fiatalokban a haza 
iránti elkötelezettség.  

Tisztelet és köszönet tehát katonáinknak, akik ezt 
az emberpróbáló, nehéz feladatot, szolgálatot végzik. 

Engedjék meg, hogy szóljak néhány szót a sport-
ról is, hiszen a Honvédelmi Minisztérium költségve-
tésébe, illetve a Honvédelmi Minisztériumhoz tarto-
zik a Sport Államtitkárság és a sport. Stratégiai ága-
zatként kezeljük azzal a kettős céllal, hogy Magyaror-
szág ne csak sportnemzet legyen, hanem sportoló 
nemzetként is fejlődjön. A sportfeladatok ellátása ér-
dekében a 2026. évre több mint 236 milliárd forint 
előirányzat áll rendelkezésre. Folytatódik a nemzeti 
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versenysport-fejlesztési program, és ezzel párhuza-
mosan tovább működik a 2025-ben elindult „Los An-
geles 10” program, amelynek célja, hogy a magyar 
csapat a 2028-as Los Angeles-i olimpián legalább tíz 
aranyérmet szerezzen vagy bekerüljön az éremtáblá-
zat első tíz helyezettje közé.  

Itt is meg kell említenünk, hogy a minket meg-
előző baloldali kormányok sportellenes politikát foly-
tattak, mi azonban úgy gondoljuk, hogy a sport nem 
luxus, hanem egy befektetés a jövőbe. Nemcsak az 
élsport támogatása fontos, hanem az is, hogy min-
den magyar számára elérhető legyen a mindennapi 
mozgás, a sport öröme. Ezért kiemelt figyelmet for-
dítunk a magyar emberek rendszeres sportolásának 
ösztönzésére. A Sportoló Nemzet Program célja, hogy 
a rendszeres, szervezett testmozgás széles körben 
vonzó és elérhető legyen. És a költségvetés gondosko-
dik arról is, hogy senki ne maradjon ki a sport nyúj-
totta lehetőségekből és élményekből, sem a hátrányo-
sabb helyzetű családok gyermekei, sem a fogyatékkal 
élő honfitársaink, sem pedig a jövő nemzedékét je-
lentő fiatalok.  

Ez a költségvetés tehát nem pusztán számokról 
szól - számokból áll természetesen -, hanem arról, 
hogy Magyarország erős, biztonságos és cselekvőké-
pes országként néz szembe a jövő kihívásaival. Én azt 
kérem képviselőtársaimtól, hogy támogassuk együtt 
ezt a felelős, előrelátó, a biztonságunkat szolgáló költ-
ségvetést a szavazáskor is. Köszönöm szépen megtisz-
telő figyelmüket. (Taps a kormánypártok soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, miniszterhelyettes 

úr. A következő felszólaló a Fideszből Varga Gábor 
képviselő úr. Parancsoljon, képviselő úr, öné a szó. 

 
VARGA GÁBOR (Fidesz): Köszönöm a szót, el-

nök úr. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Ház! Tisztelt Kép-
viselőtársaim! A 2026. évi központi költségvetés vilá-
gos üzenetet hordoz: a cél a magyar családok, gazdák 
és vállalkozók, fiatalok és nyugdíjasok biztonságának 
és jólétének az erősítése. Magyarország következete-
sen háborúellenes politikát folytat, a kormány nem 
kívánja a magyar adófizetők pénzét idegen háború fi-
nanszírozására fordítani.  

A XXI. század eleje a nyersanyagokért, energiáért 
és fenntarthatóságért zajló globális verseny időszaka. 
Az energiaellátás nem pusztán gazdasági kérdés, ha-
nem szuverenitási és biztonságpolitikai is. Európa ma 
is energiafüggőségben vergődik. Magyarország ezzel 
szemben az önellátást, a kiszámíthatóságot, a klíma-
védelmet és a zöldátállást választotta. A 2026-os költ-
ségvetés ennek a stratégiának a folytatását tükrözi vi-
lágos intézkedésekkel a nemzeti függetlenség szolgá-
latában.  

Tisztelt Ház! Az atomenergia továbbra is energia-
politikánk stratégiai pillére. A Paksi Atomerőmű ma 
is az ország áramfogyasztásának közel felét fedezi. Az 
új blokkok növelik ezt az arányt, garantálva az olcsó, 
kiszámítható és biztonságos energiaellátást magyar 
kézben. A 2026-os költségvetés 95 milliárd forintot 

biztosít a Paks II. beruházásra. Ez a projekt generáci-
ókon átívelő, jövőbe mutató beruházás, a rezsicsök-
kentés és a szuverenitás politikája ugyanis csak fenn-
tartható és olcsó energiaforrásokra támaszkodva tart-
ható fenn. Az ENSZ éghajlatváltozási testülete is 
hangsúlyozza: a karbonmentes jövő atomenergia nél-
kül elképzelhetetlen. Magyarország célja, hogy 2050-
re klímasemleges legyen. Az MVM kulcsszerepet kap 
a nemzeti energia- és klímaterv megvalósításában, az 
energiaszuverenitás, a kapacitásbővítés, a forrásdi-
verzifikáció és a hálózatfejlesztés terén.  

Tisztelt Országgyűlés! A körforgásos gazdaság is 
kiemelt szerepet kap. A hulladékgazdálkodást új ala-
pokra helyeztük. A MOL-csoporttal kötött 35 éves 
koncessziós szerződés alapján 2023 júliusától a 
MOHU Zrt. végzi az országos hulladékgazdálkodási 
közszolgáltatást. A cél: a hulladék ne szemét, hanem 
erőforrás legyen. 2025-ben megkezdődött az új orszá-
gos hulladékgazdálkodási terv és megelőzési program 
előkészítése a 2028-34-es időszakra. Ennek része az 
illegális lerakók felszámolása, az azbesztmentesítés és 
a lakossági tájékoztatás. A „Tisztítsuk meg az orszá-
got!” program és a HulladékRadar-alkalmazás ered-
ményes: 2020 óta több mint 71 ezer bejelentés érke-
zett, és 471 ezer tonna hulladékot számoltunk fel.  

Tisztelt Képviselőtársaim! A célunk világos: csök-
kenteni a hulladék mennyiségét, maximalizálni az új-
rafeldolgozást és az erőforrásként való visszaforgatást. 
Ezért támogatjuk a szemléletformáló kampányokat, 
különösen a fiatalok körében. A 2026-os költségvetés 
több ponton is támogatja ezt az átállást: az energiaha-
tékonysági és klímapolitikai források 246,5 millió fo-
rintról 309,8 millió forintra emelkedtek.  

Tisztelt Képviselőtársaim! A jövő kulcskérdése: 
milyen világot hagyunk örökül gyermekeinknek, egy 
kiszolgáltatott országot vagy egy önellátó, környezet-
tudatos, független Magyarországot? A 2026-os költ-
ségvetés válasza egyértelmű: folytatjuk a zöldátállást, 
megerősítjük a szuverenitást és befektetünk a fenn-
tarthatóbb jövőbe. 

Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Ház! A nemzeti oldal 
mindig is hitt abban, hogy Magyarország akkor lesz 
erős, ha a saját lábán áll. Az energetikában ez önellá-
tás, rezsicsökkentés, klímavédelem és körforgásos 
gazdaság egyszerre. Ez nem vízió, ez lehet a magyar 
valóság, ha folytatjuk a megkezdett munkát. Kérem, 
támogassák a költségvetésitörvény-javaslatot, támo-
gassák azt a jövőt, amelyben Magyarország független, 
zöld és erős. Köszönöm a figyelmüket. (Taps a kor-
mánypártok soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr! Két-

perces felszólalásra Arató Gergely képviselő úr kért 
szót. Parancsoljon! 

 
ARATÓ GERGELY (DK): Köszönöm szépen. 

Tisztelt Ház! Először is szeretnék elnézést kérni az öl-
tözetemért. Én nem szándékoztam ma ebben a vitá-
ban hozzászólni, de Varju Lászlótól, a Demokratikus 
Koalíció frakcióvezető-helyettesétől megtagadták azt 
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a lehetőséget, hogy befejezhesse a beszédét, ezért 
kénytelen vagyok én… (Az elnök kikapcsolja a mikro-
font.) 

 
ELNÖK: Képviselő úr! Képviselő úr, szeretném 

jelezni az ön számára, hogy a házvezetésnek a bármi-
nemű bírálatára a házszabály egyértelműen intézke-
dik, csak ügyrendi bejelentkezés esetében volna ön-
nek lehetősége ezzel kapcsolatban szót emelni. De mi-
vel ön nem volt a Házban, tájékoztatni szeretném, 
hogy Varju képviselő úr sokszor felszólalt, minden 
egyes felszólalásában személyt és közösséget sértő ki-
fejezést használt, és ennek vettem elejét az utolsó fel-
szólalásakor, és ennek megfelelően intézkedtem a 
házszabály alapján.  

Önöknek jogukban áll a házszabály vonatkozó 
előírásának megfelelően a Házbizottság ezzel kapcso-
latos állásfoglalását kérni, de amennyiben ezzel kap-
csolatban szeretne még bármit mondani, akkor kény-
telen vagyok öntől is megvonni a szót, mert csak ügy-
rendben jelentkezhet, viszont ön nem volt itt az ese-
ménynél. Parancsoljon! (Taps a kormánypártok so-
raiban.)  

 
(17.00) 

 
ARATÓ GERGELY (DK): Én a mondanivalóra 

szeretnék koncentrálni, tisztelt elnök úr; véleményem 
ugyan van.  

Szóval, szeretném elmondani azt, amit Varju 
László nem tudott elmondani itt a Házban. Szeretném 
elmondani azt, hogy ez a költségvetés nem szolgálja 
Magyarország és a magyar polgárok érdekét. Szeret-
ném elmondani azt, hogy ez a költségvetés valójában 
egy háborús költségvetés, nem békeköltségvetés. De 
nem abban az értelemben háborús költségvetés, 
ahogy ezt önök szokták használni, hanem abban az ér-
telemben, hogy alárendeli Magyarország érdekeit 
Oroszország háborús céljainak és háborús érdekei-
nek. Abban az értelemben, hogy kiszolgálják az orosz 
érdekeket abból a szempontból is, hogy a magyar em-
berek problémáinak megoldására szolgáló európai 
uniós források folyósítását lehetetlenné teszik ezzel a 
költségvetéssel is.  

Ha megnézzük ezt a költségvetést, akkor látható 
az, hogy a helyreállítási alapban már önök is elisme-
rik, hogy ez a pénz elveszett. Hiába mondta a minisz-
terelnök azt, hogy ezt a pénzt ő haza fogja hozni, nem 
fogja. Már önök sem hiszik, hogy hazahozná. Itt van a 
költségvetés: a korábban tervezett 630 milliárdos, 
úgynevezett RRF-, tehát a helyreállítási alap forrásá-
ból 2025-ben a várható nulla, 2026-ra valamennyit 
beírtak, de pontosan tudjuk, hogy ez ugyanúgy nulla 
lesz, mint ahogy a 2025-ös összeg nulla volt.  

Ez is mutatja azt, hogy önöknek fontosabb az 
orosz érdekek kiszolgálása, önöknek fontosabb az a 
belpolitikai és külpolitikai háború, amit a magyarok 
többségével és az Európai Unióval szemben vívnak, 
mint az, hogy a magyarok hozzájuthassanak azokhoz 
a forrásokhoz, amelyek megilletnék őket.  

ELNÖK: Köszönöm szépen. A következő felszóla-
lásra Bartos Mónika képviselő asszonynak adok szót, 
a Fidesz képviselőcsoportjából. Parancsoljon, képvi-
selő asszony! 

 
BARTOS MÓNIKA (Fidesz): Köszönöm a szót, 

elnök úr. Tisztelt Államtitkár Urak! Tisztelt Képvise-
lőtársaim! Az elmúlt hónapokban - és talán még most 
is - a Hunyadi-sorozat lázban tartott minket. Sokan 
vártuk hétről hétre a folytatást. Számomra is sok ta-
nulsággal szolgált ez a sorozat, de összességében talán 
azt tudom megfogalmazni, hogy nagyon megrázó volt 
azzal szembesülni képről képre, kockáról kockára, 
hogy milyen sok nehéz kihívással kellett szembenéz-
nie és megküzdenie a hőseinknek, az őseinknek, hogy 
megmentsék sokszor a pusztulástól a nemzetünket.  

A mai kornak is megvannak a fenyegetettségei, és 
most, ebben a korban ránk hárul az a feladat, hogy 
megvédjük az országunkat, a nemzetünket, és min-
dent megtegyünk annak fennmaradásáért. A kor-
mány ezt felismerte, és mindeneket megelőzően for-
dít figyelmet erre. Ezért kezdte el 2010-ben azt a csa-
ládpolitikát, amelyet azóta is következetesen folytat.  

Tisztelt Képviselőtársaim! Sokszor elhangzik az 
ellenzék, a baloldal részéről kritika a családtámoga-
tási rendszerrel kapcsolatban. A kritika tud előrevivő 
lenni, azt viszont nem tartom helyesnek, hogy úgy fo-
galmaznak, hogy ez eredménytelen, mert ez nincsen 
így. Én sokszor járok nemzetközi fórumokon, és 
számtalanszor megtörténik az, hogy egy másik ország 
képviselője odajön hozzám, és kérdez a családtámo-
gatási rendszerünk részleteiről, mert ők is hasonlót 
szeretnének felépíteni, és jelenleg csak irigykedve né-
zik a miénket. Legutóbb például egy balti ország, Lett-
ország képviselője fordult hozzám ezzel a kéréssel.  

A másik meglátásom a kritikákkal kapcsolatban, 
illetve a sikerességgel kapcsolatban, hogy a készülés 
alatt került a kezembe néhány kimutatás a családtámo-
gatási rendszer jó néhány elemére vonatkoztatva. Olyan 
sok intézkedés van, hogy már csak a felsorolás is olda-
lakat vesz igénybe. Azonban a kimutatásból, amit átte-
kintettem, az otthonteremtési támogatások, a gyer-
mekvállalást ösztönző támogatások és az adókedvez-
mények egyes elemei is kiolvashatók voltak időszaki 
bontásban, adott időszakot áttekintve, azt bemutatva.  

Én már kíváncsiságból is összeadtam, hogy hány 
esetben nyújtott valamiféle támogatást a kormány a 
családoknak abban az időszakban, amelyről a kimu-
tatás szólt. Az otthonteremtő támogatások esetében 
ez 722 932 alkalom volt, a gyermekvállalást ösztönző 
támogatások 412 903 esetben érték el azokat, akik 
igénybe vették őket, és az adókedvezmények pedig 
380 840 alkalommal voltak igénybe véve. Ez mind-
összesen 1 516 675 alkalmat jelent. Tehát ilyen vagy 
olyan formában több mint másfél millió alkalommal 
tudott a kormány a családtámogatási program tekin-
tetében, hangsúlyozom, az adott időszakban segítsé-
get nyújtani a családoknak.  

Ha egy program sikerességét vizsgáljuk, az egy na-
gyon fontos indikátor, hogy az elért-e a célcsoporthoz, 
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és azt az igénybe vevők hasznosnak találják-e. Én úgy 
gondolom, hogy ez a több mint másfél milliós igénybe-
vétel sikeresnek mutatja a családpolitikánkat. A követ-
kező évben is fontos célkitűzése a kormánynak, hogy 
ezt továbbvigye, ez a program folytatódjon, amelynek 
végső célja, hangsúlyozom, nemzetünk megtartása, 
ahogy például a Hunyadiak korában is.  

A Magyarország 2026-os központi költségvetésé-
ről szóló törvény sorait és számait olvasva megállapít-
hatjuk, hogy a Fidesz-KDNP minden idők legnagyobb 
családtámogatási programját hajtja végre. 4800 mil-
liárd forint jut a magyar családoknak, ezt terveztük be 
a következő évre. Ez a GDP 5 százaléka, és közel 1000 
milliárd forinttal több, mint 2025-ben. 2010-hez ké-
pest pedig megötszörözzük a családok támogatását, 
de reálértéken is két és félszer többet nyújtunk a szá-
mukra, mint amennyit a baloldali kormányok.  

A kormány azt szeretné elérni, hogy a szabad vá-
lasztás, a döntéshozatal lehetősége rendelkezésre áll-
jon a családoknak, és meg tudják teremteni a gyer-
mekvállalás és a munkavállalás közti egyensúlyt. A csa-
ládbarát és családközpontú adórendszerünk összesen 
1370 milliárd forintot hagy jövőre a magyar családok 
zsebében.  

Idén július 1-jétől a csed és a gyed után nem 
kell jövedelemadót fizetniük az anyáknak, ez 20-40 
ezer édesanyát érint. Október 1-jétől lép életbe a 
háromgyermekes édesanyák személyijövedelemadó-
mentessége. Az intézkedés 200-250 ezer édesanyát 
érint, és 200 milliárd forintos költségvetési hatás-
sal jár jövőre.  

Lépcsőzetesen vezetjük be 2016 októberétől a 
kedvezményt a kétgyermekesek számára. Első lépés-
ben 2026-ban a 40 év alatti kétgyermekes édesanyák 
mentesülnek az szja megfizetése alól. Ez a lépés 110-
120 ezer édesanyát érint majd. A 40-50 év közötti két-
gyermekesek esetében 2027-ben lép érvénybe az szja-
mentesség, és 110-120 ezer hölgyet érint. Az intézke-
dés 231 milliárd forintos bevételkieséssel jár az első 
évben, hiszen ha egy adó nem érkezik meg a költség-
vetésbe, az kiesésként jelentkezik. Az 50-60 év közötti 
kétgyermekesek esetében 2028-ban életbe lépő ked-
vezmény 210-230 ezer főre terjed majd ki. Mintegy 
100-110 ezer 60 év feletti kétgyermekes édesanya 
mentesülhet az szja megfizetése alól 2029-től kezdő-
dően, ez 124 milliárd forintot jelent. A 30 év alatti 
édesanyák 2023 óta mentesülnek az szja fizetése alól, 
számuk 55-65 ezer. A kedvezmény költségvetési ha-
tása 2026-ban 40 milliárd forint lesz.  

Az otthonteremtési támogatásoknál 438 milliárd 
forinttal kalkulálunk. Az Erzsébet-táborokra mintegy 
10 milliárd forintot szánunk, amelynek sikeressége 
2012-től töretlen, és mintegy 1,4 millióan vettek részt 
a különböző programokon a táborokban.  

Az ingyenes tankönyvekre 19 milliárd forintot 
fordít a költségvetés tervezete, amely mintegy 1,2 mil-
lió iskolást érint majd.  

A tartósan beteg gyermekeket nevelő családok ér-
dekében 20 milliárd forinttal tervezünk többet a követ-
kező évi költségvetésbe, tehát 120 milliárd forintról 

140 milliárd forintra nőhet az ellátásra fordítható ke-
retösszeg.  

A rezsicsökkentés marad: 800 milliárd forint ér-
tékben védi a családokat a háború okozta gazdasági 
károktól.  

 
(17.10) 

 
A tehetség a fiatalnak kiváltság, a kormányzatnak 

felelősség. A kormány dolga, hogy esélyt adjon, akár 
falun, akár városban él egy fiatal. Ennek megfelelően 
minden korábbinál szélesebb körben támogatjuk a te-
hetséges fiatalokat. A 2026-os költségvetés tervezeté-
ben a tehetségekre 8,5 milliárd forintnál is többet for-
dítunk, több mint félmilliárd forinttal többet szánunk 
rá a 2026-os költségvetésben. Továbbra is a fiatalok 
boldogulását segítjük a 25 év alattiak szja-kedvezmé-
nyére fordítható, hozzávetőlegesen 240 milliárd fo-
rintos előirányzattal.  

Nagyon sokáig lehetne a sort folytatni, és Hor-
nung Ágnes képviselőtársam is sok részletre kitért, de 
felszólalásom végén szeretném hangsúlyozni, hogy 
Magyarország Kormányának és nekünk, kormány-
párti képviselőknek a családok nem kiadást jelente-
nek, hanem nemzetünk jövőjét, annak zálogát jelen-
tik. Nemzetünk jövőjének zálogaként tekintünk rájuk, 
és gyermekeink jelentik nemzetünk, országunk jövő-
jét, és hálás szívvel köszönöm meg mindazoknak az 
erőfeszítését, akik ezért tesznek. Külön elismeréssel 
adózom az egyedülállóknak és a gyermekáldásban 
nem részesülteknek, hogy együtt tehetünk családjain-
kért, gyermekeinkért, ezáltal országunk jövőjéért és 
nemzetünk megmaradásáért. Köszönöm szépen. (Taps 
a kormánypárti padsorokban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő asszony. 

Tisztelt Ház! Képviselőtársaim! A következő felszó-
laló a Fidesz képviselőcsoportjából Szeberényi Gyula 
képviselő úr. Parancsoljon, öné a szó. 

 
DR. SZEBERÉNYI GYULA TAMÁS (Fidesz): Kö-

szönöm a szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Országgyű-
lés! Egy-egy költségvetésre nem lehet úgy nézni, hogy 
nem tekintünk azokra a folyamatokra, amelyek meg-
előzték, illetve nem pillantunk előre, hogy milyenek a 
várakozások a nemzeti és a nemzetközi gazdaságban. 
A 2026. évi költségvetés homlokterében éppúgy a csa-
ládok állnak, mint egész politikánk középpontjában, s 
ennek oka nem az, hogy a család mint fogyasztási egy-
ség is fontos szereplője a gazdaságnak - bár az is, s eb-
ben ellenzéki szónokokkal egyetértek -, hanem az, 
hogy a költségvetés mindent elárul egy politikai sze-
replő társadalomképéről, társadalomfilozófiájáról. 
Ezért számomra érthető, amikor egy ellenzéki képvi-
selő azt mondja, hogy nem szavazhatja meg a költség-
vetést, hiszen nyilvánvalóan mást gondol nemcsak a 
múltról, hanem a magyar jövőről is.  

Az nehezebben érthető, hogy miért nem a valóság 
talaján állva fogalmaznak meg kritikákat, és az sem 
érthető, ha nem is dicsérik a kormányt, de legalább 
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miért nem hallgatnak olyan területekről, ahol a társa-
dalom nagy többsége számára is kézzelfoghatóan je-
lentős eredményeket értünk el.  

Most már évek óta igaz, hogy egyre nehezebb kül-
politikai és gazdaságpolitikai helyzetben kell megal-
kotni a jövő évi költségvetéseket. A külső környezet 
nem segíti a magyar növekedést. Elhúzódó gyengesé-
gét megpróbáljuk ellensúlyozni a beruházások ösz-
tönzésével és a hazai fogyasztás támogatásával. Azt 
látni kell, hogy a várt gyorsuláshoz, a GDP-növeke-
déshez szükséges a legfontosabb gazdasági partne-
reknél hasonló fordulat beindulása, de az a célunk, 
hogy addig is, amit a belső kereslet és a beruházások 
meg tudnak tenni, azt megtegyük.  

Ezt a célt szolgálják a beruházásösztönző progra-
mok, melyek folytatására garancia a költségvetés, és 
ezt a célt szolgálják azok az intézkedések is, amelyek-
nek eredménye a reálbérek további növekedése. Ter-
mészetesen a reálbérek növekedéséhez nemcsak a bé-
reket kell emelni - hol közvetlenül, mint a közszférá-
ban, hol közvetve -, hanem az inflációt is alacsony 
szinten kell tartani, ezért a gazdaságpolitikának a 
költségvetésen túl is az egyik fő feladata az infláció le-
törése.  

Politikánk másik fő célja és értéke a családokon 
túl a béke. Ez is találkozik a magyar emberek többsé-
gének álláspontjával. Ez egyébként 2022-ben válasz-
tási sikert is eredményezett, és azt is eredményezi, 
hogy még a ciklus közepén is a gazdasági nehézségek 
ellenére jól állnak a kormánypártok.  

Ahogy többen elmondták, legutóbb államtitkár úr 
is, hogy a békéhez erő kell, amihez pénzügyi források 
kellenek. Amit az ellenzék az Orbán-kormány őszödi 
beszédének próbált bemutatni és láttatni, az valójában 
nem más, mint a hadsereg megerősítése, amely min-
den rossz szándékú ellenségnek azt üzeni, hogy nem 
érdemes Magyarországgal szemben semmilyen kato-
nai konfliktust kirobbantani. Hiszen mi ismerjük azt a 
régi mondást, amit már szintén többen is idéztek más-
milyen formában, hogy aki nem akar áldozni a saját 
hadsereg fenntartására, az majd fog áldozni egy ellen-
séges, megszálló hadsereg fenntartására.  

Milyen külgazdasági és külpolitikai helyzetben 
kell tehát a költségvetést megalkotni, hogyan alakul-
tak az előző évek folyamatai? 2019 után nehéz hely-
zetbe kerültünk, nemcsak csak mi, hanem egész tér-
ségünk, egész Európa, 2020-21-ben a koronavírus-
járvány miatt, 2022 óta pedig az orosz-ukrán háború 
miatt. Ennek ellenére 2026-ra a költségvetés a hiány 
megőrzését 3,7 százalékon tervezi, a GDP-arányos ál-
lamadósság a terv szerint lecsökken 72,3 százalékra, 
az infláció pedig tovább fog csökkenni 3,6 százalékra.  

A családtámogatásoknál ki kell emelni, hogy a 
háromgyermekes édesanyák szja-mentessé válnak, 
melynek lehetőségét a költségvetés megteremti. Épp-
úgy megteremti a 13. havi nyugdíj és a rezsicsökken-
tés forrásait is, és a „Nők 40” program is folytatódni 
fog, tehát 40 év munkaviszony után a nők továbbra is 
nyugdíjba vonulhatnak. 13 százalékkal fog nőni a mi-
nimálbér, amely a minimálbéren túl hatással lesz a 

bérdinamikára is, valamint a hathavi fegyverpénzt is 
tartalmazza a költségvetés. A közszférában tovább fog 
folytatódni a tanárok béremelkedése, és az év végére, 
2026 végére elérjük a kitűzött célt, a diplomás átlag-
bér 80 százalékát.  

Azon túl, hogy a kiadások jelentősen nőnek sok te-
rületen, a hiány nem nő, az államadósság GDP-
arányosan csökken, az infláció is csökkenni fog, s 
mindezek mellett az adórendszer is tovább egyszerű-
södik. Az adók több területen csökkennek, tehát nem 
igaz az az ellenzéki állítás, hogy választási költségve-
tést fogadnánk el, a költségvetési fegyelmet továbbra 
is megtartjuk. Családtámogatásra a rezsicsökkentéssel 
együtt 5600 milliárdot költünk jövőre. Nyugdíjra 7700 
milliárdot költünk, amely tartalmazza azt az 585 milli-
árdot is, amelyből ki tudjuk fizetni a 13. havi nyugdí-
jat. A nyugdíjak továbbra is inflációkövetők lesznek, 
bármilyen helyzetbe is kerül a gazdaság, annak követ-
kezményeit nem a nyugdíjasok fogják megfizetni.  

Végezetül szeretnék szólni a szűkebb választó-
körzetemet érintő költségvetési tételekről. Kecskemé-
ten az utóbbi időkben jelentős átalakulások mentek 
végbe, amelyek elsősorban az ipari jelenlét erősödését 
érintették. Ez nagyon komoly kihívások elé állította a 
helyi és országos döntéshozókat. Jelentős infrastruk-
túrafejlesztési-igények jelentek meg a közút és az 
energiaellátás területén. Nagy öröm számomra és a 
helyi gazdasági szereplők számára is, hogy a költség-
vetés finanszírozza a kecskeméti ipari park villamos-
energiahálózat-fejlesztését és a közút fejlesztését is.  

Mindezek miatt a Fidesz-frakció nevében is ké-
rem tisztelt képviselőtársaimat, hogy támogassák a 
költségvetés elfogadását. Köszönöm. (Taps a kor-
mánypártok soraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Most 

kétperces felszólalásra a DK képviselőcsoportjából 
Arató Gergely képviselő úr következik. Parancsoljon!  

 
ARATÓ GERGELY (DK): Kérdezi a képviselő úr, 

hogy miért nem támogatja az ellenzék ezt a költségve-
tést. Én szeretném önnek ezt megvilágítani néhány 
olyan dologgal, amit szintén nem szívesen hallottak 
Varju László képviselő úrtól, és nem azért, mert nem 
támogatnánk a családokat vagy éppen az oktatást - az 
egy más kérdés, hogy amit ön elmondott, az, finoman 
szólva is, kozmetikázta a valóságot -, csak ön arról fe-
ledkezik el, hogy ebben a költségvetésben más is van. 
Mert ha megnézik a mai újságokat, akkor láthatják, 
hogy kijött a leggazdagabb magyarok listája ismét, és 
miközben az ország nagyon nagy része küszködik na-
ponta azért, hogy életben maradjon, hogy meg tudja 
venni az élelmiszert, amikor a nyugdíjasok nem tud-
ják kiváltani a gyógyszereket, vagy nem tudják eldön-
teni, hogy inkább fűtsenek, amikor ma rendkívül nagy 
anyagi terhet jelent a családok döntő részének a gyer-
meknevelés, és ők nem azok, akik sok százezer forin-
tos adókedvezményeket vesznek igénybe, hanem azok 
az alacsony keresetű családok, akiknek nagyon keve-
set segítenek az önök szociálpolitikai eszközei, akkor 
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közben vannak olyan kiváló honfitársaink, mint Mé-
száros Lőrinc, akinek a vagyona másfélszeresére nö-
vekedett az elmúlt egy évben; tehát egy év alatt más-
félszeresére növekedett a vagyona, nagyjából 1000 
milliárdról 1422 milliárdra.  

 
(17.20) 

 
Vagy hogy mondjak egy másikat: Jászai Gellért 

úr 4iG-vagyona megkétszereződött, 138 millióról 
264… - millióról? Dehogy millióról! 138 milliárdról, 
elképesztően nagy összeg, 264 milliárdra. Ne mond-
ják azt, hogy ennek semmi köze a költségvetéshez! Ha 
ugyanis kinyitják ezt a költségvetést, akkor megtalál-
ják benne Mészáros Lőrinc egyik zsebpénzét, 210 mil-
liárdot autópálya-koncesszióra, és akkor nem beszé-
lek a vasútfelújításokról meg az abból kivett pénzről. 
Vagy éppen megtalálják benne azt a 135 milliárdot, 
amit kormányzati informatikai rendszerek fenntar-
tása címen a 4iG-nak juttatnak. 

Úgyhogy ez az, amit nem támogatunk, nem tá-
mogatjuk azt, hogy a szegények szegényebbek legye-
nek, a fideszes milliárdosok pedig minden évben 
egyre-egyre-egyre gazdagabbak. 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr! A Fi-

desz képviselőcsoportjából rendes felszólalásra Vé-
csey László képviselő úr következik. Parancsoljon! 

 
VÉCSEY LÁSZLÓ (Fidesz): Köszönöm a szót. 

Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Ház! Tisztelt Képviselőtár-
saim! Az előttünk fekvő 2026-os költségvetés világos 
és egyértelmű üzenetet közvetít: a parlamenti és par-
lamenten kívüli baloldali pártok, a mögöttük álló há-
borúpárti brüsszeli bürokrácia nyomásával szemben 
mi a magyar családok támogatására és nem Ukrajna 
finanszírozására fordítjuk a rendelkezésre álló forrá-
sokat. Erről szól a költségvetés. 

Ennek jegyében rekordösszegű, 4800 milliárd 
forintot biztosítunk családpolitikai célokra, és több 
mint 800 milliárd forintot különítünk el rezsivéde-
lemre, hogy a magyar emberek továbbra is megfizet-
hető áron juthassanak energiához. Ezen túl a kor-
mány Európa legnagyobb adócsökkentési programját 
valósítja meg. Mi ez, ha nem segítség a magyar csalá-
doknak? Ennek részeként 320 milliárd forintot fordí-
tunk arra, hogy a két- és háromgyermekes édesanyák 
személyijövedelemadó-mentességben részesüljenek. 
További 290 milliárdot különítünk el a január 1-jével 
két ütemben megduplázott családi adókedvezmény 
fedezetére. Ezek az intézkedések a gyermekvállalást 
ösztönzik és a dolgozó családokat segítik. 

Tisztelt Képviselőtársaim! A költségvetés legna-
gyobb tétele továbbra is a nyugdíjkiadások sora, amely 
tartalmazza a 2026-ra tervezett nyugdíjprémiumot, a 
13. havi nyugdíjat, valamint az értékálló nyugdíjeme-
lést. Ez a lépés is kifejezi megbecsülésünket és elköte-
lezettségünket a nyugdíjas-társadalom iránt. 

Az előttünk álló időszakban sem feledkezünk meg 
a munkából élőkről, az ő anyagi helyzetüket is tovább 

erősítjük. A minimálbér-emeléshez szükséges forráso-
kat, a pedagógusbér-emelés folytatásához szükséges 
összegeket, valamint a hathavi fegyverpénz fedezetét is 
biztosítjuk. Végül, de nem utolsósorban gazdaságfej-
lesztésre több mint 5000 milliárd forint áll rendelke-
zésre. Ez azt jelenti, hogy a munkahelyek megőrzése, a 
beruházások ösztönzése és a versenyképesség növelése 
továbbra is kiemelt cél. 

Tisztelt Képviselőtársaim! A bevezető után en-
gedjék meg, hogy a saját választókerületemet is ma-
gában foglaló Pest vármegye példáján keresztül érzé-
keltessem, milyen hatása van ezeknek a gazdaság-
élénkítő intézkedéseknek! Az elmúlt tíz évben Pest 
vármegyében a munkanélküliségi ráta a felére csök-
kent, 6 százalékról 3 százalékra, miközben az ipari 
termelés megháromszorozódott, és mára meghaladja 
az évi 7000 milliárd forintot. Ez a látványos fejlődés 
nem jöhetett volna létre a kormányzati támogatásból 
megvalósult beruházások nélkül. Az elmúlt 11 év so-
rán a kormány 315 nagyberuházáshoz nyújtott támo-
gatást Pest vármegyében, amelyek összesen 4200 
milliárd forintnyi értéket képviselnek. 

Választókerületemre térve: a kormányzat beru-
házásösztönző politikájának egy újabb jelentős mér-
földköve: nem egészen egy hónappal ezelőtt, április 
25-én jelentettük be, hogy a Hongene Biotech, egy 
szingapúri gyógyszeralapanyag-gyártó vállalat az első 
európai üzemét Gödöllőn építi fel. A mintegy 36 mil-
liárd forintos, egyébként 15 hektárra kiterjedő beru-
házást a magyar állam 7,5 milliárd forinttal támo-
gatja, aminek eredményeként 150 új munkahely jön 
létre. Ez nemcsak munkahelyteremtés, hanem magas 
hozzáadott értékű, világszínvonalú technológia érke-
zése is egyben, hiszen az itt előállított termékek túl-
nyomó része exportpiacra kerül. 

Örömmel számolhatunk be továbbá arról, hogy a 
Gödöllőn megvalósuló világszínvonalú szingapúri 
gyógyszeralapanyag-gyártó beruházás nem csupán gaz-
dasági, hanem tudományos és oktatási szempontból is 
kiemelkedő lehetőséget teremt hazánk számára. A beru-
házás részeként közös kutatási együttműködések indul-
nak a magyar orvostudományi egyetemek és a befektető 
cég között, ami nemcsak az innovációs teljesítményün-
ket erősíti, hanem a magyar tudományos élet nemzet-
közi jelenlétét és versenyképességét is növeli. 

Fontos megemlíteni, hogy ugyanitt, Gödöllőn en-
nek a beruházásnak a hatására is, noha Gödöllő már 
több mint hatvan éve a gyógyszergyártásnak és gyógy-
szerészeti kutatásoknak Magyarországon egy nagyon 
fontos bázisa, a szakképzés területén is megkezdőd-
het egy új duális képzési forma bevezetése, amely so-
rán a tanulók gyakorlatban ismerkedhetnek meg a 
legkorszerűbb gyógyszeripari technológiákkal. Ez az 
együttműködés összekapcsolja a gazdaságot az okta-
tással, és egyértelműen jelzi, hogy a magyar kormány 
a tudásalapú fejlődés és az ipari innováció mellett kö-
telezte el magát. Ez a beruházás példaértékű, olyan 
befektetés a jövőbe, ahol a magyar kutatók világszin-
ten versenyképesek, és ahol a magyar munkaerő kivá-
lóságát nemzetközi partnerek is elismerik. Ezért is 
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különösen fontos, hogy a 2026-os költségvetés bizto-
sítsa mindazokat az erőforrásokat, amelyek lehetővé 
teszik az ilyen beruházások hosszú távú hasznosulását, 
és hozzájárulnak ahhoz, hogy Magyarország ne csak 
gyártó, hanem kutató és fejlesztő ország is legyen. 

E ponton engedjék meg, képviselőtársaim, hogy 
a felsorolt hatások mellett még egy, szerintem nagyon 
fontos dolgot említsek. Túl azon ugyanis, hogy Gö-
döllő egy gyógyszeripari kutatás-fejlesztési bázis évti-
zedek óta, túl azon, hogy újabb és újabb, egyre na-
gyobb volumenű és egyre nagyobb technológiai, tudo-
mányos színvonalat képviselő beruházások érkeznek 
Gödöllőre, túl azon, hogy ezzel párhuzamosan duális 
képzés indul, és a kutatási-fejlesztési központok bő-
vülnek, azt gondolom, hogy nem utolsósorban az 
ilyen beruházások révén nő meg az érdeklődés Gö-
döllő és térsége mint egészségügyi befektetési lehető-
ség iránt. 

Egy viszonylag friss hír, hogy a gödöllői önkor-
mányzat a Tormay Károly Egészségügyi Központ 
fenntartását állami kézbe adja, viszont ezek a beruhá-
zások, például a Hongene beruházása is, nagy valószí-
nűséggel közrejátszanak abban, hogy például a Sem-
melweis Egyetem érdeklődést mutat Gödöllő és tér-
sége egészségügyi fejlesztése iránt. Tehát nagy való-
színűséggel a Tormay Egészségügyi Központ önkor-
mányzati fenntartásból történő kikerülése után egy 
nagyon jó szakmai hátteret kaphat a Semmelweis 
Egyetem révén, amely a tudományos bázisát, a kuta-
tói bázisát, a gyógyszerészeti érdeklődését és minden 
ezzel kapcsolatos tevékenységét a gödöllői egészség-
ügybe forgatja vissza. Ez nagyon jó hír, hiszen óriási 
perspektívák nyílnak Gödöllőn és a térségben a Tor-
may Károly Egészségügyi Ellátó Központ ellátási kö-
rébe tartozó betegek számára. Reméljük, hogy ezek a 
beruházások tovább fogják növelni az érdeklődést Gö-
döllő iránt. 

E kitérő után szeretném elmondani, hogy mind-
ezeken túl a hazai vállalkozások további támogatására 
irányul a Demján Sándor-program, amely a kkv-k fi-
nanszírozási lehetőségeit bővíti, valamint a „150 új 
gyár” program, amely a hazai ipari kapacitások növe-
lését és a munkahelyteremtést szolgálja. Ezek az in-
tézkedések elősegítik a háztartások fogyasztásának és 
a beruházások volumenének növelését, miközben az 
exportlehetőségek kiaknázását, a jövedelmek értékál-
lóságát és a munkahelyek védelmét is biztosítják.  

Tisztelt Ház! Kedves Képviselőtársaim! A saját 
választókerületemben is számos olyan település, ki-
sebb település található, amely az elmúlt években élni 
tudott a „Magyar falu” program által kínált lehetősé-
gekkel. 

 
(17.30) 

 
A program célja - amint szerintem már mindenki 

értesült róla -, hogy ne legyen különbség a nagyváros-
ban, városban élők és a kistelepülésen élők között, 
legalábbis az alapszolgáltatások nyújtotta életminő-
ség szintjén. Az elmúlt években ennek érdekében több 

mint 1100 milliárd forintot fordítottunk az 5 ezer fő 
alatti települések fejlesztésére. Az előttünk fekvő, jövő 
évi költségvetésben is rendelkezésre állnak a szüksé-
ges források a program folytatására, amellyel tovább 
tudunk fejlődni a legkisebb hazai településeken. 

A program keretében az eddigiekben 2500 ját-
szótér és játszóudvar épült vagy újult meg, 500 isko-
laépület és 800 óvoda korszerűsítése történt meg, va-
lamint 600 orvosi rendelő vált alkalmassá a legkor-
szerűbb egészségügyi ellátás biztosítására. Emellett 
500 utca- és járdaszakasz is megújításra került, vala-
mint 500 darab szolgálati lakás épült orvosok és pe-
dagógusok számára, hogy számukra is biztosított le-
gyen a helyben maradás lehetősége. 

A közösségi élet megerősítése érdekében 2800 
közösségi és kulturális létesítmény, valamint 900 fa-
luház újult meg vagy épült fel. Olyan fejlesztések ezek, 
amelyek nemcsak infrastrukturális fejlesztést jelente-
nek, hanem a helyi közösségek megtartóerejét is nö-
velik. Szombaton megyek éppen egy nagyon kis tele-
pülésre egy új bölcsőde megnyitójára. 

A megkezdett lendület pedig nem áll meg, hiszen 
az előttünk álló időszakban is folytatódik a program. 
Többek között üzemeltetési támogatást biztosítunk az 
5 ezer fő alatti települések kisboltjai számára, legfel-
jebb 3 millió forint értékben. Elindítjuk az ATM-
telepítési programot is a falvakban, mert úgy gondol-
juk, hogy a készpénzhasználat nemcsak egy lehetőség, 
hanem alkotmányos jog, amelyet minden településen 
biztosítani kell. Újraindul a templomfelújítási prog-
ram, és tovább bővítjük a falusi kocsmák támogatását 
és a közösségi terekét, mostantól minden 2 ezer fő 
alatti településre kiterjesztve. 

Idén is megnyitjuk a pályázati lehetőséget a falusi 
utcák és járdák felújítására, ezt követi majd az eddigiek-
ben népszerű épületfelújítási kiírás, valamint újra elér-
hetővé válik a falubuszpályázat is, hogy az elszigeteltebb 
térségek lakói is könnyebben férjenek hozzá a minden-
napi élethez szükséges szolgáltatásokhoz. A „Magyar 
falu” program nem csupán egy fejlesztési eszköz, ha-
nem nemzetstratégiai jelentőségű, társadalompoliti-
kai vállalás. Olyan program, amely nemcsak épít, ha-
nem közösségeket erősít, és ezzel az egész országot is 
erősebbé teszi.  

Tisztelt Képviselőtársaim! A benyújtott költség-
vetési javaslat egyik kiemelt célja, hogy egy modern, a 
XXI. század kihívásaira megfelelően reagálni képes, 
eredményesen működő egészségügyi ellátórendszert 
tudjanak igénybe venni a magyar emberek. A 2026. 
évi költségvetésitörvény-javaslat szerint az egészség-
ügyi ágazat kiadásaira több mint 3919 milliárd forint 
áll rendelkezésre, amely 280 milliárd forinttal több, 
mint 2025-ben. Ez az emelkedés a betegellátás szín-
vonalában, a dolgozók megbecsülésében és az ellátó-
rendszer megerősítésében is meg fog látszani. Hadd 
emlékeztessem önöket, ez az összeg több mint három-
szorosa annak, amit az utolsó baloldali kormány az 
egészségügyre fordított a kormányzása utolsó évében.  

Amíg tehát korábban a kórházi napidíj, a vizitdíj 
és a privatizáció volt a baloldali egészségpolitika 
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alapja, addig a nemzeti kormány célja ma is világos: 
megerősíteni a közfinanszírozott egészségügyi rend-
szert, elérhető, emberközpontú ellátást biztosítani 
minden állampolgár számára, jövedelmi helyzetétől 
függetlenül.  

Tisztelt Ház! Az elmúlt években az egészségügy 
területén nemcsak infrastrukturális fejlesztések tör-
téntek, hanem a dolgozók anyagi megbecsülésében is 
történelmi léptékű előrelépés valósult meg. A magyar 
kormány végrehajtotta az elmúlt évtizedek egyik leg-
nagyobb arányú egészségügyi béremelési programját, 
amelynek eredményeként az orvosok és ápolók bére 
2010 óta többszörösére nőtt. Ez nem csupán a szak-
dolgozók elismerését, hanem a betegellátás színvona-
lának emelését is elősegíti. 

A 2026. évi költségvetés ezt a szemléletet követ-
kezetesen folytatja. Az összevont szakellátás előirány-
zata közel 169 milliárd forinttal emelkedik, amely le-
hetőséget teremt a még magasabb színvonalú, ember-
központúbb betegellátás biztosítására. Ezzel párhuza-
mosan az egészségügyi szolgáltatók kiegészítő támo-
gatása is 80 milliárd forinttal nő, biztosítva a fenn-
tartható működésükhöz szükséges többletforrásokat. 
Fontos hangsúlyozni, hogy a költségvetés a gyógy-
szerellátás biztonságára is kiemelt figyelmet fordít. 

A gyógyszertámogatások, különösen a nagy ér-
tékű, innovatív készítmények finanszírozása közel 47 
milliárd forinttal emelkedik, ezzel is segítve a betegek 
hozzáférését a legmodernebb terápiához. A 2026. évi 
büdzsé tehát egyértelműen kifejezi a kormány elköte-
lezettségét az egészségügyi dolgozók és a betegek 
iránt egyaránt. 

Tisztelt Képviselőtársaim! Engedjék meg, hogy 
Gödöllő és a kistelepülések mellett néhány más fej-
lesztésről, más településről is szóljak a választókerü-
letben, hiszen az elmúlt időszakban választókerüle-
tem többi településén is sok jelentős beruházás való-
sult meg vagy van megvalósítás alatt. Ezek közül egy-
ként külön szeretném kiemelni azt a projektet, amely 
nem csupán a térség, hanem hazánk turisztikai és gaz-
dasági pozíciói szempontjából is kiemelkedő jelentő-
séggel bír. Ez pedig nem más, mint a Hungaroring 
megújítása. A mogyoródi versenypálya évtizedek óta 
a Forma-1-es futamok egyik ikonikus helyszíne. Büsz-
kék lehetünk arra, hogy 1986 óta minden évben Mo-
gyoródon rendezhettük meg a Magyar Nagydíjat, és 
ez a folytonosság ma is biztosított, hiszen a pálya szer-
ződése 2032-ig szól.  

A most zajló felújítás - amely mintegy 78,9 milli-
árd forintból valósul meg - nem pusztán technikai kor-
szerűsítést jelent. A cél teljesen világos: Európa egyik 
legmodernebb versenypályáját szeretnénk megépíteni 
Mogyoródon. Külön öröm, hogy az idén a 40. alkalom-
mal megrendezendő Forma-1-es Nagydíjon ma már 
részben az új infrastruktúra fogadja a nézőket. 

Részben, és itt engedjenek meg egy kis kitérőt, a 
Hungaroring gyorsforgalmi úton történő közúti meg-
közelítésének lehetősége régóta téma már, és nagyon 
jó megoldást sikerült találni, hiszen az M2-es autópá-
lyát, az M3-as autópályát, az M31-es gyorsforgalmi 

utat, köztük a 3-as számú főutat összekötő gyorsfor-
galmi út tervei folyamatosan készülnek, szakaszosan, 
részben már megvalósultak. Ennek a gyorsforgalmi 
útnak az egyik funkciója kétségkívül a Hungaroring 
jobb megközelítése, de van egy ennél talán fontosabb, 
nagyobb térséget érintő funkciója is, nevezetesen: tér-
ségi elkerülő útként tud szolgálni, hiszen a térség te-
lepülései a budapesti agglomerációhoz tartoznak, és 
ez azt eredményezi, hogy időszakonként az átkelési 
szakaszai olyan mértékben telítődnek a közúti forga-
lommal, hogy az már elviselhetetlen az ott élők szá-
mára.  

Tehát ez a térségi elkerülő funkció nagyon fontos 
a 310-es út esetében. Itt a nyomvonalkeresés tart, né-
miképpen elakadt. Én bízom benne, hogy a térségi 
szereplők, köztük önkormányzatok, polgármesterek a 
folyamatot segíteni fogják, és senki nem fog önző po-
litikai haszonszerzés céljából akadályokat gördíteni ez 
elé a nagyon fontos térségi beruházás elé. 

Mert - és lehet sorolni az érveket - ez a fejlesztés 
több mint egy sportberuházás, több tízezer vendéget 
fogad és vonz évente Magyarországra, hozzájárul a 
vendéglátó- és szállodaipar erősödéséhez, és olyan 
médiajelenlétet biztosít hazánknak, amelyet pénzben 
mérni szinte lehetetlen. Tehát, tisztelt képviselőtár-
saim, mondhatjuk, hogy a Hungaroring nemzeti ügy, 
egy olyan sikertörténet, amelyet együtt írhatunk to-
vább. Köszönet jár mindazoknak, akik a beruházáson 
dolgoznak, mérnököknek, kivitelezőknek, sportszak-
embereknek és mindazoknak, akik politikai meggyő-
ződéstől függetlenül támogatják ezt a projektet, és 
egyéb szempontok alapján nem gördítenek akadályt a 
fejlesztések elé. 

 
(17.40) 

 
Mert így lehet ez a beruházás példa arra, hogy ho-

gyan lehet a sporton keresztül országimázst építeni, 
gazdaságot erősíteni, nemzetközi elismerést kivívni 
és még térségi infrastruktúrát is fejleszteni.  

Végezetül, tisztelt Ház, a 2026-os költségvetés te-
hát nem csupán a számokról szól, hanem világos üze-
netet hordoz: stabilitást, fejlődést, kiszámíthatóságot 
és nemzeti elkötelezettséget. A magyar családok tá-
mogatása, a gazdaság növekedésének fenntartása, a 
közszolgáltatások erősítése, a nemzeti infrastruktúra 
fejlesztése és az egészségügyi rendszer megerősítése 
mind olyan célkitűzések, amelyek az emberek min-
dennapi életét közvetlenül befolyásolják, mégpedig 
kedvező irányban.  

Az előttünk fekvő költségvetés nem megszorítá-
sokra, hanem a lehetőségek bővítésére épül a családok, 
a munkavállalók, a vállalkozások, a nyugdíjasok és a fi-
atalok javára. A benne foglalt számok mögött van egy 
világos politikai szándék: Magyarország a jövőben is 
meg kívánja őrizni szuverenitását, gazdasági önállósá-
gát és polgárai iránt vállalt felelősségét. Ezért is kérem 
tisztelt képviselőtársaimat, hogy támogassák az előt-
tünk fekvő költségvetésitörvény-javaslatot, amely min-
den sorával azt szolgálja, hogy Magyarország továbbra 
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is egy erősödő, fejlődő pályán haladhasson tovább. Kö-
szönöm megtisztelő figyelmüket. (Taps a kormány-
pártok padsoraiból.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Tisztelt 

Ház! Képviselőtársaim! A kormány nevében Vargha 
Tamás miniszterhelyettes úr kért szót. Parancsoljon, 
öné a szó. 

 
VARGHA TAMÁS honvédelmi minisztériumi ál-

lamtitkár: Köszönöm a szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisz-
telt Országgyűlés! Engedjék meg, hogy néhány szót 
mondjak arról, amit Arató Gergely képviselő úr érin-
tett egy igaztalan mondatával az autópálya-koncesz-
szióról. Képviselő úr, ha budapesti magányából elin-
dul autóval Székesfehérvárra - az én városom irá-
nyába, amely a nemzet történelmi fővárosa, Szent Ist-
ván városa, Magyarország legősibb városa -, és azzal a 
céllal megy, hogy megtekintse a Szent István Király 
Múzeum főépületében, a volt ciszter rendházban lét-
rehozott kiállítást, amely a magyar vitézség ezer esz-
tendejét mutatja be a Magyar Hadtörténeti Múzeum 
legkiválóbb kincsein keresztül, autózás közben Szé-
kesfehérvár felé, amely nemcsak Magyarország leg-
ősibb városa, hanem gazdaságilag erős város, az egyik 
gazdaságilag legerősebb város Magyarországon, nem-
csak egy megye, egy vármegye központja, hanem egy 
régió központja is, szóval, autózás közben azt fogja ta-
pasztalni a néhány perccel meghosszabbodott út so-
rán, hogy felújítás zajlik az autópályán. Tehát a kon-
cessziós jog birtokosa nemcsak beszedi azt a díjat, 
amit ön megtalált a költségvetésben, hanem azt Ma-
gyarország autópályáinak korszerűsítésére fordítja, és 
nemcsak felújítja ezt az autópályát Budapest és Szé-
kesfehérvár között, hanem bővíteni is fogja, és nem-
csak két sávon fogunk tudni autózni Székesfehérvár 
felé, hanem három sávon. Tehát a koncessziót, ha em-
líti, akkor ebben a tágabb összefüggésben, kérem, 
hogy ezt nézze.  

És ha Székesfehérvár, akkor szeretném azt is el-
mondani, hogy Székesfehérvár nemcsak a nemzet tör-
ténelmi fővárosa, nemcsak egy gazdasági erőközpont, 
hanem egy katonaváros is. Tegnap volt a honvédelem 
napja, Székesfehérvár köszöntötte katonáit, mint 
minden évben teszi, hiszen büszkék vagyunk arra, 
hogy nemcsak az Összhaderőnemi Műveleti Parancs-
nokság otthona Székesfehérvár, amely a Magyar Hon-
védség egyik legmagasabb parancsnoksága, hanem 
közvetlen NATO-alárendeltségi parancsnokságnak 
is - nem is egynek - otthont ad városunk, és erre a 
költségvetés is gondol, és majd’ 15 milliárd forint ösz-
szeget találunk a honvédszálló kialakítására, a több-
nemzeti hadosztály parancsnokságának fejlesztésére 
és kialakítására és az azt támogató, a vezetést támo-
gató dandár képességeinek fejlesztésére.  

Tehát ez a honvédelmi költségvetés Székesfehér-
vár városának is komoly összegeket biztosít, továbbá 
nemcsak a katonák életkörülményeire - mint honvéd-
szálló -, hanem munka- és szolgálati körülményeinek 
fejlesztésére is. Majd’ 15 milliárd forint egy komoly 

fejlesztés lehetőségét vetíti előre. Elnök úr, köszönöm 
szépen. (Taps a kormánypártok padsoraiból.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, miniszterhelyettes 

úr. Kétperces felszólalásra Arató Gergely képviselő 
úrnak adok lehetőséget. Parancsoljon!  

 
ARATÓ GERGELY (DK): Köszönöm szépen. 

Tisztelt Ház! Az a helyzet, hogy államtitkár úrral ab-
ban osztozom, hogy nagy tisztelője vagyok Székesfe-
hérvárnak és a magyar katonai hagyományoknak, 
ámde nem vagyok nagy tisztelője Mészáros Lőrincnek 
meg Szíjj úrnak, akik a haszonélvezői ennek az autó-
pálya-koncessziónak, és akik nagyjából 700 milliárd 
forintnyi hasznot vesznek ki ebből a koncesszióból. Az 
a kérdésem, hogy ezt miért kell megfizetnünk? Mert 
az rendben van, hogy fenn kell tartani az autópályát, 
az nincs rendben, hogy ezen is az önök milliárdos ha-
verjai gazdagodnak.  

Ami meg a nyugdíjakat illeti, azért nagyon ne le-
gyenek büszkék! Mondok egyetlen összehasonlítást: 
2010-ben a nyugdíjak az átlagbéreknek nagyjából a 
háromnegyedét, 75 százalékát érték, 2025-ben az 50 
százalékát. Na, így vigyáznak önök a nyugdíjakra meg 
a nyugdíjasokra, így értékelték le a nyugdíjasokat 15 
év alatt is! Mondhatja, hogy betervezték a nyugdíjpré-
miumot 2026-ra a költségvetésbe, betervezték 2024-
re is. Nem volt nyugdíjprémium, mert nem sikerült 
gazdasági növekedést érdemben elérniük. Most meg-
mondom, 2025-ben sem lesz nyugdíjprémium, mert-
hogy nemhogy 4 százalékos gazdasági növekedés nem 
lesz, hanem pillanatnyilag még a negatív növekedést, 
magyarul: a csökkenést, a válságot élvezzük, és na-
gyon nagy kérdés, hogy teljesítjük-e azokat a feltéte-
leket, amelyek ahhoz szükségesek, hogy nyugdíjpré-
miumot lehessen fizetni.  

Az a helyzet, hogy persze majd lesz megint szava-
zatvásárlás, a választás előtt majd fontosak lesznek a 
nyugdíjasok, meg fontosak lesznek a katonák, aztán 
négy évre megint elfelejtik őket. Ez az önök politikája. 
Önök szívesen dicsekednek azzal, hogy ez a családok 
költségvetése. Tényleg a családok költségvetése: a 
Mészáros családé, a Tiborcz családé meg az Orbán 
családé.  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. A következő felszóla-

lásra Varga Gábor képviselő úr következik. Parancsol-
jon, képviselő úr, öné a szó. 

 
VARGA GÁBOR (Fidesz): Köszönöm, elnök úr a 

szót. Tisztelt Országgyűlés! Tisztelt Képviselőtársaim! 
A Ház elé terjesztett 2026-os költségvetés összeállítá-
sakor ismét nem volt egyszerű helyzetben a kormány. 
Számos és összetett externália nehezíti ugyanis a terve-
zést. A szomszédunkban több mint három éve dúló há-
borúból fakadó konstans bizonytalanság, a kialakuló-
ban lévő, Atlanti- és Csendes-óceánon átívelő vámhá-
ború, valamint a világgazdasági versengésben fókuszát 
veszített s egyre inkább alulmaradni látszó Európai 
Unió küszködése. Ebben a cseppet sem irigylésre méltó 
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környezetben kell tehát olyan költségvetést végigvinnie 
Magyarországnak a következő évben, amely megvédi 
mindazon eredményt, amiért több mint egy évtizede 
küzd vállvetve Magyarország jobboldali kormánya és a 
magyar emberek, a gazdák, a vállalkozások, a családok 
és az önkormányzatok.  

Nem lehet elégszer hangsúlyozni: a kormány leg-
fontosabb célja az, hogy az ország kimaradjon a hábo-
rúból, és ne a magyarok fizessék meg az orosz-ukrán 
háború árát. A jövő évi háborúellenes költségvetés 
ezért, a viszontagságok ellenére is célul tűzte ki a há-
ború határainak, hatásainak kivédését, a gyermekeket 
nevelő családok fokozott támogatását, a rezsicsök-
kentés fenntartását, a fiatalok életkezdésének segíté-
sét, a nyugdíjasok és a gazdák védelmét, valamint az 
ország védelmi képességének megerősítését.  

Tisztelt Képviselőtársaim! Örvendetes, hogy a 
kormány mindenképpen meg kívánja őrizni a re-
zsicsökkentést, azaz, hogy továbbra is a magyarok fi-
zessék a legolcsóbb díjat az áramért és a gázért az Eu-
rópai Unióban. A rezsicsökkentés eredményének meg-
védéséhez nagyon komoly erőfeszítésekre van szük-
ség. A háború okozta gazdasági és energiaválság oltá-
rán ugyanis több mint 8000 milliárd forintot kellett 
eddig feláldoznia Magyarországnak. Ez elképesztően 
nagy szám hazánk költségvetéséhez és gazdaságának 
méretéhez képest. Az ellenzék hajlamos ezt úgy ke-
zelni, mintha magától értetődő lenne, holott belegon-
dolni is nehéz, hol tarthatna ez az ország, ha ezt az el-
veszített forrást az ország gazdaságának és infrastruk-
túrájának fejlesztésére, illetve a családok támogatá-
sára fordíthattuk volna az elmúlt években.  

 
(17.50) 

 
Tisztelt Ház! Üdvözlendő, hogy folytatódik az 

ország energiabiztonságát alapjaiban meghatározó 
Paks II. beruházás építése, a villamosenergia- és gáz-
hálózati infrastruktúra fejlesztése, valamint a vízi-
közmű-hálózat korszerűsítése, illetve a vízgazdálko-
dási infrastruktúra fejlesztése, összesen több száz 
milliárd forintot allokálva ezekre a területekre. Biza-
kodásra ad okot, hogy a kormány és a jegybank immár 
egyetértésben dolgozik az infláció karbantartásában. 

A háborús infláció tartós letörésével nálunk tehe-
tősebb országok is heves küzdelmet folytatnak, ha-
zánk pedig az indokolatlan áremelések megakadályo-
zása mellett a reálbérek folyamatos növekedésének 
elősegítésével is igyekszik választ adni erre a kihí-
vásra, mind a versenyszférában, mind az állami szek-
torok több területén történelmi béremeléseket hajtott 
végre a kormány, mely a következő évben is folyta-
tódni fog. 

Tisztelt Országgyűlés! Az én olvasatomban a jövő 
évi költségvetés-tervezettel lényegében megpróbáljuk 
fenntartani mindazon eredményt, amit az elmúlt bő 
egy évtizedben az ország - lakosságával közösen - el-
ért. Csökkenés helyett történelmi magasságban nö-
vekszik a magyar családok és vállalkozások támogatá-
sára fordítandó összeg. A béreket és a vállalkozásokat 

terhelő adók nem nőnek, sőt új adókedvezmények 
lépnek életbe, nő a minimálbér, folytatódik a pedagó-
gusok és az önkormányzati köztisztviselők bérének 
emelése, valamint új ágazati béremelések jönnek pél-
dául az igazságügyben. 

Kétszeresére nő a családi adókedvezmény, a két- 
és többgyermekes édesanyák is adómentességet kap-
nak, a 25 év alatti fiatalok életkezdését megannyi tá-
mogatással segítjük. A CSOK és különböző otthonte-
remtési, otthonfelújítási programok folytatódnak, és 
nagy öröm, hogy megmarad a 13. havi nyugdíj. Hosz-
szan sorolhatnánk azon intézkedéseket, amelyek még 
békeidőben kezdték el szolgálni, gyarapítani a magyar 
családokat, embereket és vállalkozásokat, ezekre a ki-
hívások ellenére is legalább annyi forrást biztosít a 
jövő évi büdzsé, mint az idei. 

Herczeg Zsolt az önkormányzatokról tartott egy 
rövid kitekintést a 2010-es évekből. Hát, én a balolda-
liaknak üzenem, hogy én 2002-ben lettem polgármes-
ter, amikor három hónapig a „Több pénzt az emberek-
nek, több pénzt az önkormányzatoknak!” szlogen volt. 
2002-2014 között lehettem Dél-Fejér megyében egy 
kistelepülésnek, Cecének a polgármestere. Azért azt a 
nyolc évet nem kívánom senkinek sem, és remélem, 
hogy az elkövetkezendő időszakban nem is jön vissza 
az az időszak, amelyben a baloldali kormányok oly 
mértékben megterhelték különböző ígéretekkel - és 
csak az ígéretek szintjén maradó ígéreteikkel - az ön-
kormányzatokat, hogy a mi első intézkedéseink között 
egy önkormányzatokat kisegítő mintegy 1400-1500 
milliárdos támogatást kellett adni az önkormányzatok-
nak. Ahogy ezt Herczeg Zsolt kolléga elmondta, ez nem 
fejlesztésekre ment, ez maguknak az önkormányzatok-
nak a működési költségeit nyolc év alatt termelte ki. 

Ahonnét én jöttem, Dél-Fejérből, Dél-Fejér 35 te-
lepülésének országgyűlési képviselőjeként természe-
tesen nem mehetek el szó nélkül a vidékfejlesztés és 
annak egyik zászlóshajója, a „Magyar falu” program 
folytatása mellett sem. A térség több mint 80 ezer la-
kójának életkörülményeit tudtuk nagyban javítani a 
közös munka eredményeként. A támogatásért Ma-
gyarország Kormányát, valamint a „Magyar falu” 
programot koordináló Gyopáros Alpár kormánybiz-
tost és csapatát külön is köszönet és elismerés illeti. 

Kérem a kormányt, hogy ha a büdzsé engedi, a 
„Magyar falu” programra és a magyar falvak fejleszté-
sére még több forrást biztosítson, hiszen minden itt el-
költött forint a lehető legjobb helyen hasznosul. A „Ma-
gyar falu” programnak köszönhetően választókörze-
tem korábban leküzdhetetlennek tűnő hátrányát sike-
rült jelentős mértékben lefaragnunk az elmúlt hat év-
ben. Bölcsődék, óvodák, iskolák, utak, orvosi rende-
lők, szolgálati lakások, járdák, kerékpárutak, sportlé-
tesítmények és közösségi terek egész sora épült vagy 
újult meg. Térségemben szinte megállt a népességfo-
gyás. Korábban soha nem látott fejlődésnek indult 
Dél-Fejér. 

Sajnos az időnk véges, pedig órákig tudnám 
büszkén sorolni a jó példákat választókerületem tele-
püléseiről, amelyek mind azt bizonyítják, hogy Dél-
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Fejér, az itt lakók és dolgozók szorgalma, türelme, ki-
tartása és tenni akarása az elmúlt években kivívta ma-
gának a fejlődést, melyhez Magyarország Kormánya 
megadta a szükséges támogatást. 

Ami a jelen pillanatban a legfontosabb, a munka 
folytatása is biztosított a jövő évi költségvetésben.  
A „Magyar falu” programot és a terület- és település-
fejlesztési operatív program pluszt kiegészíti az idén 
útjára indított „Versenyképes járások” program, 
amely új típusú, a települések együttműködésén ala-
puló fejlesztésekhez nyújt támogatást az iparűzési adó 
járásokba való visszaforgatásával. 

Országszerte folytatódnak a külföldi és belföldi 
vállalkozások által megindított fejlesztések és beruhá-
zások, amelyek év végétől elkezdenek nemzetgazda-
sági szinten is jelentős eredményt termelni. A teljes 
foglalkoztatás biztosításához, a munkahelyteremtő új 
beruházásokhoz továbbra is tudunk támogatást nyúj-
tani. Reményeim szerint Dél-Fejér is élni tud a Dem-
ján Sándor-program vagy a „150 új gyár” program kí-
nálta lehetőségekkel. 

Az Európai Bizottság méltatlan eljárása ellenére 
is előfinanszírozza a költségvetést, az EU-s fejlesztési 
programokat, fenntartva a kiemelkedően magas tagál-
lami társfinanszírozást a vidékfejlesztési támogatások-
hoz, történelmi módon megerősítve a vidéki Magyar-
országot, benne a falvakkal, civil közösségekkel, gaz-
dákkal, vállalkozásokkal, települési és településeket 
összekötő infrastruktúrákkal, miközben az Európai Bi-
zottság és magyar partnerei szemmel láthatóan min-
dent elkövetnek azért, hogy hazánk ne jusson hozzá a 
neki járó fejlesztési forrásokhoz, különös tekintettel a 
gazdaságnak adrenalinlöketet adó RRF-forrásokhoz, 
valamint újabb érthetetlen lépésekkel rombolja az Eu-
rópai Gazdasági Közösség gazdasági pozícióit. 

A magyar gazdaság sikerét közép- és hosszú távon 
meghatározó fundamentumokban továbbra is erősek 
vagyunk. Csúcson van a foglalkoztatás, minden koráb-
binál kisebb az adóelkerülés. A folyamatosan csökkenő 
adók ellenére is évről évre magasabb adóbevétellel le-
het számolni, így a jövő évi költségvetésben is. 

A munkaalapú és családközpontú gazdaságunk 
stabil teljesítménye biztosítja az alapot ahhoz, hogy 
megőrizzük az ország biztonságát, az elmúlt évek 
eredményeit, a rezsicsökkentést, a családtámogatáso-
kat, a nyugdíjak reálértékét, új támogatásokat vezes-
sünk be, egyúttal fegyelmezett gazdálkodással tovább 
csökkentsük a hiányt és az államadósságot. 

Gazdaságpolitikánk sikerének alapja, hogy mi a 
blokkosodás helyett a konnektivitásra, az ideológiavezé-
relt döntések helyett a kölcsönös előnyök keresésére, a 
magyar érdekek mindenekfeletti képviseletére szava-
zunk. A költségvetési keretek kialakítása során egy fele-
lősen gondolkodó és cselekvő magyar kormánynak nem 
is lehet más a célja, mint biztosítani a magyar családok, 
a nyugdíjak, a vállalkozások és a foglalkoztatás védelmét 
bármilyen külső nyomással szemben. 

Tisztelt Képviselőtársaim! Kérem, támogassák a 
kormány erőfeszítéseit a 2026. évi költségvetés-tervezet 
elfogadásával, a háború okozta nehézségek leküzdését 

pedig a mielőbbi békéért való munkálkodással. Tiszte-
lettel köszönöm figyelmüket. (Taps a kormánypárti 
padsorokból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Kettő-

perces felszólalásra Arató Gergely képviselő úr követ-
kezik. Parancsoljon, képviselő úr! 

 
ARATÓ GERGELY (DK): Köszönöm szépen. 

Tisztelt Ház! Képviselő úr arról nem beszélt, hogy 
az ön választókerületében, Dél-Fejérben annak mi-
lyen a visszhangja, hogy megszűnt a térség legna-
gyobb munkáltatója, a Dunaferr a kormány szívós 
erőfeszítéseinek köszönhetően. Tudom persze, hogy 
a választókerületnek nem minden része tartozik oda, 
de van egy olyan része a választókerületnek, ami 
nagyon is közel van Dunaújvároshoz. (Közbeszólá-
sok a Fidesz soraiból: Az más választókerület! Az 
nem az!) Nem, drága képviselőtársaim, majd előve-
szünk egy térképet (Zaj. - Az elnök csenget.), és 
megmutatom. 

Tisztelt Ház! Tehát visszatérnék oda, hogy van-
nak azonban nagyobb problémák is azzal, amit ön 
mondott. Az egyik része az, hogy ön azt mondja, hogy 
milyen csodálatos a magyar gazdasági növekedés, az 
az út, amit Magyarország követ. Valójában az a hely-
zet, hogy Magyarország a régióbeli országokhoz ké-
pest is lemarad, pedig ők nem folytatnak szabadság-
harcot az Európai Unióval szemben. 

Ami meg az Európai Unió egyoldalú lépéseit és 
rosszindulatát illeti, képviselő úr, nem tudom, itt 
volt-e kedd este a cenzúratörvény vitájánál. Akkor hall-
hatta volna azt, hogy önök, a kormány, a fideszes kép-
viselők hogyan beszélnek az Európai Unióról, hogy mi 
a véleményük az Európai Unióról és az európai érté-
kekről. 

 
(18.00) 

 
Nem az Európai Bizottság és pláne nem az ellen-

zék az akadálya annak, hogy Magyarország meg-
kapja az uniós forrásokat - önök az akadályai! Az az 
akadálya, hogy mérhetetlenül nagy Magyarországon 
a korrupció, hogy nincs jogállam, nem független az 
igazságszolgáltatás, és folyamatosan leépítik a jogál-
lami garanciákat, és az, hogy önök szóban és tettben 
háborút vívnak az Európai Unió és az európai érté-
kek ellen. Hogyan gondolják ezt egyébként, hogy 
önök itt szabadon és gátlástalanul hazudozhatnak az 
Európai Unióról, és majd küldik a pénzt Magyaror-
szágra? Önöknek ez a képe a világról? Önök így szok-
ták meg az emberi kapcsolatokat? Elképesztőnek 
tartom! 

Ez a költségvetés megalapozatlan, elfogadhatat-
lan és igazságtalan. A Demokratikus Koalíció nem 
fogja támogatni ezt a költségvetést. 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. A kö-

vetkező felszólaló Bodó Sándor képviselő úr, a Fidesz 
képviselőcsoportjából. Parancsoljon! 
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(Az elnöki széket Jakab István,  
az Országgyűlés alelnöke foglalja el.) 

 
BODÓ SÁNDOR (Fidesz): Köszönöm szépen, el-

nök úr. Tisztelt Képviselőtársaim! Államtitkár Urak! 
Azt gondolom, hogy a költségvetés vitájának sokadik 
órájában már nehéz új szempontsort felhozni, nehéz 
egymást meggyőzni, sőt, úgy tűnik, talán lehetetlen is. 
De azért nem haszontalan, hogy akár sokadjára is a 
költségvetésnek néhány nagyon fontos, markáns ele-
mét mint iránytűt meghatározzuk, illetve egy-egy te-
rületre részleteiben is kitérjünk, hiszen tudjuk nagyon 
jól, hogy sok esetben ezeknek a részleteknek a szak-
mai feltárása megkönnyítheti döntésünket. 

Tisztelt Képviselőtársaim! Ennek szellemében 
először is mindenképpen általánosságban néhány szót 
a következő évi költségvetésről, majd pedig a szakmai 
bizottságunk által tárgyalt köznevelés, kultúra terüle-
tével kapcsolatos gondolatokról. 

A 2026-os költségvetés tervezete, azt gondolom, 
mindannyian ebben reménykedünk, a békére épít, 
Európa békéjére. Van néhány olyan markáns elem, 
ami összefügg természetesen azzal, hogy milyen poli-
tikai helyzet alakul ki Európában, milyen politikai vi-
szontagságok érinthetnek ebből bennünket, de azt is 
markánsan hangsúlyozni kell, hogy ezek mellett vagy 
ezek ellenében is vannak olyan fix pontok, amelyek-
hez ragaszkodnunk kell. 

Az egyik teljesen egyértelmű, hogy az adócsök-
kentési program az, amely nem azt mondom, hogy 
Európában párját ritkítja, hanem nyugodtan mond-
hatjuk, hogy ilyen mértékű nincs is. Ez teljesen egyér-
telműen tapasztalható, érthető a választópolgárok ré-
széről, fogadóórán is nagyon sokan kérdezik, hogyan 
és miképpen lesznek ennek a részletei. Nem gondol-
nám, hogy jóérzésű képviselőként gondolkodnunk 
kell azon, hogy egyáltalán ezt meg kell-e szavaznunk. 
Teljesen egyértelmű, hogy igen, segíteni kell a csalá-
dokat az adócsökkentés programjával, mert ez az 
egyéni boldogulásukat segíti, és ezáltal természetesen 
országunk, nemzetünk is erősödni fog. 

Kiemelten támogatnunk kell a családokat, a 
nyugdíjasokat, lényegében az előző gondolatok szelle-
mében, hiszen talán ez a két közösség az, akiket legin-
kább megérint most ennek az európai válságnak a 
szele. Az, hogy hogyan és milyen formában, látjuk, 
akár a rezsiköltségek, akár az otthonteremtés kapcsán 
ezek bizony nagyon is megjelennek. Helyes a kor-
mányzati odafigyelés. 

Szintén nagyon fontos szakmai ágazatokban tör-
ténő béremelésekről is döntünk, és ebben a tematiká-
ban azt gondolom, nagyon is megjelenik az a gondo-
lat, hogy nagyon sok más helyre is kellene még forrást 
biztosítanunk, más területek béremelésére, de hát a 
költségvetési egyensúly fenntartása, illetve valami-
lyen szintű fontossági sorrend megállapítása szakma-
ilag mindenképpen indokolt, hangsúlyozva, hogy bi-
zony nagyon sok helyen lenne még szükség béreme-
lésre, és a terveket ismerve ez a következő időszakok-
ban reményeink szerint meg is fog valósulni. 

Mindezek keretében hangsúlyozni kell azért még 
azt is, hogy a 2026-os költségvetés tartalmazza az 
édesanyák szja-mentességét. Azt gondolom, hogy ez 
az édesanyák, a családok és a gyermekek felé minden-
képpen egy olyan gesztus, garancia, befektetés a jö-
vőbe, amit nem győzünk elégszer hangsúlyozni. Na-
gyon fontos, hogy ennek a pontos szakmai kimunká-
lása, részletei világosak, egyértelműek legyenek, mert 
ahogy hangsúlyoztam az előbbi mondataim során, ezt 
már nagyon várják tőlünk. 

A 13. havi nyugdíjra számíthatnak Magyarország 
nyugdíjasai. A rezsicsökkentés fenntartása szinte már 
alapelvárás felénk, de meg is tudunk ennek felelni, hi-
szen látjuk, hogy a kormány, a miniszterelnök úr az 
elmúlt napokban is jó néhány olyan tárgyalást folyta-
tott, ami a rezsicsökkentés fenntartása érdekében el-
engedhetetlen. 

A kormány Európa legnagyobb családi adócsök-
kentési programját hajtja tehát végre. Lássunk szá-
mokat is! Míg 2010-ben 1000 milliárd forintot fordí-
tottak a családokra, az idén ez 3814 milliárd forint, jö-
vőre pedig eléri a 4800 milliárdot. Ez a GDP 5 száza-
lékát teszi ki. Még további számok: jövőre egy 30 év 
alatti egygyermekes édesanya családja 1,5 millió fo-
rinttal több pénzt kap éves szinten, egy kétgyermekes, 
40 év alatti édesanya esetében ez 2,2 millió forintot 
jelent, míg a háromgyermekesek esetében 3,7 millió 
forintot. Ezek bizony nagyon is látható összegek. 

Tisztelt Ház! Szintén érinti a költségvetés a lak-
hatási programot, ami teljesen egyértelműen vidéken, 
városban egyaránt nagyon markáns kérdés. 

Egyéni körzetben megválasztott képviselőként és 
ott élő állampolgárként egyértelműen látjuk, hogy a 
lakhatási feltételek biztosítása nagyon is foglalkoz-
tatja az embereket, mert élni kell valahol, és ebben a 
helyzetben nagyon sok minden megváltozott az el-
múlt évtizedekben. A generációk szétköltöztek, nyil-
ván mindenki önálló otthonban gondolkodik, meg-
szűntek nemhogy a három-, még a kétgenerációs 
együttlétek is, merthogy másképp alakult az életünk. 
Más az életritmus, sok minden átalakult, és ebben a 
helyzetben teljesen érthető, hogy minden fiatal önálló 
otthonra, önálló lakásra törekszik. De az is látszik, 
hogy ezen a területen olyan mértékű árrobbanás tör-
tént, amit bizony szülői segítség nélkül, saját erőből és 
kormányzati támogatás nélkül bizony nagyon is ne-
héz megoldani. Ezzel őszintén szembe kell nézni.  

Ezért aztán nagyon helyes és támogatandó az a 
kormányzati döntés, ami megjelenik itt a költségvetés 
tervezetében is, hiszen az otthonteremtési támogatá-
soknál 438 milliárd forinttal számol a költségvetés, és 
ez bizony 70 százalékos növekedést jelent 2025-höz 
képest. Nagy számok ezek, de teljesen egyértelmű, 
hogy a feladat is nagy, és látva a vidéki településeinket 
is akár, egyértelműen elmondható, hogy az ingatlan-
piacon lényegében azok tudnak egyről a kettőre lépni, 
akik az előbb említett egyéni segítségek mellett kor-
mányzati segítségre is számíthatnak, ez pedig az egész 
településnek, egy adott régiónak is a fejlődését szol-
gálja teljesen egyértelműen. 
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Egy picit más, de mindenképpen szívemhez közel 
álló téma, hogy az Erzsébet-táborok kapcsán a fiata-
loknak tudunk segítséget nyújtani. Látszik, hogy ez a 
program is bővebb finanszírozásban részesül a követ-
kező időszakban. 

Sokan megkérdezhetik, hogy háborús helyzet 
meg mindenféle baj a világon, szükség van-e ezekre. 
Bizony szükség van, kedves képviselőtársaim, de hát 
önök ezt nagyon jól tudják, mert egy dolog a pénz, na-
gyon fontos, sok mindenhez nélkülözhetetlen a bol-
dogulás szempontjából, de lélek is kell ahhoz, hogy jö-
vőt tudjunk tervezni, és a fiatalságot, egy-egy korosz-
tály élményét nem lehet majd tíz év múlva bepótolni, 
mert az idő elszalad. 

Mindig is volt, mindig is kell hogy legyen törődés 
a fiatalokkal, és a fiatalok életminőségében a közös-
ségben való helytállás, egyáltalán a megjelenés, az ot-
tani életforma, az ottani véleménynyilvánítás nem va-
lamiféle előrángatott történet, hanem az élet előisko-
lája, és nagyon hasznos is, hogy találnak erre megfe-
lelő platformot, ahol ezt megélhetik. 

Nagyon fontos foglalkoznunk a tehetséges fiata-
lokkal, és örülök, hogy a költségvetés erre is figyelmet 
fordít, hiszen a 2026-os tervezetben 8,5 milliárd fo-
rintnál is több pénz jut erre a nagyon komoly fel-
adatra, és a nemzeti tehetségprogram keretében is 
látható a növekedés.  

Az, hogy a tehetségeinkkel foglalkozni kell, per-
sze majdcsak minden kormány, majdcsak minden po-
litikai csoportosulás megfogalmazza, de nem mind-
egy, hogy ki tesz érte, és mennyit tesz érte. A számok 
egyértelműen magukért beszélnek. 

 
(18.10) 

 
De az is látszik, hogy amikor egy-egy kedvező hírt 

hallunk a televízióban, amikor arról tudnak beszá-
molni bizonyos információs csatornák, hogy melyik 
magyar fiatal milyen eredményt ért el egy-egy szakmai, 
általános műveltségi vagy tudományos versenyben, ak-
kor azért jóérzésű emberek mindig csettintenek, és azt 
mondják, hogy valóban! Hiszen mi, magyarok vala-
hogy úgy vagyunk összerakva, hogy azt gondoljuk, a mi 
gyermekeink mindenkitől ügyesebbek, okosabbak. Va-
lószínűleg így van ezzel a többi nemzet is, de azt azért 
jó megélni, amikor egy-egy versenyeredmény kapcsán 
azt látjuk, hogy a magyar gyermekek, a magyar fiatalok 
ott vannak az élmezőnyben. Ez még azokat is moti-
válja, akik esetleg nem jutottak el erre a szintre, azok is 
büszkék tudnak lenni ezekre a kiválóságainkra.  

Egészségügyi támogatások: szintén egy más feje-
zet, de rendkívül fontos. Látható itt is a költségvetési 
növekedés, csak azt mindenképpen szeretném előze-
tesen is hangsúlyozni, hogy az egészségügyben az el-
múlt évtized egyik legnagyobb béremelési programja 
került végrehajtásra, hiszen - hangsúlyozom, teljesen 
megérdemelten - az orvosok és ápolók bére többszö-
rösére nőtt 2010 óta.  

A gazdaság mindennek az alapja. Az is maximá-
lisan támogatandó, hogy a költségvetés jelentős 

mértékű beruházásokról dönt, hiszen a gazdaság di-
namizálása, a munkahelyteremtés rendkívül fontos. 
Nagyon hasznos és érdekes információ, több képvise-
lőtársam is utalt már rá, hogy a munkahelyteremtés, 
a munkahelyek megőrzése kapcsán ebben a feszült-
séggel teli világban is jól állunk. Természetesen - be-
szélgettünk erről több alkalommal - a munkanélküli-
séget teljesen megszüntetni, nullára levinni valami-
lyen szinten illúzió, ez sehol a világban nem sikerül, 
ez egy szakmai lehetetlenség lényegében, de van az a 
lélektani határ, ahová mindenképpen le kell szorítani.  

És az is fontos, hogy aki megtalálja a számára 
kedvező munkahelyet, ott tudjon helytállni. Nagyon 
fontos sok esetben, hogy ezek a képzések, továbbkép-
zések, alternatívák nyitva legyenek, mert ma már 
azért megváltozott a világ, és egészen ritkán tapasz-
taljuk azt, hogy valaki 30 vagy 40 évet, akár több időt 
is eltölt egy adott munkahelyen, mindenki keresi az 
újabb lehetőségeket. Tehát a munkaerőpiac lényegé-
ben sokkal, de sokkal mobilabb, mint a korábbi évti-
zedekben volt. És e mellett a mobilitás mellett is azért 
ezek a kedvező foglalkoztatási mutatók, én azt hi-
szem, hogy minden tevékenységünknek egy alapja 
kell hogy legyen, úgy családi, vállalati és nyilván nem-
zetgazdasági szinten is.  

Ahogy említettem, az általános gondolatok után 
néhány percet mindenképpen szánnék a szakbizottsá-
gunk által is tárgyalt tételekre, nevezetesen minden-
képpen a pedagógusok megbecsülésére, a pálya ismé-
telt népszerűségére, a pedagógusok pályán maradá-
sára, hiszen látható, hogy történelmi mértékű bér-
emelés történt, és most megint csak azt fogom hang-
súlyozni, amit korábbi mondataimban is, hogy telje-
sen indokolt módon. A korábbi bérek nem voltak ver-
senyképesek, a szakembereket elhivatottságuk mel-
lett sem tartották a pályán, lényeges, nagyon komoly 
szakemberhiány mutatkozott, vagyis mindenképpen 
forrást kellett biztosítani. Hát, ez megtörtént, és meg-
történik folyamatosan. És én hiszem, hogy ez is hoz-
zájárul ahhoz, hangsúlyozom, nem csak ez, de ez is 
hozzájárul ahhoz, hogy a gyermekeink egy olyan mi-
nőségi oktatásban tudjanak részesülni, amivel majd a 
későbbi időszakban nemcsak a tehetséggondozó ver-
senyeken, hanem az élet nagy versenyén is maximáli-
san helytállnak. Mindenképpen támogatja bizottsá-
gunk a béremelést ezeken a területeken. Tanítók, ta-
nárok, óvónők, szakképzésben dolgozók - mindany-
nyiukra szükség van.  

A következő terület pedig, ami szintén, én azt gon-
dolom, hogy ritkaságszámba megy Európában, ha nem 
példátlan, nevezetesen: a térítésmentes tankönyvellá-
tás, ami mellett sok esetben már lényegében egy kézle-
gyintéssel elmegyünk. Valamikor augusztus végén, 
szeptember elején talán egy rövid hír ez mindösszesen, 
pedig ennek azért sokkal, de sokkal nagyobb a jelentő-
sége. Néhány külföldi kollégával, volt kollégával érte-
kezve szinte ilyen különlegességként néznek rám, hogy 
ingyentankönyv, hát az meg hogy. És hát bizony, ez 
Magyarországon így van most már minden korosztály-
ban. Vagyis nemcsak gesztus, hanem egy olyan indítás, 
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egy olyan segítség ez a családoknak, a gyerekeknek, 
amiben abszolút kifejezésre tudjuk azt juttatni, hogy 
Magyarország Kormánya az iskoláztatásban segít. Azt 
is tudom, hogy az iskoláztatásnak még nagyon sok 
költsége van, sok minden kell ahhoz, hogy a gyermek 
teljesíteni tudjon, komfortosan érezze magát az iskolá-
ban. Ne hallgassuk el, a szülői háznak is van felelőssége 
maximálisan, de ez a kormányzati gesztus tényleg, 
ahogy mondtam, példaértékű Európában, és az is lát-
ható, hogy teljességgel elfogadott, megérdemli az oda-
figyelést.  

Az iskolákhoz, az iskolák minőségéhez hozzátar-
toznak a felújítások. Örömmel tapasztalom a költség-
vetésben a nemzeti köznevelési infrastruktúra-fej-
lesztési program döntéseit, illetve tervezett döntéseit, 
hiszen jelenleg is 220 projekt valósul meg ország-
szerte. Van még dolog, de azért ez már látható meny-
nyiség.  

És hát, a kultúra területe mint szintén bizottsági 
tematika: nem gondolnám, hogy vita lenne közöttünk 
abban, hogy a magyar kultúra mennyire fontos a ma-
gyar nemzet számára, ezért aztán a kormány társada-
lompolitikai céljainak megvalósításához egyértel-
műen nélkülözhetetlen.  

Két kiemelt szándék mindenképpen külön is ki-
emelendő, a kulturális alapellátás rendszerének ki-
dolgozása, illetve a kulturális közösségfejlesztés, kö-
zösségi innováció, közösségi tervezés.  

Kulturális alapellátás. Miért is foglalkozunk ez-
zel? Nos, kedves képviselőtársaim, teljesen egyértel-
mű, hogy a kultúrához való hozzáférést a legkisebb 
településtől a fővárosig mindenütt biztosítani kell. 
Nem tudunk nyilvánvalóan mindenütt egyforma 
mennyiséget, minőséget, tematikát hozzárakni sok 
minden miatt, de az, hogy valahol ne legyen semmi, 
ne jusson el oda kulturális érték, én azt gondolom, 
hogy arcpirító lenne. De erről szó sincs. És abszolút 
látható, hogy olyan programok vannak, amelyek tel-
jesen egyértelműen biztosítják azt - akár a Déryné-
program, Csoóri Sándor-program, Lázár Ervin-
program -, hogy akár a legkisebb, sőt nem azt mon-
dom, hogy akár, a legkisebb településre is eljut a ma-
gyar kultúra, eljut a diákokhoz, az általános iskolás 
diákokhoz, akik 1-8. évfolyamon minimum egyszer 
egy évben kell hogy lássanak színházi, tánc-, cirku-
szi, komolyzenei előadást. Tehát ezek mind-mind 
olyan alapot teremtenek, amire a későbbiekben lehet 
építeni.  

Az, hogy a színházak finanszírozása hogyan és 
miképpen történik, szintén szerepel a költségvetés-
ben, de talán azt a markáns gondolatot kiemel-
ném - mert sokszor hasonlítjuk, hogy és hogy van ez 
Európában -, ami azt fogalmazza meg, hogy Magyar-
ország az európai átlag kétszeresét, a nemzeti összter-
mék 1 százalékát fordítja kultúrára. Sokan mondjuk 
azt, hogy bizony jó lenne többet is, de hát, olyan sok 
helyre kell. De azért, ha valamiben azt tudjuk mon-
dani, hogy kétszer annyit teszünk oda, mint az euró-
pai országok, akkor azért egyáltalán nem kell piruló 
arccal állni a nemzet színe előtt.  

Kedves Képviselőtársaim! Nyilvánvalóan nagyon 
sok mindent lehetne még kiemelni a költségvetésből, 
de ezek a markáns, össznemzeti érdeket képviselő 
csomópontok és egy-egy ágazatra való részletes oda-
figyelés, én azt gondolom, hogy egy kedves és kelle-
mes harmóniát tud biztosítani, még akkor is, ha ez 
természetesen szakmai vitát válthat ki közöttünk. Én 
mindenképpen azt javaslom tisztelt képviselőtársa-
imnak, hogy támogassák ezt a jól kimunkált költség-
vetést. Mindenképpen köszönöm az illetékes minisz-
tériumnak, valamennyi munkatársnak ezt a tevékeny-
séget, hogy egy ilyen anyag került elénk. Megvitatjuk, 
a döntést meghozzuk, de azt gondolom, hogy olyan 
dokumentumot és olyan tartalmat tudunk most az or-
szág figyelmébe ajánlani, amit én a magam részéről jó 
szívvel tudok támogatni, és erre kérem a képviselőtár-
saimat is. Köszönöm szépen. (Taps a kormánypártok 
soraiból.) 

 
(18.20) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Tisztelt 

Országgyűlés! Megadom a szót Erdős Norbert képvi-
selő úrnak, Fidesz-képviselőcsoport. Parancsoljon, 
képviselő úr!  

 
ERDŐS NORBERT (Fidesz): Köszönöm szépen a 

szót, elnök úr. Tisztelt Ház! A 2026-os központi költ-
ségvetés vitájában adott felszólalásomban rá kívánom 
irányítani a figyelmet néhány olyan elemre, amelyek 
a hazai energiapolitikai, vidékpolitikai és oktatáspoli-
tikai szempontból minden magyar család és vállalko-
zás érdekeit szolgálják.  

A költségvetés egyik számomra - mint a Fenn-
tartható Fejlődés Bizottsága alelnöke számára - fon-
tos eleme a megújuló energia további kiemelt támo-
gatása. A 2026-os költségvetésben ugyanis a kormány 
több mint 130 milliárd forintot irányoz elő a zöldener-
gia- és energiahatékonysági programok támogatá-
sára, ezen belül 20 milliárd forint jut a lakossági nap-
elemes rendszerek bővítésére, 25 milliárd forintot kü-
lönítünk el energiahatékony épületfelújításokra, és 
több tíz milliárdos nagyságrendű beruházások való-
sulnak meg az energiatárolás és hálózatfejlesztés te-
rületén.  

Ez nemcsak klímavédelmi stratégia, hanem re-
zsistratégia is, a megújuló energia ugyanis hosszú tá-
von képes csökkenteni a háztartások és vállalkozások 
energiaköltségeit. A napenergiával, szélenergiával, 
biomasszával termelt energia nemcsak tiszta, hanem 
fokozatosan egyre olcsóbbá válik, különösen akkor, 
ha helyben termeljük, helyben tároljuk és helyben is 
használjuk fel.  

Magyarország az elmúlt években óriási utat tett 
meg. 2010-ben a megújuló energia részaránya az 
áramtermelésben alig 7 százalék volt, ma már 20 
százalék fölött járunk, és ez az arány évről évre nő. 
Ebben kiemelt szerepe van a napelemes kapacitá-
soknak. Több mint 2 ezer megawattnyi naperőművi 
teljesítmény épült már ki, ami nagyjából két paksi 
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atomenergia-blokk kapacitásával egyenértékű. Ebbe 
a keretbe jól illeszthetők be a lakosság számára ter-
vezett energetikai és energiamegtartási programok, 
például a mintegy 12 milliárd forint értékű megúju-
lóenergia-tárolói beruházásokra szánt támogatási 
programok a korszerű napelemes és hőszivattyús 
rendszerek elterjedését elősegítve valós segítséget 
nyújtanak a családok rezsiterheinek enyhítéséhez.  

Tisztelt Ház! A hidrogén előállítására és innova-
tív felhasználására, valamint a települési fásítási 
program folytatására szánt 2,2 milliárd forintos keret 
is jól kiegészíti a megújuló energia területén végbe-
menő nemzeti áttörést, hiszen ezek a befektetések is 
csökkentik hosszú távon a fosszilisenergiahordozó-
függést, miközben zöldebb települési környezetet 
hoznak létre.  

A Kisgazda Polgári Egyesület elnökeként külön 
számontartom a vidék fejlesztését és a mezőgazdasá-
gunk erősítését szolgáló előirányzatokat. Nagyon örü-
lök például, hogy a magyar kormány további 2,7 mil-
liárd forint forrást nyújt a Nemzeti Élelmiszerlánc-
biztonsági Hivatal részére, hogy laboratóriumok, el-
lenőrzések és kutatások többletfinanszírozása révén 
biztosítsa minden magyar ember egészségét, továbbá 
elősegítse, hogy a hazai termékek versenyképesebbek, 
biztonságosabbak legyenek. Azt gondolom, hogy mél-
tán lehetünk büszkék a Nébihre. Az az élelmiszer-biz-
tonság, ami Magyarországon van, méltán híres. Ezt 
tovább kell támogatnunk.  

Ugyanennyire fontos véleményem szerint az ag-
rárszakoktatásunk fejlesztése és bővítése, hiszen ez a 
magyar mezőgazdaság, valamint az agrár- és élelmi-
szer-ágazat megmaradásának és fejlődésének egyik 
alapja. Teljes mértékben támogatom, hogy a jövő évi 
költségvetésben közel 4,2 milliárd forint jusson az ag-
rárszakképzési intézményekben dolgozók béremelé-
sére, így több és jobb mezőgazdasági gépészt, állatte-
nyésztőt és növénytermesztő szakembert tudunk 
majd képezni a jövő Magyarországának.  

Tisztelt Képviselőtársaim! Hiszem, hogy a 2026. 
évi költségvetés nemcsak számok és címek sora, ha-
nem a magyar emberek jövőjébe vetett hitünk kifeje-
zése. Bátorítom önöket, hogy támogassák ezt a költ-
ségvetési tervezetet. Építsük együtt tovább hazánk 
zöld-, vidék- és családbarát jövőjét! Köszönöm, hogy 
meghallgattak. (Taps a kormánypártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Tisztelt 

Országgyűlés! Megadom a szót Kovács Sándor képvi-
selő úrnak, Fidesz-képviselőcsoport. Parancsoljon, 
képviselő úr! 

 
KOVÁCS SÁNDOR (Fidesz): Köszönöm szépen. 

Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Államtitkár Úr! Tisztelt 
Képviselőtársaim! Számomra elhivatás az elmaradott 
sorban élő emberek segítése. A társadalmi felzárkó-
zás, úgy vélem, egy meglehetősen komplex kérdés, hi-
szen érinti az egészségügy, az oktatás, a foglalkoztatás 
és a lakhatás területét is. Büszkén mondhatjuk azon-
ban, hogy egymillióval csökkent 2015 óta azok száma, 

akik súlyos anyagi és szociális helyzetben élnek ma 
Magyarországon. Ez a javulás főként annak köszön-
hető, hogy Magyarországon a munkanélküli-háztar-
tások aránya is csökken, hiszen a munka és a foglal-
koztatás a leghatékonyabb eszköz a szegénység elleni 
küzdelemre.  

A koronavírus-járvány, az orosz-ukrán háború, 
illetve az energiaválság kihívásait jól vészelte át a 
munkaerőpiac, amelyhez jelentősen hozzájárulnak a 
kormány munkahelyek megőrzését és a termelést ösz-
tönző intézkedései. 2024-ben a magyar munkaerő-
piac kiemelkedő eredményeket ért el, a foglalkozta-
tottak száma rekordmagasan, tartósan 4,7 millió fő 
körül alakul, miközben a 15-64 év közötti korcsopor-
tunk foglalkoztatási rátája meghaladja a 75 százalé-
kot. A munkanélküliségi ráta tekintetében Magyaror-
szág továbbra is a legkedvezőbb mutatókkal rendel-
kező uniós ország.  

A munka mellett nagyon fontos az edukáció az el-
maradott térségekben. Vannak nagyon sikeres prog-
ramjaink, amelyek szintén elősegítik, hogy a súlyos 
anyagi és szociális helyzetben élők száma tovább csök-
kenhessen. A „Biztos Kezdet” gyerekházak, a „Tano-
dákhoz ösztöndíjak”, a „Felzárkózó települések” prog-
ram együttesen a szegényebb, hátrányos helyzetű tele-
pülésen élő családok támogatására irányulnak. A prog-
ramok keretében juttatások, támogatások és különféle 
programok állnak rendelkezésre annak érdekében, 
hogy segítsék a hátrányos helyzetű embereket.  

A „Biztos Kezdet” gyerekház egy olyan jóléti alap-
ellátást nyújtó intézmény, aminek köszönhetően a 0-
3 éves korú, hátrányos helyzetű kisgyermekek testi, 
értelmi, érzelmi és szociális fejlődését támogatjuk an-
nak érdekében, hogy a későbbiekben integrációjuk si-
keres legyen a társadalomban. A gyerekházak egyik 
kiemelkedő célja az óvodai beilleszkedés elősegítése. 
Az óvodák visszajelzései nagyon pozitívak, megerősí-
tik, hogy a gyerekházak hatékonyan járulnak hozzá a 
gyermekek óvodai éretté válásához, a kisgyermekek 
sikeres óvodai beilleszkedéséhez. Jelenleg 177 gyerek-
ház-szolgáltatás működik országszerte hazai forrás-
ból, amely mintegy 2500 gyermeknek jelent segítsé-
get. A gyerekházak társadalmi haszna a ráfordított 
költségek többszörösére becsülhető. Ez egy olyan 
egyedülálló szolgáltatás, amely növeli a gyerekek esé-
lyeit egy sikeresebb jövőre, ezért továbbra is feltétle-
nül biztosítjuk a költségvetésben a támogatásukat.  

A költségvetésben növeljük a tanodák támogatá-
sát is. A 6-18 éves, köznevelési és szakképzési jogvi-
szonyban álló tanulók számára mintegy 6,5 százalék-
kal, 222,6 millió forinttal több forrás jut majd. A ta-
noda a gyerekek számára a mentális és érzelmi biz-
tonság elősegítését célozza. A családok bevonása ré-
vén segít leküzdeni azokat a hátrányokat, amelyek a 
családok sok évtizedes beidegződésének mintájából 
fakadnak. Jelenleg 180 tanodaszolgáltatás működik 
országszerte hazai forrásból, amely mintegy 6 ezer 
gyermeknek nyújt fontos segítséget.  

Fontos megemlítenem, hogy a jövő évben is meg 
lesznek hirdetve a már befutott ösztöndíjprogramok, 
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és a hátrányos helyzetű lakosság, különösen a roma 
közösségek körülményeit javító intézkedések is kilá-
tásban vannak. Az egyik ilyen az Útravaló-ösztöndíj-
program, amely már 2005-től működik. A program 
célja a köznevelési, szakképzési vagy felsőoktatási jog-
viszonyban álló tanulóknak szól. A program segíti a 
hátrányos helyzetű tanulók, kiemelten a cigány tanu-
lók továbbtanulásának, szakmai és/vagy diploma-
szerzési esélyeinek javítását. Az ösztöndíj-támogatás 
a „Magyar nemzeti társadalmi felzárkózási stratégia 
2030” alapján a lemorzsolódást megelőző, iskolai si-
kereket támogató eszköz.  

 
(18.30) 

 
A roma nemzetiségi tanulmányi ösztöndíj a 11-

12. évfolyamos, érettségit adó képzésben részt vevő 
tanulók számára kerül meghirdetésre. A roma nem-
zetiségi tanulmányi ösztöndíj célja, hogy támogassa 
a kiváló tanulmányi eredményű cigány nemzetiségű 
tanulókat, és motiválja őket abban, hogy a sikeres 
érettségi vizsgát követően felsőfokú oktatási intéz-
ményekben folytassák tanulmányaikat. Az ösztön-
díjprogram célcsoportja az utolsó két évfolyamát 
végző, kiemelkedő képességű roma középiskolai ta-
nulók. A támogatás mértéke 2024-ben tanulónként 
30 ezer forint volt, egy tanulóra tehát 300 ezer forint 
támogatás jutott.  

Jövőre is folytatódnak a zenei programok, ame-
lyek küldetése, hogy a zene világán keresztül segít-
sék a fiatalok iskolai teljesítményének javulását, az 
iskolai lemorzsolódás csökkenését, valamint a kö-
zösségépítést. A program célcsoportja a 6-16 év kö-
zötti hátrányos helyzetű gyermekek, akik a prog-
ram keretében havonta legalább négy alkalommal 
zenei foglalkoztatásban vesznek részt zeneoktatók 
és szociális segítők közreműködésével. A zenei prog-
ramok továbbá hozzájárulnak a helyi hagyományok 
őrzéséhez. 

Továbbá a költségvetésben továbbra is biztosít-
juk a roma szakkollégiumok támogatását. Az elmúlt 
három évben több mint 25 százalékkal növeltük a kol-
légiumok támogatását. A kezdeményezés európai ki-
tekintésben is egyedülálló, valamint a mögötte hú-
zódó együttműködés is, amely a történelmi egyházak 
és az állami vezetés között jött létre a cél érdekében. 
A szakkollégiumok mindmáig szerves tagjai annak az 
egyre bővülő hálózatnak, amelyeket a roma szakkol-
légiumok alkotnak országszerte, amely a több mint 
600 lediplomázott és több mint 300 jelenlegi tagot 
számláló felsőoktatás egyik legfontosabb esélyegyen-
lőségi pillérévé nőtte ki magát az elmúlt tíz évben. Az 
évente több mint 300 hallgatóval működő, nyolc egy-
házi és három egyetemi fenntartású roma szakkollé-
gium támogatását a 2018. évtől a nemzeti költségve-
tésből biztosítjuk.  

Biztosítjuk a roma nemzetiségi nevelés-oktatást 
végző intézmények támogatását is. A 2023. évben ez 
545 millió 800 ezer forint volt, 2026-ban 696 millió 
forintra emeljük a támogatási összeget.  

Újra meg lesz hirdetve a „Családi porta” program 
és a szociális földprogram, amelynek fő célkitűzése a 
vidéki élet élhetőbbé tétele, a falukép javítása a ren-
dezett, művelt családi porták által.  

A roma kultúra ápolása és népszerűsítése érdek-
ében létre kívánjuk hozni a Dankó Pista intézetet. Ma-
gyarországon a roma kultúrának, azon belül a cigány-
muzsikának több száz éves történelme és hagyomá-
nya van. A roma kultúra, képzőművészet, cigányzene 
támogatása fontos számunkra. Megőrzésének érdek-
ében saját intézményre van szükségünk. Jelenleg Ma-
gyarországon nincs olyan intézmény, amely e szerve-
zetek szakmai működését felügyelné, szakmai tevé-
kenységét segítené.  

El kívánjuk továbbá indítani a komfort nélküli la-
kások komfortnövelő felújításának támogatását.  

Az említett programok megvalósítása érdekében, 
kérem, támogassák a jövő évi költségvetést, mert szán-
dékunkban áll, hogy a romák felzárkóztatását folytatni 
szeretnénk, aminek köszönhetően Magyarországon 
egymillióval kevesebb súlyos anyagi és szociális hely-
zetben lévő ember él. Köszönöm szépen megtisztelő fi-
gyelmüket. (Taps a kormánypártok soraiból.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Tisztelt 

Országgyűlés! Megadom a szót Hörcsik Richárd kép-
viselő úrnak, Fidesz-képviselőcsoport. Parancsoljon, 
képviselő úr! 

 
DR. HÖRCSIK RICHÁRD (Fidesz): Köszönöm a 

szót. Tisztelt Elnök Úr! Államtitkár Urak! Kedves 
Képviselőtársaim! Az Országgyűlés, amint az számos 
költségvetési vitában az elmúlt évtizedekben is el-
hangzott, legfontosabb hatáskörei egyikét gyakorolja, 
amikor az ország pénzügyi tervét megvitatja és elfo-
gadja. Ma egy, a parlamenti ciklus utolsó évére szóló 
költségvetési javaslatról vitázunk, így azt is mondhat-
nám, hogy a költségvetés által egy kicsit a bizonytalan 
jövőbe is tekintünk, ugyanakkor a költségvetésitör-
vény-javaslat egyfajta értékrendet mutat, mint el-
mondtam tavaly, tavalyelőtt is, a polgári kormány ér-
tékrendjét. 

Tisztelt Képviselőtársaim! Magyarország azon ke-
vés régiós országokhoz tartozik, amelyben a kormá-
nyok rendre kitöltik a mandátumukat, így a stabilitás 
egyszerre eredménye és eszköze is annak a politikának, 
amelyet a jelen törvényjavaslatot is előterjesztő kor-
mány a zászlajára tűz, jelesül a háború káros hatásai-
nak kivédése, a magyar családok, a magyar vállalkozá-
sok és a nyugdíjasok védelme. Igenis, ebben a költség-
vetésben ezeket az értékeket helyezzük előtérbe akkor 
is, ha több irányból, különösen az ellenzéktől vagy 
Brüsszelből is sok kritika ér bennünket. Jól láthatjuk, 
hogy léteznek ugyanis más elképzelések, hogy a ma-
gyarok által megtermelt közös javakat, erőforrásokat 
miként használja fel Magyarország. Természetesen 
van, aki szerint a magyarok pénzét a háború folytatá-
sára kell fordítani, s eközben a nekünk járó uniós for-
rásokat meg visszatartják Brüsszelben a jogállamiságra 
hivatkozva. De úgy vélem, hogy mindez nem tántorít el 
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bennünket attól, hogy a magyar családokat helyezzük a 
középpontba. Éppen ezért, tisztelt képviselőtársaim, 
bár többször elhangzott a vitában, magam is hangsú-
lyozni szeretném, hogy az előttünk fekvő költségvetési 
javaslat a gyermekeket nevelő családok támogatását, a 
fiatalok életkezdésének segítését és a nyugdíjasok vé-
delmét helyezi a középpontba, és a költségvetésben en-
nek a legfontosabb eszköze, hogy a gyermekek után 
járó családi adókedvezmény 2026. január 1-jétől a je-
lenlegi duplájára nő; október 1-jétől a háromgyerme-
kes édesanyák, január 1-jétől pedig a 40 év alatti két-
gyermekes anyák is személyijövedelemadó-mentesek 
lesznek.  

Nem véletlen tehát, hogy a kormány a demográfiai 
kérdéseket a 2024. II. félévi magyar elnökségnek a prio-
ritásává tette, és mind a Tanácsban, mind a parlament-
közi fórumok között alaposan megvitattuk ezt a kérdés-
kört. Például az Európai Unió parlamentjei uniós ügyek-
kel foglalkozó bizottságainak konferenciájára, a COSAC 
72. plenáris ülésére épp itt, a tisztelt Ház falai között ke-
rült sor tavaly októberben, és a demográfiai kérdések-
nek külön egy napirendet szenteltünk, mivel olyan kér-
désekről van szó, amelyek nemcsak Magyarország jövő-
jét érintik, hanem az egész kontinens jövőjét is, és ame-
lyekben, úgy érzem, a jó gyakorlatok cseréjére, a párbe-
szédekre igenis szükség van. És örömmel tudok beszá-
molni, hogy még a Magyarországot nem nagyon kedvelő 
képviselőtársaim is elismerően szóltak ezen a konferen-
cián a magyar kormány családpolitikájáról.  

Nos, a biztonságot segíti továbbá, hogy a vázolt 
költségvetési pálya igenis figyelemmel van a főbb 
uniós szabályokra, hiszen a GDP-arányos államadós-
ság csökkenő trendet követ, s az államháztartási hi-
ány is csak némileg haladja meg a küszöbértéket. 

Tisztelt Képviselőtársaim! Elsőként is a költség-
vetés európai uniós kapcsolatait bemutatva, én úgy 
hiszem, nyugodtan állíthatjuk azt, hogy a jövő évben 
ellentétes folyamatok jellemzik majd a költségvetést, 
hiszen a 2021-27-es többéves uniós pénzügyi keret, az 
MFF második félidejébe érünk, amikor a kifizetések 
ütemének kellene felgyorsulnia. Magyarországnak a 
partnerségi megállapodását már lassan három éve, 
2022 decemberében jóváhagyta a Tanács, de az egyes 
operatív programok kifizetései felfüggesztésre kerül-
tek. Ráadásul a Jövő Nemzedék EU Alap támogatásai 
sem érkeznek, ahol egyre közelít a lehívási idő vége, 
pedig a magyar helyreállítási és ellenállóképességi 
tervet is jóváhagyta a Tanács.  

Tisztelt Képviselőtársaim! A jövő év az uniós 
költségvetés kapcsán azért is lesz jelentős, mivel a cip-
rusi, majd az ír elnökségek fontos feladata lesz az idén 
nyáron előterjesztésre kerülő, a 2028-34-es többéves 
pénzügyi keret tárgyalása és az elfogadásához szüksé-
ges úgynevezett előzetes viták és egyeztetések lefoly-
tatása. Nem lesz könnyű munka.  

 
(18.40) 

 
Engedjék meg, hogy egy pillanatra itt most elidőz-

zek! A hétéves uniós költségvetés nagyságrendileg 

1000 milliárd eurót tett ki eddig, ami évente, ha jól 
számolom, 140 milliárd eurós költségvetést jelent. Az 
is jól ismert, hogy a hétéves költségvetésről való egy-
hangú döntés után minden egyes naptári évről külön 
döntés születik. Azt látjuk, hogy az elmúlt évek válsá-
gai vagy biztonságpolitikai kihívásai azonban igenis 
nagy hatást gyakorolnak majd a 2027 utáni uniós 
költségvetésre, a Covid-járvány okozta gazdasági visz-
szaeséseket ellensúlyozni szándékozó úgynevezett 
Jövő Nemzedék EU Alap ugyanis egy hitelcsomag, 
amelyet az Európai Unió 30 év alatt fizet majd vissza 
2028-tól kezdődően. Ebből a mintegy 800 milliárd 
eurós alapból Magyarország körülbelül 10 milliárd 
euró összegű tervet állított össze, nagyobbrészt támo-
gatást, kisebbrészt pedig hitelt igényelve, ahogy ezt az 
itt tárgyalt országgyűlési témában már hallottuk. Saj-
nos, ettől a lehetőségtől is elzárták Magyarország Kor-
mányát, a magyar vállalkozókat és a magyar polgáro-
kat, ugyanakkor azt látjuk, hogy a hiteltörlesztésben 
pedig szeretnének ránk is számítani. Nincs itt valami-
fajta ellentmondás? Egyébként a hitelfelvételhez az 
Országgyűlés is hozzájárult, és most hitelkamat-fize-
tésre akarnak majd kötelezni minket. Ez azért veszé-
lyes, mert az éves uniós költségvetés 10-15 százalékát 
biztos, hogy elviszi majd.  

Tisztelt Képviselőtársaim! Az ukrajnai háború 
nemcsak pokoli pusztítást, emberéletben mérhető 
veszteségeket eredményezett, de Ukrajna már több 
mint három éve az Európai Unió és az USA jelentős 
pénzügyi, gazdasági és humanitárius támogatásának 
a kedvezményezettje. A jelenleg számunkra is elér-
hető adatok szerint az Európai Unió és a tagállamok 
részéről - a katonai jellegű támogatást is beleszá-
mítva -, írd és mondd, mintegy 150 milliárd euró tá-
mogatásban részesült Ukrajna. Nagy kérdés az is, 
tisztelt képviselőtársaim, hogy a 2027 utáni MFF va-
lóban tervez-e majd az európai bővítéssel. Jelenleg, 
ha jól megnézem, akkor Montenegrót tekinthetjük a 
legelőrehaladottabb tagjelölt országnak, de a nyugat-
balkáni régió több országa is hosszú évek óta folytat 
csatlakozási tárgyalásokat. A 2027 utáni uniós költ-
ségvetésnek tehát sok jelentős kiadási tétele lesz, kü-
lönösen, ha a kohéziós politika és az agrárpolitika tá-
mogatási részarányát fenn kívánjuk tartani.  

Tisztelt Elnök Úr! Végül engedjék meg, hogy ki-
emeljem: összesen 2400 milliárd forintnyi uniós tá-
mogatással számol az előttünk fekvő törvényjavaslat, 
amelyből mintegy 1800 milliárd forint a költségvetés-
ben is megjelenő forrást jelent, és mintegy 576 milli-
árd forint jelenti a közvetlen agrárpiaci és földalapú 
támogatásokat, amelyek kedvezményezettjei közvet-
lenül a gazdák. Az uniós bevételek terén, a már emlí-
tett RRF, a Helyreállítási és Ellenállóképességi Esz-
köz esetében azonban már kevésbé vagyok optimista, 
hiszen eddig az egész RRF-ből csak minimális előleget 
kapott Magyarország. Jövőre mintegy 581 milliárd fo-
rint bevételt tervez a kormány, de ehhez bizony fontos 
politikai egyezségnek, megállapodásnak kell megtör-
ténnie, nem beszélve a szupermérföldkövekről is. Ne-
héz munka áll előttünk.  
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Tisztelt Képviselőtársaim! A mérleg másik oldala 
az úgynevezett költségvetési hozzájárulást jelenti, 
amelynek mértéke, hál’ istennek, folyamatosan nő, 
jövőre 780,9 milliárd forint körül alakul majd. A hoz-
zájárulások mellett további teher a migrációs bírság 
is, amire jövőre 150 milliárd forintot tervez a költség-
vetés, a Bizottság kontra Magyarország perben még 
2024 júniusában kiszabott napi egymillió eurós bír-
ság miatt. Ez azért is példátlan és számunkra felhábo-
rító, mivel hazánk saját költségvetéséből építette ki a 
határzárat, amely nemcsak Magyarország polgárait, 
hanem az összeurópai polgárokat is megvédi. Nos, a 
fizikai határzárat kezdetben - emlékeztetem képvise-
lőtársaimat - nem fogadta nagy lelkesedés az Unió-
ban, aztán végül is sorra létesültek a hasonló kerítések 
és falak, javarészt részleges uniós költségvetési támo-
gatással például Spanyolország vagy Görögország 
esetében.  

Mit látunk? Magyarország esetében egy kanyi va-
sat nem kaptunk, ehelyett példátlan bírságot kapott 
az ország. Ezt a jelenséget sajnos nem tudom máskép-
pen értelmezni, mint a kettős mérce klasszikus esete; 
ez is számunkra felháborító. És most ki az okozója an-
nak, hogy nem jönnek ezek az uniós pénzek? Hát, itt 
érjük tetten ezt a kettős mércét, amit az Európai Unió 
Bizottsága Magyarországgal kapcsolatban is végez. 
Például Lengyelország esetében, amikor egy baloldali 
kormány került hatalomra, szinte heteken belül meg-
szűnt a probléma, és megindultak az uniós pénzek ki-
fizetései. Ebből is látszik, hogy minden tény nélkül 
való az a direkció, amivel az Európai Unió büntet ben-
nünket, és ezt Lengyelország esete mutatja leginkább.  

Nos, tisztelt képviselőtársaim, végül röviden szű-
kebb pátriám sorsáról is szeretnék szólni, hiszen jól 
tudjuk, hogy Tokaj-Hegyalja térségének fejlesztése 
már több mint egy évtizede kiemelt prioritás a kor-
mány számára. Úgy hiszem, hogy ezt a fejlesztést ki-
válóan tükrözte a Tokaj Borvidék Fejlesztési Tanács 
létrehozatala, és ennek bizonyítéka volt a különböző 
módokon juttatott támogatás, aminek köszönhetően 
például korszerűsödött az állami borászat, kistelepü-
lési fejlesztések lettek megvalósítva és hatalmas tu-
risztikai beruházások történtek. Aztán megindult a 
Tokaj-Zemplén Térség Fejlesztési Program 150 milli-
árd forintos keretösszeggel. A pályázati lehetőségek 
közül a kistelepülések számára talán a legfontosabb 
volt az úgynevezett Kistelepülési Fejlesztési Alap, 
amelyet az állami forrásból történt más fejlesztések-
hez hasonlóan sajnos 2022-ben fel kellett függeszteni. 

Az addigra megindult térségi folyamatok azon-
ban jó visszaigazolást adtak. Kiemelném például a 
legkülönbözőbb településiinfrastruktúra-fejleszté-
sek közül a borvidék szőlőterületeinek a megközelí-
tését is segítő útépítési projekteket vagy a legkülön-
bözőbb közutak felújítását, kerékpárutak létesítését 
és hál’ istennek, jó néhány olyan turisztikai beruhá-
zást, például Sátoraljaújhelyen, ami belekerült a Gu-
inness könyvbe is. Nos, örömmel fogadta tehát a tér-
ség az 1097/2025. (IV. 7.) számú kormányhatároza-
tot, amely a már mostani költségvetési évre nézve 

gondoskodott arról, hogy a Kistelepülési Fejlesztési 
Alap céljára 4 milliárd 2 millió 400 ezer forint átirá-
nyításra kerüljön a Közigazgatási és Területfejlesz-
tési Minisztérium területfejlesztési feladatok elő-
irányzatára. Összevetve ezt a költségvetési sort az 
előző évek büdzséjével, számomra is szembetűnő, 
hogy a tervezet immáron külön nevesíti a fejlesztési 
tanácsok működési támogatását és fejlesztési forrá-
sait, ami jó kiindulási pont a Tokaj Borvidék Fejlesz-
tési Tanács számára is. A térség fejlődése szempont-
jából ez a költségvetési sor a kulcs.  

 
(18.50) 

 
Tisztelt Képviselőtársaim! Ezért kérem többek 

között, hogy képviselőtársaim támogassák ezt a tör-
vényjavaslatot, hiszen ez számunkra, a családok szá-
mára, a fiatalok számára és a nyugdíjasok számára is 
egy fontos jövőt jelöl ki, emellett pedig az elmaradott 
térségeket is ugyanúgy fejleszti, mint korábban. Kö-
szönöm, hogy meghallgattak. (Szórványos taps a 
kormánypártok soraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Tisztelt 

Országgyűlés! Megadom a szót Vinnai Győző képvi-
selő úrnak, Fidesz-képviselőcsoport. Képviselő úr, 
parancsoljon, öné a szó. 

 
DR. VINNAI GYŐZŐ (Fidesz): Tisztelt Elnök Úr! 

Köszönöm a szót. Tisztelt Képviselőtársaim! Engedjék 
meg nekem, hogy oktatáspolitikusként - talán nem 
szerénytelen ez a kifejezés - szóljak az oktatáspoliti-
káról a számok nyelvén is, a felsőoktatásról, a szak-
képzésről, a kutatás-fejlesztésről és néhány szó ere-
jéig majd a Pannónia-pályázatról is.  

De mielőtt erről szólnék, azért mégiscsak egy 
olyan költségvetés van előttünk, a 2026-os költségve-
tés, amely 43 764 milliárd forint kiadással és közel 
40 000 milliárd forint bevétellel számol, a GDP pedig 
túlhaladta a 80 000 milliárd forintot. Tehát ez azt 
mutatja, hogy évek óta dinamikusan nő a GDP, hiszen 
az elmúlt években - különösen a Covid előtt - a gazda-
sági növekedés dinamikus volt.  

Engedjék meg nekem mint Nyíregyháza és tér-
sége egyéni országgyűlési képviselőjének, hogy már 
az elején rámutassak arra, hogy az oktatás, amely az 
egyik legfontosabb terület a jövő nemzedékének ne-
velése és a tudás átadása szempontjából, milyen fon-
tos egy északkelet-magyarországi megyében, Sza-
bolcs-Szatmár-Bereg vármegyében, és milyen jó is-
koláink vannak. Hörcsik képviselőtársam Tokaj-
Hegyaljáról beszélt, ott is van egy egyetem, a Tokaj-
Hegyalja Egyetem, és a Nyíregyházi Egyetem is egy 
feltörekvő, kiváló egyetem, nem beszélve arról, hogy 
a Nyíregyházi Szakképzési Centrum az elsők között 
van az országban, és Nyíregyházának és térségének 
kiváló köznevelési rendszere, oktatási hálózata van. 
Mindezt bizonyítja az, hogy abból a térségből nagyon 
sokan szereznek vagy diplomát, vagy szakképzettsé-
get.  
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De mielőtt ezekről szólnék, engedjenek meg né-
hány mondatot arról, hogy hogyan is látom, sokan el-
mondták már, hogy mi a költségvetés célja. A kormány 
célja, hogy az európai háborús készülődés ellenére a 
magyar emberek a jövőben is békében és biztonságban 
éljenek. Ennek szellemében került benyújtásra a 2026-
os költségvetés, ezt már több képviselőtársam is hang-
súlyozta, amelynek középpontjában a gyermekes csa-
ládok, mondhatnám… - hogy Európa-bajnokok va-
gyunk a családtámogatások tekintetében, a fiatalok, 
mert ez a jövő, a fiatalok megtartása, képzettsége és 
megfelelő munkahellyel való ellátása, és a nyugdíjasok 
állnak, akik sokat tettek ezért az országért.  

A magyar gazdaságpolitika sem hagyhatja fi-
gyelmen kívül a világban zajló folyamatokat, ame-
lyek a jövő évi költségvetés tervezését is befolyásolták. 
A brüsszeli bürokrácia és az Európai Parlament több-
sége Ukrajna felfegyverzésére és az ukránok pénzügyi 
támogatására akarja kötelezni az európai országokat, 
beleértve Magyarországot is. De Magyarország ellen-
áll, és a jövő évi költségvetésben nem Ukrajnára, ha-
nem a magyar családok támogatására fordítjuk Ma-
gyarország forrásait. Ezért a 2026-os költségvetés egy 
háborúellenes költségvetés, amelyben a gyermekes 
családok vannak az első helyen.  

Elmondhatjuk azt is, hogy a kormány adópolitikája 
2010 óta következetes és változatlan, középpontjában az 
adócsökkentés, a családok és a vállalkozások támoga-
tása, az egyszerűsítés és a gazdaság fehérítése áll.  

Az elmúlt évtizedben európai uniós viszonylat-
ban nálunk csökkentek a legnagyobb mértékben a 
munkát terhelő adók. 2026-ban családpolitikai cé-
lokra - ezt is többen hangsúlyozták már - 4800 milli-
árd forintot fordít a költségvetés, így a rezsivédelemre 
szolgáló 800 milliárd forinttal együtt 5600 milliárd 
forintot biztosít a családok támogatására. Ezt arányba 
kell tenni azzal, amit a költségvetés bevételi és kiadási 
oldaláról, illetve a GDP-ről mondtam.  

A legnagyobb tétel - ezt is többen elmondták 
már -, a költségvetés legnagyobb tétele, hogy nyugel-
látásokra és nyugdíjszerű ellátásokra összesen mint-
egy 7700 milliárd forintot fordít, ami egy jelentős ösz-
szeg. A kormány továbbra is garantálja a nyugdíj és 
nyugdíjszerű ellátások inflációkövető emelését, a 
13. havi nyugdíjat és a nyugdíjszerű ellátásokat.  

Tisztelt Képviselőtársaim! 2026-ban jelentős bér-
emelésekre is sor kerül, ezenfelül kifizetésre kerül a 
hathavi fegyverpénz is a rendvédelmi, a honvédelmi 
és a hivatásos dolgozók részére, mintegy 450 milliárd 
forint összegben.  

A tanáribér-emelés is folytatódik - nagyon helye-
sen -, a minimálbér-emelésben a bérmegállapodás-
nak megfelelő 13 százalékkal számol a költségvetés jö-
vőre, amely a központi igazgatásban is megvalósul.  

Jó hír, hogy a 10 ezer fő alatti önkormányzatok 
esetén is - nekem is van 20 településem, és ebből 19 
tízezer fő alatt van - béremelésre kerül sor. Az idei év-
ben már 15 százalékkal, jövő év januárjától pedig to-
vábbi 15 százalékkal kerül megemelésre az önkor-
mányzati köztisztviselők illetménye.  

Nézzük akkor az oktatást! Mivel egy költségvetési 
általános vitán vagyunk, az első mondatom az, hogy 
2026-ban tovább nő az oktatás támogatása. Az okta-
tásra több mint 4000 milliárd forintot biztosít a jövő 
évi költségvetés, amely 2010-hez képest közel három-
szoros növekedést jelent. Kiírtam a fő számokat, azt 
mondtam, 4000 milliárdot, 4030 milliárd forintot 
fordít oktatásra, ebből az alapfokú oktatás 504 milli-
árd, a középfokú oktatás 696 milliárd, a felsőfokú ok-
tatás 835 milliárd és úgynevezett egyéb oktatási téte-
lek, szolgáltatások közel 2000 milliárd forint érték-
ben. Ha ezt arányosan nézzük, akkor ez a GDP 4-5 szá-
zaléka között van, a költségvetési kiadásoknak pedig a 
8-9 százaléka között, a 2025-ös évhez viszonyítva pe-
dig több mint 160 milliárd forinttal többet fordítunk 
az oktatás területére.  

2025 januárjától átlagosan 21,1 százalékkal nőtt a 
tanárok, az óvónők és a szakképzésben oktatók bére, a 
pedagógusok bére így elérte a diplomásátlagbér 80 szá-
zalékát. A béremelés jövőre is folytatódik, így négy év 
alatt - aláhúznám: négy év alatt, tehát egy parlamenti 
ciklus alatt -megduplázódik a tanárok bére. A kormány 
2031-ig vállalta, hogy a diplomásátlagbérrel együtt 
emeli a pedagógusok fizetését, a teljesítményalapú bér 
bevezetésével pedig, aki többet dolgozik, többet foglal-
kozik a gyermekekkel, az többet is keres.  

Tisztelt Képviselőtársaim! Felszólalásomban sze-
retnék szólni a felsőoktatásról és a szakképzésről. 
Igen, úgy szeretnék szólni, hogy egy tudásalapú társa-
dalomra van szükség, nem szembeállítva a munka-
alapú társadalommal, ahogy azt ellenzéki képviselő-
társaim sokszor teszik, azért, mert a tudás, a szakkép-
zettség, a képzettség, a diploma hozzásegít ahhoz, 
hogy a fiatalok elhelyezkedhessenek a munkaerőpia-
con, és ezáltal társadalmi hozzáadott értéket állítsa-
nak elő.  

Mint eddig is, a kormány továbbra is garantálja a 
felsőoktatás és a szakképzés magas minőségű műkö-
dését. Megőrizzük a diákhitelt, miközben a hallgatók 
lakhatását kollégiumfejlesztési programmal támogat-
juk. Elmondhatjuk: a megújult magyar felsőoktatás 
sikeres, mert mindenféle ármánykodás és ellenszél el-
lenére, amely egyrészt Brüsszelből, másrészt innen, 
hazánkból érkezik, azt tudjuk mondani, hogy az idei 
év a rekordok éve a felsőoktatásban, hiszen immár 
harmadik éve több mint 120 ezren jelentkeztek a 
megújult magyar felsőoktatásba.  

 
(19.00) 

 
Egészen pontosan az idei évben 129 730-an vá-

lasztották a megújult felsőoktatást, mi több, ez az el-
múlt 13 év legmagasabb felvételi jelentkezési eredmé-
nye. Ráadásul minden második diák vidéki felsőokta-
tási intézménybe adta be a jelentkezését. Ez fontos, 
mert a magyar gazdaság fontos a vidéki munkaválla-
lás szempontjából.  

És engedjenek meg egy példát - mivel egyetemi 
oktató vagyok, most is oktatok a Nyíregyházi Egyete-
men -, hogy a Nyíregyházi Egyetem hallgatói létszáma 
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is dinamikusan nőtt. A műszaki, a repülőmérnöki, az 
agrárterületen, a tanárképzés területén soha ennyien 
nem adtak be jelentkezést első helyen, ami azt mutatja, 
hogy megnőtt a tanári pálya presztízse. A béremelés 
következtében többen jelentkeznek felsőoktatási intéz-
ményekbe, és fontos a vidéki egyetemek munkája nem-
csak Nyíregyháza, hanem az egész térség, az egész vár-
megye vagy az egész régió szempontjából.  

És fontos az is, hogy műszaki és informatikai terü-
letre 2022-höz képest, amely a megújult felsőoktatás 
első felvételi éve volt, 5600-zal többen jelentkeztek. És 
ha ezt tovább tágítjuk a műszaki, a természettudomá-
nyos, a mérnökinformatikai és az agrárképzésre, akkor 
a jelentkezők száma 2025-höz képest - tehát a három 
évvel ezelőtti időszakhoz képest - több mint 20 ezerrel 
növekedett, azaz a magyar gazdaság és az egyetemek 
együttműködésének sikerét jelzi ez is. 

A kormány elkötelezett abban, hogy a fiatal ma-
gyar munkavállalók itt Magyarországon kezdjenek el 
dolgozni és családot alapítani. Nagyon lényeges, hogy 
az egyetemi diplomával rendelkezők száma növeked-
jen, és ennek a diplomának valódi értéke legyen.  

Tisztelt Ház! Célunk továbbá a hallgatók arányá-
nak növelése a tudomány és a technológia területén 
nemcsak az alap-, hanem a mester- és a doktori kép-
zésben is.  

Képviselőtársaim! Engedjék meg, hogy pár szót 
mondjak a Pannónia-ösztöndíjprogramról! A modell-
váltó megújult intézmények számára kidolgozott 
program fényévekkel jobb, mint az Erasmus - megis-
métlem: fényévekkel jobb, mint az Erasmus! -, hiszen 
olyan problémákra kínál megoldásokat, amelyekre a 
korábbi években nem tudott reflektálni. A rendszer 
időben rugalmasabb, bevezették a teljes kreditelisme-
rést, és emellett az ösztöndíjak összege is nagyobb. 
Míg az Erasmusban négy hónapra mintegy egymillió 
forintot kap egy ösztöndíjas hallgató, például egy né-
metországi út esetén, vagy mondhatnék más országo-
kat is, addig a Pannónia-programban azért többet 
kap, 1 millió 600 ezer forintot, tehát a másfélszeresét. 
A Pannónia-ösztöndíjprogrammal és más mobilitási 
programokkal kapcsolatos feladatok a 2026-os költ-
ségvetésben 10 milliárd forint értékben állnak rendel-
kezésre.  

Pár szó a kutatásról és az innovációról. A kuta-
tásra és innovációra tervezett nemzeti források jövőre 
8 százalékkal meghaladják az idei értékeket. Az Or-
szággyűlés 2024 decemberében fogadta el a HUN-
REN Magyar Kutatási Hálózatról szóló törvényt, 
amely rugalmas és versenyképes működési környeze-
tet biztosít a kutatóhálózat számára. A kormány pedig 
döntést hozott arról, hogy teljesítményhez kötött mó-
don három év alatt a duplájára növeli a kutatóhálózat 
költségvetési támogatását. A HUN-REN-törvény és a 
kormány döntésének szellemében a HUN-REN Kuta-
tóhálózat támogatása 84,5 milliárd forint.  

Tisztelt Ház! Azt szoktam mondani, hogy ha valaki 
elvégzi az általános iskolát, a 8 osztályt, akkor tovább 
kell tanulnia, kötelező a továbbtanulás, mert ez a kulcs, 
a továbbtanulás: mehet szakképzésbe, technikumba, 

szakiskolába, és mehet gimnáziumba. Ez a kulcs, mert 
hogyha valaki továbbtanul, szakképzettséget, urambo-
csá!, diplomát szerez, akkor ennek az országnak van jö-
vője. És hogyha valaki a szakképzést választja - márpe-
dig a továbbtanulók közül a döntő többség a techniku-
mokat és a szakiskolákat választja -, akkor jól választ, 
mert ha valakinek van szakképzettsége, van szakmája, 
akkor könnyen el tud helyezkedni a munkaerőpiacon.  

A kormány arra törekedett, hogy a megújult szak-
képzési rendszerben a fiatalok számára vonzó szak-
mai fejlődést biztosító környezetet alakítson ki. A du-
ális képzés, a modern tanműhelyek és a gyakorlatori-
entált oktatás célja ugyanaz: a szakképzés valódi élet-
pályát jelentsen. Ezért kerültek átalakításra a motivá-
ciós eszközök, az alapoktatásban elérhető ösztöndí-
jak, valamint a pályakezdési juttatások.  

Ezt a célt szolgálja a duális képzésben elérhető 
akár 160 ezer forintos munkabér. Hasonlítsuk csak 
össze egy közfoglalkoztatási bérrel a 160 ezer forintos 
munkabért! Megjelent a munkáshitel, de az inspiráló 
környezet és a digitális tananyagok is. A szakképzés 
népszerűsége töretlen a pályaválasztók körében. 
2025-ben ismét a technikumok voltak a legkereset-
tebb képzési formák a nyolcadikos tanulók körében, 
amelyek érettségit és szakmát is adnak.  

Hadd legyek itt büszke, és hangozzon el, hogy a 
Nyíregyházi Széchenyi István Technikum az ország 
technikumai sorában a második - a második! - helyen 
áll. Van még mit fejlődnünk, mert még az első helyet 
el lehet érni.  

Tisztelt Képviselőtársaim! A szakképzési centru-
mok támogatási előirányzatáról is néhány szó. 2026-
ban 287 milliárd 763 millió forint az előirányzott tá-
mogatás. Van saját bevétele ezeknek a centrumoknak 
3,6 milliárd forint értékben, így összesen 291 milliárd 
363 millió forint kiadási előirányzat felett rendelkez-
hetnek, ami 41,5 milliárd forinttal több, mint az idei 
évben.  

2024. január 1-jétől a szakképzésben dolgozó 
oktatók átlagosan 32,2 százalékos béremelést kap-
tak, melyhez a támogatási és kiadási előirányzat nö-
velésére volt szükség, továbbá a minimálbér és a ga-
rantált bérminimum növelése is többlettámogatást 
eredményezett az előirányzaton. 2025 januárjától 
átlagosan további 21,2 százalékkal nőtt a szakkép-
zésben dolgozó oktatók bére, ami megerősíti a to-
vábbi színvonalas szakmai munkavégzést. Ezzel a lé-
péssel a legkisebb oktatói bér elérte a havi 705 ezer 
forint mértéket.  

Lehet látni, tisztelt elnök úr, tisztelt képviselőtár-
saim, hogy az oktatásban, ahogy Bodó Sándortól hal-
lottuk a köznevelés kapcsán, de a felsőoktatásban és a 
szakképzésben is jelentős előrelépés történt. Szerin-
tem ez a záloga Magyarország gazdasági fejlődésének. 
Éppen ezért - meg tulajdonképpen a költségvetés fő-
összegeit is áttanulmányozva - arra kérem képviselő-
társaimat, hogy támogassák a 2026. évi költségvetés 
általános vitájában, meg majd a részletes vitában is 
ezt az előirányzatot. Köszönöm szépen. (Taps a kor-
mánypártok padsoraiból.) 
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ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Tisztelt 
Országgyűlés! Megadom a szót Szabó Zsolt képviselő 
úrnak, Fidesz-képviselőcsoport. Parancsoljon, képvi-
selő úr, öné a szó. 

 
SZABÓ ZSOLT (Fidesz): Köszönöm szépen a 

szót, elnök úr. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Államtitkár 
Úr! Tisztelt Képviselőtársaim! Az ember mindig 
örömmel szól hozzá a költségvetés vitájához, hiszen 
mindig abban bízunk, hogy építő jellegű, szép gondo-
latokat hallunk. És ahogy hallgattam képviselőtársai-
mat, rengeteg ilyen gondolat elhangzott, ami megala-
pozza a 2026. évi költségvetést.  

Engedjék meg, hogy hadd tegyem szóvá, hogy 
szívesen hallgattam volna ellenzéki képviselőtársai-
mat is egy aktív vita során, hogy mindezekből tanulva, 
fejlődve még jobbat, még szebbet tudjunk alkotni. Azt 
szoktuk mondani: találd meg mindenben a jót, a szé-
pet, mert erre tudod építeni a jövődet. Keressük hát 
önálló ars poetica formájában a 2026. évi költségve-
tésben is a jót és a szépet, amire tovább tudunk épít-
kezni! 

Az elmúlt években - most már közel 15 évben - na-
gyon sok olyan elem került be a költségvetésünkbe, ami 
mindenképpen azt mutatja, hogy milyen irányba tar-
tunk stratégiailag, és mit szeretnénk létrehozni. És ha 
megengedik, akkor utolsó bejelentkező hozzászólóként 
néhány dologra szeretnék itt rávilágítani, ami a gyakor-
lati életből áthozott példa. Szeretném kiemelni a böl-
csődék és a minibölcsődék építésének az ütemét, vala-
mint azt, hogy a 2026. évi költségvetésben a normatív 
finanszírozásban ennek a tartós növekedésnek folya-
matosan biztosítva van a finanszírozása, egy működő-
képes rendszert hozunk létre.  

 
(19.10) 

 
Heves vármegye déli és nyugati részén 30 böl-

csőde készült vagy készül el, jelen pillanatban is 11 
épül. Ezek az úgynevezett kistelepüléseken, a 2000 fő 
alatti településeken is stabilan 3-4 munkahelyet hoz-
nak létre, és biztosítják a munkát vállaló anyukáknak 
a munkában való elhelyezkedését.  

Miért mondom ezt? Ha a 2026. évi költségvetést 
megvizsgáljuk, benne van az a normatív finanszíro-
zás, amely ezt 100 százalékban biztosítja, és azon ön-
kormányzatok, ahol is az iparűzési adó nem jelentős, 
nem magas, ők is folyamatosan fenn tudják tartani 
ezeket az intézményeket.  

De ugyanez igaz a bölcsődék mellett az óvodákra, 
az iskolákra, minden intézményre, a közlekedésre, a 
közutakra és a településekre vonatkozóan is. És hogy 
miért mondom ezt? Hát azokért a fejlesztésekért, ame-
lyekkel a kistelepüléseken élőket folyamatosan segít-
jük, támogatjuk. A 2026. évi költségvetésben is megta-
láljuk a területfejlesztéshez szükséges fejlesztési forrá-
sokat, mind a „Magyar falu” oldalán, mind pedig az 
iparűzési adóból származó többletbevétel oldalán. 
Ezek a fejlesztések az a nagyságrendű fejlesztés, amit 
egy település önállóan nem tudna finanszírozni, a saját 

költségvetése nem elegendő hozzá, viszont tartósan 
biztosítják a folyamatos fejlődést. Ha bármelyik ma-
gyar települést ma megnézzük, azt látjuk, hogy stabilan 
és jól gazdálkodik.  

A 2026. évi költségvetési tervezet 8,7 százalékos 
normatívaemelést tartalmaz az önkormányzatok ré-
szére. Miért fontos ez? Azért, mert volt olyan időszak, 
amikor az önkormányzatok bizonytalanok voltak a jö-
vőjüket illetően. Emlékszünk, önálló értékpapírokat, 
kötvényeket bocsátottak ki, hiteleket vettek fel, adós-
ságot halmoztak. Jelen pillanatban ez egyáltalán nem 
jellemző, sőt a 2026. évi költségvetés a normatív fi-
nanszírozáson keresztül és más egyéb finanszírozáso-
kon keresztül biztosítja a stabil gazdálkodást.  

Mik ezek a más egyéb finanszírozások? Például 
azok a támogatási rendszerek, amelyek a különböző 
számlák kiegyenlítését segítik. Ezen a területen is ko-
moly növekedés látható a 2025. évi költségvetéshez 
képest. A másik oldalon pedig azok a finanszírozások, 
amelyekkel akár a közmunkaprogramon keresztül, 
akár más, Start-munkaprogramon, egyéb területeken 
keresztül az önkormányzatokat tudjuk segíteni, és le-
hetővé tudjuk tenni a napjaikat és az életüket.  

Amikor azt hallom, hogy más ország, más terület, 
akkor számomra mindig az jut eszembe, hogy ha azt 
látom, hogy a szomszéd valamit jól csinál, akkor azt 
eltanulom. Nem irigykedek rá, hanem dolgozom, te-
szek érte. A 2026. évi költségvetés ezeket a stratégiai 
elemeket tartalmazza.  

Egy nagyon fontos gondolattal szeretném zárni a 
felszólalásomat. A 2026. évi költségvetés egy nagyon 
fontos területet tartalmaz. Vasárnap, május 25-én 
gyereknap van. Isten éltesse a magyarországi gyere-
keket, a Kárpát-medence valamennyi gyermekét! Is-
ten éltesse az édesanyákat, akik fölnevelték és fölne-
velik őket! Ez a költségvetés róluk szól. A 2026. évi 
költségvetésben minden elem megtalálható ahhoz, 
hogy stabil családokat, stabil életet és stabil gyerekne-
velést tudjunk biztosítani. Ezért arra kérem a tisztelt 
Házat, hogy támogassuk valamennyien együtt, fogad-
juk el. Ez egy jó kiindulási pont a jövőt illetően. Sza-
vazzunk igennel a 2026. évi költségvetésre! Köszö-
nöm szépen, hogy meghallgattak. (Taps a kormány-
pártok soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Tisztelt 

Országgyűlés! Megadom a szót Hörcsik Richárd kép-
viselő úrnak, Fidesz-képviselőcsoport. Parancsoljon, 
képviselő úr!  

 
DR. HÖRCSIK RICHÁRD (Fidesz): Köszönöm a 

szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Képviselőtársaim!  
A költségvetés vitájában többször került említésre az 
úgynevezett közvetlen uniós források kérdése. Ezzel 
kapcsolatban engedjenek meg néhány nagyon rövid 
információt, kiegészítő adatot, amit sajnos nem volt 
korábban alkalmam elmondani.  

Ezeknek az uniós programoknak az esetében az 
Európai Bizottság közvetlenül felelős a programok 
végrehajtásáért. Általa jelennek meg a felhívások, és 
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rajta keresztül történik a bírálat, a kifizetés, a progra-
mok monitoringja. A nemzetállamoknak, így ez eset-
ben például a magyar kormánynak sincs semmilyen 
ráhatása a folyamatra, viszont nincsenek az orszá-
gokra vonatkozóan meghatározott, lebontott vagy fe-
lülről határos kvóták sem. A jó és a még jobb fejlesz-
tési elképzelések versenyeznek egymással, és nyernek 
a legjobb projektek.  

Tisztelt Képviselőtársaim! Az úgynevezett köz-
vetlen uniós forrásoknak is van költségvetési lába. 
A közvetlen uniós források önerőalapja megközelítő-
leg 20 milliárd forint közvetlen EU-forrás bevonását 
célozza, így a közvetlen uniós források szerepe felér-
tékelődött, amelyre tekintettel a közvetlen uniós for-
rások igénybevételét folyamatosan kellett erősíteni. 
Ebben az esetben a kormánynak egyértelmű a célja, 
hogy Magyarország a 2021-2027 közötti programo-
zási időszak végére a közvetlen irányítású uniós prog-
ramok keretéből elnyert magyar részesedés arányát a 
lakosságarányos mértéknek megfelelően növelni 
tudja, és elérje a 2,1-2,18 százalékot, amely számsze-
rűsítve 6,915 milliárd eurót jelent. Nos, így a közvet-
len uniós programok támogatására a 2025. évben 
4,5 milliárd forintot biztosít a központi költségvetés 
annak érdekében, hogy minél több projekt részesül-
hessen támogatásban. 

A 2026. évi központi költségvetés tervezése során 
szem előtt tartva azt a kormányzati célkitűzést, hogy 
a közvetlen irányítású uniós programok keretéből el-
nyert magyar részesedés aránya a lakosságarányos 
mértéknek megfelelően növekedjen, 2026-ra 4,5 mil-
liárd forintban került meghatározásra az előirányzat 
keretösszege. Úgy vélem, ez lehetőséget nyújt a folya-
matban lévő projektek mellett újak támogatására is.  

Tisztelt Képviselőtársaim! Magyarország ezzel is 
minden eszközt és lehetőséget megragad, hogy az 
uniós támogatások minél nagyobb összegben érkez-
zenek haza. Köszönöm, hogy meghallgattak.  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Tisztelt 

Országgyűlés! Mivel további felszólalásra senki nem 
jelentkezett, az általános vitát lezárom.  

Megkérdezem államtitkár urat, kíván-e válaszol-
ni az elhangzottakra. (Jelzésre:) Államtitkár úr, öné a 
szó. Parancsoljon! 

 
KISGERGELY KORNÉL nemzetgazdasági mi-

nisztériumi államtitkár: Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt 
Országgyűlés! Hölgyeim és Uraim! Zárásként nem 
maradhat más hátra, mint hogy röviden összegezzem 
a 2026. évi költségvetés főbb jellemzőit, választ adva 
az általános vitában elhangzottakra.  

Mindenekelőtt fontosnak tartom hangsúlyozni, 
hogy a Költségvetési Tanács és az Állami Számvevő-
szék is részleteiben áttekintette és véleményezte a tör-
vényjavaslatot. A tanács és a Számvevőszék vélemé-
nye is megerősítette azt, hogy az Országgyűlés egy 
megalapozott, az Alaptörvényben és a jogszabályok-
ban előírtaknak megfelelő törvényjavaslat tárgyalását 
kezdte meg az általános vitával.  

A 2026-os költségvetés háborúellenes költségve-
tés, amely a szomszédunkban folytatódó háború káros 
hatásainak kivédésére összpontosít, és középpontba ál-
lítja a gyermekes családok, a fiatalok és a nyugdíjasok 
támogatását, valamint Európa legnagyobb adócsök-
kentési programjának megvalósítását. A családi adó-
csökkentési program keretében a kormány a gyerme-
kek után járó családi adókedvezményt 2026. január 1-
jétől a jelenlegi duplájára növeli. A négygyermekes 
édesanyák mellett 2025. október 1-jétől a háromgyer-
mekes édesanyák is szja-mentesek lesznek, majd 
2026. január 1-jétől életbe lépteti a 40 év alatti két-
gyermekes édesanyák szja-mentességét is.  

Mindezek mellett 2026-ban is fenntartja a re-
zsicsökkentést, és garantálja a 13. havi nyugdíj kifize-
tését.  

 
(19.20) 

 
Kiemelt törekvése a munkahelyek védelme, a tel-

jes foglalkoztatás fenntartása, a 2010 óta létrejött egy-
millió új munkahely megvédése, valamint újabb mun-
kahelyek megteremtésének elősegítése. A közszolgá-
latban állók munkájának elismerését prioritásként 
kezeli, megteremti a béremelések, bérintézkedések, 
továbbá a hathavi rendvédelmi és honvédelmi fegy-
verpénzjuttatás fedezetét. A bérmegállapodásnak 
megfelelően 2026 januárjától 13 százalékkal emelke-
dik a minimálbér, mindemellett a kormány csökkenti 
a hiányt, az államadósságot, az inflációt és egyszerű-
síti az adórendszert.  

Tisztelt Országgyűlés! Az elmúlt évek számos 
kedvezőtlen külső sokkja ellenére a magyar gazdaság 
megőrizte a korábban elért eredményeit. A továbbra 
is fennálló geopolitikai konfliktusok és az éleződő ke-
reskedelempolitikai feszültségek ellenére a gazdaság 
növekedése felgyorsul. Ehhez hozzájárulnak a kor-
mány adócsökkentést támogató intézkedései, a stabil 
munkaerőpiaci helyzet és a bővülő fogyasztás. 2026-
ban gazdaságfejlesztésre mintegy 5050 milliárd forin-
tot fordítunk, amelyből 2200 milliárd forint uniós, 
körülbelül 2850 milliárd forintot pedig hazai költség-
vetési forrásokból fogunk biztosítani.  

A 2026-os költségvetés továbbra is biztosítja a fe-
dezetet a 21 pontos gazdaságpolitikai akcióterv meg-
valósítására, amelynek célja a jövedelmek vásárlóere-
jének növelése, a megfizethető lakás biztosítása, vala-
mint a Demján Sándor-program keretében a hazai 
kis- és középvállalkozások támogatása. A kormány a 
2026-os költségvetésben is jelentős mértékű beruhá-
zásokról döntött. A következő években több száz be-
ruházás indul, illetve folytatódik, többek között a köz-
lekedési infrastruktúra, az oktatás és az egészségügy 
területén. Ezek célja a gazdaság dinamizálása és a 
munkahelyteremtés. Mindent egybevetve 2026-ban a 
magyar gazdaság bővülése várhatóan felgyorsul, a 
GDP növekedéséhez a fogyasztás és a beruházások di-
namizálódása egyaránt hozzájárul.  

Kérem, engedjék meg, hogy a makrogazdasági 
prognózisunkat egy kicsit mélyebben is kifejtsem, 
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hiszen a Költségvetési Tanács az egyetlen érdemi koc-
kázatot ebben látta, illetve számos képviselő, különö-
sen az ellenzék részéről, megkérdőjelezte a költségve-
tés megalapozottságát. Ezzel szemben, tisztelt Or-
szággyűlés, 2026-ban a lakosság fogyasztási kiadása-
inak 5 százalékos ütemet meghaladó emelkedése vár-
ható, amit több tényező együttesen támogat: kiszá-
mítható, alacsony inflációt fogunk ismét elérni, ma-
gas szinten stabilizálódott a foglalkoztatottság, a ke-
resetek vásárlóerejének megőrzése, valamint a ren-
delkezésre álló jövedelmek bővülését célzó kormány-
zati intézkedések sora.  

A fogyasztás várható alakulásával kapcsolatban 
kiemelt jelentőséggel bír a családi adókedvezmény két 
szakaszban történő megduplázása, a személyijövede-
lemadó-mentesség több lépcsőben megvalósuló kiter-
jesztése, a közszférában megvalósuló béremelések és 
a minimálbér 13 százalékkal történő emelése. Mind-
ezek eredményeként a háztartások fogyasztása to-
vábbra is a magyar gazdasági növekedés fő hajtóereje 
marad 2026-ban. A kormány által foganatosított jö-
vedelemnövelő és adóteher-csökkentő intézkedések 
hatására a háztartásoknál maradó összeg érdemben 
nő, amelynek legnagyobb része várhatóan közvetle-
nül a fogyasztásban jelenik meg. E lépések nemcsak a 
belső kereslet élénkülését támogatják, hanem közve-
tetten hozzájárulnak a termelési kapacitások jobb ki-
használásához, a szolgáltatási szektor dinamizálódá-
sához, valamint a gazdasági aktivitás általános erősö-
déséhez is.  

A jövő évben a beruházások is 5 százalékot meg-
haladó mértékben bővülhetnek, amelyet a vállalatok 
és a háztartások beruházási hajlandóságának emelke-
dése egyaránt támogathat. Az üzleti szféra beruházási 
aktivitásának élénkülését több tényező együttes ha-
tása segíti elő. A kedvezőbbé váló konjunktúra, a 
külső kereslet helyreállása, a lakossági kereslet élén-
külése, valamint a korábban elhalasztott fejlesztések 
pótlása mind a vállalati beruházási aktivitás erősödé-
sének irányába hatnak.  

A kormányzat célzott programjai - például a Dem-
ján Sándor-program, a „150 új gyár” program, a kül-
földi működőtőke-befektetéseket ösztönző gazdaság-
politika, valamint a „Magyar falu” program - a kkv-kat 
és a nagyvállalati szereplőket egyaránt támogatják. 
Ezek az intézkedések átfogó módon ösztönzik a válla-
lati beruházásokat, hozzájárulnak a termelési kapaci-
tások bővítéséhez, valamint elősegítik a nemzetgazda-
ság térségi és szerkezeti kiegyensúlyozottságát.  

A lakosság beruházási hajlandósága szintén je-
lentősen élénkülhet elsősorban a megfizethető lakha-
tást célzó programok tovagyűrűző hatásainak köszön-
hetően. Az olyan intézkedések, mint a kedvezményes 
lakáshitelek vagy az otthonfelújítási támogatások köz-
vetlenül ösztönzik az ingatlanpiaci aktivitást. A lakás-
kínálat bővülését támogatja a 300 milliárd forintos 
lakáspiaci tőkeprogram, amelynek hatása várhatóan 
fokozatosan, több éven át érvényesül, hozzájárulva a 
lakásépítések volumenének növekedéséhez és a piac 
hosszú távú stabilizálódásához.  

Az elkövetkező időszakban a nemzetközi piaci 
körülmények javulása és a globális autóipar élénkü-
lése érdemben támogathatja a magyar külkereske-
delmi aktivitást. 2026-ban az export volumene a kül-
ső kereslet helyreállásával és a kiépülő új kapacitá-
sokkal összhangban jelentősen bővül. A hazai elektro-
mobilitáshoz kapcsolódó nagyberuházások - például 
a BMW, a CATL, a BYD - az idei évben lezárulnak, így 
termelésük 2026-tól fokozatosan felfuthat. Ez nem-
csak a feldolgozóipari kapacitásokat bővíti, hanem ér-
demben növeli Magyarország exportpiaci részesedé-
sét is.  

A kormány célja, hogy a magyar tulajdonú kkv-k 
exportpozíciói is erősödjenek, ebben többek között a 
Demján Sándor-program nyújt támogatást. A külke-
reskedelmi teljesítmény nemcsak az árukivitel, ha-
nem a szolgáltatásexport oldalán is bővülhet, különö-
sen a nemzetközi turizmus élénkülése és a képzett 
magyar munkaerőre épülő, egyre versenyképesebb 
üzleti szolgáltatások révén. Mindezen folyamatok ér-
demben hozzájárulnak a külkereskedelmi mérleg ja-
vulásához és a gazdaság kiegyensúlyozottabb szerke-
zetéhez. 2026-ban a magyar gazdaság bővülése a fog-
lalkoztatottak számának további emelkedését is maga 
után vonja. A kedvező gazdasági kilátások, a beruhá-
zások felfutása és az élénkülő belső kereslet növeli a 
munkaerő iránti keresletet, ami a munkaerőpiaci ak-
tivitás bővülését eredményezi.  

Tisztelt Ház! Hölgyeim és Uraim! A 2026-os költ-
ségvetés mindezekre alapozva 4,1 százalékos GDP-
bővüléssel és 3,6 százalékos inflációval, valamint 3,7 
százalékos GDP-arányos hiánycéllal számol. Ez a 
csökkenő hiánycél biztosítja a költségvetés finanszí-
rozhatóságát. 2026-ban a tervezett hiány megegyezik 
a kamatkiadásokkal, az úgynevezett elsődleges egyen-
leg egyensúlyban lesz. A GDP-arányos államadóssá-
got jövőre 72,3 százalékra csökkentjük a 2024. évi 
73,5 százalék után. A célkitűzés 2026-ban is az elmúlt 
években elért stabil finanszírozási helyzet megőrzése.  

 
(19.30) 

 
2026-ban a költségvetés a magyar családoknak 

fizet ki 800 milliárd forintot a lakossági állampapírok 
kamataira, nem a külföldieket, hanem a magyar csa-
ládok megtakarításait támogatva. 

Tisztelt Országgyűlés! Engedjék meg, hogy rövi-
den szót ejtsek a jövő évi költségvetés főbb ágazati szá-
mairól is! Családtámogatásra 4800 milliárd forintot, a 
rezsivédelemre szolgáló 800 milliárd forinttal együtt 
5600 milliárd forintot fordítunk 2026-ban. Ahogy em-
lítettem, a kormány Európa legnagyobb adócsökken-
tési programját hajtja végre, melynek egy része már 
2025 második felében megvalósul, majd a családbarát 
intézkedések jövőre még tovább bővülnek. 

A nyugdíjak és a nyugdíjszerű ellátások összegét 
a költségvetésben 7700 milliárd forintra növeljük, ez 
500 milliárddal több, mint az idei előirányzat. 2010 
óta a nyugdíjak összegét a 2026. évi 3,6 százalékos 
emeléssel már több mint duplájára, 127,2 százalékkal 
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emeli a kormány, a reálértékét pedig 25 százalékkal 
javítja, így biztosítva, hogy a nyugdíjasok életminő-
sége stabil és fenntartható maradjon. 

A nyugdíjemelésen túli további intézkedések: a 
kormány jövő februárban is fizet 13. havi nyugdíjat, a 
13. havi nyugdíjra és ellátásra 2026-ban mintegy 586 
milliárd forintot fordít a költségvetés. A kormány az-
zal számol, hogy jövőre már hatodik alkalommal fog 
fizetni nyugdíjprémiumot és egyszeri juttatást mint-
egy 24 milliárd forint összegben. 2026-ban is bizto-
sítja a kormány a 40 év jogosultsági idővel rendelkező 
nők számára a korhatár betöltése előtt igénybe vehető 
öregségi nyugdíjat. 2026-ban a költségvetés 539 mil-
liárd forintot fordít több mint 140 ezer nő korhatár 
alatti nyugdíjára. A nyugdíj mellett munkát vállalók 
jövedelmének szociális hozzájárulásiadó- és járulék-
mentessége 2026-ban is fennmarad. 

Tisztelt Ház! Szeretném önöket tájékoztatni ar-
ról, hogy az ellenzéki képviselők által több hozzászó-
lásban is említett egészségügyi célokra jövőre jelentős 
összeg, 3919 milliárd forint áll rendelkezésre. Ez az 
idei forrásokhoz képest 280 milliárd forinttal maga-
sabb összeg, a baloldali kormány által benyújtott 
utolsó, 2010-es költségvetésben szereplő összeget pe-
dig 2722 milliárd forinttal haladja meg. 

Az egészségbiztosítási ellátásokon belül 2886 
milliárd forint összeggel a legjelentősebb kiadás a 
gyógyító-megelőző ellátás. Az idei előirányzathoz vi-
szonyítva erre a célra a többletforrás összege 120 mil-
liárd forint. A költségvetés biztosítja a szükséges fede-
zetet az idei évben rendszerszerűen beépített többle-
teken felül az egészségügyi intézmények kiegyensú-
lyozottabb működéséhez, a nyugdíj mellett tovább 
dolgozók jövedelemkiegészítéséhez. A törvényjavas-
lat fedezetet tartalmaz a már megkezdett egészség-
ügyi ellátás minőségét javító intézkedések további fi-
nanszírozására, a tervezett fejlesztésekre és bővíté-
sekre. A gyógyszertámogatásra fordítható költségve-
tési forrás mintegy 32 milliárd forinttal emelkedik. Az 
egészségbiztosítás pénzbeli ellátásaira összegében 
több mint 82 milliárd forinttal fordít többet a kor-
mány. 

Itt fontos kiemelnem, hogy az egészségügyben az 
elmúlt évtizedek egyik legnagyobb béremelési prog-
ramját hajtotta végre a kormány, az orvosok és az 
ápolók bére is többszörösére nőtt 2010 óta. 

Hölgyeim és Uraim! A honvédelmi kiadások elérik 
a GDP 2 százalékát 2026-ban is, ezzel Magyarország 
teljesíti a NATO-tagságból eredő jelenlegi elvárását. 
2026-ban a védelmi kiadásokra szánt teljes összeg 
2016 milliárd forint volt, amely több mint 15 százalékos 
növekedésnek felel meg az előző évhez képest. Ráadá-
sul a védelemre fordított kiadások terén uniós intézke-
dések által további kedvező változások várhatók. 

A rendvédelmi kiadások jövőre megközelítik az 
1700 milliárd forintot, ami 2010-hez képest mintegy 
1250 milliárd forintos, csaknem négyszeres növeke-
dést jelent. A kiadások tartalmazzák a már említett 
rendvédelmi hivatásos állomány részére fizetendő 
hathavi fegyverpénzt is. 

Oktatásra több mint 4000 milliárd forintot biz-
tosítunk, ez 2010-hez képest mintegy háromszoros 
növekedést jelent, az idei évhez képest pedig több 
mint 160 milliárd forinttal többet fordítunk a terü-
letre. 2025 januárjától átlagosan 21,2 százalékkal nőtt 
a tanárok, az óvónők és a szakképzésben oktatók bére. 
A pedagógusok bére így elérte a diplomásátlagbér 80 
százalékát. A béremelés 2026-ban is folytatódik, így 
négy év alatt csaknem megduplázódik a tanárok bére. 

Kultúrára 653 milliárd forintot tartalmaz a 2026. 
évi költségvetésitörvény-javaslat, amely a 2025. évi 
összegnél mintegy 23 milliárd forinttal, a 2010. év 
végi összegnél pedig jelentősen, több mint 480 milli-
árd forinttal magasabb. 

A hitéleti tevékenységek támogatása 135 milliárd 
forint, ami a 2025-ös összegnél 7 százalékkal maga-
sabb, a 2010. évi támogatást pedig mintegy 109 milli-
árd forinttal haladja meg. 2026-ban nagyobb összeg 
áll majd rendelkezésre az egyházi közfeladatok ellátá-
sát szolgáló beruházások támogatására, mint például 
a 2025-ben induló templomfejlesztési program foly-
tatására, illetve a Károli Gáspár Református Egyetem 
elhelyezésének megoldására. 

Tisztelt Országgyűlés! Több ellenzéki képviselő 
hozzászólásában az önkormányzatok jövő évi finan-
szírozását kritizálta. Felhívom a szíves figyelmüket ar-
ra, hogy az önkormányzatok 2026-ban is maradékta-
lanul megkapják a feladatellátásukhoz szükséges köz-
ponti költségvetési forrásokat. Ennek megfelelően az 
önkormányzatok működésének támogatására mint-
egy 1419 milliárd forint szerepel a törvényjavaslatban, 
ami közel 114 milliárd forinttal több, mint a 2025. évi 
eredeti előirányzat. A kormány a legfeljebb tízezer fő 
lakosságszámú, települési székhelyű önkormányza-
tok részére a hivatalokban foglalkoztatott köztisztvi-
selők 2025. július 1-jétől történő illetményemeléséhez 
15 százalékkal nagyobb támogatást biztosít. Ennek 
folytatásaként a 2026. évi költségvetés alapján az 
érintett önkormányzatok a köztisztviselők további il-
letményemelése érdekében 15 százalékkal magasabb 
fajlagos összegű támogatásban részesülnek. Mivel a 
pedagógusok béremelése az önkormányzatokat is 
érinti, ezért a kormány a növelt bérek kifizetéséhez is 
költségvetési támogatást nyújt. 

A 2026. évben az emelkedő minimálbér és a ga-
rantált bérminimum, illetve a pedagógusbérek kifize-
téséhez szükséges ellentételezést a költségvetés ter-
mészetesen 2026-ban is tartalmazza. Az energiaárak 
emelkedése miatt a kormány továbbra is biztosítja a 
fedezetet az önkormányzatoknak a legfontosabb köz-
szolgáltatási feladataikhoz. Az önkormányzati beru-
házások támogatására komoly források jutnak a tele-
pülésekhez uniós, valamint hazai programokból. Ezek 
összértéke több mint 500 milliárd forint.  

Mindent egybevetve az önkormányzatok 2026-
ban mintegy 4926 milliárd forinttal gazdálkodhatnak, 
amihez a központi költségvetés csaknem 1419 milli-
árd forint támogatást biztosít. 

Tisztelt Ház! Mindemellett az általános vita végén, 
az ellenzéki felszólalásokra reagálva, emlékeztetnék 
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arra, hogy a krízishelyzeteket, mint például a Covid-
járvány, a brüsszeli szankciók okozta energiaválság, az 
áremelkedések és a szomszédunkban folytatódó há-
ború, a baloldallal ellentétben nem megszorításokkal, 
hanem átfogó programokkal enyhítette és enyhíti a 
nemzeti kormány. A megszorító költségvetési politika 
helyett a mostani kormány, a családok és a nyugdíjasok 
támogatását, a munkahelyek és a vállalkozások megvé-
dését, valamint a hazánk és a magyar emberek bizton-
ságának garantálását helyezi a középpontba. 

 
(19.40) 

 
Tisztelt Országgyűlés! Hölgyeim és Uraim! 

Mindezekre tekintettel kérem a tisztelt Országgyűlést, 

hogy a Magyarország 2026. évi központi költségveté-
séről szóló törvényjavaslatot megtárgyalni és elfo-
gadni szíveskedjenek. Köszönöm megtisztelő figyel-
müket. (Taps a kormánypárti padsorokban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, államtitkár úr vála-

szát. Tisztelt Országgyűlés! Bejelentem, hogy a módo-
sító javaslatok benyújtására ma 16 óráig volt lehetőség. 

Tisztelt Országgyűlés! A napirend utáni felszóla-
lók a felszólalási szándékaikat visszavonták.  

Megköszönöm munkájukat. Az Országgyűlés 
reggel 8 órakor folytatja ülését. Az ülésnapot bezá-
rom.  

 
(Az ülésnap 19 óra 41 perckor ért véget.) 
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